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Our compact, expertly engineered sand wash plants are built using our world-class process equipment,  
all made with abrasion-resistant material throughout. This equals maximum recovery of saleable sand. 

Add to this the support of our service network, giving you complete access to wear parts, dedicated  
project engineers and aftersales teams at over 170 locations across the globe... 
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 @AgnicoEagleFinland

Menestymme yhdessä lappilaisten kanssa.
Siksi panostamme vahvasti koko yhteisöön – 

työntekijöihin, sidosryhmiin ja alueeseen.
Meistä on tullut toisillemme tärkeitä.

VASTUU
HYVÄSTÄ

TULEVAISUUDESTA

SITOUDUMME LUOMAAN YHDESSÄ VALOISAA HUOMISTA
 MYÖS TULEVINA VUOSIKYMMENINÄ.

 @AgnicoFinland

 www.agnicoeagle.fi

United. Inspired.

Epiroc SmartROC T35 E - kaikkien aikojen ensimmäinen akku- ja 
sähkökäyttöinen pintaporauslaitteemme

SmartROC T35 E on suunnittelu parantamaan louhosten ja infrarakentamisen 
ympäristöstandardeja.  Laitteen suunnittelu perustuu hyvin todistettuun 
SmartROC T35 -pintaporauslaitteeseen sekä Epirocin maanalaisten akkulaitteiden 
kehittämisestä saatuun vankkaan kokemukseen. Vähäpäästöisyyden lisäksi 
tämä laite tarjoaa useita älykkäitä ominaisuuksia sekä korkean turvallisuuden, 
luotettavuuden ja suorituskyvyn – hiljaisemmassa työympäristössä.
 

Tässä se on
SmartROC T35 E

epiroc.fi
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material solutions advancing life

www.sibelco.com
Mikkelänkallio 3, FI-02770 Espoo 
+358102179800 

paras polttoainetehokkuus •  huippuluokan ajettavuus • vaakajärjestelmä vakiona • luokkansa tehokkaimmat moottorit

SÄÄSTÄ RAHAA, VALITSE BELL.

Osta tai vuokraa! Kysy lisää myyjältäsi!

Tuottotie 4, 33960 Pirkkala,   puh. (03) 2874 111
Linkokuja 6-8, 01740 Vantaa, puh. (09) 8789 010
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neutral.  
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#eLIMEnate
Nordkalk’s roadmap to 

fossil-free operations by 2040
www.nordkalk.com
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Hyvät lukijat! Tässä on nyt MATERIA-lehden nu-
mero 2/2023. Se on myös Vuorimiesyhdistys ry:n 
80-vuotisjuhlanumero.

Lehden mukana tulevaan erillispainokseen 
on koottu yksien kansien väliin lehdessämme 
julkaistut Hipsu Hiilen kuvitetut seikkailut. 
Vihkosen tarinoita voi käyttää vaikka ilta-
satuina perheen pienimmille. Ne ovat myös 
(toivottavasti tiedonjanon paloa herättävää) 
viihdelukemista koululaisille ja uravalintojaan 
pohtivalle nuorisolle.

Itse lehdessä luodaan katsaus yhdistyksen vuosi-
kokoukseen, vuoriteollisuuden tilaan ja juhlaesitelmiin. Ja 
sitten paneudutaan itse juhliin. Ja mitkä juhlat ne olivatkaan! Alusta 
lähtien valloillaan oli mahtava tunnelma ja meininki. Niitä kohot-
tivat edelleen loistavat esiintyjät ja maittavat tarjoilut. Kiitos isän-
täyritys Terrafamelle! Iltajuhlista on lehdessä kuvavoittoinen katsaus. 

Iltajuhlasta jäivät osallistujille käteen uistin ja yhdistyksen uu-
nituore laulukirja ”Glück auf”. Kirjoja on saatavilla yhdistykseltä, jos 
tarvetta on. Kirjaan on suorastaan pakko tarttua, kun kirjasta löy-
tyvän laulun sanoin ”Taas juhlamieli päälle käy...” Suuri kiitos kult-
tuuriteon tekijöille. Uistimella voi saada hauen.

Ja sitten tuli se lauantain parempi lounas. Olipas siellä kivaa! Nyt 
kun jatkotkin oli järjestetty osaavasti ja ohjelman kera saman katon 
alle, niin lounashan jatkui pitkälle yöhön. Kyllä nyt on viihdytty.

Lehdessä on artikkeli yhdistyksen historiasta, niin 
arkistoihin kuin haastatteluihinkin perustuen. Itsel-

leni ovat jääneet erityisesti mieleen korona-ajan 
vuosijuhlat vuonna 2021. Oli hyvin tiedossa, et-
tä mahdollisuus juhlien pitämiseen kasvokkain 
on minimaalinen. Sen tähden ruvettiin etävuo-
rimiespäiviä suunnittelemaan jo hyvissä ajoin. 
Muistoissa olivat edellisen vuoden vuorimiespäi-

vät, jolloin matto lähti koronan takia jalkojen alta 
juuri ennen tilaisuutta, ja päivät typistyivät nopeasti 

etäpalaveriksi. Oli mahtavaa nähdä, miten yhdistyk-
sen vapaaehtoiset saivat kasatuksi kokoon vaikka mitä 

verkkosisältöä. Kaiken kruunasivat livestriimaus ja vilkaisut 
ihmisten koteihin.

Kaikkein rakkain muistoni vuorimiespäivistä ovat kuitenkin yh-
distyksen 50-vuotisjuhlat. Olin silloin Vuorimieskillan puheenjohtaja, 
ja saimme hoitaa kaikenlaisia tehtäviä ennen juhlia ja juhlien aikana. 
Niinhän nykyäänkin tapahtuu. Oli postimerkkinäyttelyn pystytys-
tä ja yleisten asioiden hoitoa siellä sun täällä. Kaiken kukkurana oli 
osallistuminen itse juhliin ja Bergspexiin, joka vielä silloin kuului 
luonnollisena jatkona Vuorimiespäivien lounaalle. Se jäi opiskelijan 
mieleen, ja tuollahan sitä opiskelijat olivat töissä tälläkin kertaa...

Ensi vuonna nähdään taas.”Onko elämä sittenkin syklistä?”, ku-
ten eräs VMY:n sitsilaulukilpailuun osallistunut parivaljakko mietti.

FRISCO
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Flowrox™

Vaativiin käyttötarkoituksiin soveltuvat  
Flowrox-venttiilit ja pumput nyt osana  
Valmetin kattavaa tarjontaa.

Uusi ilme, sama  
luotettava laatu

Flowrox-tuotteiden ulkoasua on uudistettu 
yhdenmukaiseksi Valmetin muiden johtavien 
prosessiteollisuuden virtauksensäätöratkaisujen 
kanssa. Voit jatkossakin luottaa osaamiseemme 
sekä tuotteidemme ja palvelujemme 
ensiluokkaiseen laatuun.

Flowrox-ratkaisut on suunniteltu luotettaviksi ja 
kestäviksi, ja tuotesarjan kehitys jatkuu. 

Lisätietoja löydät osoitteesta  
valmet.com/flowcontrol/flowrox
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PÄÄKIRJOITUS

Kahdeksankymmentä vuotta elinvoiman ja 
yhteiskunnan rakentajana

Vuorineuvos Eero Mäkisen ja Kauko 
Järvisen johdolla perustettiin keskellä 
asemasotavaihetta tammikuussa 1943 
Vuorimiesyhdistys, tarkoituksenaan ”Vuo-
riteollisuuden edistäminen, jäsentensä kes-
kinäinen lähentäminen ja heidän yhteisten 
etujensa valvominen.” Kari Tähtisen esi-
tys Vuorimiespäivillä kertasi yhdistyksen 
syntyä, keskeisiä lähtökohtia ja arvoja, 
joille yhdistyksemme toiminta ja myös 
merkitys on rakentunut. Kahdenkymme-
nenyhdeksän perustajajäsenen ryhmästä 
yhdistyksemme jäsenmäärä on kahdeksas-
sakymmenessä vuodessa kasvanut yli 2300 
monialaisen osaajan yhteisöksi.

Kansakunnan yhtenäisyys ja yhteisöl-
lisyyden edistäminen nähdään tärkeiksi 
myös tänään, sodan mielettömyyden jäl-
leen jyllätessä Euroopassa. Suomen liitty-
minen Pohjois-Atlantin puolustusliittoon 
on historiallinen tapahtuma. Se on uuden 
aikakauden alku, joka lisää perusturvaa, mutta myös alamme toi-
mintaympäristön vakautta. Yksituumaisuutta ja sitoutumista vaadi-
taan niin ikään ihmiskunnan suurimman yhteisen haasteen, ilmas-
tonmuutoksen ja luontokadon torjunnassa. Meidän osaamistamme 
tarvitaan kenties enemmän kuin milloinkaan synnyttäessämme 
niitä teknisiä ratkaisuja, joilla vastataan näihin haasteisiin. Maailma 
on tulessa, mutta onneksi meillä on kykyä sammuttaa se yhdessä.

Huoltovarmuus, pula osaajista ja pääomista olivat keskeisiä 
huolenaiheita yhdistyksen perustamisen aikoina. Euroopan unio-
nissa on havahduttu arvojemme mukaiseen vastuullisuuteen sekä 
vihreän siirtymän vaatimuksiin. EU-maiden kuluttaessa noin 20 
prosenttia maailman raaka-aineista ne tuottavat niistä nykyisellään 
vain noin kaksi prosenttia. Olemme valinnoillamme ulkoistaneet 
kriittisten ja strategisten raaka-aineiden tuotannon kolmansiin 
maihin, joiden vastuullisuuteen ja toimitusvarmuuteen emme 
pysty luottamaan. Pohjoismaat ovat globaalin vertailun kolmella 
kärkisijalla niin teollisuuskulttuurista ja lainsäädännöstä muodos-
tuvassa Vastuullisuuskategoriassa kuin Teollisuuden innovaatioita 
ja infraa mittaavassa kategoriassakin (BNEF2022). Onkin varsin 
aiheellista kysyä, elämmekö arvojemme mukaisesti, kun varsinkin 
Suomen vastuullisuusetua ja raaka-aineiden saatavuuden poten-
tiaalia on hyödynnetty kovin säästeliäästi?

EU:n kriittisiä raaka-aineita koskeva säädös (European Criti-
cal Raw Materials Act) asettaa konkreettiset tavoitteet huoltovar-
muuden parantamiseksi vuoteen 2030 mennessä. Tavoitteena on 
nostaa alkutuotanto kahdesta prosentista kymmeneen prosenttiin 
sekä jalostus 40 prosenttiin ja kierrätetty materiaali 15 prosent-
tiin EU:n vuositarpeesta. Näihin päästäkseen EU tukee strategis-
ten projektien osalta luvituksen nopeuttamista (käsittelyaika 24kk 

kaivokset ja 12kk jalostus), rahoitus-
mekanismeja, osaamisen kehittämis-
tä sekä vastuullisten arvoketjujen ra-
kentamista. Kansallisesti tulee myös 
entisestään kehittää malminetsinnän 
ohjelmia.

Asetetut tavoitteet niin vihreäl-
le siirtymälle kuin eurooppalaiselle 
huoltovarmuudellekin ovat erittäin 
kunnianhimoiset. Ne vaativat aktii-
vista hihainkäärintää niin yrityksissä, 
virkamieshallinnossa kuin poliittises-
sa päätöksenteossakin. Tässä kaikessa 
piilee ennen näkemätön mahdolli-
suus suomalaiselle kansantaloudelle 
ja merkittävälle talouskasvulle, jolla 
rahoittaa hyvinvointiyhteiskunnan 
palvelut ja maksaa pois kertynyttä vel-
kaa. Yksin liikenteen sähköistymisen 
vaatiman akkuklusterin syntymisen 
arvioidaan kasvavan metsäteollisuu-

den veroiseksi viennin veturiksi, ja koko mineraaliklusteri mukaan 
lukien tulevaisuus on sangen innostava.

Juhlavuotemme vuosikokoukseen sekä siihen liittyneisiin tilai-
suuksiin osallistui ennätysmäärä jäseniä seuralaisineen. Vuosiko-
kous keräsi noin 750, perjantain iltajuhla 635 ja lauantain parempi 
lounas 680 osallistujaa. Henkilökohtaisesti kiitän jäsenistöä luot-
tamuksesta ja tartun puheenjohtajan työhöni innolla sekä tulevai-
suuteen katsoen. Iso kiitos palveluksestaan väistyville, erityisesti 
puheenjohtaja Kalle Härkille sekä pääsihteeri Ari Juvalle. Onnit-
telut kaikille yhdistyksen valituille toimihenkilöille. 

Tulevaisuus haastaa meitä uudistumaan. Jatkamme digitali-
saation hyödyntämistä palveluissamme sekä brändimme kirkas-
tamista. Käymme myös keskustelua yhdistyksen nimen ”ajankoh-
taisuudesta”. Kysyisinkin, miten pystymme yhdistyksenä parhaiten 
palvelemaan ja tukemaan jäsenistöämme sekä alamme toimijoiden 
tavoitteita kestävämmän yhteiskunnan ja maailman rakentamises-
sa? Kuinka tuottaa lisäarvoa säilyttäen roolimme henkilöyhdis-
tyksenä, ei alamme virallisena edunvalvojana, mutta foorumina 
keskustelulle ja kohtaamisille?

Yhdistyksemme perustajat olivat omana aikanaan merkittäviä 
yhteiskunnallisia vaikuttajia. Heidän innoittamanaan toivon mei-
dän jokaisen ottavan vuosikokouksessa esitetyn haasteen vastaan 
ja antavan parhaan panoksemme maamme elinvoiman ja luotta-
musyhteiskunnan kehittämiseen. Siinä näet konkretisoituu mie-
lestäni se Vuorimieshenki ja -aate, joka on vastuullinen, kestävä 
ja kantaa pitkälle! 

PENTTI VIHANTO
VUORIMIESYHDISTYKSEN PUHEENJOHTAJA
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Kello yhdeksän Vuorimiesyhdistyk-
sen puheenjohtaja Kalle Härkki 
avasi kokouksen ja toivotti ter-
vetulleeksi runsaslukuisen juhla-
kokousväen: 693 ilmoittautunutta 

ja noin kuutisenkymmentä linjoilla olevaa. 
Lisäksi Härkki kiitti Vuorimiespäivien isän-
täyritystä Terrafamea lupautumisesta tähän 
tärkeään ja vaativaan tehtävään. 

Tervetulotoivotusten jälkeen hiljennyim-
me kunnioittamaan viimevuotisen kokouk-
sen jälkeen yhdistyksen tietoon tulleita pois-
nukkuneita yhdistyksemme jäseniä: Markku 
Jortikka, Teppo Meriluoto, Jarmo Uitti, Pent-
ti Vanninen, Esko Pääkkönen, Pentti Rauta-
valta, Jussi Rastas, Leena Rosenberg, Pekka 
Häyrinen.

Puheenjohtaja esitti katsauksen vuorite-
ollisuuden tilaan ilman yrityskohtaisia tieto-
ja vuonna 2022. Katsauksesta on laajennettu 
referaatti myöhemmin tässä lehdessä. 

Vuosikatsauksen jälkeen siirryttiin käsit-
telemään sääntömääräiset vuosikokousasiat.

Kokouksen puheenjohtajaksi valittiin 

Marjo Matikainen-Kallström. Pöytäkirjan 
tarkastajiksi valittiin yksimielisesti Sini Antti-
la ja Pia Voutilainen. Yhdistyksen pääsihteeri 
Ted Nuorivaara luki toimintakertomuksen 
ja rahastonhoitaja Leena K. Vanhatalo puo-
lestaan esitteli tilinpäätöksen. Jäsenmäärässä 
oli vähennystä noin 85 jäsenellä edelliseen 
vuoteen verrattuna. Tilinpäätöksen vahvis-
tamisen ja tilintarkastuskertomuksen hy-
väksymisen jälkeen hallitukselle myönnet-
tiin vastuuvapaus. 

Seuraavana oli vuorossa katsaus tule-
vaan. Leena K. Vanhatalo esitti vuoden 2023 
talousarvion. Huolella laadittu talousarvio 
takasi sen, että keskustelua talousarviosta ei 
ihmeemmin syntynyt. Hallituksen esityksen 
mukaisesti yhdistyksen jäsenmaksut pysyvät 
ennallaan. Yksi puheenvuoro pyydettiin ja 
siinä kiitettiin yhdistyksen tavoitetta satsata 
nuoriin jäseniin.  

Toimintasuunnitelman hyväksymisen 
jälkeen yhdistykselle valittiin uudet luot-
tamushenkilöt. Vaalitoimikunnan puheen-
johtaja Jari Rosendal esitteli toimikunnan 

ehdotukset. Puheenjohtajaksi valittiin edel-
linen varapuheenjohtaja DI Pentti Vihanto 
ja varapuheenjohtajaksi DI Hannele Vuori-
mies. Kolmen erovuoroisen hallituksen jä-
senen tilalle kokous valitsi vaalitoimikunnan 
ehdotuksen mukaisesti kolmivuotiskaudeksi 
2023-2026 TkT Satu Jyrkösen, DI Visa Myl-
lymäen ja DI Ari Pikkuahon. 

Kokous valitsi uudestaan tilintarkasta-
jaksi vuodelle 2023 DI, KHT Katja Hanskin 
ja toiminnan tarkastajaksi DI, KTM Antti 
Pihkon sekä varalle tilintarkastajaksi Nexia 
Oy KHT -yhteisön ja varalle toiminnantar-
kastajaksi KTM Tanja Nordlundin. 

Marjo Matikainen-Kallström päätti yh-
distyksen vuosikokouksen näiltä osin ja pyy-
si yhdistyksen puheenjohtajaa Kalle Härk-
kiä jatkamaan kokouksen muiden asioiden 
käsittelyä. 

Kokouksessa jaettiin myös tavanomai-
seen tapaan huomionosoituksia ansioitu-
neille vuorimiehille.

Huomionosoitukset aloitettiin jakamalla 
nuoren jäsenen stipendit seuraaville opiske-

Vuorimiespäivät 2023  
– 80 vuoden taivalta juhlien!
Vuorimiespäivät 2023  
– 80 vuoden taivalta juhlien!
Vuorimiesyhdistyksen 80. vuosikokous pidettiin Helsingissä Marina Congress 
Centerissä Katajanokalla perjantaina 25.3.2022. 
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lijoille: Juho Hentman, Kaarin Hälinen, Se-
bastian Nikolov ja Veera Pajunen.

Seuraavaksi palkittiin vuoden 2022 Mate-
ria-lehden paras artikkeli ja Petter Forsström 
-palkinnon saanut kirjoitus: ”Moderni tek-
nologia vie maanalaisen ruiskubetonoinnin 
tulevaisuuteen”. Tekstin kirjoitti Panu Oik-
konen. Valinnan tehneen toimitusneuvoston 
ja toimituksen perusteluina oli mm: ”Pitkä, 
muttei yhtään pitkästyttävä juttu ruiskube-
tonoinnista. Hyvin kirjoitettu artikkeli, joka 
opetti paljon aiheesta täysin tietämättömälle. 
Pisteet myös siitä, että kuvia on käytetty tosi 
hyvin artikkelin tukena, eikä pelkästään ns. 
läiskitty päälle!”

Seuraavaksi siirryttiin jakamaan yhdis-
tyksen ansiomitaleja. Ensimmäisenä vuoros-
sa oli pronssinen Eero Mäkinen -ansiomitali, 
jonka myöntämisen keskeiset perusteet olivat 
seuraavat: ”Vaaliakseen Eero Mäkisen muis-
toa Vuorimiesyhdistys perusti vuonna 2000 
hänen nimeään kantavan pronssisen ansio-
mitalin. Mitali voidaan antaa yhdistyksen 
jäsenelle tai yhdistykseen kuulumattomal-
le henkilölle suurista ansioista yhdistyksen 
toiminnassa tai sen tarkoitusperien tukemi-
sessa tai ansiokkaasta toiminnasta erityisesti 
yhdistyksen eri jaostoissa.”

Pronssinen mitali nro 64:  
Jyrki Bergström
Jyrki Bergström on tehnyt merkittävän, yli 
20-vuotisen uran malminetsinnän ja vuori-

teollisuuden parissa. Nykyisin Jyrki toimii 
monikansallisen Imerys-teollisuusmineraa-
liyhtiön geologiaryhmän johtajana. Vuori-
miesyhdistykseen Jyrki liittyi vuonna 2003 ja 
hän toimi Geologijaoston puheenjohtajana 
vuosina 2015-17 ja varapuheenjohtajana 
vuosina 2012-14. Jyrki on sekä työssään että 
vapaa-ajan askareissaan hyvin tunnollinen ja 
tarkka. Hän on harkitseva, järkevä, ystäväl-
linen, toverillinen, kohtelias ja ajattelee aina 
muiden parasta. Jyrki on vaalinut vuorimies-
henkeä paitsi Suomessa, myös ulkomailla 
ja hän on vienyt vuorimiesten ilosanomaa 
ansiokkaasti maailman eri kolkkiin.

Pronssinen mitali nro 65:  
Kari Korhonen
DI Kari Korhonen on Otaniemen vuorimie-
hiä, työmaatasolta kokemuksensa hankkinut 
ja yli 30 vuoden uran Lemminkäisellä ja 
nyttemmin YIT:llä tehnyt kalliorakentaja. 
Karin ansioksi on ehdottomasti luettava 
suomalaisen kalliorakentamisosaamisen 
vientityö Pohjoismaihin. Karin rohkeuden 
ja suomalaiseen kalliorakentamisosaamiseen 
luottamisen ansiosta iso osa suomalaisia 
kalliorakentajia on elättänyt perheensä jo 
kolmatta vuosikymmentä. Vuorimiesyhdis-
tykseen Kari liittyi vuonna 1992 ja hän on 
ollut aktiivisesti mukana Kaivos- ja louhin-
tajaoston johtokunnassa 98-04 hoitaen mm. 
sihteerin ja varapuheenjohtajan tehtäviä. Va-
paa-ajallaan Kari harrastaa mm. metsästystä, 

kalastusta, golfia, laskettelua, afterskitä sekä 
huumoria monessa mielessä. 

Pronssinen mitali nro 66:  
Kari Pienimäki
Kari Pienimäki on tunnettu ja arvostettu 
metallimies monessa mielessä. Hän on teh-
nyt pitkän uran Harjavallan sulatolla lähtien 
vuodesta 1990. Sittemmin Harjavallan liek-
kiuunien lämpö vaihtui Afrikan, Kiinan ja 
monien muiden ulkomaisten liekkisulattojen 
lämpöön Karin siirtyessä työskentelemään 
Outotecille, jossa hän on toiminut monessa 
roolissa ja nykyään non-ferrous -tuoteryh-
män johtajana. Kari on toiminut ansiokkaasti 
Vuorimiesyhdistyksessä Metallurgijaoston 
johtokunnan jäsenenä vuosina 2010-2013 
ja Materia-lehden pitkäaikaisena päätoi-
mittajana vuodesta 2015 lähtien.  Kari on 
erittäin pidetty esihenkilö, kollega ja bän-
dikaveri, joka osaa pitää huolta hauskojen 
juttujen tasosta ja siitä, että kun soitetaan, 
niin soitetaan kovaa.

Pronssinen mitali nro 67:  
Timo Vartiainen
Timo Vartiainen on tehnyt merkittävän uran 
vuoriteollisuuden parissa niin teollisuudessa 
kuin akateemisen maailman tukijanakin. 
Timon ura alkoi perheyritys Laroxissa, joka 
nykyisin tunnetaan Roxia Oy:nä. Timo Var-
tiainen on ollut kiistämättä edesauttamassa 
alan huippukoulutusta Suomessa ja hänet >
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on nimitetty LUT-yliopiston kunnia-
tohtoriksi vuonna 2012. Timon toi-

minta Vuorimiesyhdistyksessä on 
ollut esimerkillistä. Hän on aina 
osallistunut aktiivisesti yhdistyk-
sen tapahtumiin, mutta erityisesti 
tukenut Vuorimiehiä aina tilaisuu-
den tullen järjestämällä mahdolli-
suuden vierailla Laroxilla, Flowro-

xilla ja Roxialla sekä Nuutinnokassa.
Seuraavaksi kutsuttiin lavalle ho-

peisen Eero Mäkinen-mitalin saajat ja 
puheenjohtaja kertasi hopeisen Eero Mä-

kinen –ansiomitalin myöntämisperusteet:
”Säilyttääkseen pysyvällä ja näkyvällä 

tavalla Suomen vuoriteollisuuden kehittä-
jän Eero Mäkisen muiston on Vuorimiesyh-
distys - Bergsmannaföreningen r.y. vuonna 
1955 perustanut hänen nimeään kantavan 
hopeisen ansiomitalin. Mitali voidaan antaa 
yhdistyksen jäsenelle tai yhdistykseen kuu-
lumattomalle henkilölle suurista ansioista 
yhdistyksen toiminnassa tai sen tarkoitus-
perien tukemisessa ja ansiokkaasta toimin-
nasta vuoriteollisuudessa ja siihen liittyvän 
tutkimuksen alalla.”

Hopeinen mitali nro 66:  
Pertti Lamberg
Pertti Lamberg on tehnyt yli 30 vuoden uran 
vuoriteollisuuden parissa niin akateemises-
sa kuin teollisessa maailmassakin. Hän on 
toiminut mm. professorina Luulajan yli-
opistossa ja tällä hetkellä hän on AA Sakatti 
Mining Oy:n toimitusjohtaja. Uransa aikana 
Pertti on ollut merkittävässä roolissa geo-
metallurgisen tutkimuksen kehittämisessä. 
Hänen julkaisulistallaan on yli 100 tieteel-

listä julkaisua, joista juuri geometallurgian 
alan tiedejulkaisut ovat keränneet paljon 
viittauksia kansainvälisissä tiedelehdissä. 
Vuorimiesyhdistykseen Pertti liittyi vuon-
na 2012 ja hän on ollut aktiivisesti mukana 
Rikastus- ja prosessijaoston toiminnassa.

Hopeinen mitali nro 67:  
Mari Lundström
Mari Lundström on tunnettu inspiroivana 
hydrometallurgian tutkijana, joka on on-
nistunut kokoamaan aihepiirin ympärille 
kansallisesti ja kansainvälisesti merkittä-
vän tutkimusryhmän. Lundström valmistui 
diplomi-insinööriksi Teknillisestä korkea-
koulusta pääaineenaan hydrometallurgia 
vuonna 2004 ja väitteli tohtoriksi vuonna 
2009. Vuosina 2008–2015 Lundström työs-
kenteli Outotecillä, jossa hän perehtyi kul-
lan ja kuparin hydrometallurgiaan. Vuonna 
2015 Lundström nimitettiin Aalto-yliopiston 
hydrometallurgian professoriksi ja vuonna 
2022 Kemian tekniikan korkeakoulun tutki-
muksesta ja innovaatioista vastaavaksi vara-
dekaaniksi. Päätyönsä ohella Lundström on 
ollut aktiivinen Vuorimiesyhdistyksen jäsen 
ja toiminut Vuorimiesyhdistyksen hallituk-
sessa vuosina 2019–2022.

Hopeinen mitali nro 68: Marja 
Riekkola-Vanhanen
Oulussa vuonna 1941 syntynyt Marja val-
mistui biokemian opinnoista filosofian kan-
didaatiksi vuonna 1967 ja filosofian lisensi-
aatiksi vuonna 1974 Helsingin yliopistosta. 
Työuransa Marja aloitti tutkijana Helsingin 
jäteveden puhdistamon laboratoriossa. Tä-
män jälkeen hän työskenteli Merentutki-



MATERIA 2 – 2023 11

muslaitoksella selvittäen rannikkovesien 
likaantumista. Vuonna 1989 hän siirtyi Ou-
tokummun tutkimuskeskukseen hydrome-
tallurgian tutkijaksi. Riekkola-Vanhanen 
kiinnostui erityisesti kuparin bioliuotusta 
koskevista artikkeleista ja ryhtyi eristämään 
bakteereja sekä tekemään niillä kokeita. 

Vuonna 2004 Pekka Perä tajusi tutki-
musraportit luettuaan bioliuotusprosessin 
olevan sopiva Sotkamon esiintymän hyö-
dyntämiseen ja lähestyi häntä. Vuonna 2022 
Sotkamossa tuotettiin lähes 32 000 tonnia 
nikkeliä bioliuotusmenetelmällä, jonka ener-
giatehokkuuden ansiosta Terrafamen tuo-
tannon hiilijalanjälki on maailman pienin. 
Eläkkeelle jäätyäänkin Marja on aktiivises-
ti auttanut tutkijoita tiedoillaan. Hänellä 
on kaksi lasta ja lapsenlapsia, hän nauttii 
matkustelusta ja lukemisesta.

Lisäksi juhlavuoden kunniaksi hallitus 
oli päättänyt myöntää myös kaksi kultaista 
Berndt Grönblom -ansiomitalia. Kultaisen 
Berndt Grönblom –ansiomitalin myöntä-
misen perusteet ovat:

Mitali voidaan antaa suomalaisen teräs-
teollisuuden palveluksessa toimivalle tai toi-
mineelle henkilölle, joka on ansioitunut alan 
kehittämisessä tai pohjoismaisen yhteistyön 
rakentamisessa.

Kultainen Berndt Grönblom mitali 
nro 12 luovutettiin Sakari Kallolle.
Sakari Kallo valmistui diplomi-insinööriksi 
Oulun yliopiston prosessitekniikan osastolta 
vuonna 1986 ja tekniikan lisensiaatiksi vuon-
na 1997. Koko 37-vuotisen työuransa ajan 
Sakari on toiminut suomalaisen terästeol-
lisuuden palveluksessa raudan ja teräksen 

valmistukseen liittyvissä johtotehtävissä. 
Kallo on sielultaan masuunimies ja yhteistyö-
haluinen sekä taitava verkottuja. Hänen pa-
noksensa on ollut merkittävä Ruukki-SSAB 
–fuusion suunnittelussa ja toteutuksessa sekä 
monissa vaativissa muutoshankkeissa. Kal-
lon luottamustoimista mainittakoon toimin-
ta Oulun yliopiston hallituksessa 2018-2021 
ja sen puheenjohtajana 2021 – 2022 sekä 
Vuorimiesyhdistyksen hallituksen jäsenenä 
2009-2011, varapuheenjohtajana 2011-2014 
ja puheenjohtajana 2014-2017.

Kultainen Berndt Grönblom -mitali 
nro 13 luovutettiin David Porterille
David Porter on urallaan vaikuttanut laa-
ja-alaisesti niin terästeollisuudessa kuin 
tutkimusmaailmassakin. Porter opiskeli 
materiaalitekniikkaa Cambridgen yliopis-
tossa ja suoritti filosofian tohtorin tutkinnon 
vuonna 1976. Porterilla on pitkä ja värikäs 
ura pohjoismaisessa terästeollisuudessa. Pi-
simmän uran Porter teki Rautaruukilla, jossa 
hän työskenteli vuosina 1984–2010 vastaten 
uusien kuumavalssattujen hiiliterästen ja 
matalaseosteisten terästen kehittämisestä. 
Vuonna 2011 Porter palasi yliopistomaa-
ilmaan vastaanottaen fysikaalisen metal-
lurgian professuurin Oulun yliopistossa. 
Porterin laaja kirjallinen tuotanto kattaa 
noin 200 vertaisarvioitua tieteellistä lehti- 
tai konferenssiartikkelia sekä tunnetuim-
pana Kenneth Easterlingin ja Mohamed 
Sherifin kanssa kirjoitetun kirjan ”Phase 
Transformations in Metals and Alloys”, josta 
on julkaistu neljä painosta. 

Viimeisenä juhlakokouksen huomion-
osoituksena hallitus oli päättänyt kutsua 

yhdistykselle uuden kunniajäsenen. Kun-
niajäsenen valintakriteereinä ovat: 

- on ansioitunut erityisen merkittävällä 
tavalla yhdistyksen toiminnassa tai yhdis-
tyksen tarkoitusperien tukemisessa sekä/tai

- on ansioitunut erityisen merkittävällä 
tavalla vuoriteollisuuden jonkin osa-alueen 
tai alan koulutuksen ja tutkimuksen kehit-
tämisessä

Fanfaarien saattelemana vuorineuvos 
Pertti Voutilainen nousi lavalle vastaanot-
tamaan kunniakirjan.

Vuorineuvos Pertti Voutilainen syntyi 
22.06.1940 Kuusijärven kunnassa (nyk. Ou-
tokumpu). Kaivosmiljöö tuli hänelle tutuksi 
jo lapsuudesta.  Kaivosinsinöörin ammatti 
oli siten hyvin luonnollinen uravalinta. Pertti 
aloitti työt nuorena kaivosinsinöörinä 1964 
Kotalahden kaivoksella. Lahjakas nuori mies 
eteni Outokumpu Oy:n hierarkiassa nopeasti 
ylimpään johtoon. Outokummun pääjohta-
jana Pertti toimi 1980-1991. Pertin juureva, 
mutta jämäkkä olemus on tuttu lähes kai-
kille suomalaisille ja erityisen tuttu vuori-
miehille. Pertin kolumnit Materia-lehdessä 
ovat aina innolla odotettu osa lehteä. Kuu-
lemma Materia-lehti leviää nykyään jopa 
eduskuntaan. Kansamme edustajat lukevat 
Pertin kolumnia sielläkin. Monien muiden 
luottamustehtävien ohessa Pertti on ollut 
Vuorimiesyhdistyksen varapuheenjohtaja 
1986-87 ja puheenjohtaja 1988-90.

Pertti Voutilainen piti lyhyen kiitospu-
heen, jossa hän paljasti mm. sen, milloin ja 
miten hänen liikemiesuransa oli alkanut. 
Hän oli aikanaan Outokummun ja koko 
Kuusijärven kunnan nuorin kastemato-
kauppias. >
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Ilmoitusasioissa jatkettiin vielä palkin-
tojen jakoa. Vuosi aiemmin julkaistun sitsi-
laulukilpailun voittajat palkittiin 3D-tulos-
tusta käyttäen valmistetuilla Pyhä Barbara 
-veistoksilla. Sitsilaulukilpailun voitti Tuo-
mo Tiainen Vuoriteollisuuden snapsilau-
lulla. Muut kilpailuun osallistuneet teokset 
olivat Kallista lasia! – Jussi X Hämäläinen, 
Sata kulausta – Elli Miettinen, Kivinen leipä 
– Jussi X Hämäläinen, Vuorihenkilö – Tuula 
Untinen, Juomakuu – Tuula Untinen, Sut-
ki – Tuula Untinen, Vanhan vuorimiehen 
juomalaulu – Jaakko Anttila ja Jysky, Pauk-
kumaissilaulu – Ole Evilä sekä Nälkämään 
laulu – PavaRontti.

Lopuksi tiedotettiin, että Vuorimiesyh-
distys hakee uutta webmasteria. Yhteyshenki-
lönä on pääsihteeri, ja hakemusten deadline 
on 1.5.2023.  

Yhdistyksen puheenjohtaja päätti ko-
kouksen ja kiitti yhdistyksen ja jaostojen 
hallituksia sekä toimihenkilöitä ja kaikkiin 
askareisiin osallistuneita jäseniä vuoden 
aherruksesta. 

Tauon jälkeen kuulimme Vuorimiespäi-
viemme teemaan «Vuoriteollisuuden mah-
dollisuudet ja merkitys muuttuvassa maail-
massa” liittyvät esitykset.

Pääesitelmöitsijät olivat Puolustusvoimi-
en entinen komentaja, kenraali evp. Jarmo 
Lindberg, Terrafame Oy:n toimitusjohtaja 
Joni Lukkaroinen ja Vuorimiesyhdistyksen 
jäsen Kari Tähtinen.

Lounaan jälkeen olivat perinteisesti vuo-
rossa jaostojen kokoukset ja esitelmät. 

TEKSTI JA KUVAT: LEENA K. VANHATALO
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Vuoriteollisuuden tila 
Suomessa 2022
Malminetsinnän ja kaivosteollisuuden esittelyt 
yrityksittäin aakkostettuina

Agnico Eagle Finland Oy – Kittilän 
kaivos
Vuonna 2022 Kittilän kaivoksen tuotanto oli 
216 947 unssia (6 747 kiloa) kultaa. Yhtiön 
liikevaihto kasvoi suotuisan kullan hinnan 
myötä 388 miljoonaan euroon. Käyttökate 
oli 162 miljoonaa euroa.

Agnico Eagle Finlandin panostukset ym-
päristö- ja yhteiskuntavastuuseen ja tekno-
logiaan jatkuivat viime vuonna. Yhtiön ta-
voitteena on investoida jatkuvasti uuteen 
tuotantoteknologiaan ja pienentää toimin-
tansa ympäristöjalanjälkeä. Eräs konkreet-
tinen esimerkki näistä investoinneista on 
biologiseen kantoainemenetelmään (MBBR) 
perustuva typenpoistolaitos, jonka käyttöön-
ottovaihe alkoi vuoden lopulla. Investoinnin 
arvo on yli 30 miljoonaa euroa.

Yhteistyössä Telian, Digitan ja Nokian 
kanssa toteutettu 5G-verkko valmistui suun-
nitellussa aikataulussa vuoden viimeisellä 
kvartaalilla. Itsenäisesti toimiva 5G-verkko 
mahdollistaa uudenlaisen kaivosteknologian 
hyödyntämisen ja parantaa kaivoksen tur-
vallisuutta ja toimintavarmuutta. Tämä on 
ensimmäisiä maanalaiseen kaivosympäris-
töön rakennettuja 5G-verkkoja.

Nostokuilun arvioidaan valmistuvan 
vuoden 2023 ensimmäisellä puoliskolla. Kui-
lun käyttöönotto parantaa Kittilän kaivoksen 
kustannustehokkuutta ja pienentää hiilija-
lanjälkeä fossiilisten polttoaineiden käytön 
vähentymisen myötä.

Paikallisyhteistyössä panostettiin erityi-
sesti lasten ja nuorten kulttuuri- ja vapaa-ajan 
harrastusten tukemiseen sekä tapahtumayh-
teistyöhön. Elokuussa järjestettiin jälleen yh-
teistyössä Kittilän kunnan, Visit Levin ja Le-
vi Ski Resortin kanssa avoimien ovien päivä, 
johon osallistui noin 700 kävijää. 

Agnico Eagle Finland työllistää yhteen-
sä noin 1100 työntekijää, joista 500 on omia 

työntekijöitä ja noin 600 urakoitsijoiden ja 
yhteistyökumppaneiden palveluksessa. Yhti-
ön omista työntekijöistä yli 50 prosenttia on 
Kittilästä ja yli 90 prosenttia Lapista.

Boliden
Boliden-konserni teki vuonna 2022 suurista 
investoinneista huolimatta vahvasti voitolli-
sen tuloksen ja kasvatti sekä liikevoittoaan 
että liikevaihtoaan edellisvuoden (numerot 
suluissa) tasosta.

Vuonna 2022 Boliden-konsernin liike-
voitto oli 15,895 miljardia Ruotsin kruunua 
(11,082 miljardia) ja liikevaihto 86,437 mil-
jardia kruunua (68,636 miljardia). Konsernin 
suomalaisia tytäryhtiöitä ovat Boliden Kevit-
san monimetallikaivos sekä sulatot Boliden 
Kokkola ja Boliden Harjavalta. Bolidenin 
malminetsintä toimii aktiivisesti Pohjois-, 
Itä- ja Keski-Suomessa.

Boliden Kevitsan monimetallikaivoksella 
louhittiin 10 miljoonaa tonnia malmia rikas-
tamolle vuonna 2022. Rikastamo tuotti vuo-
den aikana 133 000 tonnia nikkelirikastetta 
ja 100 000 tonnia kuparirikastetta. Vuonna 
2022 Boliden Kevitsa teki liikevoittoa 216,1 
miljoonaa euroa, mikä on lähes 40 miljoo-
naa euroa enemmän kuin vuotta aikaisem-
min (176,2 miljoonaa euroa).

Boliden Kokkolassa tuotettiin vuoden 
2022 aikana 294 122 tonnia sinkkiä. Tämä 
on 1 474 tonnia enemmän kuin vuotta aiem-
min siitä huolimatta, että tuotantoa rajoitet-
tiin ajoittain sähkön korkean hinnan takia. 
Vuonna 2022 Boliden Kokkola teki liikevoit-
toa 122,9 miljoonaa euroa, mikä on selväs-
ti enemmän kuin edellisenä vuonna (55,7 
miljoonaa euroa). 

Boliden Harjavalta teki vuonna 2022 lii-
kevoittoa 181 miljoonaa euroa, mikä on yh-
tiön historian korkein tilikauden liikevoitto. 
Kuparikatodia tuotettiin yhtiössä vuoden 

2022 aikana yhteensä 135 203 tonnia, kun 
määrä edellisvuonna oli 151 306 tonnia. Nik-
keliä tuotettiin vuoden aikana 26 107 tonnia, 
kun määrä edellisvuonna oli 18 663 tonnia. 
Yhtiössä saavutettiin vuoden aikana myös 
useita tuotantoennätyksiä.

Tuloksen takana on toiminnan kehittä-
miseen sitoutunut henkilöstö, vahva kump-
paniverkosto sekä meille suotuisa markkina-
tilanne. Tuottamillamme perusmetalleilla 
on vahva kysyntä. Sähköistyvä yhteiskun-
ta ja uusiutuvan energiantuotannon sovel-
lukset tarvitsevat metalleja yhä enenevässä 
määrin, kertoo Boliden Harjavallan toimi-
tusjohtaja Timo Rautalahti.

Boliden-konserni työllistää yhteensä 
noin 6700 henkilöä, joista 1600 työskente-
lee Suomessa.

Endomines
Joulukuussa 2022 siirsimme yrityksen ko-
tipaikan Suomeen ja nyt voimme ylpeä-
nä todeta olevamme suomalainen yhtiö. 
Pampalossa, Ilomantsin alueella sijaitseva 
kaivostoimintamme keskittyy kullan tuotta-
miseen sekä malminetsintään muualla Karja-
lan kultalinjalla Itä-Suomessa. Investoimme 
Suomeen ja nimenomaan Pampaloon, sillä 
visionamme on kasvattaa Karjalan kulta-
linja yhdeksi maailman merkittävimmistä 
ja vastuullisimmista kullantuotantoalueista.

Vuonna 2022 keskityimme luomaan van-
kan perustan tulevaisuuden kasvulle. Uudis-
timme strategiamme ja sen mukaisesti pa-
nostamme kullanetsintään ja -tuotantoon 
Suomessa. Kasvumme perustuu Karjalan 
kultalinjan tiedossa olevien kultavarantojen 
hyödyntämiseen ja uusien kultaesiintymien 
todentamiseen, mikä tuo liiketoimintaamme 
ennustettavuutta.

Aloitimme malminetsintäkairaukset 
Karjalan kultalinjan alueella loppuvuodes- >
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ta 2022. Alueen potentiaali näyttää todella 
hyvältä, ja näemme realistisen mahdollisuu-
den määrittää sieltä merkittävä, yli miljoonan 
unssin esiintymä. 

Tämän lisäksi tutkimme Pampalon 
maanalaisessa kaivoksessa aiemmin tutki-
mattomia alueita 230–240 metriä nykyisen 
tuotantotason alapuolella. Alueen korkean 
kultapitoisuuden tutkimustulokset vahvis-
tavat käsitystämme Pampalon kultamine-
ralisaation jatkumisesta kauas syvyyksiin. 
Se mahdollistaa hyvän perustan kullantuo-
tannollemme lähivuosina.

Pampalon tuotannon ylösajo eteni hei-
nä-joulukuussa suunnitelmien mukaisesti. 
Vuonna 2022 kullan tuotanto Pampalos-
sa oli 267,5 kg (8601 unssia), josta toisella 
vuosipuoliskolla tuotimme 159,4 kg (5123 
unssia). Tuotantomme kasvoi toisella vuo-
sipuoliskolla 47,3 % ja arvioimme kullan 
tuotannon kasvavan Pampalossa 35–55 % 
vuodesta 2022.

Uuden strategian mukaisesti edistämme 
Yhdysvaltojen esiintymiä kumppanuusmal-
lin kautta, emmekä tule lähitulevaisuudessa 
investoimaan sinne merkittävästi.

Kuluttajamarkkinan arvojen kiihtyvä 
murros muovaa toimialaamme kohti strate-
giamme ydintä – vastuullisuutta. Missiom-
me on muuttaa tietoisuutta ekologisemmin 
ja vastuullisemmin tuotetun raaka-aineen 
saatavuudesta ja näin luoda tuottamallem-
me kullalle lisää kysyntää.

Vuoden 2022 aikana loimme Endomi-
nesin ESG-ohjelman, mikä tulee ohjaamaan 
yhtiön toimintaa vahvasti. Ohjelmamme 
keskiössä ovat henkilöstön turvallisuus ja 
hyvinvointi, ympäristön ja luonnon säilyt-
täminen puhtaana sekä yhtiömme hyvä ja 
eettinen hallinnointi.

Hannukainen Mining
Kaivosyhtiö jätti kaivoslupahakemuksen 
huhtikuussa 2022 ja Tukes antanee päätöksen 
kesään mennessä. Yhtiö tarkentaa ympäristö-
lupahakemuksensa suunnitelmia. Aiemman 
käytännön mukaiset yleissuunnitelmat eivät 
enää riitä asianmukaista lupaharkintaa var-
teen, vaan vaaditaan tarkempia suunnitelmia.

Hannukainen Mining ja Tapojärvi ovat 
tehneet suunnitellulle kaivosalueelle syys-
kuun 2022 aikana koerakenteen, jossa tes-
tataan uusia materiaaleja kaivostoiminnas-
ta syntyvän sivukiven ympäristövaikutusten 
hallintaan. Toiminta liittyy TYPKI-hank-
keeseen, jonka tavoitteena on mm. kehittää 
ratkaisuja typpi- ja sulfaattipitoisten kaivos-
vesien stabilointiin sivuvirtapohjaisten beto-
ni- tai peiterakenteiden avulla. Hankesuunni-

telmien mukaisesti Hannukaisen kaivoksella 
tulisi muodostumaan rikastamon prosessis-
sa väkeviä kaivosvesiä, jotka puhdistettaisiin 
vesienkäsittelylaitoksessa. 

Koetoimintaa varten on valmistettu kai-
vosvettä vastaavaa synteettistä vettä, jota 
käytetään alkaliaktivoidun kuonan valmis-
tuksessa. Kuonaa hyödynnetään betonin val-
mistuksessa. Kaivosvettä käytettäessä kaivos-
vesi sitoutuu prosessissa kuonaan. Toiminta 
on siten samalla loppukäsittelyprosessi kon-
sentroidulle kaivosvedelle.

Koetoiminnan tavoitteena on testata tek-
nisiä työmenetelmiä ja rakenteen toimivuut-
ta käytännössä sivukivialueen peittämisessä. 
Varsinaista toteutusta varten testataan muun 
muassa materiaalin veden- ja hapenläpäise-
vyyttä, lujittumista, stabiiliutta, säänkestä-
vyyttä ja työstettävyyttä sekä muita työtek-
nisiä seikkoja.

– Tämä on jotain aivan uutta kaivosalal-
la, kommentoi paikan päällä ollut professori 
Kauko Kujala. Kujala toimii asiantuntijana 
rakenteiden osalta ja käyttää tuloksia geo-
teknisissä mallinnuksissaan, joilla saadaan 
arvioita peittorakenteen toimivuudesta käyt-
töpaikallaan.

Olemme esitelleet kaivoshanketta laajal-
le yleisöjoukolle. Kesällä 2022 järjestimme 
avoimet ovet -tapahtuman vanhalla kaivos-
alueella Hannukaisessa. Koko perheen kai-
vospäivään osallistui yli 700 henkilöä. Han-
nukaisen Kolarin toimistolla Vänkätuvalla 
rekisteröitiin vuonna 2022 yli tuhat käyn-
tikertaa. Se tarkoittaa noin 30 henkilöä au-
kiolopäivää kohden. Ovet ovat avoinna joka 
maanantai klo 11-15.

Keliber Oy
Sibanye-Stillwaterin tytäryhtiö Keliber ryhtyi 
toteuttamaan 588 M€ investointia käyn-
nistämällä litiumjalostamon rakentamisen 
Kokkolassa 7.3.2023. Litiumhankkeen toinen 
iso rakennustyö on myöhemmin Kaustiselle 
rakennettava rikastamo. Keliber on kasvat-
tanut etumatkaa vastaaviin eurooppalaisiin 
hankkeisiin, ja tavoitteena on olla Euroopan 
ensimmäinen omaan malmiin perustuvan 
akkulaatuisen litiumhydroksidin valmistaja. 
Rekrytoinnit ovat hyvässä vauhdissa.

Nordkalk Oy
Nordkalkin ensimmäinen kokonainen vuosi 
osana SigmaRoc -konsernia sujui hyvin haas-
teellisista lähtökohdista huolimatta. Teim-
me kaikkemme tukeaksemme ukrainalaisia 
kollegoitamme ja heidän perheitään sodan 
keskellä sekä luovuimme Venäjän liiketoi-
minnoistamme.

Työturvallisuus kehittyi hyvään suuntaan, 
ja saavutimme kaikkien aikojen matalim-
man tapaturmataajuutemme (LTA1). Uudel-
leenorganisoimme liiketoimintojamme Poh-
jois-Euroopassa tavoitteenamme vahvistaa 
markkina-asemaamme entisestään ja lisätä 
fokustamme poltetun kalkin liiketoimintaan.

Otimme merkittäviä askelia vastuulli-
suustyössämme lisäämällä uusiutuvan ener-
gian käyttöä ja kehittämällä uusia kiertota-
louteen pohjautuvia tuotteita. Marraskuussa 
kerroimme suunnitelmistamme ensimmäi-
sen hiilidioksidin talteenottolaitoksen käyt-
töönotosta yhdessä kalkkiuuneistamme vuo-
den 2023 alkupuolella sekä sitouduimme 
asettamaan tieteeseen perustuvat päästö-
vähennystavoitteet Science Based Targets 
-aloitteen mukaisesti.

Nordic Talc Oy
Nordic Talc Oy on Tulikivi Oyj:n omistama 
yhtiö, jonka tavoitteena on muuttaa Suo-
mussalmen vuolukivitehdas talkintuotan-
tolaitokseksi ja varmistaa talkkivarantojen 
teollinen hyödyntäminen. Tätä varten yh-
tiö valmistelee modernia talkkirikasteteh-
dasta hyödyntämään Euroopan suurinta ja 
kompakteinta talkkiesiintymää. Sen myötä 
voimme tarjota hiilineutraalia ja jäljitettä-
vää eurooppalaista talkkia meidän kaikkien 
päivittäisiin tarpeisiimme mm. muoveissa, 
maaleissa ja pakkauksissa.

Vuoden 2022 merkittäviä saavutuksia 
olivat mm. kalliomekaanisen selvityksen ja 
mineraalivarantoarvion päivityksen valmis-
tuminen. Haaposen esiintymän JORC (2012) 
-koodin mukaiset todennäköiset mineraa-
livarannot (Indicated Resources) kasvoivat 
22,3 miljoonaan tonniin keskipitoisuudella 
44,4 % talkkia. Aikaisempi arvio oli 12,3 mil-
joonaa tonnia.  Kairausten perusteella esiin-
tymä on hyvin tasalaatuinen ja muodoltaan 
selkeä ja kallion laatu pääosin hyvä. Lisäksi 
käynnistettiin rikastuskokeet sekä laitossuun-
nittelu, ja Erkki Kuronen nimitettiin hank-
keen vetäjäksi ja yhtiön toimitusjohtajaksi. 
Tavoitteena on tarkentaa hankkeen edellyt-
tämät suunnitelmat ja varmistaa toiminnan 
vaatimat luvat, jotka mahdollistavat päätök-
set sen jatkosta. 

Sakatti
AA Sakatti Mining Oy on Anglo Americanin 
suomalainen tytäryhtiö, joka kehittää Saka-
tin Ni-Cu-PGE-esiintymää kohti kaivostoi-
mintaa. Sakatilla on noin 55 työntekijää ja 
kairausaikana urakoitsijoita noin 150.

Vuoden 2022 aikana Sakatissa päätoimet 
olivat varantokairaukessa ja YVA-täydennyk- >
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sen laatimisessa. Vuoden aikana ei tapahtu-
nut yhtään poissaoloon johtuvaa tapaturmaa 
ja Sakatilla on toimittu yli 1800 päivää ilman 
tapaturmia.

Talvikairauksissa 2021-2022 ja 2022-2023 
on kairattu yhteensä noin 40 km. Työllä on py-
ritty pääsemään esiintymän keskeisillä osilla 
50 metrin kairausruudukkoon. Lisäksi metal-
lurgista testausta varten on kerätty näytteitä. 
Nämä ovat valmistelevia toimia kannatta-
vuustarkastelun, PFS-B (pre-feasiblity study 
B) seuraavaa vaihetta varten.

Sakatti jätti YVA-selostuksen ja Natura-
arvion syksyllä 2020. Tästä viranomaiset 
esittivät täydennyspyynnön alkuvuodesta 
2021. Vuoden 2022 aikana on tehty laajaa 
työtä hydrogeologisen mallin päivittämiseksi. 
YVA täydennys jätetään viranomaiskäsitte-
lyyn huhtikuussa 2023.

Terrafame
Terrafame keventää liikenteen hiilijalanjälkeä 
toimittamalla globaalille akkuteollisuudelle 
vastuullisesti tuotettuja akkukemikaaleja. 

Vuosi 2022 oli Terrafamelle käänteente-
kevä ja taloudellisen tuloksen näkökulmas-
ta ennätyksellinen. Koko vuoden liikevaihto 
oli 584,4 miljoonaa euroa, josta akkukemi-
kaaliliiketoiminta muodosti 35 prosenttia 
eli 207,1 miljoonaa euroa. Liiketulos nousi 
93,9 miljoonaan euroon. 

Yhtiön tuottaman nikkelisulfaatin hii-
lijalanjälki on teollisuuden pienimpiä – jo-
pa 60 prosenttia alan keskiarvoa pienempi. 
Tämä ei kuitenkaan riitä, vaan Terrafame 
tavoittelee tuotannon hiilineutraaliutta vuo-
teen 2039 mennessä.

Vastuullisuus on paljon muutakin kuin 
vain pieni hiilijalanjälki. Työturvallisuuteen 
panostetaan jatkuvasti. Teollisuusalueella 
työskentelevien yhteinen tapaturmataajuus 
oli viime vuoden lopussa 6,4. 

Terrafame on toiminut suljetussa pro-
sessikierrossa jo parin vuoden ajan. Tämä 
tarkoittaa käytännössä mm. sitä, että pro-
sessissa syntyvä sulfaatti on ajettu takaisin 
prosessiliuoskiertoon eikä sitä ole päätynyt 
vesienkäsittelyn kautta juoksutettavaksi teol-
lisuusalueen ulkopuolelle. 

Liikenteen sähköistyminen jatkui kiihty-
vällä vauhdilla vuoden 2022 aikana geopo-
liittisesta tilanteesta huolimatta. Maailmassa 
myytiin sähköautoja 10,1 miljoonaa, mikä on 
53 prosenttia enemmän kuin vuonna 2021.

Terrafame saavutti vuoden 2022 aika-
na autoteollisuuden vaatiman korkeimman 
laatutason ja kävi läpi useita nikkelisulfaa-
tin tuotehyväksyntäprosesseja asiakkaiden 
kanssa. Vuoden vaihteen tietämillä yhtiö 

julkisti nikkelisulfaatin toimitussopimuk-
set Renault-konsernin ja Stellantisin kans-
sa, jonka brändiportfolioon kuuluvat mm. 
Citroen, Opel ja Peugeot. 

Suorat myyntisopimukset akkukemikaa-
liyhtiön ja autovalmistajan välillä ovat ko-
ko sähköautojen akkuarvoketjua mullistava 
toimintatapa. Suorat sopimukset parantavat 
arvoketjun vastuullisuutta ja läpinäkyvyyttä.

Lisäksi helmikuussa 2023 Terrafame 
kertoi aloittaneensa kaupalliset toimituk-
set Umicorelle läpäistyään yhtiön kattavan 
tuotehyväksyntäprosessin.

Voidaan siis todeta, että Terrafamen 
vuonna 2018 tekemä päätös keskittyä ak-
kukemikaaleihin on osoittautunut oikeak-
si valinnaksi. Kesällä 2021 alkaneen akku-
kemikaalitehtaan ylösajon edetessä yhtiö 
on lunastanut paikkansa osana eurooppa-
laista vastuullista akkuteollisuuden toimi-
tusketjua.

YARA Siilinjärvi
Yara Suomi Oy:n Siilinjärven kaivos saavutti 
yli 920 kt:n rikastetuotannon pitäen turval-
lisuuden edelleen korkealla tasolla. Kiveä 
kuljetettiin kolmesta louhoksesta yhteensä 
23,5Mt, josta malmia oli 11,5Mt.

Yara Siilinjärven ja Tapojärvi Oy:n en-
simmäinen allianssivuosi onnistui odotuksien 
mukaan ja operaation kehittäminen jatkui lä-
pi vuoden 2022. Pohjoisen louhosjatkumolla 
avattiin Jaakonlammen louhos, joka käynnis-
tyi pintamaan poistolla ja tasauslouhinnalla. 
Yara julkaisi kesällä 2022 ympäristövaikutus-
ten arviointiohjelman, joka liittyy toiminnan 
jatkumisen edellytysten selvityksiin vuoden 
2035 jälkeiselle ajalle.

Metallien tuotanto ja 
jalostus
Metallinjalostusteollisuuden näkymä 
kaksijakoinen
Suomen talous kasvoi vuonna 2022 2,1 %,  
mikä johtui pääosin alkuvuoden vahvasta 
aktiviteetista. Inflaation kiihtyminen poik-
keuksellisen korkeiden energiakustannusten 
vuoksi heikensi kuitenkin nopeasti loppu-
vuodesta kotitalouksien ja teollisuuden os-
tovoimaa, ja kuluttajien luottamus on romah-
tanut hyvin alhaiselle tasolle. Käsityksemme 
mukaan talous luisuu lievään taantumaan, ja 
reaalinen BKT supistuu 0,2 % tänä vuonna, 
ellei useita samanaikaisesti vaikuttavia krii-
sejä saada nopeasti ratkaistuksi. Taantuman 
ennustetaan kuitenkin jäävän melko lyhyt-
aikaiseksi. Kasvu kiihtynee 0,9 prosenttiin 

vuonna 2024, kun kriisit laantuvat. Vuonna 
2025 Suomen BKT:n määrä kasvaa 1,5 %.

Vaikka kysyntä alkoi hiipua vuoden 2022 
loppupuolella, metalleja käyttävän teollisuu-
den (Teknologiateollisuus ry:n jäsenyritykset) 
tilauskertymä on kuitenkin edelleen kohtalai-
nen. Näkymät ovat kuitenkin heikentyneet: 
liikevaihdon kasvu hidastuu tai pysähtyy 
kokonaan tänä vuonna, vaikka historiallises-
ti katsoen hyvä hintataso edelleen tasoittaa 
odotettua toimitusmäärien laskun vaikutus-
ta.  Näyttääkin siltä, että emme näe vakavaa 
taantumaa ainakaan vuoden 2023 alkupuo-
lella, vaan odotettavissa on nollakasvua tai 
lievää supistumista. 

Rakentamisen markkinat ovat kutakuin-
kin pysähtyneet talven aikana. Tämä johtuu 
yleisestä talouden epävarmuudesta ja nou-
sevista koroista. Rakennusvolyymien odote-
taan jatkavan laskuaan edelleen tänä vuonna, 
mutta laskun suuruus on arvoitus. Kuljetus-
teollisuuden, ajoneuvoteollisuutta lukuun 
ottamatta, tilauskirjat ovat edelleen vahvoja 
esim. telakkateollisuudessa. Vaikka kone- ja 
sähkötekniikan toimialoilla alan kysyntätilan-
ne on hyvin epävarma ja heikkenee, nykyinen 
tilauskanta pitää yritysten tulokset edelleen 
kohtuullisina. Kasvua ei ole kuitenkaan lähi-
aikoina näkyvissä.

Asiakkaiden hyvästä tilauskannasta joh-
tuen metallinjalostusteollisuuden yritysten 
(terästuotteet, ei-rautametallit, valukappaleet 
ja metallimineraalit) liikevaihto Suomessa 
kasvoi 39 prosenttia 1-11/ 2022 ennätyk-
selliseen 20 miljardiin euroon. Alkuvuoden 
myyntihintojen korkea taso vaikutti merkit-
tävästi hyvään liikevaihtoon, mutta hinnat 
kääntyivät voimakkaaseen laskuun jo vuo-
den loppupuolella.

Terästuotteiden, ei-rautametallien, va-
lukappaleiden ja metallimineraalien ko-
konaistuotantomäärät Suomessa kasvoivat 
tammi-lokakuussa 2022 noin 7 prosenttia 
vuodentakaisesta. Teräksen tuotannon kasvu 
hidastui kuitenkin jo syksyn 2022 aikana, ja 
selvää on, että vuoden 2023 aikana näemme 
negatiivisen tuotantomäärien kasvun( -5 %), 
kun teräksen käyttö vähenee 2 %. 

Vaikka suomalaisten teräs- ja metallin-
tuottajien liiketoimintaympäristö parantui 
vuoden 2022 aikana kriittisestä siedettäväksi, 
arviomme mukaan metalliteollisuus ja metal-
linjalostusteollisuus tulevat kärsimään vielä 
pitkään poikkeuksellisen korkeista energian 
ja raaka-aineiden hinnoista, kasvavista kau-
pan vääristymistä ja raaka-aine- sekä kompo-
nenttipulasta. Näemme kuitenkin, että sekä 
EU:n että nyt myös USA:n ilmastopolitiikan 
vauhdittamana metallien kokonaiskysyntä >
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tulee pysymään kohtuullisella tasolla lähitu-
levaisuudessa. Vähähiilisten ja päästöttömi-
en tuotteiden sekä raaka-aineiden kysyntä ja 
tuotanto tulevat kasvamaan osin merkittäväs-
tikin, minkä arvioimme takaavan koneen-
rakennus- ja metallinjalostusteollisuudelle 
kasvun mahdollisuuden. 

Metallien jalostuksen tuotannon määrä Suomessa

1016.3.2023 Teknologiateollisuus Kausipuhdistetut teollisuustuotannon volyymi-indeksit
Osuudet liikevaihdosta 2021: rauta- ja terästuotteet sekä värimetallit ja valut 90 %, metallimalmien louhinta 10 %
Lähde: Macrobond, Tilastokeskus

Teknologiateollisuuden liikevaihto Suomessa       
kasvoi 9 % vuonna 2021 ja oli 90 miljardia euroa 

1416.3.2023 Teknologiateollisuus Lähde: Macrobond, Tilastokeskus / Kansantalouden tilinpito, Teknologiateollisuus ry

Liikevaihdon kasvu 2021, %:
Kone- ja metallituoteteollisuus       +7 %
Elektroniikka- ja sähköteollisuus     +3 %
Metallien jalostus +35 %
Suunnittelu- ja konsultointi +4 %
Tietotekniikka +8 %

ASIAKKAIDEN HYVÄSTÄ TILAUSKANNASTA JOHTUEN 
METALLINJALOSTUSTEOLLISUUDEN YRITYSTEN (TERÄSTUOTTEET, 
EI-RAUTAMETALLIT, VALUKAPPALEET JA METALLIMINERAALIT) 
LIIKEVAIHTO SUOMESSA KASVOI 39 PROSENTTIA 1-11/ 2022 
ENNÄTYKSELLISEEN 20 MILJARDIIN EUROON. 
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Seuraavassa yritysten 
kuulumiset:
Aurubis
Aurubis Finland Oy on osa saksalaista Au-
rubis-konsernia. Aurubis Finlandilla on 
Porissa kuparivalimo ja -valssaamo, jonka 
päätuotteita ovat valssatut kuparinauhat, 
-levyt ja -laatat sekä Nordic Copper -ark-
kitehtuurituotteet. Tilikausi 2021-2022 oli 
Aurubis Finlandin historian paras: myynti 
kasvoi n. 20% ja henkilöstö kasvoi samana 
aikana n. 15%. Kysyntä on ollut vahvaa ja 
sen ennustetaan pysyvän vahvana. Erityisesti 
sähköistyminen ja sähköinen liikkuminen 
näkyvät mm. elektroniikkapuolen erikois-
tuotteen sekä paksun kuparinauhan vahvana 
kasvuna. Aurubis Finland on merkittävä 
tekijä kiertotaloudessa ja mukana tekemässä 
maailmaa vähemmän riippuvaiseksi fossii-
lisista polttoaineista.

Nornickel
Nornickel Harjavallan liikevaihto kasvoi 
edellisvuodesta ja oli yli kaksi miljardia eu-
roa johtuen metallien hintojen noususta ja 
korkeammista tuotanto- ja myyntimääristä. 
Tuotantomäärän kasvu perustui parempaan 
raaka-aineiden saatavuuteen, sillä vuon-
na 2021 Norilskin alueen kaivostuotannon 
ongelmat rajoittivat nikkelikivitoimituksia 
Harjavaltaan. Nikkeliä tuotettiin vuonna 
2022 noin 55 000 tonnia, ja suurimmat tuo-
tealueet olivat nikkelikatodit ja –briketit sekä 
puhdas nikkelisulfaatti. Harjavallassa on 
käynnissä laajennusinvestointi, jolla vasta-
taan erityisesti akkukemikaalien kysynnän 
kasvuun Euroopassa. Käynnissä olevassa 
laajennuksen ensimmäisessä vaiheessa li-
sätään nikkelisulfaatin tuotantoa ja tehtaan 
tuotantokapasiteetti nostetaan tasolle 75 kt 
nikkeliä. Ympäristöluvitus on käynnissä toi-
selle vaiheelle, jossa tarkoituksena on nostaa 
kapasiteetti yli 100 000 tonniin nikkeliä.

Outokumpu
Outokummulle vuosi 2022 oli historiallinen. 
Oikaistu käyttökate kasvoi edellisvuoden 1,0 
mrd. eurosta 1,3 mrd. euroon, joka on yhtiön 
historian paras tulos. Ruostumattoman te-
räksen toimitukset laskivat edellisvuodesta, 
mutta ruostumattoman teräksen toteutu-
neiden hintojen nousu tuki kannattavuutta. 
Kannattavuuden vahvistuessa ylsimme myös 
merkittävään saavutukseen: Outokumpu oli 
vuoden 2022 lopussa nettovelaton. Se on 
huomattava saavutus, jonka strategian mää-
rätietoinen toteuttaminen ja poikkeuksellisen 
vahva markkinatilanne ovat tehneet mah-
dolliseksi viimeisten kahden vuoden aikana. 

Outokumpu on nyt taloudellisesti vah-
vempi kuin koskaan aiemmin ja kykenee 
kestämään paremmin muuttuvia olosuhteita. 
Outokumpu jatkoi vuonna 2022 myös toi-
mialansa vastuullisuusjohtajana. Esimerkiksi 
tuotteiden kierrätyssisältö oli kaikkien aiko-
jen paras, 94 %, ja Outokumpu vähensi hiili-
dioksidipäästöjään onnistuneesti SBT-aloit-
teen ilmastotavoitteen mukaisesti. Lisäksi 
Outokumpu toi vuonna 2022 markkinoille 
Circle Green -tuotelinjan, jonka hiilidiok-
sidipäästöt ovat äärimmäisen pienet – en-
nennäkemättömät koko teollisuudenalalla.

Ovako
Ovako on johtava eurooppalainen koneenra-
kennusterästen valmistaja. Ovakolla on yksi 
terästehdas Suomessa, Imatralla, ja jakelu-
keskus Tampereella. Ovako on toteuttanut 
100 -prosenttisesti hiilineutraalin tuotannon 
1.1.2022 alkaen.

Imatran tehdas panostaa turvallisuuteen. 
Pienetkin tapaturmat ovat vähentyneet, eikä 
tapaturmapoissaoloja ole ollut yhtään.

Ovako on mukana Suomen ensimmäi-
sessä vedyn siirtohankkeessa. Fingrid to-
teuttaa siirron Kemiran Joutsenon tehtailta 
Ovakon Imatran tehtaille.  

Erittäin korkeat energiahinnat, koronan 
myötä alkaneet logistiset haasteet sekä Uk-
rainan sota aiheuttavat epävarmuutta mark-
kinoillamme ja toiminnassamme, mutta lo-
mautuksiin ei ole tarvinnut ryhtyä.

Taatakseen osaavan työvoiman saatavuu-
den metallialalla Ovako on aloittanut kaksi-
vuotisen koulutuksen Sampo- ammatillisen 
koulun kanssa.

SSAB
SSAB:n tavoitteena on olla maailman turval-
lisin teräsyhtiö. Turvallisuuden tunnusluvut 
paranivat vuoden 2022 aikana selkeästi, ja yli 
päivän poissaoloon johtaneiden tapaturmien 
taajuus miljoonaa työtuntia kohti laski kon-
sernissa tasolle 1,06 (edellinen vuosi 1,80). 

Esimerkiksi Hämeenlinnan tehtaalla on 
työskennelty jo kaksi ja puoli vuotta ilman 
poissaoloon johtaneita tapaturmia ja mui-
denkin Suomen yksiköiden kehitys on ollut 
mallikas. Yhtenä toimenpiteenä on käynnis-
tetty koko SSAB Europe -divisioonan hen-
kilöstön (7 000) kattava vähintään neljän 
päivän turvallisuusohjelma, joka keskittyy 
muun muassa työyhteisö- ja vuorovaiku-
tustaitoihin. Ohjelmalla on ollut suuri vai-
kutus turvallisuuskulttuurin kehittymiseen. 

Vuosi 2022 oli erittäin turbulenttinen. 
Venäjän hyökkäyksen Ukrainaan aiheuttama 
materiaalipulan uhka nosti voimakkaasti raa-
ka-aineiden ja teräksen hintoja. Tuotteiden 

myynti Venäjälle ja Valko-Venäjälle lopetet-
tiin, ja raaka-aineostot Venäjältä korvattiin 
muista lähteistä. 

Vuoden 2022 toisella puoliskolla useiden 
segmenttien kysyntä hiipui, ja hinnat reagoi-
vat negatiivisesti. SSAB Europe -divisioona 
joutui osittain sopeuttamaan tuotantoaan 
heikkojen teräsmarkkinoiden myötä ja ai-
kaisti huoltoseisokkeja, muun muassa Raa-
hen toisen masuunin huoltoa. Markkinoiden 
arvioidaan tasaantuneen, vaikka epävarmuus 
jatkuukin, ja olemme käynnistäneet masuu-
nin uudelleen tämän vuoden alussa.

SSAB:n strategia johtavana erikoisteräs-
ten toimittajana ja Amerikan kvarttolevy-
markkinoiden johtajana kompensoi heikkoja 
Euroopan markkinoita. SSAB:n koko vuo-
den 2022 oikaistu liiketulos oli 29,3 (18,8) 
mrd. kruunua, mikä on yhtiön historian pa-
ras. SSAB:n taloudellinen asema on vahva.

SSAB vahvisti asemaansa terästeollisuu-
den vihreän siirtymän johtajana ottamalla 
merkittäviä askelia fossiilivapaan terästuotan-
non kehittämisessä. Yhtiön hallitus täsmensi 
vuoden 2022 alkupuolella strategista tavoi-
tetta, jossa viestin ydin oli päästä CO2-pääs-
töistä eroon 15 vuotta aiemmin suunniteltua 
nopeammin. Nyt tavoitteemme on tuoda 
fossiilivapaa teräs markkinoille maailman 
ensimmäisenä teräsyhtiönä vuonna 2026 ja 
päästä suurelta osin eroon CO2 –päästöistä 
vuoteen 2030 mennessä. 

Linjauksesta johtuen kiihdytettiin mo-
nia toimenpiteitä. Muun muassa Luulajaan 
ja Raaheen suunniteltujen kustannustehok-
kaiden minimill-tuotantolaitosten esiselvitys-
työt ovat aktiivisesti käynnissä. Yhteisyritys 
HYBRIT jatkoi vetyyn perustuvan fossiili-
vapaan rautatuotannon teknologian kehittä-
mistä. Teknologian avulla toimitimme noin 
500 tonnia fossiilivapaata terästä strategisil-
le asiakkaille. Tämä mahdollisti mm. Volvo 
Groupin markkinoille esittelemän SSAB:n 
fossiilivapaasta teräksestä valmistetun ajo-
neuvon. Vuoden lopuksi SSAB hyväksyttiin 
ainoana teräsyhtiönä Dow Jones Sustaina-
bility Europe 2022 -indeksiin.

Laitevalmistajat ja 
palvelut
ABB
ABB:n kokonaisvaltainen lähestymistapa on 
olla OEM(alkuperäinen laitevalmistaja)- ja 
prosessiteollisuuden tukena. ABB:n T&K-pa-
nostus Suomessa oli 132 milj. euroa vuonna 
2022. ABB:llä on Suomessa 5300 työntekijää, 
ja liikevaihto 2022 oli 2,3 mrd €. ABB:llä on >
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Suomessa 20 toimipistettä lähellä asiakasta, 
vahva huoltotoiminta ja vahva kotimainen 
valmistus.

Ratkaisumme yhdistävät suunnitte-
luosaamisen ja ohjelmistojen optimoiman 
tuotteiden valmistuksen, liikkumisen, käy-
tön ja operoinnin. ABB:n ratkaisuilla on 
erinomainen takaisinmaksuaika energian 
säästöinvestoinneissa.

AFRY
Suunnittelu-, asiantuntija- ja projektipalve-
luiden kysyntä AFRY:n kaivos- ja metallur-
gisen teollisuuden sektorilla jatkui vuonna 
2022 vilkkaana. AFRY jatkaa suuria kaivos- ja 
metalliteollisuuden EPCM-hankkeita muun 
muassa Norjassa ja Brasiliassa.

Myös vihreä siirtymä on aktivoinut eu-
rooppalaisia alan toimijoita ennennäkemät-
tömällä tavalla: AFRY on esimerkiksi mukana 
kaikissa pohjoismaisissa vihreän teräksentuo-
tannon hankkeissa sekä useissa kotimaisissa 
ja globaaleissa akkumetalliprojekteissa. AF-
RY arvioi alan kysynnän jatkuvan vilkkaana 
myös tämän vuoden.

Vuonna 2022 AFRY:llä oli töissä n. 19 000 
asiantuntijaa, joista kaivos- ja metalliteolli-
suuden parissa työskenteli yli 1 000 henkilöä.

Atlas Copco
Yritys on tuottanut innovaatioita 150 vuotta. 
Moni asia on muuttunut sen jälkeen, kun 
yritys nimeltä Atlas perustettiin vuonna 1873 
Tukholmassa. Yrityksen ensi vuosina toimi-
timme Ruotsin valtion rautatieyhtiölle eri-
laisia laitteita kansakunnan uuden rautatien 
rakentamista ja ylläpitoa varten. 

Kuitenkin maailman kehittyessä myös 
asiakkaidemme tarpeet muuttuivat, joten 
laajensimme vähitellen toimintaamme maa-
ilman teollistumista edistäviin kompresso-
reihin, työkaluihin ja kallioporakoneisiin. 
Nykyään kallioporakoneet ovat jääneet pois 
valikoimastamme, mutta olemme säilyttäneet 
edelläkävijän asemamme monilla alkuperäi-
sillä toimialoillamme ja laajentuneet myös 
uusille aloille.

Nykyään Atlas Copco on yritys, joka 
jakautuu osaamisen ja palveluiden osalta 
neljään eri liiketoiminta-alueeseen: komp-
ressoritekniikkaan, alipainetekniikkaan, teol-
lisuustekniikkaan ja power technique -lii-
ketoiminnan siirrettäviin työmaakoneisiin, 
joiden palveluita tarjoamme noin 180 maas-
sa. Innovatiiviset tuotteemme, ratkaisumme 
ja palvelumme kattavat kaiken turvallisesta 
lääketieteellisestä hoidosta uusiutuvan ener-
gian tuotantoon. Näin parannamme ihmisten 
elämää kaikkialla maailmassa.

Epiroc Finland Oy Ab
Epiroc vahvisti vuoden 2022 aikana organi-
saatiorakennettaan muodostaen yhden alu-
eellisen myynti- ja asiakaspalvelukeskuksen 
Pohjoismaille ja Baltiaan. Epiroc Nordic & 
Baltic -organisaatio vastaa nyt seuraavista 
alueista: Suomi, Ruotsi, Norja, Viro, Latvia, 
Liettua, Grönlanti, Islanti ja Färsaaret.

Visiomme – Dare to think new – myötä 
jatkamme aktiivisesti muutosta kohti kestä-
vämpää ja tuottavampaa tulevaisuutta sekä 
investoimme vahvasti tutkimukseen ja tuote-
kehitykseen. Yritys näkee kestävän kehityksen 
kilpailuetuna ja pitkäaikaisen kasvun ajuri-
na. Epiroc julkaisi vuonna 2020 kunnianhi-
moiset kestävän kehityksen 2030 -tavoitteet. 
Tavoitteena on mm. kaksinkertaistaa opera-
tiivisissa tehtävissä olevien naisten määrä ja 
johtaa siirtymistä dieselkäyttöisistä laitteista 
sähkökäyttöisiin.

Keskitymme myös tänä vuonna kehit-
tämään ja valmistamaan uusinta teknolo-
giaa edustavia, innovatiivisia ja turvallisia 
poravaunuja ja porakalustoa sekä laitteita 
louhintaan, kalliorakentamiseen, purkuun 
ja kierrätykseen. Vahvassa fokuksessa ovat 
myös monipuoliset huoltopalvelumme sekä 
automaatioon, digitalisaatioon ja akkukäyt-
töisiin laitteisiin liittyvien ratkaisujen kehit-
täminen yhdessä sidosryhmiemme kanssa.

GTK
GTK haluaa olla yksi maailman parhaista 
geosurvey-organisaatioista, jotka tuottavat 
geotieteelliseen ymmärrykseen pohjautuen 
yhteiskunnalle ja yrityksille ratkaisuja vauh-
dittamaan siirtymää kestävään, hiilineutraa-
liin maailmaan.

Venäjän viime vuonna käynnistämä hyök-
käyssota on nostanut pintaan energian tuo-
tantoon ja huoltovarmuuteen liittyvät kysy-
mykset. Keskiössä ovat olleet entistä enemmän 
kysymykset mm. siitä, mistä saadaan vihreän 
siirtymän edellyttämät raaka-aineet ja miten 
taataan energian saanti. Sota on vaikuttanut 
kustannusten nousuun sekä komponent-
tien saatavuuteen ja viivästyttänyt osin in-
vestointeja.

Haastavasta maailmantilanteesta huoli-
matta viime vuosi GTK:ssa oli onnistunut. 
Pandemian negatiiviset vaikutukset toimin-
taamme jäivät odotettua vähäisemmiksi. 
Olemme menestyneet poikkeuksellisen hy-
vin tutkimusrahoitushauissa. Tieteellisistä jul-
kaisuista liki viidesosa tehtiin viime vuonna 
yhteistyössä yritysten kanssa.

GTK Mintecin uuden toimisto- ja labo-
ratoriorakennuksen peruskivi muurattiin 
syksyllä 2022. Kehitämme GTK Mintecista 
maailman parasta alan tutkimus- ja koea-

lustaa. Kaivostoiminnasta syntyvien päästö-
jen ja vedenkulutuksen vähentäminen sekä 
sivuvirtojen hyödyntäminen ovat nousseet 
keskeisiksi kysymyksiksi kaivannaisalalla. 
Vastataksemme tähän kysyntään suunnitte-
lemme koetehtaan modernisointia sekä tutki-
mus- ja kehittämiskapasiteetin laajentamista.

Olemme valtion pilottiorganisaationa 
kehittäneet uusia työntekemisen tapoja, toi-
mintakulttuuriamme ja johtamista. GTK:n 
tunnettuus valtionhallinnon monipaikkai-
sen työn ja uuden työn tekemisen kulttuurin 
edelläkävijänä on vahvistunut edelleen GTK 
2.0 -muutosohjelman myötä.  

Käynnistimme syksyllä 2022 uuden 
strategiamme laatimisen. Osana strategian 
valmistelua olemme kysyneet asiakkailta ja 
sidosryhmiltä, mitä sellaisia keskeisiä globaa-
leja kehityskulkuja voidaan tunnistaa, joihin 
geologista asiantuntemusta voi hyödyntää. 
Uuden strategian 2024-2027 valmistelussa 
toimintaympäristön analyysin ja päivitetyn 
tulevaisuuskuvan tarkastelun pohjalta vah-
vistamme ja terävöitämme entisestään stra-
tegisia painopisteitä.

Kemira Oyj
Vuosi 2022 oli Kemiralle ennätyksellinen. 
Liikevaihto nousi tähänastiseen ennätyk-
seen, lähes 3,6 miljardiin euroon. Kasvua 
tuki myyntihintojen nousu, erityisesti 
energiaintensiivisissä sellu- ja valkaisuke-
mikaaleissa sekä varsinkin lipeässä. Myös 
operatiivinen käyttökate oli ennätyksellinen 
vuonna 2022: 572 miljoonaa euroa. Neljän-
nen vuosineljänneksen tulos oli erityisen 
vahva ja operatiivinen käyttökate kasvoi 
molemmissa segmenteissä. Vuoden aika-
na teimme kovasti töitä lieventääksemme 
ennennäkemättömien inflaatiopaineiden 
vaikutuksia. Operatiivinen käyttökate-
prosentti parani ja oli 16,0 %, mikä on Ke-
miran taloudellisen tavoitteen 15–18 %:n  
mukainen. 

Kemira on nyt kaikin puolin vahvem-
pi yhtiö. Tase on vahva, ja nettovelan suhde 
operatiiviseen käyttökatteeseen laski 1,3:een 
vuoden 2022 lopussa. Kestävä ja kannatta-
va kasvu on edelleen strategian ytimessä, ja 
vahvan aseman ansiosta Kemira voi etsiä kas-
vumahdollisuuksia sekä orgaanisesti että yri-
tyskauppojen avulla. Uruguayn kapasiteetin 
laajennus saadaan päätökseen vuoden 2023 
aikana. Kemira jatkaa myös biopohjaisen stra-
tegian edistämistä, jotta tavoite 500 miljoonan 
euron biopohjaisesta liikevaihdosta voidaan 
saavuttaa vuoteen 2030 mennessä.

Kuusakoski Recycling
Yhtiö julkaisi syksyllä monivuotisen vihreän 
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investointiohjelman, jonka avulla vastataan 
asiakkaiden kysynnän kasvuun kotimarkki-
noilla. Ohjelma tähtää kapasiteetin kasvat-
tamiseen, parempaan materiaalisaantoon ja 
puhtaampiin lopputuotteisiin eli kierrätys-
raaka-aineisiin. Investointiohjelman myötä 
yhtiö parantaa omaa materiaali- ja energia-
tehokkuuttaan, mutta ennen kaikkea pystyy 
tarjoamaan loppuasiakkailleen entistä tehok-
kaampia ratkaisuja vähähiiliseen ja energiate-
hokkaaseen tuotantoon ja tuotteisiin.

Metso Outotec
Metso Outotec on kestävää kehitystä edistä-
vien teknologioiden sekä kokonaisvaltaisten 
ratkaisujen ja palvelujen edelläkävijä kiviai-
nesten käsittelyssä, mineraalien jalostuksessa 
ja metallinjalostuksessa kaikkialla maailmassa.

Olemme toimialallamme avainasemas-
sa johtamassa väistämätöntä muutosta uu-
siutuvien energialähteiden käyttöön ja vä-
hähiilisempään tulevaisuuteen. Prosessi- ja 
tuoteosaamisemme auttaa asiakkaitamme 
parantamaan tuottavuuttaan sekä energia- ja 
vesitehokkuuttaan ja pienentämään toiminnan 
aiheuttamaa ympäristökuormitusta.

Toimme viime vuonna markkinoille usei-
ta merkittäviä tuoteinnovaatioita, kuten Ge-
minexTM -digitaalisen kaksosen, joka simuloi 
ja optimoi saumattomasti kaivosteollisuuden 
prosesseja yhdistäen tietoa sekä laitoksen sisäi-
sistä että ulkoisista tietolähteistä. Kehitimme 
myös läpimurtoteknologiaa teräksen valmis-
tuksen hiilidioksidipäästöjen vähentämiseksi. 
Valikoimaamme kuuluu myös ympäristöystä-
vällinen soodapaineliuotusteknologia, jonka 
mm. Sibanye-Stillwaterin tytäryhtiö Keliber 
valitsi Kokkolaan rakennettavalle litiumke-
miantehtaalleen.

Tarjoamamme kattaa yli 100 Planet Posi-
tive -tuotetta, jotka on suunniteltu tukemaan 
asiakkaidemme vastuullisuustavoitteita. Tyy-
pillisesti ne parantavat prosessien tehokkuutta 
modernisointien, päivitysten tai optimointien 
avulla. Planet Positive -tuotteidemme myynti 
kasvoi viime vuonna 51 % edellisestä vuodes-
ta. Tuotekehitysprojekteistamme 99,7 %:lla on 
vastuullisuustavoitteet.

Maailmantalouteen vaikuttaneista haas-
teista huolimatta Metso Outotecin henkilös-
tö ylsi erinomaiseen tulokseen vuonna 2022. 
Liikevaihtomme kasvoi 25 % 5,3 miljardiin 
euroon ja oikaistu EBITA nousi 13,8 %:iin 
liikevaihdosta. Myös tilauskantamme kasvoi 
yli 6 miljardiin euroon.

Metso Outotecin pääkonttori on Helsin-
gissä. Yhtiöllä on yli 16 000 työntekijää lähes 
50 maassa. Yhtiön osakkeet on listattu Nas-
daq Helsingissä. mogroup.com, twitter.com/
metsooutotec

Normet
Normetin liikevaihto kasvoi noin 20% vuo-
desta 2021. Vuosi 2022 oli yrityksen historian 
paras sekä kannattavuuden että liikevaihdon 
osalta. Kaikki liiketoiminta-alueet kasvoivat 
vahvasti toimitusketjuihin liittyvistä haas-
teista huolimatta. Sähköistymisen trendi 
jatkui vahvana asiakkaiden keskuudessa, 
ja akkukäyttöisten laitteiden toimitukset ja 
valikoima kasvoivat huomattavasti. Lansee-
rasimme lukuisia uusia tuotteita, esimerkiksi 
uuden rusnauslaitteen Scamec Thor sekä 
Variomec-tuoteperheen, joka laajentaa Nor-
metin tarjoamaa utility-ajoneuvoissa. Tämän 
lisäksi esittelimme lukuisia päivityksiä ja 
parannuksia olemassa oleviin laitteisiin.

Vuonna 2022 teimme muutaman yritys-
ostoksen. Garrock vahvistaa tarjoamaam-
me kallionlujituksessa, erityisesti Australi-
an markkinoilla. Aliva-liiketoiminta, jonka 
ostimme Sikalta, vahvistaa tarjoamaamme 
ruiskubetonoinnin osalta.

Robit
Robit Oyj on kaivos- ja rakennusmarkki-
noiden korkealaatuisten kulutusosien maa-
ilmanluokan asiantuntija, joka auttaa sinua 
poraamaan pidemmälle ja nopeammin. Robit 
pyrkii maailman ykköseksi porauksen ku-
lutusosissa. Korkealaatuiset Top Hammer-, 
Down the Hole- ja Geotechnical-tuotteet 
ja asiantuntevat palvelut tuovat asiakkaille 
säästöjä porauskustannuksissa. 

Yhtiöllä on omat myynti- ja palvelu-
pisteet seitsemässä maassa sekä aktiivinen 
jälleenmyyjäverkosto, jonka kautta se myy 
yli 100 maahan. Robitilla on tuotantoyksi-
köt Suomessa, Etelä-Koreassa, Australiassa 
ja Englannissa. Robitin liikevaihto vuonna 
2022 oli 112,0 Meur. Kaivosteollisuus ja sen 
toimijat ovat Robitille sen kotimarkkinoilla 
tärkeä kohderyhmä, ja Robit on panostanut 
erityisesti tuotteiden laatuun, saatavuuteen 
ja tuotekehitykseen. Tämän johdosta Robit 
on saavuttanut markkinoiden luottamuksen 
ja solminut useita merkittäviä yhteistyösopi-
muksia kaivosten ja urakoitsijoiden kanssa.

Roxia
Roxia toimitti vuonna 2022 ensimmäi-
sen TP60-tornisuodattinen sekä kehitti 
ja myi uuden TP16-mallin. Roxia hankki 
osaomistuksen saksalaisesta suodatintalos-
ta Aquacheimistä, joka edustaa edistynyttä 
pienten suodatinten teknologiaa.

Yhtiö esitteli uutta edistynyttä hapetus-
prosessia teollisuuden vesiteknologiaan. Teol-
lisuuden automaation ja digitaalisten ratkai-
sujen puolella otettiin käyttöön keinoälyä.

Sandvik
Vuosi 2022 oli kokonaisuudessaan erittäin 
menestyksekäs Sandvik-konsernille. Konser-
nin liikevaihto oli noin 112 miljardia Ruotsin 
kruunua ja kasvua tuli niin orgaanisesti kuin 
yritysostojen kauttakin. Vuoden 2022 aikana 
Sandvik kertoi kahdeksasta yritysostosta. 

Sandvik työllisti noin 40 000 henkilöä 
ja sillä oli työntekijöitä ja toimintaa yli 150 
maassa. Yhtiö on sitoutunut vastuullisiin lii-
ketoimintatapoihin ja Science Based Targets 
-ilmastotavoitteisiin. Se tarkoittaa hiilijalan-
jäljen puolittamista vuoteen 2030 mennessä 
ja hiilineutraalia toimintaa viimeistään vuo-
teen 2050 mennessä.

Poraukseen, lastaukseen ja kuljetukseen 
ratkaisuja tarjoavan Sandvik Mining and 
Rock Solutions -liiketoiminta-alueen liike-
vaihto oli ennätyksellisen korkea, noin 57 
miljardia kruunua, ja vahva tilauskanta lupaa 
hyvää kehitystä. Sandvikin akkukäyttöisten 
kaivoslaitteiden tilausmäärät kasvavat koko 
ajan, mikä on osoitus niiden turvallisuus- ja 
vastuullisuusetujen lisäksi laitteiden vahvas-
ta suorituskyvystä. 

Sandvik kertoi viime vuonna aloittavansa 
akkukäyttöisten lastaus- ja kuljetuskoneiden 
valmistuksen Turun tehtaallaan. 

Sandvik ilmoitti ostavansa Polymathian 
Industrial Mathematics -yrityksen, joka tar-
joaa kaivostoiminnan optimointiin ohjelmis-
toja ja palveluja. Polymathianin ratkaisut täy-
dentävät hyvin Sandvikin huhtikuussa 2022 
ostaman Deswikin alan johtavia kaivossuun-
nittelu- ja tuotannonohjausjärjestelmiä. Yri-
tyskaupat vahvistavat entisestään Sandvikin 
markkina-asemaa kaivosten digitaalisissa 
teknologiaratkaisuissa.

 Murskaus- ja seulontaliiketoiminnasta 
vastaavalle Sandvik Rock Processing Solu-
tions -liiketoiminta-alueelle vuosi oli koko-
naisuudessaan erinomainen, mitä vauhditti 
vahva jälkimarkkinatuotteiden ja -palvelu-
jen kysyntä. Liikevaihto oli noin 9,6 miljar-
dia Ruotsin kruunua, ja sekä myynti että ti-
lauskanta kasvoivat merkittävästi edelliseen 
vuoteen verrattuina. 

Kasvustrategian mukaisesti Sandvik laa-
jensi keskeistä tuotetarjontaansa ja ilmoit-
ti ostavansa Schenck Process Groupin kai-
vostoimintaan liittyvän liiketoiminnan (SP 
Mining), joka täydentää Sandvikin seulo-
jen, syöttimien ja seulaverkkojen valikoi-
maa kiven, mineraalien sekä irtomateriaa-
lien käsittelyyn. Sandvik tarjoaa yritysoston 
myötä suuren kapasiteetin tärylaitteet ja ju-
nanvaunujen lastauslaitteet kaivos- ja teräs-
teollisuuteen.
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Suomen Malmijalostus
Teimme vuonna 2022 töitä akkumate-
riaalihankkeissa, joita olivat Haminan 
pCAM-hanke, Kotkan CAM-hanke sekä 
Vaasan anodimateriaalihanke. Vuonna 2021 
julkistamamme Vaasan akkukennohank-
keen työ eteni FREYR Batteryn vetämänä 
YVA-menettelyn ohjelmavaiheeseen. 

Toukokuussa Haminan pCAM-hanketta 
lähti viemään eteenpäin CNGR Advanced 
Materialsin kanssa perustamamme yhteis-
yritys, CNGR Finland Oy, josta omistus-
osuutemme on 40 prosenttia. Tehtaan en-
sivaiheen kapasiteettitavoitetta nostettiin 
60 000 tonniin vuodessa. CNGR Finland 
käynnisti myös ympäristölupahakemuksen 
valmistelun ja jätti ympäristölupahakemuk-
sen vuoden 2023 maaliskuussa.

Kotkan CAM-hankkeessa jatkoimme 
yhteisyrityksen perustamiseen liittyviä neu-
votteluita kumppanimme Beijing Easpring 
Technologyn kanssa, mutta Venäjän Uk-
rainassa käynnistämä hyökkäyssota hidas-
ti neuvotteluita. Vuoden lopulla hankkeessa 
alettiin valmistautua ympäristölupahake-
muksen työstämiseen. Tehtaan ensivaiheen 
kapasiteetiksi on suunniteltu 50 000 tonnia 
vuodessa. 

Lokakuussa julkistimme Epsilon Ad-
vanced Materialsin kanssa anodimateriaali-
hankkeen, joka sijoittuisi Vaasaan. Yhteistyö 
käynnistyi ympäristövaikutusten arvioin-
tiohjelman valmistelulla.  

Tytäryhtiömme Terrafame jatkoi nikke-
li- ja kobolttisulfaattien tuotannon ylösajoa 
uudella akkukemikaalitehtaallaan. Kapasi-
teetiltaan tehdas on maailman suurimpia, ja 
sen päätuotteen, nikkelisulfaatin, hiilijalan-
jälki on maailman alhaisimpia. 

Soklin kaivoshankkeessa saimme val-
miiksi alustavan selvitystyön. Näkemyksem-
me mukaan kaivoksen toiminta olisi mah-
dollista saada taloudellisesti kannattavaksi 
ja ympäristön kannalta kestäväksi. Tältä 
pohjalta hankkeen selvitystyötä kannattaa 
jatkaa seuraavaan vaiheeseen. 

Osakkuusyhtiömme Keliberin rahoi-
tusjärjestelyt etenivät suunnitelman mukai-
sesti, ja joulukuussa yhtiö käynnisti litium-
kemiantehtaan valmistelevat rakennustyöt 
Kokkolan suurteollisuusalueella. Keliber 
sai ympäristö- ja vesitalousluvan Päiväne-
van rikastamolle ja Rapasaaren kaivokselle. 

Teknologiatyössä meillä oli kaksi pääai-
hetta: natriumsulfaatin teollisen käsittelyn 
kehittäminen sekä mineraaliraaka-ainei-
den jäljitettävyys. Teimme tiivistä yhteis-
työtä Adven Oy:n kanssa; tavoitteenamme 
on tuotteistaa natriumsulfaatin käsittely. 
Liityimme myös jäseneksi Global Battery 
Allianceen (GBA) ja osallistuimme aktiivi-

sesti yhteistyöfoorumin työryhmiin, joissa 
luodaan vastuullisuusmittareita tulevaa ak-
kupassia varten.

Suomen Malmijalostus -konsernin lii-
kevaihto vuonna 2022 oli 584,4 miljoonaa 
euroa ja käyttökate 147,2 miljoonaa euroa.

Tapojärvi
Tapojärvi-konserni on perustettu vuonna 
1955. Tapojärvi tunnetaan monipuolisesta 
osaamisestaan kaivospalvelujen ja kierto-
talouden saralla. Tavoitteena on olla maail-
man johtava teollisen kiertotalouden yritys 
vuonna 2035. 

Tapojärvi minimoi kaatopaikalle vietä-
vien sivutuotteiden määrän maksimoimalla 
uusien vähähiilisten kierrätystuotteiden tuo-
tannon. Nämä tuotteet voivat korvata luon-
non neitseellisistä materiaaleista valmistet-
tuja tuotteita.

Tapojärven Italiasssa käsittelemä ruostu-
mattoman teräksen kuona on saanut End of 
Waste -statuksen, mikä mahdollistaa kuona-
tuotteiden tuotannon ja myynnin aloittami-
sen Euroopan markkinoille.

TKI-hankkeisiin Tapojärvi käytti 6 M€ 
ja yhteistyöinstrumentteihin 25 M€ vuon-
na 2022. 

Weir 
Weir Groupilla on 12 000 työntekijää, 214 
tuotantolaitosta ja huoltokeskusta yli 60 
maassa. Työturvallisuus ja innovatiiviset 
ratkaisut ovat keskeisessä osassa siinä, mitä 
teemme. Konsernin liikevaihto vuonna 2022 
oli noin 2,2 miljardia Englannin puntaa. Weir 
Mineralsin osuus liikevaihdosta oli 73 %.  
Weir Minerals palvelee asiakkaitaan kat-
tavalla tuotevalikoimallaan murskauksesta 
ja seulonnasta aina prosessivirtausten sekä 
kaivosten vedenpoiston ja rikastushiekan 
hallintaan saakka. 

Weir Group on panostanut merkittävästi 
tuotekehitykseen ja julkaissut uusia tuottei-
ta, kuten Cavex 2 -toisen sukupolven hyd-
rosyklonimalliston ja Linatex Lina 88 -liuo-
tinvapaan sidosaineen yhteistyössä Henkel 
Loctiten kanssa. Weir Group on keskittynyt 
voimakkaasti myös digitalisaatioon sekä kes-
tävään kehitykseen. 

Vuosi 2023 tulee olemaan hyvin mer-
kityksellinen vuosi Weirille. Juhlimme sil-
loin 100-vuotiasta Linatex -tuotettamme ja 
avaamme uuden Skandinavian huolto- ja lo-
gistiikkakeskuksen Tornioon. 

KOONNUT: LEENA K. VANHATALO 
YRITYKSILTÄ SAADUISTA TIEDOISTA

Onnittelut 
80-vuotiaalle 

vuorimiesyhdistykselle!
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Rikasteiden, metallien, mineraalien ja vuolukiven tuotanto Suomessa (tonnia / v)
2022 2021 2020 2019 2018 2017 2016 2015 2014 2013

Suomessa tuotetut metallimalmirikasteet

Rikkirikaste 355 972 448 648 530 888 658 530 771 452 879 031 719 102 1 039 671 1 035 637 994 155

Kromirikaste 940 200 1 141 184 1 131 336 1 183 862 1 099 438 972 028 1 070 281 946 188 1 034 750 981 752

Nikkelirikaste 196 956 211 407 198 582 172 195 212 069 192 929 149 981 108 303 126 801 137 911

Sinkkirikaste 98 735 94 381 98 017 115 285 140 845 112 111 84 073 55 585 77 425 72 910

Kuparirikaste 108 356 130 769 152 122 138 140 193 091 207 246 193 349 165 021 163 016 145 758

Kobolttirikaste − − 6 277 14 504 19 428 26 329 35 463 44 419 51 258 76 210

Hopearikaste 3 357 3 446 3 073 1 989 − − − − − −

Metallit ja metallurgiset tuotteet (osa raaka-aineista Suomen ulkopuolelta)

Teräsaihiot (sis. 
jaloteräsaihiot)

3 462 
000

4 322 
000

3 482 
000

3 511 000 4 100 
000

4 003 
634

4 102 
000

3 988 
000

3 808 
000

3 517 000

Rauta .. .. .. .. .. .. .. .. .. ..

Ferrokromi 430 000 515 000 498 000 505 000 492 774 416 285 469 141 457 063 441 292 433 677

Sinkki 294 122 293 000 297 257 290 844 295 029 284 992 290 599 305 717 302 024 311 686

Katodikupari, 
kuparituotteet (t Cu)

153 297 153 132 148 438 133 378 157 288 146 749 145 189 141 474 146 542 135 840

Nikkelituotteet (t Ni) 91 466 68 006 90 837 90 151 92 591 85 780 85 424 60 709 42 750 44 498

Kobolttituotteet (t Co) 12 781 14 287 15 148 14 283 14 295 13 585 12 393 9 615 12 551 10 798

Germaniumtuotteet 
(t Ge)

− − − − − − 0 13 17 17

Hopea (kg) 107 425 105 980 81 676 82 727 91 345 84 568 118 180 125 720 142 360 100 890

Seleeni (kg) 130 214 99 851 84 213 115 236 108 918 100 198 104 420 93 051 93 682 72 459

Metallien kotimainen kaivostuotanto

Kromi (t) 267 806 323 554 321 996 336 580 .. .. .. .. .. ..

Sinkki (t) 62 433 59 080 61 213 69 800 85 067 66 284 45 852 25 332 46 063 41 124

Nikkeli (t) 44 921 42 163 41 429 38 530 43 572 34 641 20 654 9 383 19 281 18 560

Kupari (t) 27 637 32 384 36 278 32 861 46 674 53 144 47 488 41 805 42 810 39 342

Lyijy (t) 1 535 1 494 1 530 937 − − − − − −

Koboltti (t) 1 235 1 084 1 559 1 454 1 377 .. .. .. .. ..

Hopea (kg) 35 182 45 338 54 833 40 461 12 849 13 654 16 348 13 051 12 830 14 226

Kulta (kg) 8 390 9 082 8 668 7 927 8 732 9 102 8 865 8 342 8 085 8 660

Platina (kg) 1 243 1 447 1 277 953 1 576 1 418 1 178 992 1 060 946

Palladium (kg) 960 1 036 858 699 1 157 1 021 901 784 808 766

Mineraalit, mineraalirikasteet ja kivituotteet

Apatiitti 923 245 990 261 995 066 994 572 989 073 978 613 939 531 956 564 946 234 877 189

Talkki 241 538 296 833 278 331 329 891 374 398 354 819 345 739 332 174 380 821 361 840

Magnesiittihiekka 324 226 179 781 136 167 37 002 49 601 63 850 54 227 22 390 12 276 −

Kvartsi 165 930 156 254 196 850 212 972 81 418 71 943 92 813 103 587 87 903 90 131

Vuorivillakivi 125 467 65 873 128 358 57 632 116 867 99 479 87 680 88 280 122 822 226 926

Maasälpä 63 034 52 706 16 137 17 997 17 469 14 926 18 549 38 026 46 233 47 636

Vuolukivituotteet 14 357 10 942 11 515 11 447 13 044 12 707 13 006 17 430 20 369 23 062

Kiillerikaste 9 465 10 138 7 247 9 440 12 122 10 740 52 310 11 836 11 973 11 244

Biotiitti raaka-
ainekäyttöön

48 775 45 757 57 681 64 505 50 456 47 123 10 843 38 169 41 997 42 150

Yhtiöiden pyynnöstä osa tiedoista on jätetty julkaisematta
..  Tieto ei käytettävissä
−  Ei tuotannossa
Lähde: Tukes, GTK >
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Tilastotietoja vuoriteollisuudesta 2022
Kaivos/Louhos Kunta Tärkeimmät 

arvoaineet
Haltija Yhteensä 

nostettu (t)
Malmia tai 
hyötykiveä (t)

Sivukiveä (t)

Metallimalmit
Kittilä Kittilä Au Agnico Eagle Finland Oy 2 460 535 1 799 036 661 499
Jokisivu Huittinen Au Dragon Mining Oy 330 801 319 535 11 266
Pampalo Ilomantsi Au Endomines Oy 318 272 138 717 179 555
Hopeakaivos Sotkamo Ag, Au, Pb, Zn Sotkamo Silver Oy 1 012 330 644 068 368 262
Kevitsa Sodankylä Ni, Cu, PGE Boliden Kevitsa Mining Oy 36 412 795 9 948 930 26 463 865
Kemi Keminmaa Cr Outokumpu Chrome Oy 2 094 635 1 997 701 96 934
Pyhäsalmi Pyhäjärvi Cu, Zn, S Pyhäsalmi Mine Oy 475 285 475 285 0
Terrafame Sotkamo, Kajaani Zn, Cu, Ni Terrafame Oy 42 893 215 17 918 763 24 974 452
Syväjärvi Kaustinen, Kokkola Li Keliber Technology Oy 593 000 0 593 000
Yhteensä 9 kpl 86 590 868 33 242 035 53 348 833

Karbonaattikivet
Reetinniemi Paltamo Do Juuan Dolomiittikalkki Oy 35 100 35 100 0
Kalkkisilta Salo Kals Lesel Oy 11 000 4 900 6 100
Matkusjoki Huittinen Do Nordkalk Oy Ab 55 895 35 808 20 087
Putkinotko Huittinen Kals Nordkalk Oy Ab 6 578 5 378 1 200
Ihalainen Lappeenranta Kals, Wo Nordkalk Oy Ab 1 849 320 1 315 862 533 458
Tytyri Lohja Kals Nordkalk Oy Ab 170 132 162 447 7 685
Limberg-Skräbböle Parainen Kals Nordkalk Oy Ab 2 068 882 1 554 323 514 559
Sipoo Sipoo Do, Kals Nordkalk Oy Ab 24 684 24 684 0
Ryytimaa Vimpeli Do Nordkalk Oy Ab 75 901 72 631 3 270
Vesterbacka Vimpeli Do Nordkalk Oy Ab 23 033 21 833 1 200
Ankele Pieksämäki Do SMA Mineral Oy 64 949 45 969 18 980
Kalkkimaa Tornio Do SMA Mineral Oy 93 825 93 825 0
Yhteensä 12 kpl 4 479 299 3 372 760 1 106 539

Muut teollisuusmineraalit
Siilinjärvi Siilinjärvi Ap Yara Suomi Oy 23 337 545 11 406 753 11 930 792
Horsmanaho Polvijärvi Tlk, Ni Elementis Minerals B.V. 430 411 83 261 347 150
Karnukka Polvijärvi Tlk, Ni Elementis Minerals B.V. 1 384 473 282 743 1 101 730
Punasuo Sotkamo Tlk, Ni Elementis Minerals B.V. 1 358 776 352 988 1 005 788
Uutela Sotkamo Tlk, Ni Elementis Minerals B.V. 466 914 103 443 363 471
Joutsenenlampi Lapinlahti Al Paroc Oy Ab 202 606 171 920 30 686
Lehlampi Mäntyharju Ol Paroc Oy Ab 62 850 62 850 0
Ybbersnäs Parainen Al, Mg, Ms, Kv Paroc Oy Ab 19 894 19 894 0
Sallittu Salo Al, Mg, Fe, Ms Paroc Oy Ab 36 747 33 654 3 093
Sälpä Kemiönsaari Ms Sibelco Nordic Oy Ab 138 450 37 291 101 159
Kyrkoberget Kemiönsaari Ms Sibelco Nordic Oy Ab 1 974 1 974 0
Lemnästräsk Kemiönsaari Kv, Ms Sibelco Nordic Oy Ab 8 557 8 557 0
Kinahmi Kuopio Kv Sibelco Nordic Oy Ab 43 374 37 427 5 947
Ristimaa Tornio Kv SMA Mineral Oy 447 150 150 390 296 760
Yhteensä 14 kpl 27 939 721 12 753 145 15 186 576

Teollisuuskivet ja muut
Lampivaara Pelkosenniemi Jk Kaivosyhtiö Arctic Ametisti Oy 3 1 2
Tevalaisen spektrol.louh. Lappeenranta Jk Tielinen Teuvo ym. 30 0 30
Nunnanlahti Juuka Vlk Nunnanlahden Uuni Oy 31 499 29 431 2 068
Koskela Juuka Vlk Tulikivi Oyj 311 136 96 990 214 146
Vaaralampi Juuka Vlk Tulikivi Oyj 55 050 54 915 135
Vuokki Juuka Vlk Tulikivi Oyj 30 30 0
Kivikangas Suomussalmi Vlk Tulikivi Oyj 38 028 38 028 0
Mörönmuori Savonlinna Vlk Polarstone Oy 54 54 0
Yhteensä 8 kpl 435 830 219 449 216 381

Kaivoksia/louhoksia yhteensä 43 kpl 119 445 718 49 587 389 69 858 329

Lähde: Turvallisuus- ja kemikaalivirasto (Tukes)
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Lue lisää palveluistamme 
>> FORCITEXPLOSIVES.FI

>> FORCITCONSULTING.FI

Olemme valintasi palvelu- ja 
asiantuntijakumppaniksi 
kaikkialla pohjoisessa. 
Tarjoamme käyttöösi 
kokonaisvaltaisen 
tietämyksemme räjäytys- 
ja louhintatöistä 
sekä niihin liittyvistä 
ympäristövaikutuksista.

 
KATTAVA 
PALVELU 

POHJOISIIN 
OLOSUHTEISIIN
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Jarmo Lindberg: 

Ukrainasta Natoon – 
huoltovarmuuden kriittisyys
Jarmo Lindberg, kenraali evp. ja Puolustusvoimien entinen komentaja piti 
Vuorimiespäivillä esitelmän huoltovarmuuden kriittisyydestä ja Suomen liittymisestä 
Natoon. Lindberg alusti puheensa kertomalla Ukrainan sodan tapahtumista 
tiivistetyllä aikajanalla. Esityksessä pohdittiin vaihtoehtoista tapahtumasarjaa, jossa 
Venäjä olisi onnistunut Ukrainan hyökkäyksessä. Lindberg kertoi Suomen armeijan 
resursseista ja Suomen yhteensopivuudesta Natoon. Loppusanoissaan Lindberg korosti 
huoltovarmuuden ja omavaraisuuden tärkeyttä.

Aluksi esityksessä todettiin, kuin-
ka Ukraina sai vallatuksi yllättä-
vän paljon alueita takaisin viime 
kesän aikana. Seurauksena Ve-
näjä aloitti liikekannallepanon-

sa ja siirtyi hyökkäyksiin infrastruktuuria 
vastaan. Ukraina on sodan aikana pyytänyt 
sekä saanut paljon eri asejärjestelmiä. Lind-
berg nosti esille sen, että aseet eivät ratkaise 
sotaa yksin, vaan Ukraina tarvitsee aseiden 
lisäksi koulutusta. Lisäksi Ukrainan täytyisi 
osoittaa, että se saa saamallaan avulla asioita 
tapahtumaan. Toki Venäjän liikekannallepa-
no aiheuttaa aikapainetta Ukrainaa kohtaan. 
Lindberg ennusti, että Ukrainan täytyisi 
tehdä hyökkäysoperaatio joko keväällä tai 
alkukesästä.

Nyt Ukrainan sota on kestänyt jo reilun 
vuoden. Asekulutus on ollut suurta. Niin am-
muksia kuin ohjuksiakin on kulunut paljon. 
Ukraina on joutunut oppimaan, kuinka ener-
giainfrastruktuuria ylläpidetään hyökkäysten 
alla. Esityksessä Lindberg pohti vaihtoehtoa, 
jossa Venäjän hyökkäys Ukrainaan olisi on-
nistunut. Silloin todennäköisesti USA olisi 
kieltänyt Suomelta ja Ruotsilta Nato-jäsenyy-
den hakemisen. Lindberg arvioi, että tällöin 
Suomen tilanne olisi huomattavasti huonom-
pi verrattuna siihen, mitä se nyt on ollut.

Esityksen välikommenttina Lindberg 
kertoi kirjoittamastaan Twitter-ketjusta liit-
tyen Suomen Hornet-hävittäjiin. Kyseinen 
ketju oli saanut huomattavaa näkyvyyttä ja 
ketjua oli viikon sisään katsottu noin 270 
000 kertaa. Ketju oli herättänyt kiinnostusta 
myös mediassa. Hufvudstadsbladet oli haas-
tatellut asian tiimoilta. Myös Ilta-Sanomista 
oli soiteltu.

Lindberg siirtyi kertomaan Suomen ar-
meijan resursseista. Sodan ajan reservi on 
280 000, joka on suurempi kuin muiden 
Pohjoismaiden yhteensä. Lisäksi Suomella 
on Euroopan toiseksi suurin kenttätykistö. 
Lindberg totesi Suomen armeijan järjestel-
män vertautuvan hyvin siihen, mitä Ukrai-
na on sodassaan tarvinnut sekä pyytänyt. 
Vuonna 2022 Suomen hallitus myönsi noin 
3,2 miljardia euroa lisää rahoitusta edelli-
selle ja tuleville vuosille. Viime vuonna sekä 
tänä vuonna kertausharjoitusten määrää on 
lisätty. Lindberg kuvaili, kuinka Suomi täyt-
tää Naton viitteellisen ohjeen, jonka mukaan 
armeijan budjetin pitäisi olla vähintään kaksi 
prosenttia bruttokansantuotteesta. Suomi on 
luovuttanut Ukrainalle 13 erää materiaalia 
yhteisarvoltaan noin 750 M€. Armeijan va-
raston riittävyys on kuitenkin puhuttanut. 
Täytyy lisäksi muistaa, että Nato ei ole itses-
sään lahjoittanut aseita, vaan sen jäsenvaltiot.

Lindberg totesi, että Suomi on jo lähes 
täysin Nato-yhteensopiva. Esityksen päivä-
nä 24.3.2023 Suomessa oli jo allekirjoitettu 
laki, joka mahdollistaa Suomen liittymisen 
Natoon. Lindberg ennusti, että Suomi saa-
taisiin ratifioiduksi sekä liittymään jäseneksi 
huhti- toukokuussa. Tämän artikkelin kirjoi-
tushetkellä ennustus voidaan todeta paikkan-
sapitäväksi, sillä Suomi hyväksyttiin Naton 
jäseneksi 4.3.2023. 

Tulevana kesänä heinäkuussa Vilnassa 
tullaan järjestämään Naton huippukokous. 
Lindbergin mukaan Suomi ja Ruotsi toivo-
vat olevansa jäseniä tähän mennessä, sil-
lä kokouksessa päätetään seuraavan neljän 
vuoden puolustussuunnitelmista. Lindberg 
painotti sitä, että Suomi ei ole missään nimes-

sä vapaamatkustaja. Suomi sitoutuu puolus-
tamaan kaikkia jäsenmaita ja pitää nykyisiä 
kumppanuuksia edelleen tärkeinä. Toisaalta 
Suomen Nato-profiili tulee selviämään vasta 
täysjäsenyyden myötä.

Lindberg toi lopuksi esille huoltovarmuu-
den ja omavaraisuuden tärkeyden. Oman 
puolustuksen kehittäminen jatkuu yhä. Na-
to-jäsenyys tuo mukanaan uudenlaista stra-
tegista syvyyttä ja logistiikkaketjuja. Se voi 
tuoda mukanaan myös uusia liiketoimin-
tamahdollisuuksia tulevien kumppanimai-
den kanssa. Koronapandemia on osoitta-
nut, kuinka tärkeitä varmuusvarastot ovat 
ja kuinka paljon luultua huonommin Suomi 
oli varautunut. Nyttemmin pakotteet Venä-
jää kohtaa ovat vähentäneet energian tuontia 
Venäjältä, jonka vuoksi nyt ei tarvitse paljon 
perustella huoltovarmuuden ja omavaraisuu-
den tärkeyttä. 

TEKSTI: MAIJA FILIPPOVITS JA  
TEEMU VUORELA  
KUVA: LEENA K. VANHATALO
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Vuorimiespäivien isäntäyrityksen puheenvuoro

Suomalaisen 
vuoriteollisuuden rooli 
liikenteen sähköistämisessä
Ilmastonmuutos ja vihreässä siirtymässä kriittisten raaka-aineiden tuotannon 
keskittyminen harvojen toimijoiden käsiin herättävät huolia, mutta myös tahtoa 
tilanteen korjaamiseksi. Tämän vuoden Vuorimiespäivien isäntäyritys Terrafame 
Oy:n toimitusjohtaja Joni Lukkaroinen kertoi Vuorimiespäivillä omassa esityksessään 
suomalaisen vuoriteollisuuden mahdollisuuksista muuttuvassa maailmassa.  

Ilmastonmuutoksen vastainen kamppailu 
vaatii muutoksia mm. liikkumistottu-
muksissa. Liikenteen sähköistäminen on 
tehokas keino alentaa päästöjä. Esimer-
kiksi Euroopassa hiilidioksidipäästöistä 

noin neljännes tulee maantieliikenteestä. 
Sähköautot ovatkin alkaneet vallata teitä 

kiitettävällä tahdilla, ja kysynnän odotetaan 
vauhdittuvan entisestään lähivuosina. Tämä 
heijastuu kasvavana kiinnostuksena akuis-
sa tarvittaviin raaka-aineisiin. Esimerkiksi 
nikkelin kysyntä kasvaa arvioiden mukaan 
noin 10 prosentin tahtia vuosittain ainakin 
vuoteen 2030 saakka.

Liikenteen sähköistymisen ja koko vih-
reän siirtymän onnistumisen kannalta on 
tärkeää varmistaa tiettyjen kriittisten raa-
ka-aineiden saatavuus. Eurooppa käyttää 20 
prosenttia raaka-aineista, mutta tuottaa itse 
vain parisen prosenttia. Eurooppa on siis 
erittäin riippuvainen tuonnista. Esimerkiksi 
nikkelin ja koboltin tuotantoa dominoi Kii-
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Tämä on herättänyt päättäjät vahvista-
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telemaan investointeja kaivostoimintaan ja 
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Raw Materials Act.

Suomen valttikorteissa vastuullisuus
Suomella ja suomalaisella vuoriteollisuudel-
la on kaikki mahdollisuudet olla merkittävä 
tekijä muuttuvassa maailmassa. Suomalaisen 
vuoriteollisuuden vahvuuksia ovat euroop-
palaisuus, teknologiaosaaminen sekä vas-

tuullisuus, jonka perustaso juontuu maam-
me teollisuuskulttuurista ja lainsäädännöstä. 
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neet TSM-standardiin tai vastaavaan vas-
tuullisuusohjelmaan.

BloombergNEF vertailee litiumioniak-
kujen arvoketjuja vuosittain. Vuoden 2022 
kokonaistulosten TOP 5 oli 1. Kiina, 2. Ka-
nada, 3. Yhdysvallat, 4. Suomi ja 5. Norja. 

Kun tarkastellaan erikseen vertailun 
viittä osa-aluetta (raaka-aineet, akkujen val-
mistus, vastuullisuus, kysyntä sekä teollisuus, 
innovaatiot ja infra), Suomi on toisella sijalla 
vastuullisuudessa ja ensimmäinen teollisuu-
dessa, innovaatioissa ja infrassa. Kokonais-
pisteiden ykkönen eli Kiina on vastuullisuu-
dessa vasta sijalla 17.

Suomessa osataan myös alhaisen hiilija-
lanjäljen tuotanto. Tästä hyvä esimerkki on 
Terrafamen tuottama nikkelisulfaatti, jon-
ka hiilijalanjälki on 60 % teollisuuden kes-
kiarvoa pienempi. Akkukemikaalien pieni 
hiilijalanjälki pienentää koko sähköauton 
valmistuksen hiilijalanjälkeä.

Miljardien eurojen arvoinen tilaisuus
Arvioiden mukaan Euroopassa myydään 
14 miljoonaa sähköautoa vuonna 2030. Ak-

kukapasiteettina tämä vastaa 820 gigawat-
tituntia. 

Tämän kapasiteetin rakentaminen Eu-
roopassa vaatii yhteensä 120 miljardin euron 
investointeja eri vaiheisiin akkuarvoketjua: 
50 miljardia kaivoksista akkukemikaalien 
jalostukseen, 20 miljardia katodi- ja anodi-
materiaalien tuotantoon sekä 50 miljardia 
akkukennojen tuotantoon. 

Myös eri vaiheiden tuottama arvo mi-
tataan miljardeissa. Akkukemikaalien tuo-
tannon arvo vuosittain on noin 25 miljardia, 
katodi- ja anodimateriaalien 50 miljardia ja 
akkukennojen sekä -moduulien 100 mil-
jardia euroa. 

On siis selvää, että jos Suomi onnistuu 
houkuttelemaan itselleen edes pienen siivun 
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tästä kakusta, olisi sillä merkittäviä taloudel-
lisia vaikutuksia. 

Jo tällä hetkellä mineraaliklusterin lii-
kevaihto on 22 miljardia euroa vuodessa 
ja klusteri työllistää noin 87 000 henkilöä. 
Mineraaliklusteri pitää sisällään kaivostoi-
minnan ja louhinnan, metallien jalostuksen 
sekä kaivos-, louhinta- ja rakennuskoneiden 
valmistuksen. 

Suomalaisen akkualan etujärjestön Ak-
kuteollisuus ry:n mukaan tällä hetkellä Suo-
messa toimivat akkualan yritykset suunnitte-
levat yhteensä noin kuuden miljardin euron 
investointeja lähivuosina. Vuoteen 2027 men-
nessä alan yritysten tavoiteltu liikevaihto on 
ainakin noin 9 miljardia euroa vuodessa ja 
ala työllistäisi suoraan ja välillisesti yhteensä 
20 000 henkilöä. Akkuteollisuus ry:hyn kuu-
luu tällä hetkellä akkuarvoketjun eri toimi-
joita louhinnasta jalostukseen.

Aikaa ei ole hukattavana
Suomalaisella vuoriteollisuudella on siis mai-
niot mahdollisuudet olla mukana tekemässä 
Suomesta kokoaan suurempi pelaaja muut-
tuvassa maailmassa ja samalla luoda lisää 
taloudellista hyötyä koko yhteiskunnalle.

Myös Suomen valtio on ilmaissut tahto-
tilansa asiassa. Työ- ja elinkeinoministeriö 
julkaisi alkuvuonna 2021 kansallisen ak-
kustrategian, joka ”vahvistaa akkualan inno-
vatiivista ekosysteemiä, vauhdittaa Suomen 
kestävää ja vähähiilistä talouden kasvua sekä 
tukee liikenteen ilmastotavoitteiden saavut-
tamista”. Strategiassa todetaan, että aikaa ei 
ole hukattavana.

Miljardien arvoisen tilaisuuden hyödyn-
tämistä varjostaa kankea ja hidas luvitusjär-
jestelmä, joka voi muodostua kompastuski-
veksi ja ohjata investoinnit toisaalle. Onko 
Suomella varaa jäädä tästä kelkasta?

Tällä hetkellä raskaan teollisuuden lu-
vitus ottaa pahimmillaan kahdeksan vuotta, 

kun mukaan lasketaan ympäristövaikutusten 
arviointivaihe (0,5-1 vuotta), käsittely alue-
hallintovirastossa (2-5 vuotta) ja mahdolli-
set valituskierrokset Vaasan hallinto-oikeu-
dessa ja korkeimmassa hallinto-oikeudessa 
(2-3 vuotta). 

Suomessa on otettu lupaavia askelei-
ta luvituksen nopeuttamiseksi, ja vihreää 
siirtymää tukevien investointihankkeiden 
toteutumista halutaan vauhdittaa. Vihreän 
siirtymän hankkeisiin kuuluvat mm. akku-
materiaalien valmistus, uudelleenkäyttö ja 
kierrätys sekä akkutehtaat.

Ristiriitaista kyllä, kaivostoiminta on kui-
tenkin rajattu näiden hankkeiden ulkopuo-
lelle, vaikka kyseessä on arvokkaan ja vihre-
ään siirtymään erottamattomasti linkittyvän 
arvoketjun alku. Pahimmillaan se tarkoittaa 

Maa
Raaka-
aineet

Akkujen 
valmistus

Vastuullisuus
(ESG)

Teollisuus, 
innovaa�ot 

ja infra Kysyntä

1. Kiina 1 1 17 9 1

2. Kanada 3 8 6 4 10

3. Yhdysvallat 6 4 16 5 2

4. Suomi 9 15 2 1 11

5. Norja 18 10 1 3 7

6. Saksa 21 6 4 7 2

7. Etelä-Korea 17 2 10 6 5

8. Ruotsi 21 9 3 2 8

9. Japani 13 3 8 12 8

10. Australia 2 15 9 13 11

BNEF 2022: Li�umioniakkujen arvoketjun vertailu TOP 10

BloombergNEF, 2022

sitä, että akkuarvoketjun yhden olennaisen 
palasen luvittaminen voi pahimmillaan hi-
dastua entisestään vihreän siirtymän hank-
keiden kiilatessa ohituskaistaa pitkin edelle.

Luvitusta olisi kokonaisuudessaan mah-
dollista nopeuttaa. Ennakkoneuvottelui-
hin viranomaisten kanssa olisi hyvä varata 
enemmän aikaa jo suunnitteluvaiheessa tai 
ympäristövaikutusten arvioinnissa. Lupa-
käsittelyyn voisi määritellä enimmäisajan, 
esimerkiksi 12 kuukautta, jonka jälkeen lu-
pa olisi lainvoimainen. Määräaikaiset lupa-
ehtojen tarkastukset pitäisi palauttaa. Lisäksi 
kriittisten mineraalien kaivoshankkeet olisi 
ehdottomasti saatava mukaan vihreän siir-
tymän hankkeisiin. 

TEKSTI: JONI LUKKAROINEN
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erilliseen osaan aivan niin kuin Hipsu oli olettanut tai ai-
nakin toivonut käyvän. 

Hipsu painoi vielä mieleensä sen, että lämpötilalta pitäisi 
kysyä tämän kokeen ajankohdan tarkka lämpötilalukema ja 
tallettaa se muistiin. Tyytyväisenä sarjan ensimmäisen kokeen 
onnistumisesta Hipsu käveli takaisin ystäväyhteisönsä luo, 
pienensi kokonsa ja asettui vielä levolle odottamaan lämpö-
tilan kanssa sovittua viestiä seuraavan kokeen ajankohdasta.

Vierähti muutama päivä, taisi mennä kokonainen viik-
ko, ellei kaksikin. Hipsu havahtui jälleen hereille ja näki, et-
tä muutamat muutkin yhteisön atomit alkoivat liikahdella 
unissaan. Varsinkin pienet hiiliatomit vaikuttivat jo hiukan 
levottomilta ja käännähtelivät sijoillaan. 

Silloin Hipsu näki, että lämpötilan lähettämä pikku-
lintu, taisi olla pulmunen, lensi pohjoisen suuntaan ja las-
keutui Hipsun yhteisön lähelle. Se visersi Hipsun korvaan 
lämpötilan lähettämän viestin, jonka mukaan ensimmäinen 
sovittu talvilämpötilaa korkeampi testauslämpötilan arvo 
olisi tällä kohdalla kahden auringon kierron päästä. Hipsu 
kiitti viestin tuojaa, joka hetken levähdettyään jatkoi mat-
kaansa kohti pohjoista.

Kahden auringonkierron mentyä Hipsu suurensi taas 
kokonsa ja käveli jyrkänteen reunalla olevan kivirivin kauim-
maiseen päähän. Kurkistettuaan tarkistuksen vuoksi alas 
reunalta ja todettuaan kaiken olevan kunnossa Hipsu vierit-
ti seuraavan kiven reunalle ja sysäsi sen ensimmäistä kiveä 
voimakkaammin reunan yli. Nyt kivi putosi alas häiriöittä 
ja osui maaliyhteisöönsä lähes paikalleen, vain pari atomi-
riviä sivuun tarkoitetusta kohdasta. 

Yhteisö halkesi edelleen paukahtaen, mutta katsoessaan 
tarkemmin Hipsu huomasi, että puolikkaat eivät olleetkaan 
täysin erillään toisistaan. Ne olivat kiinni toisissaan hyvin 
pieneltä matkalta kohdassa, joka oli kaikkein kauimpana 
kiven iskukohdasta. Hipsu pani tämän merkille ja päätti 
käydä tarkastelemassa tuota kohtaa lähemmin, kun aika-
naan tuli aika kavuta alas jyrkänteeltä ja mennä tervehti-
mään, tutkimaan ja kiittämään koeyhteisöjä. Se palasi jäl-

leen ystäväyhteisöönsä ja jäi odottamaan viestiä seuraavan 
kokeen ajankohdasta. 

Seuraava viesti tulikin jo muutaman päivän päästä kiu-
run tuomana. Hipsu suurensi taas kokonsa, käveli kivirivin 
päähän ja rutiininomaisen tarkastuksen jälkeen pudotti ki-
ven, joka osui melkein yhtä hyvin kohdalleen kuin aikaisem-
matkin kivet. Maaliyhteisöön syntyi nytkin halkeama, mut-
ta yhteisön puolikkaat olivat edelleen kiinni toisissaan, nyt 
lähestulkoon neljänneksen matkalla yhteisön halkaisijasta. 

Seuraavat viestit tulivat sitten taas hiukan nopeammin 
ja Hipsu suoritti kokeet jo rutinoidusti. Peipposen tuoman 
viestin jälkeisessä kokeessa yhteisöön syntynyt halkeama 
eteni vain vajaaseen puoleen sen halkaisijasta. Västäräkin 
välittämän viestin jälkeen, kun yhteisöjen atomit olivat jo 
täysin hereillä ja valmiita liikekannalle, yhteisöön syntyi vain 
hyvin vähäinen halkeama iskukohtaan ja muuten yhteisö jäi 
ehjäksi, joskin muotoaan hiukan muuttaneeksi. 

Lopulta tuli sitten pääskynen ja kertoi lämpötilan saavut-
tavan kesän lukemat tuota pikaa. Hipsun kokeessa yhteisöön 
ei enää syntynyt halkeamia, mutta iskukohta painui selvästi 
kuopalle. Hipsu päätti vielä toteuttaa viimeisen ylimääräisen 
kokeensa kevään kuumimpana päivänä, jolloin lämpötila 
oli korkeimmissa lukemissa miesmuistiin. Innoissaan koe-
sarjansa onnistumisesta Hipsu tuli tönäisseeksi viimeistä 
kiveä vähän liian lujaa ja se putosi maaliyhteisön reunan 
sijasta sen keskelle. Aikaisempien kilahdusten sijasta iskun 
ääni muistutti nyt enemmän kopsahdusta ja yhteisö painui 
keskeltä kuopalle kuppimaiseen muotoon. 

Koesarjan tultua suoritetuksi Hipsu huuteli jyrkänteen 
laelta kiitokset siihen osallistuneille yhteisöille ja pyysi niitä 
pysymään vielä aloillaan niin kauan, että hän ehtisi käydä 
tutkimassa yhteisöissä syntyneet rakenteelliset muutokset. 
Jyrkänteen laella olleen ystäväyhteisönsä kanssa Hipsu pi-
ti pienet kekkerit onnistuneen koesarjan kunniaksi ja lähti 
sitten tutkimuksiaan suorittamaan. Mitä Hipsu näissä tutki-
muksissa havaitsi ja millaisia johtopäätöksiä se koesarjasta 
teki, siitä kerrotaan seuraavassa tarinassa. ▲
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Vuorimiesyhdistys 80 vuotta

ARVOISAT VUORIMIEHET!
Vuorimiesyhdistyksen perustava kokous pidettiin 12.01.1943. Läsnä oli 29 
perustajajäsentä. Perustaminen tapahtui keskellä asemasotavaihetta, sodan riehuessa 
ympäri Eurooppaa ja erityisesti Itärintamalla.

Nykytilanne Ukrainassa ja kasvava 
jännite laajemminkin muistutta-
vat meitä tästä hyvin konkreet-
tisesti. Sota on yhtä lähellä Suo-
mea kuin Petsamo on Helsinkiä.

Kaivos- ja metallurginen toiminta osoit-
ti maassamme sotien aikana ripeää edisty-
mistä. Vahva kasvu oli itse asiassa alkanut jo 
30-luvun lopulla monien hankkeiden myötä.

Pulaa oli sekä osaajista (insinöörikun-
nasta) että pääomista. Huoltovarmuus sodan 
aikana oli elintärkeää. Kaikki perustamisen 
juurisyyt eivät välttämättä ole tiedossamme.

Keskeinen henkilö perustamisen toteut-
tamispäätöksessä oli vuorineuvos Eero Mäki-
nen. Hän innostui hankkeesta, kun esitettiin 
että mukaan kutsutaan kaivos- ja rikastusin-
sinöörien lisäksi myös geologit ja metallurgit.

Tämä osoittautui tulevaisuutta ajatel-
len tärkeäksi mm. yhteisöllisyyden kannal-
ta. Hanke kattoi siis alusta alkaen toimin-
nan malminetsinnästä konepajateollisuuteen 
saakka. Perustamisen varsinaisena puuha-
miehenä oli Kauko Järvinen, joka kollegoi-

neen oli valmistellut asiaa jo parisen vuotta 
- jo sodan aikana.

Yhdistys perustettiin HENKILÖJÄSEN-
YHDISTYKSEKSI. Perustajina olivat alan 
yritysten ylimmät johtohenkilöt laajalla rin-
tamalla. Näin muurattiin se peruskivi, jonka 
varaan on rakennettu tärkeä alan yritysten ja 
yhdistyksen välinen yhteisymmärrys. Se on 
kantanut koko 80-vuotisen toiminnan yli.

Toiminnan tarkoitus oli: ”Vuoriteolli-
suuden edistäminen, jäsentensä keskinäinen 
lähentäminen ja heidän yhteisten etujensa 
valvominen”. Tähän tarkoitukseen yhdistys 
pyrkii esitelmien, keskustelujen, julkaisujen, 
tutustumismatkojen, ulkomaisten yhteyksi-
en yms. kautta.

Ensimmäinen vuosikokous pidettiin jo 
15.05.1943. Silloin jäsenmäärä nousi jo 89 
jäseneen ja heitä oli ”Hangosta Petsamoon”.

Liikkeelle lähdettiin heti ”täyttä höyryä” 
jo vuoden 1943 aikana. Vuosikokouksen li-
säksi julkaistiin kaksi lehteä luottamukselli-
sina, tehtiin kesäretki ja annettiin lausuntoja 
valtiovallalle. Nämä lausunnot muodostuivat 

osaltaan tärkeäksi yhteistyölinkiksi valtioval-
lan suuntaan. 

Ajavana voimana oli ” yhteisten tapaa-
misten tärkeys, koska yhdistyksen jäsenet 
olivat JOUTUNEET eri puolille maata”. Myös 
puolisoiden, tai niin kuin nykyisin sanotaan 
seuralaisten, mukanaolo oli jo alusta alkaen 
tärkeä koossapitävä voima ja on sitä vieläkin.

Yhdistyksen tekemä aloite Vuoriteolli-
suusosaston perustamisesta Teknilliseen kor-
keakouluun vuonna 1944 oli elintärkeä. Siinä 
painotettiin, että kaivosmiehet ja metallur-
git kootaan opiskelemaan samalle osastolle.

Tämä ”Kasvattajaseura”, Vuoriteollisuus-
osasto aloitti syksyllä 1947 ja Vuorimieskilta 
samana vuonna. Opettajakunta tuli käytän-
nössä teollisuudesta, ja yhdistyksen panos 
ja sitoutuminen olivat alusta alkaen tärkei-
tä. Muun muassa lehden palstoilla käsiteltiin 
koulutuksen ja tutkimustoiminnan sisältöä 
sekä esiteltiin ja seurattiin opiskelijoiden 
edistymistä. Lehdessä julkaistiin opiskeli-
joiden kurssikohtaiset nimiluettelot ja tiedot 
valmistuneista. >
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Näin yhdistys oli heti alusta 
alkaen osaltaan vahvasti mukana 
luomassa ja edistämässä YHTEIS-
TOIMINTAKULTTUURIA vuo-
riteollisuuden, korkeakoulujen ja 
yliopistojen sekä valtiovallan vä-
lille unohtamatta tutkimuslaitok-
sia GTK ja VTT. Aikanaan myös 
Tutkimusvaltuuskunnan toiminta 
oli tärkeä linkki varsinkin valtio-
vallan suuntaan.

Yliopistojen ja korkeakoulujen 
edustajat ovat olleet ansiokkaasti 
mukana myös yhdistyksen ja jaos-
tojen toimielimissä ja vuorollaan 
myös puheenjohtajakierrossa. Val-
tiovallan vakiintunut edustus vuo-
sikokouksissamme on niin ikään 
ollut merkittävä yhteistyön osoitus.

Tämän kulttuurin vaikutuk-
set vuoriteollisuuden edistymiseen 
Suomessa ja laajemminkin maailmassa ovat 
huomattavat. Uunituoretta tietoa on jaettu 
korkeakouluista teollisuuteen ja päinvas-
toin. Yhdistyksenkään ei tarvitse mitenkään 
piilotella osuuttaan tässä – onhan näitä saa-
vutuksia esitelty ja edistetty yhdistyksen ja 
jaostojen tilaisuuksissa sekä lehdessämme hy-
vinkin avoimesti. Niin tapahtuu myös tänään.

Jäsenkunta ei koostu enää pääosin yh-
den ”kasvattajaseuran” kasvateista, vaan tu-
lee Suomesta useasta yliopistosta ja korkea-
koulusta sekä osin ulkomailtakin. Toisaalta 
jäseniä työskentelee yhä enemmän varsinai-
sen vuoriteollisuuden ulkopuolella. 

Tämä on tietysti osaltaan suuri rikkaus. 
Samalla se on velvoittanut yhdistyksemme 
pohtimaan ja kehittämään yhä uudenlaisia 
toimintamuotoja pitääksemme toimintam-
me peruspilarit lujina. Ainakin tunnelmaa 
tässä salissa aistiessamme voimme todeta 
asioiden olevan hyvällä tolalla.

Nykyisinhän valtaosa yhdistyksen mo-
nipuolisesta toiminnasta kanavoituu jaosto-
jen toimintaan. Tämä tapahtuu yhdistyksen 
hyvässä ohjauksessa ja yhdistyksen pitäessä 
hyvää huolta paitsi Vuorimiespäivistä myös 
taloudesta, mainiosta lehdestämme ja ny-
kyisin myös messutoimintaan osallistumi-
sesta. Myös Metallurgian Valtakunnallisen 
asiantuntijatoimikunnan koulutustoiminta 
jatkuu edelleen.

Vuosituhannen vaihteessa sääntöihimme 
tehty toiminnan tarkoitusta koskeva muutos 
”jäsenkunnan ammatillisen tietotaidon edis-
täminen” kuvaa hyvin kehityksen suuntaa. 
Alamme edunvalvontaahan hoitavat Metal-
linjalostajat ry. ja Kaivosteollisuus ry.

Toki jäsenkunnan tietotaidon ja vuorite-
ollisuuden edistäminen kulkevat käsi kädessä. 

Edelleen, kuten jo alussa totesin, vuoriteolli-
suuden yritysten panos näiden Vuorimies-
päivien ja ekskursioiden isännöinnissä sekä 
lehden tukemisessa on todella suuri asia. 

Olemme saaneet nauttia korkeatasoisis-
ta esitelmistä ja illallistanssiaisten ohjelmista. 
Tätä isännyyttä on pidetty kunnia-asiana jo-
pa heikonkin suhdanteen aikana ja siitä on 
usein jopa kilpailtu. Vuorimiespäivien maine 
on kiirinyt laajalti alan ulkopuolelle.

Lämmin kiitos kuuluu myös kaikille niille 
yhdistyksen jäsenille ja ulkopuolisille avus-
tajille, ketään mainitsematta ja ketään unoh-
tamatta, jotka ovat vuosikymmenten aikana 
toimineet yhdistyksen ja jaostojen luotta-
mustehtävissä, toimihenkilöinä ja avusta-
jina. Monet ovat tehneet jopa todella pitkiä 
rupeamia. Se on ollut kunniakasta toimintaa.

ARVOISAT VUORIMIEHET
Yhdistyksen kulmakivinä ovat siis ”YH-
TEISÖLLISYYS” ja ”VUORIMIESHENKI”. 
Ne on noteerattu myös yhdistyksemme ul-
kopuolella. Muun muassa valtiovallan ter-
vehdyksessä yhdistyksen 25-vuotisjuhlako-
kouksessa todettiin: ”Usein aliarvioidaan 
maamme teollisuuksien uranuurtajien mer-
kitystä. Se, mikä meiltä ikään kuin puuttuu, 
on että me emme siihen tapaan kuin vuori-
miehet jaksa kansakuntana uskoa ja luottaa 
hyvinäkin aikoina toinen toisiimme. Siinä 
toivossa, että tästä salista tänä päivänä tämä 
vuorimieshenki leviäisi koko yhteiskuntaan 
ja että me saisimme aikaan vihdoinkin mo-
nien vuosien kokeilujen jälkeen kansakun-
tana omassa talouselämässämme sellaisen 
nousun ja sellaisen kehityksen, johon vuo-
riteollisuudessa on päästy, haluan tervehtiä 
Vuorimiesyhdistystä”.

Tämä sopii meille kannusteek-
si tänäänkin. Esitän tässä kuitenkin 
”vastahaasteen”: Toimimmeko me 
kunnon vuorimiehinä yhteiskunnal-
lisina vaikuttajina teollisuudessa ja 
yhteiskunnassa samalla innolla ym-
päri vuoden kuin näillä Vuorimies-
päivillä ja muilla omilla foorumeil-
lamme? Miten annamme parhaalla 
tavalla oman panoksemme maam-
me elinvoiman ja luottamusyhteis-
kunnan kehittämiseen?

Vuorimieshenki ja yhteisölli-
syys ovat pultatut lujasti suomalai-
seen peruskallioon ja laajemmin-
kin maailmalle. Sieltä etsittyinä, esiin 
louhittuina ja jalostettuina ne levit-
täytyvät jäsenkuntamme mukana 
viuhkanomaisesti kaikkialle, missä 
materiaaleja tarvitaan, ei vähiten vih-
reän siirtymän ja kestävän kehityk-

sen sekä kiertotalouden tuomiin tarpeisiin 
energiatuotantoa unohtamatta.

Tuota vuorimieshenkeä on myös pidetty 
sopivalla tavalla yllä. Sitä on etsitty virallisten 
toimintamuotojemme ohella milloin mistä-
kin ehtymättömällä innolla: lähteistä, luolista, 
kallionkoloista, lampunkuupista, vuorenhui-
puilta, suonsilmäkkeistä, saaveista ja tynny-
reistä. Ja useimmiten hyvällä menestyksellä.

ARVOISAT VUORIMIEHET
Näillä eväillä on toimittu ja taivallettu 80 
vuotta nykyhetkeen saakka tämän kunni-
akkaan ammattikunnan voimin yhdistyk-
semme tarkoitusta ja toiminnan muotoja 
lujittaen. Perustajat tekivät viisaita ratkai-
suja, jotka ovat kestäneet vuosikymmenten 
saatossa.

Voisimmeko yhdessä todeta, että tähän 
kaikkeen meidät on johdattanut VUORI-
MIESAATE, vaikka yhdistyksemme ei ole-
kaan aatteellinen. Tuota AATETTA yhdistyk-
semme ja jaostomme edistävät ja ylläpitävät.

VUORIMIESAATE ja siitä kumpua-
va toimintamme PALO ja ROIHU – niistä 
olemme kuulleet ja tulemme kuulemaan tä-
näänkin vielä enemmän uusia ulottuvuuksia 
iltapäivällä jaostojen kokouksissa.

Pian alkava lounaamme on oiva välietap-
pi huoltotoimiin ja välikeskusteluihin, jotta 
AATTEEMME roihuaisi yhä uljaampana.

KAUAN ELÄKÖÖN VUORIMIESYH-
DISTYS!!!! 

 
TEKSTI: KARI TÄHTISEN PUHE YHDISTYKSEN 
80. VUOSIKOKOUKSESSA 

LEENA VANHATALO
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Petri Peltonen, alivaltiosihteeri, Työ- ja elinkeinoministeriö

Teollisuuspolitiikan paluu? 
Suomen vuoriteolliset toimialat 
muuttuvassa maailmassa
”Teollisuuspolitiikka”-termillä on kunniak-
kaat perinteet, vaikka termiä ei ole juuri viime 
vuosina käytettykään. Teollisuuspolitiikkam-
me eri vaiheet ovat olleet osa maamme kehi-
tystä. Yli 100-vuotiaan Suomen alkuvuosina 
vuori- ja metsäsektori olivat merkittäväs-
sä roolissa, kun valtakuntaa ajettiin ylös, ja 
50-luvulta alkaen maassa investoitiin teolli-
suuteen ja vaurastumiseen.

Sittemmin Suomen tullessa osaksi vapaa-
kauppasopimuksia ja EU-yhteisöä maailma 
oli avoin, ja Suomi hyötyi avotalousmarkki-
noista. Olemme nyt kuitenkin tulleet tilan-
teeseen, jossa vapaan kaupan pelikenttä on 
dramaattisesti muuttunut, eikä toimintaym-
päristömme ole enää entisellään. Vapaan kau-
pan periaatteet, joita Suomikin on ajanut, ei-
vät enää toimi käytännössä voimakkaampien 
tuulten puhaltaessa globaalissa tilanteessa. 
Kiinan ja Venäjän toiminta sekä USA:n in-
flaation vastainen politiikka ovat herättäneet 
Brysselin siihen, että tilanne Euroopan kan-
nalta on erilainen kuin mihin toivoimme 
päätyvämme. Teollisuuspolitiikan aika saat-
taa olla palaamassa.

EU-komissio on viimeisenä toimintavuo-
tenaan tehnyt ison avauksen vihreän teolli-
suuden siirtymän edistämiseksi julkaistessaan 
EU Green Deal Industrial Plan -suunnitelman 
helmikuussa 2023. Suunnitelmassa tähdätään 
vihreän siirtymän teollisuuspolitiikan toteu-
tumiseen osana eurooppalaista tulevaisuutta. 

Yksi suunnitelman neljästä peruspila-
rista on ennakoitavan ja yksinkertaisen sää-
telykäytäntöympäristön luominen vihreän 
teknologian teollisuuden vauhdittamiseksi. 
Tämä kattaa myös kriittiset materiaalit ja 
niiden saatavuuden. Eurooppa on havahtu-
nut omien resurssiensa haavoittuvaisuuteen 
ja riippuvuuteemme tuontiraaka-aineista, ja 
kriittiset raaka-aineet ja niiden alaryhmänä 
strategiset raaka-aineet ovat meille erityi-
sen tärkeitä. 

Osana suunnitelmaa komissio julkaisi 
EU:n Critical Raw Materials Actin maalis-

kuussa 2023. Aloitteen mukaan EU:n alueelta 
louhitaan 10% ja prosessoidaan 40% unionin 
tarvitsemista raaka-aineista vuoteen 2030 
mennessä. Kierrätettävyyden tavoiteltu osuus 
on 15%: materiaalien suunnittelu kierrätet-
täviksi on tärkeää. Vaikka kierrätettävyyteen 
onkin jo EU:ssa panostettu, meidän ei pidä 
tyytyä nykyiseen, vaan kierrätettävyyttä on 
kehitettävä edelleen. Tavoitteena on myös ra-
kentaa kumppanuuksia kolmansien maiden 
kanssa, vaikka tämä onkin globaalissa tilan-
teessa osittain haasteellista – emme ole ainoi-
ta tahoja, joita kumppanuudet kiinnostavat.

Toinen rinnakkainen, merkittävä sää-
telykäytäntöihin liittyvä aloite on nettonol-
la-teollisuusaloite (EU Net-Zero Industry 
Act). Keskeiset puhtaaseen energiaan siir-
tymiseen tarvittavat teknologiat ovat tällä 
hetkellä valtaosin ei-eurooppalaisia. Aloit-
teen kunnianhimoisena tavoitteena on tuot-
taa 40% teknologioista EU:ssa vuoteen 2030 
mennessä. Tämän saavuttamiseksi kriittiset 
nettonollahankkeet tulisi kyetä luvittamaan 
jopa 12-18 kuukaudessa prioriteettiluoki-
tuksilla ja luvituksen sujuvoittamisella. On 
ehdotettu myös ns. nettonollalaaksoja, joi-
hin kyseinen teollisuus ja toiminta keskittyy.

Tämä on 2020-2030 -lukujen teollisuus-
politiikkaa, ja teollisuuspoliittinen tuuli tuulee 

nyt Brysselistä. EU-komission esitykset käsi-
tellään vielä EU-parlamentissa ja -ministeri-
neuvostossa, ja muutokset ovat mahdollisia. 
Esitykset sisältävät kuitenkin merkittäviä 
muutoksia nykytilanteeseen nähden, ja voi-
maan astuessaan säädös tulee sitomaan jä-
senmaita kansallista sääntelyä vahvemmin. 

Yhtenä Euroopan haasteena on globaali 
kilpailu vihreän siirtymän teknologialaitosten 
rakentamisen houkuttelevuudesta mm. USAn 
ja Kiinan kanssa. USA on ottanut käyttöön 
julkisten tukien järjestelmän, jonka ansios-
ta esim. sähköautojen akkujen tuotannossa 
tuotantohinnat ovat USAssa laskeneet Kii-
nan tasolle. EU:ssa taas tuotantohinnat ovat 
nousseet ja tuotanto on globaaleja kilpailijoita 
merkittävästi kalliimpaa mm. sähkön hinnan 
vuoksi. EU:n ja myös Suomen iso haaste on-
kin se, miten pystymme vastaamaan järkevällä 
tavalla tähän tukikilpailuun.

Teollisuuspolitiikka voisi hyvin terminä 
löytää tiensä seuraavan hallituksen hallitus-
ohjelmaan. 2020-2030 -lukujen teollisuus-
politiikka on vihreän siirtymän politiikkaa, 
joka edeltäjiensä tavoin tähtää myös vauras-
tumisen rakentamiseen. 

TEKSTI: HANNA LEVÄNIEMI

EAPKY Ensiona Kössölässä 



30 MATERIA 2 – 2023

Per Geijer 
pähkinänkuoressa
Ruotsalainen rautakaivosyhtiö LKAB julkisti tammikuussa 2023 löytäneensä Euroopan 
suurimman tunnetun harvinaisten maametallien esiintymän Pohjois-Ruotsista. 
Ilmoitus oli ajoitettu Ruotsin EU-puheenjohtajakauden avaukseen ja se herätti suurta 
mielenkiintoa ympäri maailmaa. 

ALOITUSKUVA: 
Per Geijerin esiintymän blokkimalli PERC 2022-raportista (LKAB 2022). Vertikaaliakselilla +0 on merenpinnan 
korkeus ja maanpinta on noin tasolla +450 metriä.

Per Geijer oli ruotsalainen valtion-
geologi, joka väitteli Kiirunan rau-
tamalmisysteemistä vuonna 1910 
ja teki pitkän uransa aikana mer-
kittävää tutkimusta Norrbottenin 

rautamalmeista. Hän oli mukana LKAB:n al-
kuaikojen tutkimuksissa, joissa paikannettiin 

ja otettiin tuotantoon useita malmioita (mm. 
Rektorn ja Nukutus) Kiirunan kaupungin 
ympäristössä. Tunnustuksena Geijerin mer-
kittävästä urasta nimesi LKAB:n geologi Ti-
bor Parák 1960-luvun lopulla nämä malmiot 
oppi-isänsä mukaan, kun malminetsintäkai-
rauksissa selvisi, että pinnalta louhitut malmit 

mitä todennäköisimmin muodostivat yli 500 
metrin syvyydessä jatkuvan esiintymän.

Per Geijerin apatiitti-rautamalmiesiinty-
mä kuuluu samaan mineraalisysteemiin kuin 
jättimäinen Kiirunavaaran rautamalmi, jota 
LKAB on louhinut jo vuodesta 1899. Nämä 
rautaoksideista ja apatiitista koostuvat esiin-
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tymät ovat muodostuneet kahdelle eri stra-
tigrafiselle tasolle siten, että Kiirunavaaran 
magnetiittimalmi sijaitsee Hopukan ja Luos-
savaaran muodostumien välisessä kontaktissa 
ja Per Geijerin esiintymä taas Luossavaaran 
muodostuman yläkontaktissa ja sen yläpuoli-
sessa Matojärven muodostumassa. Per Geije-
rin esiintymässä on useita eri malmityyppejä. 
Syvimmät osat ovat lähes puhtaita magnetiit-
timalmeja ja ylimmät valtaosin hematiittia, 
Lisäksi rautaoksidit esiintyvät yhdessä ns. se-
kamalmina (”blandmalm”). Apatiittipitoisuus 
on korkea kaikissa esiintymän rautamalmi-
tyypeissä ja harvinaiset maametallit esiinty-
vät apatiitin hilassa.

Lokakuussa 2018 LKAB julkaisi tiedot-
teen, jossa todettiin Kiirunavaaran malmion 
olevan hiipumassa kaivoksen eteläosissa pää-
tason 1365 yläpuolella. Yhtiö aloitti samana 
vuonna malminetsinnän tehostamisohjel-
man, jonka myötä Per Geijerin esiintymän 
tutkimukset aloitettiin uudelleen. Aiemmin 
kannattamattomana pidetty syvämalmi oli 
kaivoksen laajentuessa vuosikymmenten ai-

kana tullut sekä lähemmäksi että kiinnos-
tavammaksi. Uudet kairaukset esiintymän 
syviin osiin aloitettiin toukokuussa 2020 ja 
tutkimuksia jatkettiin seuraavien vuosien ai-
kana myös rikastuskokeilla. Vuoden 2022 lo-
pulla LKAB julkaisi esiintymästä PERC-koo-
din mukaisen varantoarvion (Kuva 1), jonka 
mukaan Per Geijerin esiintymässä on 585 
miljoonaa tonnia malmia, jonka rautapitoi-
suus on keskimäärin 50,5 %, fosforipitoisuus 
2,41 % ja TREO-pitoisuus 0,18 %. 

LKAB on viime vuosina pyrkinyt kehittä-
mään tuotantoaan kohti hiilineutraaliutta ja 
kiertotaloutta. Yhtiö on tutkinut tällä hetkellä 

kaivosjätteeksi menevän apatiitin ja siinä ole-
vien REE-metallien hyödynnettävyyttä Ree-
MAP-projektissa, jonka tulosten perusteella 
Luulajaan on suunniteltu teollisuuspuistoa 
apatiitin hyödyntämistä varten. Marraskuus-
sa 2022 LKAB myös hankki enemmistö-
osakkuuden norjalaisesta REEtec-yhtiöstä, 
joka on keskittynyt REE-metallien erotte-
luun. Apatiitin talteenoton Kiirunavaaran ja 
Malmbergetin kaivoksista on tarkoitus alkaa 
vuonna 2027. 

Per Geijerin esiintymä on LKAB:lle mo-
nelta kannalta tärkeä. Rautaesiintymän hyö-
dyntäminen toisi kymmeniä vuosia lisäaikaa 
Kiirunan kaivokselle. Runsas apatiitin määrä 
on kiinnostava ReeMAP-prosessin kannalta, 
sillä sekä fosfaattikivi että harvinaiset maa-
metallit ovat Euroopan komission kriittisiksi 
määrittelemiä raaka-aineita. Tutkimukset Per 
Geijerin esiintymässä jatkuvat edelleen. 

TEKSTI: LAURA LAURI, FT, SECTION MANAGER 
FIELD EXPLORATION, LKAB

Kemira Oyj 
onnittelee 80-vuotiasta 

Vuorimiesyhdistystä! 

UUDET KAIRAUKSET 
ESIINTYMÄN SYVIIN OSIIN 
ALOITETTIIN TOUKOKUUSSA 
2020 JA TUTKIMUKSIA 
JATKETTIIN SEURAAVIEN 
VUOSIEN AIKANA MYÖS 
RIKASTUSKOKEILLA. 
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Geoterminen 
energia – uusiutuvaa 
energiantuotantoa vai ei?

Viime aikoina on Suomessa jul-
kisesti keskusteltu siitä, että 
maalämpöjärjestelmien te-
hokas toiminta-aika on noin 
30-50 vuotta. Toisaalta, kun 

tarkastellaan maapalloon varastoituneen 
ja sen sisältä säteilevän lämpöenergian, 
lämpövuon määrää, voidaan todeta maa-
pallolla olevan rajaton resurssi lämmön 
tuotantoon. Miksi sitten ihmisten maa-
lämpöjärjestelmistä loppuu lämpö, jos sitä 
kerran on yllin kyllin koko ihmiskunnan 
tarpeisiin? Tätä kysymystä tarkasteltiin 
Vuorimiespäivillä 24.3.2023 pidetyssä esi-
tyksessä.

Geotermisen energian hyödyntämi-
seen, olivatpa kyseessä sitten 1,5 metrin 
syvyyteen asennetut vaakaputkistot tai 
6,5 km syvyyteen poratut avoimen kierron 
kaivot, tarvitaan aina kaksi asiaa: riittävä 
lämpötilaero lähteen ja lämmönsiirtimen 
välillä sekä lämmön siirto nesteeseen. Kiin-
teistökohtaisia ratkaisuja mietittäessä tulee 
ottaa huomioon tarvittavan lämmitystehon 
ja – energian erilaiset tarpeet kulloiseen-
kin kohteeseen. 

Voidaan kuvaannollisesti ajatella, että 
maankamaraan on varastoitunut ”laatikol-
linen” lämpöenergiaa. Kun energiaa maasta 
hyödynnetään, ruvetaan energialaatikkoa 
tyhjentämään. Mitä suuremmalla teholla 
energiaa otetaan, sitä nopeammin laatik-
ko tyhjenee eli maankamara lämmönotto-
alueelta jäähtyy. Voidaan siis puhua läm-
mön louhinnasta. Laatikko kuitenkin alkaa 
täyttyä heti louhinnan aloittamisesta, koska 
maankamaran lämpövuo tuottaa uutta läm-
pöä koko ajan. Siten uutta energiaa tulee 
koko ajan ”itsestään” lisää kuvitteelliseen 
laatikkoon. Voidaan myös suunnitella läm-
mönotto siten, että se vastaa suuruudeltaan 
lämpövuota, jolloin lämmönottojärjestel-
män toiminta-aika on ikuinen. Tällöin vain 
ottoteho jää kovin pieneksi, eikä systeemi 
ole toimiva ihmisten tarpeisiin. 

Lämpövuosta johtuen maankamaran 
lämpötila palautuu geotermisen energian 

oton jälkeen ennen aloitusta olevalle tasol-
le. Suomessa, Italiassa ja Sveitsissä tehtyjen 
mallinnusten perusteella maalämpösystee-
mien palautumisajan noin 0,5 - 0,1 °C pää-
hän aloituslämpötilasta voidaan todeta oleva 
likimain yhtä pitkä kuin systeemin käyttöai-
ka. Syvemmissä geotermisissä systeemeissä, 
kuten USA:n sähköä tuottavassa Geysersis-
sä, on todettu lämmön palautumisajan ole-

GTK

VOIDAAN KUVAANNOLLISESTI 
AJATELLA, ETTÄ MAANKAMARAAN 
ON VARASTOITUNUT 
”LAATIKOLLINEN” 
LÄMPÖENERGIAA. KUN ENERGIAA 
MAASTA HYÖDYNNETÄÄN, 
RUVETAAN ENERGIALAATIKKOA 
TYHJENTÄMÄÄN.
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Energia tulee pääasiassa 
kaivoon maankamarasta 
(vihreät viivat). Vain pieni osa 
energiasta tulee auringon 
vaikutuksesta (punaiset viivat). 

van noin 9000 vuotta ja vastaavasti Pariisin 
altaan avoimessa geotermisessä lämmitys-
systeemissä jopa 83 000 vuotta. Olennaista 
on ymmärtää, että lämpötila palautuu alussa 
todella nopeasti ja palautuminen hidastuu 
sitä enemmän, mitä lähemmäs lähtöläm-
pötilaa tullaan. Siten viimeisten kymme-
nys- tai sadasosa-asteiden palautuminen 
kestää kauan.  

 KIMMO KORHONEN, GTK

Yhteenvetona voidaan todeta, että geo-
terminen energia sen kaikissa muodoissaan 
on uusiutuvaa energiaa. Systeemin toimin-
nan kannalta tärkein asia on mitoittaa ener-
gian otto suhteessa energian saantiin. Oikea 
mitoitus takaa energiasysteemin toiminnan 
halutun pituisen ajan ja samalla sen tehok-
kaan palautumisen. Lopulta systeemin toi-
minnan ja lämpötilan palautumisen ratkai-

TIMO RAJALA, PORATEK RY

sevat termogeologiset olosuhteet. Näin ollen 
tässäkin asiassa luonto on aina oikeassa. Ja 
tässäkin asiassa parhaiten luontoa osaavat 
lukea geologit. 

TEKSTI: TEPPO AROLA

YHTEENVETONA 
VOIDAAN TODETA, ETTÄ 
GEOTERMINEN ENERGIA SEN 
KAIKISSA MUODOISSAAN 
ON UUSIUTUVAA ENERGIAA. 
SYSTEEMIN TOIMINNAN 
KANNALTA TÄRKEIN ASIA 
ON MITOITTAA ENERGIAN 
OTTO SUHTEESSA 
ENERGIAN SAANTIIN. 
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Suomi – edistyksellinen  
kaivosalan kehittäjä
Suomessa on useita maailman huippuluokkaan kuuluvia kaivosalan tuotteita ja -palvelui-

ta tarjoavia yrityksiä. Alan osaaminen, tutkimus ja koulutus ovat meillä huippuluokkaa. 

Olemme monella sektorilla kaivosalan edelläkävijöitä ja Suomi on maailmanlaajuisesti 

houkuttelevimpien kaivosalan toimintaympäristöjen kärjessä. 

Tuotamme kaivosalan toimijoiden kanssa yhteisen esitteen, jossa kerromme Suomes-

ta hyvänä sijoittumispaikkana ja miten Suomessa toimivat kaivosalan yritykset auttavat 

asiakkaitaan saavuttamaan tavoitteensa.  

Haluamme kutsua kaivosalan tärkeimmät toimijat mukaan yhteiseen esitteeseemme. 

Osallistumalla esitteeseen omalla ilmoituksellanne olette mukana tekemässä kaivosalan 

ratkaisujanne näkyväksi ja samalla viemässä suomalaista osaamista maailmankartalle. 

Esitettä hyödynnetään muun muassa:
• Kansallisissa ja kansainvälisissä kaivosalan tapahtumissa seuraavan parin vuoden ajan,

tulevia kansainvälisiä tapahtumia mm. PDAC ja Mining Indaba

• Vaikuttaja- ja sidosryhmäviestinnässä sekä markkinoinnissa 

• Mining Finlandin omilla verkkosivuilla sekä sosiaalisessa mediassa

Näin pääset mukaan
Tuotamme esitteen yhteistyössä uuden jäsenemme mediatalo JS Suomi Oy:n kanssa. 

Jos haluatte mukaan, voitte olla yhteydessä JS Suomen ilmoituskonsulttiin  

Maria Sainioon puhelimitse 09 856 28180 tai sähköpostilla msn@jssuomi.fi. 

Tervetuloa mukaan!

Lasse Moilanen

toimitusjohtaja 

Mining Finland ry

7 000 €
Suuret organisaatiot
Suuret yritykset/organisaatiot, joissa 
on yli 250 työntekijää ja vuosittainen 
liikevaihto yli 50 miljoonaa euroa.

5 000 €
Keskisuuret organisaatiot
Keskisuuret yritykset/organisaatiot, 
joissa on 50–250 työntekijää ja vuosit- 
tainen liikevaihto 10–50 miljoonaa 
euroa. 

5 000 €
Yliopistot ja muut koulutus- 
organisaatiot

2 500 €
Kannatusjäsenet

1 000 €
Rekisteröidyt yhdistykset

500 €
Muut yhdistykset ja oikeushenkilöt

2 500 €
Pienet organisaatiot
Pienet yritykset/organisaatiot, joissa 
on 10–50 työntekijää ja vuosittainen 
liikevaihto 1–10 miljoonaa euroa.

1 000 €
Mikro-organisaatiot
Mikroyritykset/-organisaatiot, joissa 
on alle 10 työntekijää ja vuosittainen 
liikevaihto alle miljoonaa euroa.

Jäsenmaksu on vuosimaksu,  
kaikki maksut alv 0 %.

Mining Finland

Mining Finland on voittoa tavoittelematon, jäsenten-

sä omistama yhdistys. Päätavoitteenamme on luoda 

jäsenyrityksillemme lisää palvelu-, koulutus- ja teknolo-

giavientiä sekä etsiä kansainvälisiä sijoittajia. Onko 

yrityksellänne vientipotentiaalia kaivosteollisuuteen, 

mutta ette vielä ole jäsenemme? Tervetuloa keskustele-

maan yhteistyömahdollisuuksistamme!

Jäsenmaksut

ASIANAJOTOIMISTO MAGNUSSON OY 
BOLIDEN KEVITSA MINING OY
GEMDALE GOLD INC.
JS SUOMI OY

LUCAMAR INTERNATIONAL INC.  
PILAR GOLD INC.
PROFIMA ACCOUNTING OY
RF VALVES OY

SAVONIA AMK
TEKNOVENTURE OY

30.3.2023 valitut uudet jäsenemme:

Mining Finland 

PL 6

90401 Oulu

Info@miningfinland.com 

miningfinland.com

Paljon hyötyä  
jäsenyydestä ja  
yhteisnäkyvyydestä
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1955
S i n c e

TEEMME TYÖTÄ,  
JOLLA ON MERKITYS

Työ kansainvälisen kiertotalouden ja kaivospalveluiden näkö-
alapaikalla antaa mahdollisuuksia kehittää ja parantaa alan toi-
mintaa. Siksi se on merkityksellistä. 
Toiminta kaivos- ja teollisuusprosessien parissa tarjoaa työ-
tehtäviä eri alojen ammattilaisille. Tapojärvi herättää erityistä 
kiinnostusta alan työmarkkinoilla. Vuoden 2018 jälkeen Tapo-
järvi-konsernin työntekijämäärä on kasvanut lähes kaksinker-
taiseksi. Kasvua ovat siivittäneet kansainväliset kiertotalous-
hankkeet sekä uudet palvelusopimukset Italiassa, Ruotsissa ja 
Suomessa. 

K e s t ä v ä ,  k o t i m a i n e n ,  v ä l t t ä m ä t ö n

Vastuu turvallisuudesta,  
laadusta ja ympäristöstä  

tekee työstämme  
merkityksellisen.

w w w. t a p o j a r v i . c o m
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Kiertotalous  
– strateginen valinta 
-artikkeli Materia-lehteen Martti Kaikkosen esityksestä

Tapojärvi käsittelee 
vuosittain 47,9 miljoonaa 
tonnia materiaalia 
kaivoksissa ja tehtaissa. Osa 
materiaalista on teollisuuden 
sivutuotteita, jotka Tapojärvi 
jalostaa kierrätetyiksi 
tuotteiksi ja antaa uuden 
elinkaaren jo kertaalleen 
käytetyille materiaaleille ja 
luonnonvaroille. 

Tapojärven Italian Ternissä kuo-
nankäsittelyyn ja uusiokuona-
tuotteisiin tähtäävä uuden su-
kupolven prosessin toteutus 
on yksi esimerkki teollisen 

kiertotalousalan etupainotteisista inves-
tointiprojekteista, joiden tuotot ulosmi-
tataan pitkän sopimuksen turvin tulevina 
vuosina.

- Meillä on lukuisia mahdollisuuksia 
monistaa prosessia tai sen osia ja samalla 
laajentaa teollisen kiertotalouden liiketoi-
mintaa myös muualle Eurooppaan, Tapo-
järvellä operatiivisena johtajana toimiva 
Martti Kaikkonen mainitsee.

Kiertotaloudesta lisää 
liiketoimintamahdollisuuksia
Tapojärven lähivuosien kehityssuunnitel-
massa pitää korkeinta sijaa kuonatuottei-
den tuotteistus ja myynti, jossa on paljon 
uusia liiketoimintamahdollisuuksia. Ke-
vään aikana Tapojärvi lanseeraa Tapo Eko-
tuoteperheen, joka koostuu Tapojärven 
kehittämistä sekä valmistamista kierto-
taloustuotteista ja palveluista. TapoEkon- 
tuoteperheeseen kuuluvat myös teollisen 
kiertotalouden tutkimuspalvelut.

Turvallisuuden ja turvallisten toimin-
tamallien kehittäminen, teollisuuden hii-
lijalanjäljen vähentäminen sekä uniikki, 

Tapojärven kehittämässä 
kuonankäsittelyprosessissa 
terästehtaan kuonista erotellaan 
metallit ja uudelleen tuotteistetaan 
hyödynnettävät materiaalit. 

>
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kansainvälinen tutkimuskeskus Eco Inno-
vation Research Center ovat esimerkkejä 
Tapojärven käynnissä olevista teollisen kier-
totalouden kehitysprojekteista.

Tuotteistamalla sivuvirtoja ja hyödyn-
tämällä uusiomateriaaleja korvataan neit-
seellisistä materiaaleista tehtyjä tuotteita ja 
sovelluksia sekä vähennetään loppusijoitet-
tavien materiaalien määrää.

- Teollisen kiertotalouden liiketoimin-
ta lisää Tapojärven liiketoimintamahdolli-
suuksia myös kaivos- ja tehdaspalveluiden 
tarjoajana, Kaikkonen luottaa.

Kierrätämme metalleja modernin 
yhteiskunnan tarpeisiin
Tapojärvi on yhteistyössä Alvan ja Elkerin 
kanssa luonut innovaation, jonka avulla jo-
kainen jo käytössä oleva arvokas materiaali 

Toukokuussa Tapojärvi käynnistää 
UPM Tervasaaren tehtaan vanhan 
meesauunin, jossa tehdään 
soodasakan jatkojalostuksen koeajo. 
Soodasakka on yksi vaikeimpia 
uusiokäytettäviä materiaaleja, 
jota syntyy sellunvalmistuksessa. 
Koeajo näyttää, syntyykö 
soodasakan jatkojalostusta 
maanrakennusmarkkinoille.  

FAKTA: 
Kiertotalousosaaminen ja innovaa-
tiot:
• Metallien uusiokäyttö
• Kiviaineksen ja fillerin valmista-

minen
• Sementtiä korvaavien raaka-ainei-

den valmistaminen
• Sulkemisrakenteiden valmistami-

nen sivukivialueille ja kaivostäyt-
töihin

• Korkean jalostusarvon kalkkituot-
teiden valmistaminen

• Elektroniikkajätteen prosessointi ja 
palauttaminen

• Soodasakan tuotteistaminen
• Kaivosvesien stabilointiteknologia
• Teollisuuden sivutuotteista valmis-

tettavien tuotteiden kehittäminen, 
valmistus ja kaupallistaminen

UPM

uusiokäytetään tehokkaasti. Kansainvälisille 
markkinoille kehitetty urban mining -vien-
tituote mahdollistaa kaivostoiminnan ilman 
louhintaa.

- Uudenlaisessa SER-talteenottolaitokses-
sa poistetaan haitalliset kemikaalit ja kerätään 
kriittiset materiaalit tehokkaasti ja puhtaas-
ti talteen. Esimerkiksi kulta ja kupari sovel-
tuvat suoraan teollisuuden raaka-aineiksi, 
Kaikkonen mainitsee.

Aikaisemmat sähkö- ja elektroniikkaro-
mun kierrätysteknologiat ovat perustuneet 
muun muassa sulattamiseen, jolloin harvi-
naisia maametalleja on hukkunut muun me-
tallin ja kuonan joukkoon.

Tapojärven tuottamien kiertotalouspal-
veluiden hyödyt näkyvät suoraan ympäris-
tövaikutuksissa, työhyvinvoinnissa, turval-
lisuudessa sekä taloudessa. 

TUOTTEISTAMALLA 
SIVUVIRTOJA JA 
HYÖDYNTÄMÄLLÄ 
UUSIOMATERIAALEJA 
KORVATAAN NEITSEELLISISTÄ 
MATERIAALEISTA TEHTYJÄ 
TUOTTEITA JA SOVELLUKSIA 
SEKÄ VÄHENNETÄÄN 
LOPPUSIJOITETTAVIEN 
MATERIAALIEN MÄÄRÄÄ.

TEKSTI 

TEKSTI 
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TEKSTI 

Autokannan sähköistyessä ja vähähiiliseen yhteiskuntaan 
siirryttäessä muun muassa kuparin, nikkelin ja koboltin 
kysynnän ennakoidaan kasvavan maailmalla merkittävästi. 

ALOITUSKUVA:

VALITETTAVASTI taustalla näkyvä Keretin kaivostorni on rapistunut käytännössä korjauskelvottomaksi. Itse haluaisin 
sen säilyttää, mutta se ei ole järkevää, toteaa Markus Ekberg.

”Akkukaivos” Outokumpuun 
- Hautalammen kaivoshanke 
edistyy 

Outokummussa toimiva Finn-
Cobalt Oy aikoo vastata tähän 
haasteeseen. FinnCobalt Oy on 
kolmen suomalaisen kaivosve-
teraanin Vesa-Jussi Penttilän, 

Jarkko Rallin ja Markus Ekbergin hanke, 
jossa jo pitkään tunnettu Outokummun 
kuparimalmin CoNi-paralleeli on tarkoitus 
valjastaa akkumetallien tuotantoon. Yhtiö 
aikoo tuottaa kuparirikastetta sekä akku-
teollisuuden tarvitsemia koboltti- ja nikke-

limineraaleja ja -kemikaaleja vastuullisesti 
ja jäljitettävästi.

Nykyään Hautalammen nimellä tunnettu 
monimetalliesiintymä on tiedetty ja tunnet-
tu jo Outokummun kuparikaivoksen (myöh. 
Keretin kaivos) alkuajoilta. Esiintymä on ku-
parimalmin kulkua noudattava lähes vaaka-
suora laatta kalliopinnan ja kuparimalmin 
välissä. Ensimmäinen ns. Trusted-tunneli 
lävisti malmin jo 1920-luvulla ja esiinty-
män jatkeita tavattiin lähes kaikissa kupa-

rimalmiin maanpinnalta kairatuissa rei’issä. 
Kiinnostus malmiota kohtaan alkoi he-

rätä 1980-luvulla, jolloin Outokumpu Oy 
valmisteli esiintymää tuotantoon tekemällä 
vinotunnelin ja muita valmistavia töitä. Kai-
vostoiminnan valmistelut kaatuivat tuolloin 
kuitenkin koboltin hinnan romahdukseen. 
Vuonna 2017 monien vaiheiden ja omista-
janvaihdosten jälkeen alue päätyi suoma-
laisten kaivosalan veteraanien perustaman 
junioriyhtiö FinnCobalt Oy:n omistukseen. >
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FinnCobaltin haaste
Tarve saada kaivostoiminta käyntiin 
moderneja menetelmiä hyödyntäen
Yhtiön tärkeimpänä päämääränä oli käyn-
nistää Hautalammen kaivosalueen toimin-
ta uudelleen ja soveltaa siihen moderneja 
menetelmiä. Haasteena oli kuitenkin se, 
että aiemmat prosessikokeet oli tehty yli 
vuosikymmen sitten. 2020-luvun kynnyk-
sellä metallien markkinatilanne ja tekniikka 
olivat muuttuneet huomattavasti aiemmasta: 
sähköautot olivat tekemässä tuloaan, ja nä-
köpiirissä oli koboltin niukkuus ja siitä ai-
heutuva hinnan kohoaminen. Mahdollisuus 
koboltti-nikkelirikasteen liuottamiseen ja 
koboltti-nikkelikemikaalien suoraan tuot-
tamiseen oli uutta ja innovatiivista. Mene-
telmällä päästäisiin eroon sulattoprosessin 
kobolttitappioista ja saataisiin selvästi pa-
rannetuksi kaivosprojektin kannattavuutta.

Uusia rikastuskokeita ja -tutkimuksia 
toiminnan käynnistämiseksi
Omarahoituksella ja Business Finlandin 
lainalla Hautalammella tehtiin talvella 
2018-2019 noin 1200 metrin kairausohjel-
ma.  Kairausohjelman tavoitteena oli tuottaa 
riittävästi materiaalia suunniteltuja prosessi-
kokeita varten. Tarpeena oli paitsi testata ja 

varmentaa vuonna 2007 tehdyn rikastuskoe-
sarjan tulokset, myös tuottaa kuparirikastetta 
ja erityisesti riittävä määrä nikkeli-koboltti-
rikastetta liuotuskokeita varten.

GTK Mintecin ja Outotec Oyj:n 
kokeet vahvistivat prosessin 
toimivuuden
Rikastuskokeet tehtiin GTK Mintecin Ou-
tokummun koetehtaalla. Lisäksi tuotetus-
ta noin 40 kg:n koboltti- nikkelirikastees-
ta tehtiin liuotuskokeet silloisen Outotec 
Oyj:n (nykyinen Metso Outotec Oyj) Porin 
tutkimuskeskuksessa. Kokeet sujuivat enna-
koidusti ja vahvistivat rikastusprosessin toi-
mivuuden: Hautalammen malmista ja sen 
koboltti-nikkelirikasteesta on mahdollista 
tuottaa akkuteollisuuden käyttämiä kobolt-
ti-nikkelikemikaaleja. Lisäksi malmista pys-
tytään tuottamaan hyvälaatuista, puhdasta 
kuparirikastetta.

Ei kaivoshanketta ilman rahoitusta 
Hankkeen rahoitus oli prosessikokeiden lop-
pumiseen saakka hoidettu omarahoituksena 
ja Business Finlandin lainalla. Suomesta ei 
hankkeen jatkorahoitukseen löytynyt tarvit-
tavaa n 2-3M€ riskirahoitusta useista kym-
menistä kontakteista huolimatta.

Muutama ulkomainen vakavasti otettava 
neuvottelukumppani löytyi ja lopulta touko-
kuussa 2020 saatiin ruotsalaisen Eurobattery 
Minerals AB:n kanssa neuvotelluksi valmiiksi 
paketti, jonka mukaan Eurobattery rahoittaa 
yhtiötä jatkossa ja saa samalla vaiheittain oi-
keuden ostaa Hautalammen hankkeen omis-
tajayhtiö FinnCobalt Oy:n koko osakekannan. 

Tätä kirjoitettaessa FinnCobalt Oy:stä 40 
prosenttia omistava Eurobattery Minerals on 
alkuvuonna 2023 ilmoittanut aikovansa ostaa 
loputkin FinnCobalt-yhtiöstä. Ruotsalaisyh-
tiö näkee, että Outokumpuun suunniteltu kai-
vos on erittäin tarpeellinen akkumineraalien 
omavaraisuudelle Euroopassa.

Mineraalivarantojen ja  
malmivarojen lisäys
Jatkorahoituksen ratkettua aloitettiin Hau-
talammella kairaukset heinäkuussa 2020. 
Esiintymään kairattiin yhteensä noin 10 000 
metriä kahdessa vaiheessa. Tavoitteena oli 
lisätä mineraalivarantoja ja malmivaroja mi-
nimissään 10 vuoden toiminta-aikaa varten. 
Kaikkiaan eri vaiheissa Hautalammen esiin-
tymään on kairattu yli 86 kilometriä.

Kairaukset onnistuivat hyvin ja tavoit-
teisiin päästiin – kokonaismineraalivaran-
to nousi lähes 13 miljoonaan tonniin, josta 
hieman alle puolet eli 4,9 miljoonaa otettiin 
tuotantosuunnitelmaan.

Kaivossuunnittelu ja 
kannattavuustarkastelu
Suunnitellun maanalaisen kaivoksen vuosi-
louhinta tulee olemaan 450 -500 000 tonnia, 
ja toiminta-aika on 12 vuotta. Hyvälaatuista 
kuparirikastetta (Cu 25%) tuotettaisiin noin 
5000 tonnia vuodessa ja koboltti-nikkeliri-
kastetta (Co n. 2% ja Ni 7%) noin 20 000 
tonnia vuodessa. Kuparirikaste on tarkoitus 
myydä sulatolle, mutta koboltti-nikkelirikas-
teen jatkojalostukselle etsitään vaihtoehtoa, 
jossa rikaste liuotettaisiin. Tehdyt rikastus- ja 
liuotuskokeet vahvistavat rikasteiden saannit 
ja pitoisuudet sekä liuotuksen onnistumisen. 
Alustavien laskelmien mukaan nikkelin ja 
koboltin määrä riittäisi vuositasolla 50 000–
100 000 sähköauton akkuihin.

Hautalammen kaivoshanke lukuina
Malmivarat 4,6 Mt Ni 0,30% Co 0,08% Cu 0,24%

Mineraalivarannot  (lisänä) 4,7 Mt Ni 0,22% Co 0,05% Cu 0,11%

Suunniteltu toiminta-aika 12 vuotta

Kuparirikastetta / vuosi Cu 25% 5 000 tpa

Koboltti-nikkelirikastetta / vuosi Co 1,9% Ni 7% 20 000 tpa

Geologi Kalle Penttilä tutkimassa kairasydämiä
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Maanalaisen kaivoksen lisäksi Outokum-
puun on suunnitteilla rikastamo. Yhdessä 
nämä toisivat kaupunkiin noin 150 uutta 
työpaikkaa vähintään kymmeneksi vuodeksi.

Hautalammen esiintymän kairaustutki-
mukset ja prosessikehitystyöt on saatu val-
miiksi viimeisimpien vuosien aikana. Sa-
maan aikaan Envineer Oy on saanut valmiiksi 
ympäristövaikutusten arvioinnin (YVA) ja 
seuraavaksi yhtiö etenee ympäristöluvan 
hakemiseen. 

AFRY Finland Oy sai projektin alusta-
van kannattavuustarkastelun valmiiksi ke-
väällä 2023. Kannattavuustarkastelu var-
misti hankkeen teknisen toteutettavuuden 
ja se on hyvä taustadokumentti hankkeen 
rahoitusneuvotteluissa sekä neuvotteluissa 
mahdollisten off-take-partnereiden kans-
sa. Rakentamiskustannuksiin jäi kuitenkin 
Ukrainan sodasta aiheutuvista hinta- ja in-
deksimuutoksista johtuvia epävarmuuksia, 
jotka poistetaan seuraavan vaiheen suunnit-
telussa ja yksityiskohtaisemmassa kannatta-
vuustarkastelussa. 

Koboltti-nikkelirikasteen liuotuslaitok-
sesta on myös valmistunut AFRY Finland 
Oy:n laatima ”scoping study”. Todennäköi-
simpänä vaihtoehtona on liuotuslaitoksen 
sijoittaminen jonkin akkukemikaalitehtaan 
yhteyteen – toivottavasti Suomeen. Maail-
malta löytyy myös valmiita vaihtoehtoja ko-
boltti-nikkelirikasteen liuotukselle. Rikasteen 
liuotusvaihtoehto takaa erinomaiset metal-
lien talteen saannit ja parantaa hankkeen 
kannattavuutta. 

Henkilöstövaihdoksia
Kaivoshanketta pitkään vetänyt toimitus-
johtaja, geologi (FM) Markus Ekberg on 
vähitellen vetäytymässä eläkkeelle. Uusi toi-
mitusjohtaja, kaivosinsinööri (DI) Ilari Kin-
nunen aloitti tehtävässään maaliskuun alussa.

”Kaivoshankkeen kehittäminen on pit-
käjänteistä työtä. Tämänkin hankkeen edis-
täminen on aloitettu jo 1980-luvulla, jolloin 
edettiin louhintaankin. Itse aloitin hankkeen 
parissa ensimmäisen kerran 15 vuotta sit-
ten, mutta nyt on tullut aika siirtää kapula 

eteenpäin”, hallituksen puheenjohtajana tois-
taiseksi jatkava Markus Ekberg kommentoi.

”On kunnia päästä vetämään näin mie-
lenkiintoista ja lupaavaa hanketta Outokum-
mussa. Sähköistyvän yhteiskunnan vaatiman 
raaka-ainehuollon edes osittainen varmista-
minen kotimaassamme on todella tärkeää”, 
Ilari Kinnunen toteaa.

Hän korostaa, että Outokummussa on 
ollut kaivostoimintaa ja siihen liittyvää ri-
kastamista oikeastaan aina:

”Hanke lisää uuden lehden Outokum-
mun kaivoshistoriaan. Minäkin olen jo kou-
lupojasta lähtien ymmärtänyt kaivosten tär-
keyden yhteiskunnalle. Uskon ja tiedän, että 
Hautalammen kaivos ja rikastamo voidaan 
toteuttaa vastuullisesti ympäristönäkökulmat 
huomioon ottaen ja kaupunkilaisia häiritse-
mättä,” Ilari Kinnunen (itsekin outokumpu-
lainen) jatkaa. 

TEKSTI: MARKUS EKBERG

https://www.finncobalt.com/ 
https://eurobatteryminerals.com/

Kaivosalueen kartta ja alueelle suunnitellut toiminnot
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KAIVOSRATKAISUT
POHJOISESTA

Valmistamme räätälöityjä tuotteita kaivosten ja 
teollisuusrakentamisen erityistarpeisiin.

Valikoimassamme:
• Putkistot
• Erikoisosat
• Toimilaitekaivot
• Monitorointiratkaisut

Lisätietoja 
pipelife.fi/teollisuusratkaisut
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HSC Chemistry® - 
ohjelmiston rooli prosessien 
suunnittelussa, operoinnissa 
ja ympäristövaikutusten 
arvioinnissa

ALOITUSKUVA: 
HSC-ohjelmiston päävalikko

HSC Chemistry -ohjelmisto on 
kehitetty alun perin erilaisten 
tutkimusprojektien yhteydessä 
tehostamaan kokeiden suun-
nittelua ja tulosten analysointia. 

Sen jälkeen ohjelmaa on kehitetty prosessien 
suunnittelun työkaluksi ja viime vuosina 
prosessien operoinnin optimointiin, jossa 

HSC toimii digitaalisen kaksosen lasken-
tamoottorina. Uusimmassa HSC-versiossa 
on 27 laskentamoduulia ja 14 tietokantaa, 
jotka näkyvät ohjelmiston päävalikossa iko-
neina (ks. kuva 1). Ohjelmisto on laajalti 
käytössä metallurgian alan yrityksissä ja 
korkeakouluissa; yli 22000 lisenssiä on myyty 
73:een maahan.

HSC-ohjelmiston historia alkaa Timo 
Talosen diplomityöstä vuodelta 1966. Sii-
nä hän kehitti kemiallisten tasapainojen 
laskentarutiinin, jonka perusidea on edelleen 
käytössä HSC:n Gem-tasapainomoduulissa. 
Vuosien varrella satoja henkilöitä on ottanut 
osaa ohjelmiston kehitykseen. Monet las-
kentamoduulit perustuvat HSC:n käyttäjiltä 
saatuihin ideoihin ja koodiin. HSC:n tieto-
kannat on kerätty tieteellisistä julkaisuista 
pääosin opiskelijoiden kesätöiden merkeissä. 

Tässä yhteydessä haluan nostaa esiin 
muutaman henkilön, jotka ovat merkittä- >
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västi tukeneet HSC:n kehitystyötä ja vai-
kuttaneet siihen. Professorit Lauri Holap-
pa, Heikki Jalkanen, Kaj Lilius ja Pekka 
Taskinen tukivat kehitystyötä 1980-luvulla 
Teknillisessä korkeakoulussa, vaikka se ei ol-
lut jatko-opintojeni päätyö. Jatko-opintojeni 
jälkeen päätyöni oli 32 vuotta erilaisten tut-
kimusprojektien vetäminen ja siinä sivus-
sa kehitin harrastuksena HSC-ohjelmistoa 
pyro- ja hydrometallurgian tarpeisiin. Pertti 
Lambergilla oli samanlainen harrastus mi-
neraalitekniikan puolella.

Outokummun Porin tutkimuslaitok-
sen johtajat tukivat minua tässä ”harras-
tuksessa”. Jyrki Juusela antoi luvan aloittaa 
HSC-myynti 1987 ja Kari Knuutila ehdotti 
2004 HSC-kehitystä julkisen rahoituksen 
avulla. Juho Mäkisen, Kalle Härkin, Jark-
ko Partisen, Heikki Laurilan ja Rodrigo 
Graun tuen avulla työtä voitiin jatkaa tut-
kimustyön ohessa.

Professori Markus Reuter ehdotti ym-
päristöjalanjälkien laskennan yhdistämistä 
prosessimalleihin jo 2007 eikä luovuttanut 

ennen kuin tämä työ lopulta 2011 aloitettiin.
Suurin vaikutus nykymuotoisen HSC- 

ohjelmiston kehitykseen oli Outotecin toi-
mitusjohtaja Pertti Korhosella, joka antoi 
resursseja Modeling and Simulation -tiimin 
perustamiseen 2011. Tiimin päätyö oli HSC- 
ohjelmiston kehittäminen. Päätavoitteeksi 
asetettiin HSC-ohjelmiston muuttaminen 
digitaalisen kaksosen laskentamoottoriksi ja 
ympäristöjalanjälkien laskennan integrointi 
ohjelmaan vuoden 2020 loppuun mennessä. 

Vuosina 2020-2022 Outotecin HSC-oh-
jelmistoon integroitiin Metson Virtual Plant 
Simulator (VPS) -ohjelmiston murskauk-
seen ja jauhatukseen liittyvät ominaisuudet 

Thomas Fumeyn opastuksella. Helmikuussa 
2022 Modeling-tiimin vetovastuu siirtyi mi-
nulta Matti Hietalalle ja Matti Peltomäelle.

HSC-ohjelmisto perustuu julkisesta tie-
teellisestä kirjallisuudesta kerättyyn teoriaan 
ja dataan. Vuosien varrella tuhansia julkai-
suja ja tuhansia lähdeviitteitä on käyty läpi. 
Energian ja aineen häviämättömyyden lait 
ja Willard Gibbsin neljä termodynamiikan 
pääsääntöä ovat HSC-ohjelmiston ns. ”first 
principles” eli perusta. Ohjelmiston monien 
laskentamoduulien takana on varsin raskas-
ta kemiaan, termodynamiikkaan, lämmön-
siirtoon ja mineraalitekniikkaan perustuvaa 
laskentaa. Laskenta on muutettu sellaiseen 
muotoon, jossa sitä voidaan helposti sovel-
taa käytännön prosessisuunnitteluun (ks 
kuva 2).

HSC Sim Flowsheet -moduuli
Prosessien suunnittelussa käytetään 
HSC-ohjelmiston Sim Flowsheet Simula-
tion -moduulia. Tämä moduuli hyödyntää 
automaattisesti ohjelmiston muiden mo-

Kuva 2: HSC-ohjelmiston 
takana olevaa vesiliuosten 
laskennan teoriaa

Kuva 3: HSC 
Sim-moduulissa 
voidaan tehdä 
malli lähes kaikille 
reaktorityypeille.

HSC OHJELMISTO PERUSTUU 
JULKISESTA TIETEELLISESTÄ 
KIRJALLISUUDESTA KERÄTTYYN 
TEORIAAN JA DATAAN. 
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duulien laskentarutiineja ja tietokantoja. 
HSC Sim-moduulin erityispiirre on, että 
sen avulla voidaan mallintaa lähes mikä 
tahansa kemiallinen tai metallurginen re-
aktori ja yksikköoperaatio. Tämä malli voi 
perustua alkuainejakaumiin, kemiallisiin 
reaktioyhtälöihin, tasapainoihin tai partik-
kelien jakaumiin. Malli voidaan koodata 
DLL-pohjaiseksi reaktoriksi, jos Sim-mo-

duulin perustyökalut eivät riitä (ks. kuva 3). 
Toinen Sim-moduulin merkittävä erityis-

piirre on, että sen avulla voidaan mallintaa 
metallien koko elinkaari kaivokselta puh-
taaksi metalliksi ja kemikaaliksi. Mallintaa 
voidaan myös kierrätysprosessit (ks. kuva 4). 
Sim-moduulilla on merkittävä rooli uusien 
prosessien kehitystyön eri vaiheissa kuten uu-
sien raaka-aineiden kokeellisessa tutkimuk-

Kuvat 5 - 7: Kalkopyriitin kemialliset, fysikaaliset ja ulkoiset ominaisuudet vaihtelevat.

Kuva 4: HSC Sim-moduulin avulla voidaan mallintaa metallien koko elinkaari kaivokselta metalliksi.

TOINEN SIM-MODUULIN 
MERKITTÄVÄ ERITYISPIIRRE 
ON, ETTÄ SEN AVULLA VOIDAAN 
MALLINTAA METALLIEN KOKO 
ELINKAARI KAIVOKSELTA 
PUHTAAKSI METALLIKSI JA 
KEMIKAALIKSI.

>
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Kuva 8: Prosessin virtauskaavio voidaan optimoida HSC Sim -ohjelmiston avulla.

Kuva 9: Prosessien mallipohjainen LCA-analyysi antaa teknisten ja taloudellisten takuuarvojen lisäksi ympäristöjalanjälkiin 
liittyvät takuuarvot.

sessa, prosessin suunnittelussa, takuuarvojen 
määrittelyssä, prosessin käynnistystesteissä 
ja prosessin operoinnissa. Eli HSC on läsnä 
koko prosessin kehityskaaren ajan.

HSC:n rooli prosessien 
suunnittelussa
Kaikilla metallurgisten ja kemiallisten laitos-
ten sijaintipaikoilla malmit, energialähteet 

ja lainsäädäntö ovat erilaisia. Esimerkiksi 
kalkopyriitti on yleinen kuparimineraali, 
mutta sen kemialliset, fyysiset ja ulkoiset 
ominaisuudet vaihtelevat suuresti, kuten 
oheisista kuvista 5-7 voi havaita. Tästä johtu-
en modulaarinen prosessiteknologia joudu-
taan räätälöimään paikallisiin olosuhteisiin 
sopivaksi. Kännykkä on samanlainen Suo-
messa ja Australiassa, mutta kuparirikastamo 

on aina erilainen. Siksi metallurgisia laitoksia 
on vaikea kopioida. 

Prosessisuunnittelun onnistuminen riip-
puu suunnittelijan ammattitaidosta ja mal-
linnusohjelman laadusta. Tässä mielessä jo-
kainen uusi metallurginen prosessi on uusi 
innovaatio (ks. kuva 8).

Yleensä alussa prosessivaihtoehtoja on 
useita. Niistä toteutukseen valitaan sellai-
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nen, joka voi taata parhaat arvometallien 
saannit, korkeimmat pitoisuudet, parhaat 
energiatehokkuudet ja pienimmät ympäris-
töjalanjäljet. Suurimmat riskit ovat proses-
sien mitoituksessa, koska ylimitoitus johtaa 
helposti liian suuriin kustannuksiin, joihin 
on vaikea saada rahoitusta. Alimitoitus taas 
voi johtaa kalliisiin sakkoihin, jos takuuar-
voja ei saavuteta. Prosessien flowsheet-suun-
nitteluvaihe on oleellisen tärkeä, koska siinä 
ratkaistaan laitteistojen mitoitukset, takuu-
arvot ja ympäristönjalanjäljet sekä tehtaan 
investointi- ja käyttökustannukset (ks. kuva 
9). Näiden tietojen perusteella tehdään jopa 
500 miljoonan euron investointipäätöksiä.

HSC:n rooli prosessien operoinnissa
Metallurgiset ja kemialliset laitokset näyttä-
vät kertainvestointeina suurilta. Jos kuitenkin 
tarkastellaan niiden kassavirtaa vaikkapa 
kahdenkymmenen vuoden käytön ajalta, ha-
vaitaan että operoinnin tehokkuus ratkaisee 
käytännössä investointien kannattavuuden 
ja ympäristöjalanjäljet. Tästä johtuen proses-
sien suunnitteluun käytettyjä prosessimalleja 
kannattaa hyödyntää myös tehostamaan 
prosessiteknologian operointia. 

Näitä malleja voidaan käyttää laskenta-
moottoreina mallipohjaisessa säädössä, ad-
visor-työkaluissa, koulutussimulaattoreissa ja 
digitaaliseen kaksoseen pohjautuvissa palve-

Kuva 10: Prosessin suunnittelussa kehitettyjä prosessimalleja voidaan käyttää 
myös prosessin operoinnin optimointiin.

luissa (ks. kuva 10). Näillä työkaluilla voidaan 
tehostaa prosessien operointia, testata uusia 
ideoita ja raaka-aineita pelkäämättä katast-
rofeja, tehdä pitkän tähtäimen ennusteita, 
tunnistaa kokeellisten mittausten virheitä, 
minimoida ympäristöjalanjälkiä ja parantaa 
laitoksen turvallisuutta. Geminex® on Met-
so Outotecin metallurginen digitaaliseen 
kaksoseen perustuva prosessin operoinnin 
optimointiin kehitetty tuote, joka perustuu 
HSC Sim -laskentamoottoriin.

HSC:n rooli ympäristövaikutusten 
arvioinnissa
Kestävä kehitys on avainsana lähes kaikkien 
firmojen nettisivuilla nykyään. Ikävä kyllä se 
on enimmäkseen laadullista hypetystä ilman 
tarkkoja perusteluja, laskelmia tai vertailuja. 
Kehitys kulkee siihen suuntaan, että lähitule-
vaisuudessa ilman todellisuuspohjaa esitetyt 
väitteet joudutaan perustelemaan. Tarkkojen 
ympäristöjalanjälkilaskelmien tarve nousee 
rahoittajien, viranomaisten, Euroopan uni-
onin ja ennen kaikkea loppuasiakkaiden 
suunnalta. LCA (Life-Cycle Assessment) 
-laskennan tavoitteena on minimoida tuot-
teiden ympäristöjalanjäljet ja maksimoida 
ympäristökädenjäljet. Näissä laskelmissa 
prosessiteollisuudella on avainrooli, koska 
sen käyttämät teknologiat ja energialähteet 
vaikuttavat suoraan kaikkien lopputuot-
teiden ympäristöjalanjälkiin (ks. kuva 11).

Prosessiteollisuus on avainasemassa, kun 
metalleja ja kemikaaleja kierrätetään. Metal-
lien kierrätyksellä on pitkä historia, koska 
alkuaineet eivät vanhene tai kulu, vaan niitä 
voidaan kierrättää lähes ikuisesti. Sen sijaan 
kappaletavaratuotannon tuotteet vanhene-
vat, menevät pois muodista tai rikkoontuvat.

Perinteisesti LCA-ohjelmistoja (esim. 
OpenLCA, Gabi, SimaPro) käytetään kap-
paletavarateollisuuden tuotteiden (esim. au-
tot, kännykät, vaatteet) ympäristöjalanjälkien 
arviointiin. Varsin usein näissä laskelmissa 
oletetaan, että metallien ympäristöjalanjäljet 
ovat vakioita. Tämä ei kuitenkaan pidä paik-
kaansa. Jokaisen metallin ympäristöjalanjäl-
ki riippuu näet valmistusteknologiasta aivan 
samoin kuin sähkön LCA-arvot riippuvat 
siitä, miten sähkö on tuotettu. Esimerkiksi 
kullan GWP (Global Warming Potential) 
vaihtelee välillä 53 – 16000 g CO2-eq/g Au 
valmistusteknologiasta riippuen. Sähkön 
GWP vaihtelee välillä 4 – 1000 g CO2-eq/
kWh tuotantotekniikasta riippuen. Siten 
metallien valmistustekniikalla ja kierrätyk-
sellä on oleellinen vaikutus lopputuotteiden 
LCA-arvoihin.

Metalleja voidaan kierrättää joko uusien 
kierrätysmenetelmien avulla tai hyödyntä-

Kuva 11: Prosessiteollisuus on avainasemassa, kun tuotteiden 
ympäristövaikutuksia arvioidaan.

>
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Kuva 12: Perusmetalleihin luetaan yleensä sellaiset metallit, joiden tuotantovolyymi tai tuotannon arvo on suuri.

Kuva 13: Metal wheel 
esittää perusmetallien 
valmistusprosessit ympyrän 
viipaleina, joista nähdään 
miten harvinaisemmat metallit 
käyttäytyvät.

mällä nykyisiä olemassa olevia perusmetal-
lien valmistusprosesseja. Usein jälkimmäinen 
vaihtoehto on järkevämpi, jos kappaletava-
ratuotannon tuotteet voidaan mekaanisesti 
erotella niiden sisältämien metallien mukaan. 
Perusmetalleihin luetaan yleensä sellaiset me-
tallit, joiden tuotantovolyymi tai tuotannon 
arvo on suuri. Yleensä näissä prosesseissa 

tuotetaan sivutuotteina monia harvinaisem-
pia metalleja, koska niitä on perusmetallien 
raaka-aineissa (ks. kuva 12).

Professori Markus Reuter on kehittänyt 
”Metal Wheel” -kuvaa, josta voidaan nopeasti 
nähdä, mitä eri metalleille tapahtuu perus-
metallien valmistusprosesseissa. Kuvassa 13 
esitetty Metal Wheel esittää perusmetallien 

prosessit ympyrädiagrammissa sektoreina, 
joista nähdään miten harvinaisemmat me-
tallit käyttäytyvät kussakin pääprosessis-
sa. Suurin osa romuissa ja jätteissä olevista 
arvokkaista metalleista voidaan saada talteen 
lajittelemalla kierrätettävä materiaali oikein. 
Esimerkiksi jalometalleja ei kannata yrittää 
kierrättää teräspuolella, sen sijaan kupari-, 
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Kuva 15: Prosessimallipohjainen LCA-analyysi tuottaa monia etuja perinteiseen 
LCA-laskentaan verrattuna.

Kuva 14: Kuparin ja nikkelin 
valmistusprosesseissa monet 
metallit kuten jalometallit, 
koboltti, seleeni, jne. voidaan 
kierrättää. Sen sijaan helposti 
hapettuvat metallit kuten 
titaani ja zirkonium menetetään 
kuonaan.

nikkeli- ja sinkkitehtaat ovat kuin luotuja 
monien arvokkaiden metallien kierrätykseen 
(ks. kuva 14).

Nykyään aletaan vihdoin puhua nykytek-
nologialle kriittisistä raaka-aineista, joiden 
päälähteet ovat diktatuurivaltioissa. Riskien 
tunnistaminen edellyttää myös kriittisten tuo-
tantolaitosten tunnistamista. Kuvasta 13 on 
helppo havaita, että myös perusmetallien 
tehtaat ovat demokraattisten valtioiden 
kriittisiä resursseja.

Metallurgisten prosessien 
LCA-arvojen arviointia voidaan 
tehdä perinteisillä LCA-työka-
luilla kuten GaBi, OpenLCA ja 
SimPro. Perusongelma on kui-
tenkin se, että näiden ohjelmien 
avulla prosesseja ei voida opti-
moida eikä tarkastaa alkuaine- 
ja energiataseita. HSC-ohjel-
mistossa prosessimalli voidaan 
linkata OpenLCA-ohjelmis-
toon ja sen tietokantoihin ku-

ten Ecoinvent-kantaan. Tämän liiton avulla 
voidaan laskea perinteiset LCA-arvot metal-
lurgisille prosesseille ja samalla optimoida itse 
prosessia myös LCA-arvojen avulla. Tärkein 

etu on kuitenkin se, että ”Process Model Based 
LCA” -laskenta ottaa huomioon aine-, ener-
gia- ja exergiataseet. Varsinkin energiatase 
on usein oleellisen tärkeä kokonaisuuden 
kannalta, koska suurin osa LCA-arvoista on 
kytköksissä prosessin energiankulutukseen 
(ks. kuva 15).

Metallurgisten prosessien LCA-arvois-
ta on alettu julkaista artikkeleita, joissa pro-
sesseja on vertailtu toisiinsa. Tämä työ on 
vasta alussa, siksi tuoreissa julkaisuissa voi 
olla virheitä. Tästä johtuen metallurgisen 
teollisuuden on syytä hankkia ammattitai-
toa myös tältä alalta, jotta omien proses-
sien LCA-arvoista saadaan arvioita ja jotta 
kilpailijoiden mahdolliset väärät laskelmat 
voidaan kumota. 

Antti Roine – biografia
43 vuotta samassa 
firmassa, 43 vuot-
ta HSC-kehitystä 
ja 43 vuotta Vuo-
rimiesyhdistyksen 
jäsenyyttä. Ta-
voitteeni on ollut 
kädenjäljen mak-
simointi ja jalan-
jäljen minimointi.

https://fi.linkedin.com/in/antti-roine-83169912b

TEKSTI: ANTTI ROINE, TECHNOLOGY 
DIRECTOR, MODELING AND SIMULATION, 
METSO OUTOTEC FINLAND OY



Vuoden 2023 Vuorimiespäivien 
seuralaisohjelmassa vierailimme 
Helsingin keskuskirjasto Oodissa

Vuoden 2023 Vuorimiespäivien 
vietto alkoi seuralaisten osalta 
osallistumisella Vuorimiesyhdis-
tyksen järjestämään seuralais-
ohjelmaan, jossa pääsimme tu-

tustumaan Helsingin keskuskirjasto Oodiin. 
Vuorimiespäivien isäntäyrityksenä toimi 
tänä vuonna Terrafame, joka keventää liiken-
teen hiilijalanjälkeä toimittamalla globaalille 
akkuteollisuudelle vastuullisesti tuotettuja 
akkukemikaaleja. Isäntäyrityksen edustajat 
Mira Teiska ja Antti Lemmetti toimivat myös 
Vuorimiespäivien seuralaisohjelman isän-
tinä. Tutustumiskohteemme Oodi sijaitsee 
aivan Helsingin keskustassa, Kansalaistorin 
kupeessa ja se on enemmän kuin kirjasto. Se 
on myös kaupunkilaisten kohtaamispaikka, 
jonne kaikki ovat tervetulleita. 

Tänä maaliskuisena perjantaina 24.3. 
Oodi toimi myös Vuorimiespäivien seura-
laisohjelman kohtaamispaikkana yhteensä 
22:lle vuorimiehen seuralaiselle. Päivä alkoi 
kokoontumisella Oodin aulassa sekä oppai-
den esittäytymisellä. Oodin kierroksen opas-

tuksesta vastasivat Helsingin opasyhdistyksen 
kaksi ihastuttavaa opasta. Heidän avullansa 
lähdimme tutustumaan yhdessä Oodin val-
loittavaan arkkitehtuuriin sekä konseptiin, 
joka yhdistää kaikille avoimen tilan kolmessa 
eri kerroksessa sekä antaa mahdollisuuden 
toteuttaa itseään ja kohdata muita ihmisiä. 
Oodi toimii myös helsinkiläisten kaupun-
kikirjastona.

Ryhmämme seuralaiset olivat todella 
haltioituneita Oodin konseptista, jossa muun 
muassa kirjastokortilla saat maksutta käyt-
töösi erilaisia tiloja tai palveluita, kuten mu-
siikkistudion, koekeittiön tai vaikkapa om-
pelukoneen. Toisen kerroksen valloittava 
yksityiskohta on myös suuri luku- ja oleske-
lutila eli istuskeluportaat, joihin kuka vain voi 
istahtaa nauttimaan hetkestä ja tunnelmasta, 
yhdessä tai yksin. Lisäksi Oodin arkkitehtuu-
riset suunnittelulinjat, sisustukselliset erikois-
piirteet sekä kirjastotilan akustiikka keräsivät 
ihailua ja herättivät keskusteluja. Henkeäsal-
paavin kokemus oli kuitenkin itse ylimmän 
kerroksen kirjasto, jossa robotit hoitavat kir-

jojen kuljetuksen, laineilevat pinnanmuodot 
ympärillä rauhoittavat mieltä ja ikkunoista 
avautuva näkymä Kansalaistorille ja Arka-
dianmäelle on vähintäänkin vaikuttava. 

Seuralaisohjelmaan osallistuneet olivat 
kierroksesta todella vaikuttuneita. Onnis-
tuneen kierroksen jälkeen ryhmän oli hyvä 
jatkaa yhteiselle lounaalle, ennen kuin jokai-
sen oli riennettävä valmistautumaan illan 
tanssiaisia varten. Ryhmä pääsi nauttimaan 
herkullisesta lounaasta Oodin vieressä sijait-
sevan Holiday Inn -hotellin Open Lobbyyn, 
jossa keskustelu pöydissä jatkoi hersyvänä ja 
tunnelma oli innostunut. Innostusta lisäsivät 
onnistuneen päivän lisäksi myös arvuutte-
lut illan yllätysesiintyjästä, joka kruunaisi 
Terrafamen isännöimien Vuorimiespäivien 
ensimmäisen päivän iltajuhlan. Suuret kii-
tokset kaikille seuralaisohjelmaan osallistu-
neille hienosta aamupäivästä, lämpimästä 
tunnelmasta ja hyvistä pöytäkeskusteluista!

TEKSTI: MIRA TEISKA

KUVIO
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Illallistanssiaiset – 
Messukeskuksessa!

Muutaman vuoden tauon jäl-
keen palasimme Messukes-
kukseen viettämään Vuo-
rimiespäivien iltajuhlaa. 
80-vuotisjuhlaa juhlimaan 

saapui yli 650 henkeä. Isäntäyritys Terrafa-
me tarjoili pientä hiukopalaa ennen ovien 
avautumista juhlatilaan. Kitkan muikut oli-
vatkin hyvin maukkaita ja pienet puolukka-
piiraset myös.

Eteisaulassa kävikin kova kuhina eikä vä-
hiten siksi, että juhlaväki halusi valokuvauttaa 
itsensä ennen varsinaisen tilaisuuden alkua. 
Illan juontajana ja esiintyjänä toimi Jarkko 
Tamminen. Hänen shownsa saikin yleisön 
nauramaan katketakseen. Vuorimiesyhdis-
tyksen uusi puheenjohtaja Pentti Vihanto 
esitti tervetuliaissanat vuorimiehille ja hei-
dän seuralaisilleen. Isäntäyrityksen terveh-
dyksen toi Terrafamen toimitusjohtaja Joni 
Lukkaroinen. Keittiöpäällikkö kävi esittele-
mässä illan menun. Illallisruoka oli hyvää, 
jopa jälkiruokaa myöten. 

Pääruoan syötyämme kuulimme vielä 
Vuorimiesyhdistyksen nuoren jäsenen ja 
stipendiaatin Veera Pajusen puheen. Emeri-
tusprofessori Tuomo Tiainen esitti 80-vuo-
tiaalle yhdistykselle sanoittamansa Juhla-
veisun. Juhlayleisö lähti voimalla mukaan 
VMY-kertosäkeeseen.
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Vuorimiesyhdistys 80 vuotta
Sävel: Vuorenlouhijan laulu (J.Ph.Rameau 
1600-1700-lukujen taitteessa, alkuperäiset 
sanat suomentanut Aukusti Simojoki, ent. 
Simelius 17.8.1882-8.6.1959)

Vuorimiesyhdistys viettää juhlaa,
pitkää taivaltansa juhlistaa.
Laajaa perintöään ei se tuhlaa,
jäsenistö siitä täyden hyödyn saa. 
Kahdeksankymmentä jo on vuotta
toiminut, ja eikä suinkaan suotta 
VMY, VMY, VMY, VMY!

Vuorimiesyhdistys jaostoineen
jokaiselle jotain tarjoaa.
Geologit, kaivosmiehet, -naiset
rikastajat, metallurgit sijan saa!
Metalleja jalostaa ja käyttää
materiaaliosaamisen näyttää
VMY, VMY, VMY, VMY!

Vuorimiesyhdistys toiminnassaan 
yhteisöllisyyttä korostaa.
Täällä yksilö ei huku massaan
persoonallisuudetkin ne tilaa saa!
Yhdessä me tehdään seminaarit,
ekskursiot sekä webinaarit
VMY:n, VMY:n, VMY:n, VMY:n!

Vuorimiesyhdistys tietä näyttää,
Vuorimiesyhdistys palvelee!
Tiedontarpeemme se aina täyttää,
viimeisimmän tiedon lehti tarjoilee. 
Verkkolehtikin on idullansa,
sitä lukea voi digikansa
VMY:n, VMY:n, VMY:n, VMY:n!

Vuorimiespäivät on kohokohta 
yhdistyksen vuoden toiminnan.
Kokoukset ja esitelmät kohta 
kuultu on ja iltajuhlaa odotan!
Juhlamieli silloin kaikki valtaa,
kun nyt vuoden suurin juhla alkaa
VMY:n, VMY:n, VMY:n, VMY:n!

Vuorimiesyhdistys vielä päivän 
seuraavankin juhlan järjestää. 
Se parempi lounas huolen häivän
viimeisenkin kauas pois jo häivyttää!
Mielen virkistystä juhlat antaa,
vuoteen seuraavaan taas meidät kantaa
VMY, VMY, VMY, VMY!

Vuorimiesyhdistys kotipaikka
vuorihenkisten on ihmisten. 
Maailmalla kriisit riehuu vaikka,
yhteenkuuluvuuden henki ikuinen
vuorimiehet, naiset myötään kantaa.
Uskon parempaan näin meille antaa
VMY, VMY, VMY, VMY!

Vuorimiesyhdistys viinin lailla
iän myötä paranee se vaan.
Karttukoon siis vuodet huolta vailla 
yhdistykseen voimaa tuovat tullessaan.
Onnea me sulle toivotamme,
säilyt aina meidän rinnassamme
VMY, VMY, VMY, VMY!

Kun Kaija K kuulutettiin lauteille, tyhje-
nivät pöydät ja väki ryntäsi tanssilavalle. Lava 
oli tupaten täynnä koko Kaija K:n esityksen 
ajan. Lattiakin alkoi resonoida vuorimiesten 
hyppiessä musiikin tahtiin. Pääesiintyjän lo-
petettua moni lähti seikkailemaan Helsingin 
yöhön. Jotkut jäivät vielä bilebändin tahtiin 
odottamaan valomerkkiä. 

TEKSTI JA KUVAT LEENA K. VANHATALO



MATERIA 2 – 2023 53

Aurinkokin näyttäytyi 
lauantain lounaalla

Vuorimiespäivien lauantain lou-
nas järjestettiin muutaman 
vuoden tauon jälkeen Crowne 
Plazassa. Puolen päivän aikaan 
väki alkoi kerääntyä paikalle: 

osa aamusaunoista, osa hotelleista ja kuka 
mistäkin kolostaan. Perinteinen lauantai-
lounastungos saatiin aikaan talvipuutarhassa 
ennen varsinaisen lounaan alkua. Retuperän 
WBK ilahdutti epävireisellä torvisoitollaan 
pitkän tovin. Muusta musiikista vastasi mm. 
vuorimiesten omista riveistä koottu bändi. 
Saimme kuulla mm. vastaava päätoimittaja 
Kari Pienimäen virtuoosimaisen kitaraesi-
tyksen. Lavalle laulamaan nousi myös profes-
sori Mari Lundström. Herkullisen näköiset 
ruoka-annokset hävisivät juhlakansan sui-
hin lukuisten juomalaulujen saattelemana. 
80-vuotias yhdistyksemme jäsenistö juhli 
perinteisesti pitkän kaavan mukaan. Sitkeim-
mät juhlijat jäivät vielä ns. virallisille jatkoille, 
mutta moni lähti jo kotia kohti ja taatusti 
odottamaan seuraavia Vuorimiespäiviä.

TEKSTI JA KUVAT LEENA K. VANHATALO

JAANA PIENIMÄKI
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BioSO4

Contact us
Lasse Moilanen

+358 50 3888 473
lasse.moilanen@bioso4.com

15.7.2022 BioSO4 Oy started as exclusive distributor of Santa Ana de Bolueta
Grinding Media, S.A. (SABO) in Finland, Sweden, Norway, Denmark, Greenland,
Ireland and Armenia.

BioSO4 Oy offers a wide range of REACH-
registered mining reagents from major
international manufacturers. The company’s
main products are xanthates, Danafloat liquid
collectors and grinding media.

In addition to products with high product
purity, we offer product and usage information
related to the use of flotation chemicals,
quality monitoring of the products offered,
monitoring the environmental impact of
product use and a cost-effective door-to-door
logistics service. 
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In Molycop, we manufacture mill balls extremely resistant to abrasion and impact
thanks to its high carbon content and specific chemical formulae for each ball size. 

Moreover, through a careful heat treatment, we achieve improving mechanical properties of the
ball, giving it a higher durability. As a result, our customers get a higher efficiency in the 

grinding process, with a lower wearing rate.
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StratiSampler
Worlds smallest automatic sampler
Sampling during production drilling
Correct sample data
Driller operated
Less energy consumption
Less tailings
More to sell
www.stratisampler.fi

STRATISAMPLER DRILL CORE

Tavataan  
FinnMateriassa 
osastolla B-103!

www.finmeas.com

YMPÄRISTÖ- JA
PATOTARKKAILUJÄRJESTELMÄ

Reaaliaikainen mittatietojen hallinta

Muuttujien riippuvuussuhteiden  
tarkasteleminen

Automaattinen laskenta, raportointi ja  
ennusteet mm. vesistöpäästöjen  
kumulatiivisille kertymille

Mobiililaitteella tallennettavat kenttähavainnot; 
tiedot ja kuvat kartalle automaattisesti

Aurubis Finland Oy
Aurubis.fi
Nordiccopper.com

Maailman 
parasta kuparia, 
tehty Porissa.

Standard
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Vuorimiesyhdistys on 
terhakka kasikymppinen!

Vuoden 1943 kevättä hallitsivat so-
dan melskeet. Vaikka Suomen 
ja Venäjän välisillä rintamilla 
oli hiljaista, teoriassa käy-
tiin asemasotaa.

Euroopassa Saksa kärsi merkittä-
vän tappion Stalingradissa, saksalai-
set hyökkäsivät Varsovan ghettoon, 
ja Puolasta löydettiin vuodelta 1940 
peräisin oleva 4000 puolalaisupseerin 
joukkohauta.

Vaikka maailma ympärillä paloi, so-
ta alkoi kääntyä akselivaltojen tappioksi.

Suomessa oli pulaa kaikesta, mutta viih-
de-elokuvat tarjosivat pakoa todellisuudesta. 
Vuoden katsotuin elokuva oli ”Katariina ja Munkki-
niemen kreivi’’.

Korvikekahvin ja perunavellin aikana elämä jatkui. Ke-
vätkukat punnersivat maan alta, muuttolinnut saapuivat, ja 
ihmiset pyrkivät saamaan iloa elämäänsä pienistä ja taval-
lisista asioista.

Riemun aihe oli myös Vuorimiesyhdistyksen perusta-
minen.

Outokummun insinöörien keskuudessa oli virinnyt kes-
kustelu yhdistyksen perustamisesta.

Tammikuussa 1943 Kämpin juhlakerroksessa järjestet-
tiin alustava kokous, jossa oli mukana 29 vuoriteollisuuden 
alalla olevaa henkilöä. Mukana olivat myös vuorineuvokset 
Emil Wahlforss ja Berndt Grönblom, joka oli aikansa suu-
rimpia teollisuusmiehiä sekä useiden metalliyritysten johtaja.

Yhdistysrekisteriin Vuorimiesyhdistys-Bergsmannaföre-
ningen merkittiin toukokuussa 1943.

Yhdistyksen tarkoituksena oli:
”Vuoriteollisuuden edistäminen, jäsentensä keskinäinen lä-
hentäminen, ja heidän yhteisten etujensa valvominen. Yhdistys 
pyrkii esitelmien, keskustelujen, julkaisujen, tutustumismat-
kojen ja ulkomaisten yhteyksien kautta edellisessä kohdassa 
selostettuun yhdistykseen tarkoitukseen.’’

Samaisena kesänä tehtiin retki Porin metallitehtaalle sekä 
Tampereen alueen teollisuuslaitoksiin.

Myös oma lehti; Vuoriteollisuus-Bergshanteringen syntyi. 
Vuonna 1943 lehdestä ilmestyi kaksi numeroa, jotka sotilasvi-
ranomaisten luvalla saatiin julkaista vain luottamuksellisina.

Vuonna 1944 hallitus päätti pitää kesäkokouksen Turussa. 
Tuolloin hallitukseen kuuluivat puheenjohtaja, vuorineuvos 
Eero Mäkinen, varapuheenjohtajana toimi vuorineuvos Ber-
ndt Grönblom, ja jäseninä olivat tohtori Paavo Haapala, sekä 

insinöörit Fjalar Holmberg ja Ilmari Harkki.
Vuoden 1946 kokouksen pöytäkirja puo-

lestaan kertoo muun muassa ohjelmajär-
jestelyistä. Esitelmien lisäksi päätettiin 

päivällisiä varten anoa pidennetty aika 
ja tanssilupa sekä hankkia ylimääräi-
set vaunut kaupunkiin paluuta varten.

Perustamisvuonna jäseniä oli 118, 
ja vuonna 1950 jo 291.

Koska jäsenmäärä kasvoi koko 
ajan, päätettiin perustaa yhdistyksen 

alaosastoja, ja päivänvalon näkivät kai-
vosjaosto, metallurgijaosto sekä geologi-

nen jaosto.
1950-ja 1960-luvuilla perustettiin paljon uu-

sia kaivoksia ja metallurgisia tuotantolaitoksia, ja alan 
toiminta kasvoi ja vahvistui.

Nykyään jäsenmäärä on jo huimat 2600, ja toiminta jatkuu 
hyvin aktiivisena. Toiminnan tarkoitus on sama kuin 1940-lu-
vullakin. Vuorimiespäivät ovat edelleen kauniina kirsikkana 
toimintakakussa.

Jäsenlehtenä on tuhti tietopaketti Materia, joka on jatkanut 
Vuoriteollisuus-lehden perinteitä vuodesta 2004.

Kaikki vanhat lehdet ensimmäisestä numerosta alkaen 
löytyvät Vuorimiesyhdistyksen lehtiarkistosta, ja ne ovat kieh-
tovaa ajankuvaa mielenkiintoisine aiheineen sekä graafisine 
mustavalkomainoksineen.

Historian syvistä syövereistä nykypäivään kiertyen yksi 
asia on pysynyt samana; se on vuorimieshenki.

Kohottakaamme siis malja kuohuvaa ja pirskahtelevaa 
juomaa ikinuorelle kasikymppiselle! 

We Dig to Live!

80



58 MATERIA 2 – 2023

Kuva Keretin kaivoksen pihalta 
kesältä 1966 – ensi kosketuksia 
kaivosmaailmaan. Henkilöt 
vasemmalta: minä, Pentti Isokangas, 
Timo Pihko ja Arto Isokangas.

Antti Pihko
Katajannokan Grand Marinan Congress 
Centeristä yhytetty Pihko puhuu Vuorimies-
yhdistyksestä suurella lämmöllä.

- Vuodesta 1988 olen ollut mukana ja 
melkein joka vuosi olen myös Vuorimiespäi-
villä ollut. Formaatti on pysynyt samana, ja 
hauskaa on ollut aina. Nuorempana sitä vielä 
jaksoi juhlia etkoineen kaikkineen. Enää ei 
oikein jaksa! hän nauraa.

Pihko on valmistunut Helsingin kaup-
pakorkeakoulusta kauppatieteiden maiste-
riksi sekä diplomi-insinööriksi vuoriteolli-
suusosastolta Teknillisestä korkeakoulusta 
(nykyinen Aalto) vuonna 1987.

Kesätöitä hän teki monipuolisesti niin 
Outokummun malminetsinnässä, kaivoksilla, 
rikastamolla, kunnossapidossa, kirjanpidossa 
kuin kustannuslaskennassakin. Pihko työs-
kenteli myös Norandan Geco-kaivoksessa 
Kanadassa sekä Sandvikin porakruunuteh-
taalla Ruotsissa.

Työuransa aikana hän toimi Tamrockin 
(nykyinen Sandvik) myynnissä ja markki-
noinnissa. Outokummun keskijohdon teh-
tävissä hän oli Enonkoskella sekä Irlannin 
Tarassa.

Johtotehtävissä Pihko oli Outokummun 
Porin tehtailla, Ferrokromi-liiketoimintayk-
sikössä Tornion tehtailla ja Kemin kaivoksil-
la. Hän oli Bolidenin Kylylahden kaivoksen 
johtajana vuodesta 2014 alkaen.

- Nyt kaivoksen malmivarojen hiipu-
misen jälkeen olen mukana Bolidenin lii-
ketoiminnan kehittämisessä eri tehtävissä, 
hän kertoo.

Outokummusta kotoisin oleva Pihko on 
toisen polven kaivosinsinööri.

- Jo pikkupoikana minuun teki suuren 
vaikutuksen, kun pääsimme Outokummun 
mustalla autolla Vuorimiespäiville. Äitinikin 
oli aina innoissaan, kun pääsi Helsinkiin.

- Olen ollut yhdistyksessä erilaisissa luot-
tamustehtävissä, ja hallituksessakin kolme 
vuotta. Sen lisäksi olen ollut kaivosjaoston 
sihteerinä kaksi vuotta, ja nyt jo useamman 
vuoden ajan toiminnantarkastajana. Olen toi-
minut myös Vuorimieskillan raadissa rahas-
tonhoitajana sekä tilintarkastajana.

- Aikoinaan oli keskustelua siitä, pitäisikö 
Vuorimiespäivät järjestää jossakin maakun-
nassa. Idea ei kuitenkaan saanut kannatusta, 
vaikka Tampereella Vuorimiespäivät ker-
ran olivatkin. Eli jotenkin Vuorimiespäiviin 
kuuluu se, että ne järjestetään nimenomaan 
Helsingissä.

- Maailma ympärillä muuttuu, kehittyy 
ja modernisoituu, ja samoin on käynyt Vuo-
rimiesyhdistykselle. Mukaan on tullut entistä 
enemmän naisia, ja se on erittäin hyvä asia.

- Onnea vielä kerran Vuorimiesyhdistyk-
selle. Nyt tuntuu siltä, että elämä on yhtä juh-
laa koronan jälkeen! hän huikkaa hilpeästi. 

Ari Juva

Ylioppilaaksi tultuaan Ari Juva ei ollut var-
ma, mikä hänestä tulisi isona. Ehkä lääkäri? 
Tai upseeri?

- Ei tullut kumpaakaan, vaan pyrin Po-
lille, koska parhaat luokkakaveritkin niin 
tekivät! hän nauraa.

Pyrkimisvaiheessa piti valita mille osas-
tolle haluaa, ja Juva sai vinkin hakea Vuori-
osastolle.

- Pääsin sisään aika pienillä pisteillä, enkä 
niillä olisi juuri muille osastoille päässytkään.

Kävin armeijan ennen opiskelujen al-
kamista vuonna 1969, ja olin tyytyväinen 
uravalintaani.

Opiskeluaikanaan hän kuuli Vuorimies-
yhdistyksestä.

- Muita rientoja oli niin paljon, että pyr-
kiminen nuoreksi jäseneksi jäi jalkoihin. Olin 
aktiivinen teekkarielämässä, mutta erityisesti 
Vuorimieskillassa ja Metallikerhossa, jonka 
puheenjohtajana olin muutaman vuoden. 
Vuorimiesyhdistykseen liityin valmistumi-
seni jälkeen.

Juva valmistui vuonna 1975, ja metallur-
geista oli kova kysyntä.

- Minuakin houkuteltiin muutamiin fir-
moihin. Olin tehnyt yhden kesäharjoittelun 
Ovakolla, ja se tuntui houkuttelevimmalta 
kohteelta työpaikaksi. Imatra olisi ollut myös 
oiva kotipaikka, koska olin ostanut höyrylai-
va Anteron opintolainalla!

Juvasta ei kuitenkaan tullut imatralaista, 
vaan hän päätyi VTT:n tutkijaksi.

- Silloin rakennettiin Loviisan ydinvoi-

80

80
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malaa, ja haastetta riitti minullekin. Tärkeim-
män työpanokseni tein tarkastuspalveluja 
tarjoavan Huber Testingin toimitusjohta-
jana. Siinä roolissa kiersin kaikki Suomen 
teollisuuslaitokset.

Erityistä hurmiota hän tunsi nähdessään 
sulaa terästä ja punahehkuisia valssinauhoja. 
Hän koki olevansa ensisijaisesti metallurgi, 
vaikka palveluja tuotettiin yhtä lailla sellu-
tehtaille ja voimalaitoksille.

- Olen Vuorimiesyhdistyksen ainaisjäsen, 
koska ajattelen, että olen tässä yhdistyksessä 
loppuun asti.

Olin pitkään rivijäsenenä ”poimien rusi-
nat pullasta”. Osallistuin kurssikaverien kans-
sa esimerkiksi porukalla Vuorimiespäivien 
lauantailounaille.

Eläkeikää lähestyessään Juva alkoi jär-
jestellä Vuorimiespäiviä ystävänsä Heikki 
Rantasen apuna.

- Luvatessani ottaa vastuun pöytäva-
rauksista en ymmärtänyt, millainen savot-
ta se oli! Kun ilmoittautuminen alkoi, olin 
tyttäreni kanssa Rukalla. Hiihtäminen jäi 
vähiin, koska ilmoittautumisjärjestelmä oli 
alkutekijöissään, ja melkein kaikki tapahtui 
puhelimitse. Paljon tuli muutoksia ja peruu-
tuksia, ja niitä piti setviä moneen kertaan, 
hän muistelee.

Juva ei kokemuksista lannistunut, vaan 
järjestelmää kehitettiin jouhevammaksi.

- Heikin kanssa puuhasteltiin yhdessä 
pari vuotta, ja vuonna 2014 sain pääsihtee-
rin tehtävän hoitaakseni. Silloin olin jo si-
sällä tehtävän haasteista ja sisällöstä, ja sain 
seurata alan tilannetta ja kehitystä läheltä. 
Tutustuin mukaviin ihmisiin ja fiksuihin 
vuorimiehiin. Tapasin myös monia arvo-
valtaisia esitelmöitsijöitä, niin elinkeino-
elämästä kuin valtionhallinnonkin piiristä.

Pääsihteerinä ollessaan Juvalle sattui 
monenlaisia hauskoja juttuja.

- Eräässä vuosikokouksessa puheenjoh-
tajana oli Marjo Matikainen-Kallström, ja 
minä olin sihteerinä. Vein mikrofonin erääl-
le salissa istuvalle. Lavalle palatessani kom-
pastuin lavan reunaan ja kaaduin komeasti 
puheenjohtajan edessä!

- Marjo kuittasi kömmähdykseni sano-
malla spontaanisti: ’’Ari, et ole ensimmäinen 
mies, joka polvistuu edessäni, mutta kylläkin 
näin ison yleisön edessä.’’

Juva osallistui myös Vuorinaisten ti-
laisuuksiin ja järjesti ohjelmaa Vuorimies-
päiville.

- Vaimoni oli Vuorinaisten aktiivi ja myös 
mukana organisoimassa seuralaisten ohjel-
maa. Nämä olivat piristäviä ja antoisia si-
vuaskareita pääsihteerin toimissa.

- Korona-aikana pidetyt Vuorimiespäi-

vät olivat myös tavallisuudesta poikkeavat. 
Kalle Härkin ja muutamien muiden kanssa 
päästiin ’’tv-lähetykseen’’. Mielenkiintoinen 
kokemus sekin! hän kertoo.

Juvan mielestä VMY:n perinteet ovat py-
syneet alusta saakka melko ennallaan.

- Kuten sekin, että illallistanssiaisten pu-
kukoodi on ’’frakki tai smokki’’. Se ei sovi 
etikettisääntöihin, mutta alkuvuosina her-
roilla sattui vain olemaan jompikumpi asu 
ja he päättivät, että kummassa vaan saa tulla.

- Myös monet tärkeät asiat säilyivät kau-
dellani, vaikka työskentelytavat ovat kehit-
tyneet. Korona toi mukanaan etäkokoukset 
ja hybridimallit. Samoin kotisivut, some ja 
digilehti ovat lyöneet läpi, ja kehitys jatkuu 
teknisempään suuntaan.

Myös tasa-arvo edistyy, koska jäsenistös-
sä naisten osuus on kasvanut. Myös VMY:n 
tehtävissä on paljon naisia.

- Ensimmäinen nainen hallituksessamme 
lienee ollut Tuula Purra vuonna 1994. Alku-
aikojen hallituksen pöytäkirjoista näkyy, että 
vuosikokouksien illallisillekin otettiin avecit 
mukaan vasta 1950-luvulla. Nyt on näkyvissä, 
että saamme piakkoin ensimmäisen naispu-
heenjohtajan. Tasa-arvo paranee ja toiminta 
kehittyy, Juva sanoo lopuksi.  

Heikki Rantanen
Rantanen liittyi Vuorimiesyhdistykseen 
vuonna 1974, jolloin hän oli Otaniemessä 
Vuoriteollisuusosaston metalliopin labora-
toriossa tekemässä lisensiaattitutkintoaan.

- Olin opiskeluaikanani innokas vuori-
mieskiltalainen ja toimin killan puheenjoh-
tajana vuonna 1969. Oli itsestäänselvyys, 
että jatkan vuorimieshenkistä yhdessäoloa, 

ja killan myötä olin tekemisissä yhdistyksen 
kanssa. Ensikosketukseni Vuorimiespäiviin 
sain killan puheenjohtajana seuralaiseni He-
lenan kanssa lauantain iloisella lounaalla 
Seurahuoneella. Ahtauden vuoksi siellä tans-
sittiin iltapäivällä jo pöydillä! hän muistelee.

- Se oli muutenkin muistorikas tapah-
tuma, koska Helenalla oli samana päivänä 
yliopistossa kemian approbatur-välitentti, 
joka meni hyvin vauhdikkaan lounaan jäl-
keen. Siitä lähtien olemme käyneet ahkerasti 
Vuorimiespäivillä.

Lisensiaattitutkintonsa jälkeen vuonna 
1975 Rantanen halusi töihin terästehtaaseen.

- Rautaruukin Raahen tehtaalle siirryin 
vasta parin vuoden jälkeen, koska jäimme 
Helsinkiin odottamaan Helenan valmis-
tumista proviisoriksi. Olin Rautaruukin 
pääkonttorissa teknisessä asiakaspalvelus-
sa, johon tehtävään kuului osana Suomen 
Hitsausteknillisen yhdistyksen pääsihteerin 
toimi. Se oli ensikokemus ammatillisen yh-
distyksen pyörittämisestä.

Vuonna 1977 Rantanen pääsi Raahen 
tutkimuslaitokselle metallografian labora-
torion esimieheksi ja vetämään tuotekehi-
tyksen tutkimusta. Yhdistystoiminta jatkui 
Teknillisessä seurassa sekä Raahen Hitsaus-
teknillisessä yhdistyksessä.

Kaupungissa toteutui myös meripartio-
aikainen haave, ja Rantanen osti pienen avo-
purjeveneen, jossa oli nostoköli.

Vuorimiespäivät olivat myös säännöl-
lisesti ohjelmassa, ja tehtaalla oli myöntei-
nen suhtautuminen Vuorimiesyhdistykseen.

- Varsinkin lounaan jälkeiset paluumat-
kat olivat riemukkaita! Vuorimiespäivien 
suurin anti oli tavata kollegoita muista fir-
moista. Henki oli hyvä, ja tapaamiset ja esi-
telmät ammatillisesti antoisia. Onneksi en 
ole havainnut vuosien varrella tuon hengen 
ja asenteen muuttuneen. Se säilyy.

Tunsin ja tunnen edelleen olevani mer-
kittävän teollisuuden ja sitä edustavien am-
mattilaisten yhteisössä. Omakin työ sai 
boostia, olenhan oikea vuorimies! Myös 
verkostoituminen oli tärkeää.

Raahen jälkeen Rantanen siirtyi Hä-
meenlinnan tehtaalle laadunvalvonnan pääl-
liköksi.

- Vuorimiesyhdistyksen jäseniä oli vä-
hemmän kuin Raahessa, mutta kävimme 
kuitenkin pienemmällä porukalla Vuori-
miespäivillä.

- Tehtaalla oli noussut ajatus laatupiiritoi-
minnasta, ja kävimme tutustumassa Nippon 
Steeliin Japanissa. Isännät esittelivät toimin-
taansa käyttäen vain kaaviokuvia ja selos-
tuksia, kuinka tehtävät etenivät, mutta eivät 
lainkaan organisaatiokuvia henkilöineen. 
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Silloin hurahdin uskoon toimintajärjestel-
män eduista. Perustimmekin sitten oppien 
mukaisen laatupiiritoiminnan. Samoin käyn-
nistimme kolmivuotisen projektin muotiin 
tulleen laatujärjestelmän rakentamiseksi. To-
teutin sen omin voimin Japanista saatujen op-
pien mukaisesti, ja saimme lopulta Lloydsin 
sertifikaatin. Toimintajärjestelmän ansiosta 
tuotehylkäysten määrä väheni merkittävästi. 
Se merkitsi paljon rahaa miljoonan tonnin 
tuotannossa, hän kertoo ja jatkaa:

- Viime vuosituhannen lopulla teim-
me tehtaalla suuria investointeja kuten kol-
mannen sinkityslinjan ja maalipinnoituksen 
modernisoinnin. Näiden suunnittelua ja to-
teutusta varten tehtiin organisaatiomuutok-
sia, jolloin siirryin pinnoitettujen tuotteiden 
tuotantopäälliköksi.

Ennen eläkkeelle jäämistään Rantanen 
kehitteli Rautaruukissa laajemmin tuoteport-
folion hallintaa perustuen hänen toiminta-
järjestelmän oppeihinsa.

Hämeenlinnasta tuli uusi kotikaupun-
ki, ja veneilystä laajempi harrastus. Helenan 
kanssa hän osallistui purjehduskilpailuihin 
hyvällä menestyksellä. Rantanen on ollut 
Hämeenlinnan Navigaatioseuran kommo-
dori 30 vuotta ja opettanut tähtitieteellistä 
avomerinavigointia. Hän on myös Suomen 
Navigaatioliiton hallituksessa, keskittyen Itä-
meren suojelun hankkeisiin.

- Jäin eläkkeelle vuonna 2009, mutta sain 
yllättäen puhelun VMY:n pääsihteeriltä Erkki 
Ristimäeltä, joka kysyi kiinnostusta ja mah-
dollisuuttani ryhtyä tuohon tehtävään. No, 
jippii ja hurraa! Ilman muuta suostuin! Vuon-
na 2010 olin Erkin apulaisena Vuorimiespäi-
vien järjestelyssä. Työtovereikseni sain Ul-
la-Riitta (Ullis) Lahtisen ja Topias Sirenin. 
Innokkaana taulukkolaskennan käyttäjänä 
rakentelin omaa osallistujien kirjausta sekä 
pöytävarauksia. Se oli kahden kuukauden 
urakka, ja oli mielenkiintoista saada uusia 
tuttavuuksia useista alan yrityksistä. 

Osa yhdistyksen identiteettiä ovat sa-
manhenkiset, helposti lähestyttävät jäsenet. 
Vuoden 2011 vuosikokouksessa valittiin yh-
distyksen puheenjohtajaksi Harri Natunen.

- Olin ensimmäisen kerran uuden hal-
lituksen kokouksessa pääsihteerinä ja olin 
tehnyt Vuorimiespäivien osallistujista tilas-
toja, joita esittelin: ’’ Keski-ikä on 56,2 vuotta, 
ja jäsenenä oloaika noin 23,7 vuotta. Lähes 
puolet asuu Uudellamaalla.’’

- Kokouksessa todettiin, että vaikka 
asuinpaikka oli yllättävä, se noudattaa alan 
toimipaikkojen ja väestön jakaumaa.

- Seuraavina vuosina hoidin Vuorimies-
päivät päävastuullisena, ja Topias käynnisteli 
jäsenrekisterin uusimista.

- Työ hallituksessa oli selkeää ja tavoit-
teellista. Yhdistyksen tavoite ja säilyvyys ke-
hittämisen ohella olivat hyvin esillä. Hallituk-
sen lisäksi osallistuin myös Materia-lehden 
toimitusneuvoston kokouksiin. Niissä olin 
lähinnä kuulijana, mutta toisaalta yhdistyk-
sen asioiden yhteyshenkilönä ollaksemme 
selvillä molemmin puolin, missä mennään, 
ja onko joihinkin asioihin puututtava. Neu-
voston työ oli innostavaa. Materia on paitsi 
ansiokas tieteis-teknillinen julkaisu, myös 
konkreettinen identiteetti jäsenille. On tär-
keää, että he saavat käsiinsä viestin kertomaan 
toiminnastaan niillekin, jotka harvemmin 
osallistuvat tapahtumiin. Mukana olemisen 
tunne on tärkeää. Yhdistysten on pidettävä 
yhteyttä jäseniinsä, ja tässä jaostomme ovat 
avainasemassa. Niiden toiminnan aktiivi-
suus on ylläpitävä voima, joka on säilytettävä.

- Messujen järjestäminen oli mukavaa, ja 
ne toivat näkyvyyttä. Tamperelaisittain voisi 
sanoa, että jokaisen yhdistyksen pitäisi ’’tehdä 
itsestään numeroo’’. Esilletulon keinoja kan-
nattaa harkita rohkeasti, ja uusien jäsenten 
saamiseksi näkyvyys opiskelijajärjestöihin 
päin on merkittävä. Siitä yhdistyksen toi-
mintasuunnitelmassa on aina mainittu, to-
sin ilman konkretiaa.

Hän kehuu yhteistyötä Natusen kanssa, 
ja merkittävä työtoveri oli myös rahastonhoi-
taja Outi Lampela. Läheisiksi muodostuivat 
myös Leena ja Bo-Erik Forsten.

Hän jatkoi Vuorimiespäivien järjestelyis-
sä vielä Ari Juvan avustajana, ja Ted Nuori-
vaara tuli mukaan.

- Luopumiseni syy oli pääosin se, että 
vuonna 2015 minulle tuli luottamustehtäväni 
puolesta toinen urakka kolmeksi vuodeksi. 
Erään asunto-osakeyhtiön hallituksen pu-
heenjohtajana piti pyöräyttää maaliin Ullan-
linnassa olevan kerrostalon täysi saneeraus.

- Pääsihteerin tehtävän työntäyteisen 
vuoden ohella mukava puoli oli myös se, 
että kesäisin oli vain joitain jäsenrekisteriin 
liittyviä tehtäviä, joten purjehtimiseen jäi 
riittävästi aikaa, hän päättää. 

Jari Rosendal
Mökkeilyä ja metsästystä harrastava Ro-
sendal valmistui diplomi-insinööriksi Ota-
niemestä.

Outokummussa hän aloitti vuonna 1989 
ja oli Outotecin johtoryhmässä divisioonan-
vetäjänä vuoteen 2014 asti. Työura on vienyt 
hänet myös Yhdysvaltoihin ja Kanadaan.

Nykyään hän on Kemiran toimitusjohta-
ja sekä vuorineuvos. Rosendalille on myön-
netty Eero Mäkisen hopeinen ansiomitali, 
numerolla 60.

- Vuorimiesyhdistykseen liityin 1990-lu-
vun alussa ja olin jo rivijäsenenä aktiivi-
nen. Siitä sitten etenin hallituksen jäseneksi 
vuonna 2011 ja muutamaa vuotta myöhem-
min aloitin hallituksen varapuheenjohtajana. 
Puheenjohtajana toimin vuosien 2017-2020 
välillä, hän kertoo.

- Vuorimiespäivät olivat ja ovat hauska 
ja rento tapahtuma, jossa tapaa kollegoita. 
Erikoisuus historian kirjoissa oli korona-ai-
kainen tapahtuma, jolloin istuskeltiin tahoil-
lamme olohuoneissa kuohuviinilasit kädessä. 
Onneksi nyt on taas palattu perinteisiin, ja 
frakit kaivetaan esiin.

- Keväisin yhdistykseen tuli aina paljon 
hakemuksia, koska Vuorimiespäivät olivat 
tulossa. Siinä mielessä ne ovatkin varsinai-
nen kulminaatiopiste.

- Vaikka vuosien varrella ihmiset ovat 
vaihtuneet, yhdistyksen perinteet ja joukkue-
henki ovat säilyneet. Ja on ilahduttavaa, että 
eläkeläiset jaksavat olla hienosti olla muka-
na lounailla ja seminaareissa. He muistelevat 
vanhoja, hauskoja juttuja ja nauravat paljon.

- Muutama vuosikymmen sitten talous-
tilanne ei ollut hyvä. Talous perustui jäsen-
maksuihin ja lehden tuloihin. Lehti oli tappi-
ollinen, ja jäsenmaksuja metsästettiin. Vaikka 
maksu ei ollut iso, ihmisiä ei saatu kiinni. Hal-
lituksessa keskityttiin siihen, että lehti alkaisi 
taas tuottaa, ja sen kiinnostavuus saataisiin 
nousuun. Toimitus tekikin hyvää työtä, ja leh-
ti sukeutui riippakivestä taas kannattavaksi. 
Myös jäsenmaksuasiat järjestettiin kuntoon. 
Viimeiset kymmenisen vuotta talous on ol-
lut vahva, ja olemme voineet antaa nuorille 
opiskelijoille stipendejä.

Nuorten jäsenten kohdalla ajat ovat 
muuttuneet.
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- Koko meidän teollisuushan on muut-
tunut, ja esimerkiksi Kiina kasvoi kohisten 
2000-luvulla.

Suomessa on avattu uusia kaivoksia. Alal-
le ei kuitenkaan tule niin paljon nuoria, koska 
he ajattelevat, että kaivokset ovat vain pahoja 
ja saastuttavia. Mutta jos maailma halutaan 
pelastaa, siihen tarvitaan kaivoksia, Rosen-
dal muistuttaa.

- Jaostotoiminta on tärkeää, koska se 
edistää tiedonvaihtoa. Myös kirjo on kasva-
nut. Ennen ala oli kovinkin miesvoittoinen, 
mutta nyt on tullut enemmän naisia mukaan. 
Yhdistys ei myöskään ole vain insinöörien ja 
metallurgien juttu. Insinööritaustaa ei tarvita; 
olet sitten juristi tai ekonomi, niin olet ter-
vetullut joukkoon, kun toimit alan firmassa.

Rosendal sanoo, että henki on pysynyt, 
koska pääosassa ovat ihmiset.

- Yhdistyksessä on aina ollut hyvä huu-
mori ja yhteishenki. Asiat hoidetaan kunnol-
la, mutta paskantärkeitä ei olla.

- Monissa yhteisöissä ja yhdistyksissä 
mennään firma edellä, mutta Vuorimiesyh-
distys on ennen kaikkea henkilöyhdistys. Il-
mapiiri on vain vahvistunut entisestään 15 
vuoden aikana. Aiemmin mukana oli paljon 
suuria yhtiöitä, mutta nyt on tullut paljon 
uutta ja erilaista toimintaa, koska mukana 
on myös pieniä yrityksiä. Kollegat siirtyvät 
pienempiin yhtiöihin, kaivoksia avataan ja 
uusia teknologiayrityksiä perustetaan. On 
ihanaa ja palkitsevaa tavata kollegoita, joil-
la kaikilla on yhteinen nimittäjä. Vuorimies-
päivillä unohdetaan, että on mitään kilpailua. 
Olemme kaikki kollegoita samalla viivalla.

- Kovasti onnitteluja 80-vuotiaalle yh-
distykselle! Rosendal päättää. 

Leena K. 
Vanhatalo
Vanhatalo on valmistunut kaivosinsinööriksi 
materiaali- ja kalliorakennuksen osastolta 
eli ’’Vuorilafkalta’’ Otaniemestä. Jo ennen 
valmistumistaan hän työskenteli kalliora-
kennussuunnittelijana.

- Elämä pääkaupunkiseudulla oli kuiten-
kin hankalaa, joten luovuin työstä. Silloin ei-
vät etätyöt onnistuneet, vaikka kysyttiinkin 
halukkuutta tehdä töitä maakuntakonttoreis-
ta käsin. Hankin muuta koulutusta ja koke-
musta vuosien saatossa, mutta sitten tarjoutui 
mahdollisuus paluumuuttoon alalle toisesta 

toksia. Näin jäsenrekisterin hoitajana saan 
silloin tällöin viestin jäsenen erotessa, ettei 
yhdistys antanutkaan sitä, mitä jäsen ajatteli 
ja odotti. Kannustankin antamaan rohkeasti 
vinkkejä siitä, mitä yhdistykseltä tahtoo, jos 
kokee ettei saa haluamaansa. Vaikka VMY on 
iso, jaostot tekevät paljon hyvää työtä erilais-
ten tilaisuuksien järjestämisessä sekä jäse-
nille että opiskelijoille, Vanhatalo painottaa.

Yhdistyksen ja lehden talous on viime 
vuosina saatu vakaalle tasolle. Siihen on vai-
kuttanut varmasti moni asia. Lehti ei ole kui-
tenkaan enää vuoden 2017 jälkeen, jolloin 
otettiin käyttöön nykyinen toimintamalli, 
tehnyt tappiota. Tuon vuoden jälkeen myös 
jäsentulot ovat kasvaneet, vaikka jäsenmää-
rä onkin laskenut. Tämähän johtuu tietenkin 
siitä, että jäsenmaksut karhutaan ja maksa-
mattomat jäsenet katsotaan eronneiksi.

Myös hänelle on vuosien varrella sattu-
nut yhtä ja toista.

- Toinen lapseni päätti syntyä kesken 
Vuorimiespäivien. Päivän kokouksissa olin 
mukana, mutta iltapukua päälle laittaessa 
tulikin osoitteenmuutos! Sinä vuonna jäivät 
iltajuhlat väliin, hän kertoo nauraen.

Vanhatalo on myös innokas valokuvaaja, 
vaikka digikuvaus ei ole koskaan ollut yhtä 
kiehtovaa kuin perinteisen mustavalkoku-
van valmistus.

Käsillä tekeminen on hänelle tärkeää ja 
hän on pienestä pitäen myös kutonut. 80-vuo-
sijuhlaa varten tuli kudotuksi VMY-logolla 
varustetut sukat. Ulkoilukin on ihanaa.

- Olen tosin hiukan laiska yksin lähte-
mään retkiluistelemaan, potkukelkkailemaan 
tai pyöräilemään. Johtuuko se sitten vaikutta-
misen halusta tai innokkuudesta, mutta olen 
mukana monessa yhdistyksessä päätyen joko 
hallitukseen tai toiminnantarkastajaksi. Li-

vinkkelistä, ja tartuin tilaisuuteen, hän kertoo.
Vuorimiesyhdistys on hänen mieles-

tään mennyt monessa suhteessa parempaan 
suuntaan.

- Voi olla, että joissain asioissa huonom-
maksikin. On muun muassa hyvä, että nuo-
ret huomioidaan yhdistyksessä paremmin 
kuin ennen ja heitä kannustetaan toimin-
taan. Nuoria myös valitaan aktiivisemmin 
jaostoihin. Lisäksi työttömille on huojen-
nusta jäsenmaksuissa. 

Vanhatalo sanoo, että myös rivijäseniä 
kuullaan nyt paremmin.

- Ainakin lehdessä kaikki palautteet vas-
taanotetaan ja käsitellään kokouksissa. Jotkut 
ehdotukset ovat olleet sellaisia, että niiden 
perusteella on joitain toimintoja muutettu. 
Palautetta kannattaa aina antaa, ja mielel-
lään myös positiivista palautetta! Ja jäsenet 
voisivat antaa reippaamminkin palautetta 
koko yhdistyksen toiminnasta.  Maailma 
muuttuu ja yhdistyksenkin on hyvä seurata 
trendejä. Perinteikkään yhdistyksen ei kui-
tenkaan kannattane tehdä hätiköityjä muu- >
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säksi opetan työväenopistossa, hän kertoo 
monista kiinnostuksen kohteistaan.

Vanhatalon perheessä on ollut VMY:n 
jäseniä jo kolmessa polvessa, ja hän on ''Ker-
ran vuorimies, aina vuorimies’’. 

Yhdistystoiminnassa hänelle ovat tärkei-
tä kontaktit ja verkostoituminen sekä mah-
dollisuus vaikuttaa matalalla kynnyksellä.

- Yhdistys on antanut minulle paljon. 
Ennen kuin aloitin työt yhdistyksessä, Vuo-
rimiespäivät olivat niin sanotusti must. Sil-
loin näki vanhoja tuttuja ja opiskelukavereita. 
Koska olin niin eri alalla, vain Vuorimiespäi-
villä tuli tavatuksi. Ja tietenkin ratkiriemuk-
kaat perjantain illalliset ovat Vuorimiespäi-
vien kohokohta, koska edes kerran vuodessa 
saa laittaa juhlatamineet päälle.

- Nyt teen lehteä, ja vaikka tämä on työ-
tä, niin silti nautin siitä, että saan olla teke-
misissä alan ihmisten kanssa. Ja tällä kertaa 
lähes päivittäin eikä vain kerran vuodessa, 
hän päättää. 

Pekka Erkkilä

Erkkilälle vanhojen aikojen muistelu oli 
mieluinen tehtävä.

- Vuorimiesyhdistyksen täyttäessä 80 
vuotta minua pyydettiin muistelemaan men-
neitä omalta osaltani. Oikein mielelläni ker-
ron kokemuksiani, eläkeläisellä kun on ai-
kaa-ja välillä myös halua-muisteloihin, hän 
sanoo.

Erkkilä valmistui TKK:n (nykyinen Aal-
to) Vuoriteollisuusosastolta vuonna 1982, ja 
hän liittyi samantien VMY:n jäseneksi.

- Yhdistyksen toiminta oli minulle jo val-
miiksi tuttua, sillä olin opiskeluaikana ollut 
muutaman kerran Vuorimiespäivillä killan 
edustajana auttamassa Vuorimiespäivien 
järjestelyissä.

Valmistuttuaan hän aloitti työt Outo-
kummun Tornion terästehtaan tutkimus-
osastolla tutkimusinsinöörinä.

- Otaniemen kurssikaverini ihmettelivät 
ääneen, että miksi ihmeessä halusin mennä 
Lappiin hevon kuuseen, kun vähintään yhtä 
hyviä työpaikkoja löytyy lähempääkin. Nyt 
voin todeta, että valintani oli hyvä.

- Silloin 1980-luvulla maailma oli kovin 
erilainen kuin nyt. Kännyköitä, läppärei-
tä, sähköpostia tai somea ei ollut olemassa. 
Yhteydenpito vanhoihin teekkarikavereihin 
tapahtui luontevasti ja iloisesti Vuorimiespäi-
vien ympärillä. Siellä vertailtiin hauskanpi-
don lomassa palkkatasot, firmojen työsuh-
dekäytännöt ja muut ajankohtaiset asiat.

- Puolisoillekin Vuorimiespäivät olivat 
mieluinen tapahtuma. Maakunnista tuleville 
mahdollisuus pääkaupungin shoppailuun ja 
kulttuuritarjontaan oli piristävää vaihtelua. 
Ja tietenkin Vuorimiespäivien frakki/smok-
ki-iltajuhla oli yksi vuoden kohokohtia. Tä-
mä iltajuhlan pukukoodi frakki/smokki on 
joskus aiheuttanut syvää ihmetystä. Kerran 
puheenjohtajakaudellani Vuorimiespäivien 
isäntäyhtiö, joka taisi olla Kuusakoski, oli 
pestannut tapakonsultin varmistamaan, että 
kaikki sujuu etiketin mukaan. Ensi palave-
rissamme kerroin hänelle, että hienon ilta-
juhlamme pukukoodi on frakki tai smokki. 
Tämän elegantin rouvan ryhti lysähti ka-
saan, ja hän sai vaivoin sanotuksi: ”Sellaista 
pukukoodia ei ole olemassa’’. Kerroin hä-
nelle, että alamme insinööreillä on yleensä 
joko frakki tai smokki, mutta ei molempia. 
Lisäksi iso osa jäsenkunnasta tulee juhliin 
ympäri maata, eikä tunne tarvetta hankkia 
lisää juhlatamineita.

Jonkin aikaa järkytystä sulateltuaan ta-
pakonsultti hyväksyi tilanteen, ja kaikki su-
juikin sitten mainiosti, Erkkilä muistelee.

- Vuorimiesyhdistys on koko historian-
sa ajan ollut henkilöjäsenyhdistys, kattaen 
jäsenistössään koko metallinjalostusketjun 
geologeista kaivosmiehiin, rikastajiin, metal-
lurgeihin ja metallifysiikan osaajiin. Tämä 
on ollut suuri rikkaus jäsenistölle: Vuori-
miespäivien virallisessa osuudessa on mah-
dollista käydä kuuntelemassa myös muiden 
jaostojen esitelmätilaisuuksia ja laajentaa 
tietämystä ”oman” alueen ulkopuolelle. Sit-
temmin jäsenyyskriteerejä on löysennetty, 
ja nykyään VMY:n jäsenkuntaan kuuluu 
myös esimerkiksi kauppatieteilijöitä, juris-
teja ja lääkäreitä.

- Alamme yritysten suhtautuminen yh-
distykseen ja sen tilaisuuksiin on aina ollut 
hyvin myönteinen. Ennen kansainvälistymis-
tä ja globalisoitumista lähes kaikkien vuori-
teollisuusalan yritystemme ylimmät johtajat 
olivat myös yhdistyksen jäseniä ja osallis-
tuivat säännöllisesti VMY:n tilaisuuksiin.

- Vuorimiespäivien yhteydessä oli useil-
la yrityksillä lisäksi omia etkoja, cocktail-
tilaisuuksia ja jopa lauantaiaamun aamu-
saunoja ennen päätöslounasta. Nyttemmin 
tällaisista ”lisähöysteistä” on luovuttu. Ajat 
ja tavat muuttuvat.

Erkkilä oli yhdistyksen hallituksessa 
kolme kolmivuotisjaksoa: jäsenenä vuosi-
na 1994-96, varapuheenjohtajana 2002-04 
ja puheenjohtajana 2005-07.

- Nuo vuodet olivat perheen ja leipätyön 
osalta intensiivisiä, mutta sovittelemalla ka-
lenteriin sai kyllä aina tilaa VMY:n asioiden 
hoitamiseen. Ja tietenkin suuri kiitos asioi-
den järjestymiseen kuuluu vaimolleni He-
lille, joka hoiti perheen arjen pyörittämisen 
hammaslääkärin työnsä ohessa.

Hallitusvuosinani yhdistyksen työlistal-
la oli monia mielenkiintoisia asioita, kuten:

- Yhdistyksen lehden nimen muuttami-
nen Vuoriteollisuudesta Materiaksi. Tämä 
herätti runsaasti keskustelua ja mielipiteitä. 
Itse olen varma, että nimenmuutos oli sekä 
lehdelle että yhdistykselle hyödyksi. Tilan-
ne lehden suhteen oli nimittäin ollut useita 
vuosia vaikea. Lehti tuotti raskasta tappio-
ta, joka oli jo uhkaamassa koko yhdistyksen 
elinkelpoisuutta. Vanhalla nimellä ilmoitus-
ten myynnin lisääminen ei onnistunut yri-
tyksistä huolimatta. Uusi nimi, ja asiansa 
osaava toimituskunta saivat Materia-lehden 
nostetuksi uuteen kukoistukseen.

- Vuorimiespäivien teeman päättämi-
nen ja tasokkaiden puhujien järjestäminen 
tilaisuuteen. Tämä ei  yleensä ollut vaikeaa, 
koska hyvin harvoin pyydetyt puhujakan-
didaatit kieltäytyivät kunniasta.

- Senioripöytien poistaminen tilai-
suuksien pöytäkartoista. Aikaisemmin yli 
25 vuotta jäseninä olleet sijoitettiin senio-
ripöytiin. Kun jäsenistö kasvoi ja ’’seniorien’’ 
osuus nousi, olisi tilanne mennyt mahdot-
tomaksi. Ja lisäksi jotkut varttuneemmat 
pahoittivat mielensä, kun heille osoitettiin 
senioripöytää.

- Yhdistyksen strateginen kehittäminen. 
Tätä mietittiin vuosituhannen vaihteen jäl-
keen työnimellä Quo Vadis-VMY. Syvällisen 
pohdinnan ja keskustelujen lopputulema oli, 
että VMY:n pitää seurata maailman muutos-
ta, houkutella nuoria ihmisiä mukaan, mut-
ta samalla kuitenkin pitää Vuorimiespäivien 
kunniakkaat perinteet voimassa.
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Erkkilälle Vuorimiesyhdistys on anta-
nut paljon henkistä pääomaa, hyviä ystäviä 
ja valtavasti mukavia muistoja.

- Toivotan yhdistykselle mitä parhain-
ta jatkoa ja menestystä tuleville vuosille ja 
vuosikymmenille! hän huikkaa lopuksi. 

Pia Voutilainen

Voutilainen pääsi tutustumaan vuorimiehiin 
jo vauvaikäisenä.

- Syntymäpaikkani on Harjavalta, vaikka 
perheessäni ei ollut vuorimies- tai Satakun-
ta-taustaa. Mutta isäni ensimmäinen työpaik-
ka oli Harjavalta Oy, ja paikkakunnan vuo-
rimiesperheet olivat perheystäviä. Jotain siis 
imin jo äidinmaidosta, Voutilainen kertoo.

- Kukapa olisi uskonut, että olen joskus 
samalla paikkakunnalla haalariharjoittelussa, 
OEC:ltä (nyk. M:O) käsin laajennusta suun-
nittelemassa 90-luvun alussa ja sen jälkeen 
työssä tehtaalla ympäristönsuojeluyksikös-
sä. Outokummulla Niittykummussa minut 
toivotti tervetulleeksi terveystarkastuksessa 
myös perheystävä Harjavallasta. Jollakin ta-
valla Satakunnalla on minulle erityinen mer-
kitys, ja siellä asuminen myöhemmin viiden 
vuoden ajan tuntui luonnolliselta.

- Vuonna 1983 uudet opiskelijat tulivat 
suoraan Vuoriteollisuusosastolle, joka kattoi 
vielä koko mineraalien ja metallien arvoket-

jun yhden luukun periaatteella. Oli helppoa 
sekä keskittyä tiiviisti oman suuntautumis-
vaihtoehtonsa syvyyksiin että poimia moni-
tieteellinen ymmärrys alan variaatioista, tai 
valita niistä jompikumpi. Tämä on vuosien 
varrella kokemuksieni mukaan osoittautu-
nut kansainvälisesti epätavalliseksi. Useim-
miten arvoketjun eri oppituolit sijaitsevat eri 
yliopistoissa, hän sanoo.

- Vuorifuksista lähtien niin kutsuttu Pe-
rusmetalli tai 3M; Outokumpu, Ovako ja 
Rautaruukki, olivat meille metallurgian opis-
kelijoille tuttuja. Nämä yhtiöt muodostivat 
pääasiallisen viitekehyksen, yhteistyössä Vuo-
rimieskillan ja Vuoriteollisuusosaston kanssa 
aivan kuin pyhän kolmiyhteyden. Vuorimies-
yhdistys ja Vuorinaisetkin olivat monin ta-
voin mukana vuoriteekkarin kehityskulussa. 
Ymmärsimme jo teekkareina, kuinka poikke-
uksellista TKK:n muiden osastojen piirissä oli 
se, että Vuorimiesyhdistys kokosi joka vuosi 
yhteisön koolle Vuorimiespäiville. Vuorimies-
killan raadin jäsenenä 80-luvun puolivälissä 
pääsin osallistumaan Vuorimiespäiville kil-
lan edustajana ja pari kertaa raadin edusta-
jan avecina. Sen jälkeen olinkin jo VMY:n 
nuori jäsen, ja vuoden päästä siitä täysjäsen. 
Näinä vuosina järjestimme uudelleen Vuori-
miespäivien ohjelmaa siten, että Tukholman 
KBSS Bergspex järjestettiin Servin Mökissä 
lauantai-iltana lounaan jatkoiksi.

- Varsinkin ulkomailla, ja erityisesti Sa-
takunnassa asuessa Vuorimiespäiville osal-
listuminen kuului vuoden ehdottomiin ko-
hokohtiin. Porista ja Harjavallasta tultiin 
kaikkien vuorimiesystävien kanssa joukolla 
torstaina kokkareille Outokummun pääkont-
toriin, josta juhlat sujuvasti jatkuivat lauan-
tai-iltaan. Satakunnassa olikin melkoinen 
joukko meitä saman sukupolven värimetal-
lurgeja, muita outokumpulaisia ja puolisoita, 
Voutilainen kertoo.

Vuorimiespäivien lisäksi joukkio on jaka-
nut niin Porin Teatterin loppiaisvastaanotot, 
lasten ja aikuisten syntymäpäiväjuhlat, kum-
miudet, Waput, Halloweenit, itsenäisyyspäi-
vät, kulttuuriekskursiot, karaoket, keihäskar-
nevaalit, luontovaellukset, viininmaistajaiset 
kuin Linnanmäkivierailutkin.

Hauskoja tilanteitakin on vuosien var-
rella syntynyt.

- Espooseen muuton jälkeen ensimmäi-
siltä Vuorimiespäiviltä ainakin yksi illallis-
pöydällinen jatkoi matkaansa meille jatkoille. 
Uudet naapurit saivat ihastella nuoria komei-
ta juhlijoita frakeissa ja iltapuvuissa notku-
massa etukuistin edessä sikarejaan tupru-
tellen. Kun aamu oli jo valkenemassa, toiset 
taas loikkivat saunasta pyyhe lanteilla taka-
pihan kautta hangen yli Gräsanojalle, kirves 

kourassa avantoa tekemään. Tulipahan naa-
pureille selväksi, että kun kerran juhlitaan, 
on näillä uusilla tyypeillä tosi kysymyksessä. 
Toivottavasti heillä eivät menneet aamukahvit 
väärään kurkkuun! hän muistelee nauraen.

Satakunnan iloisen seurueen lisäksi ko-
koontuu toinenkin vauhtijengi.

- Vuorimiehet vm. +/- 82 -ryhmä ko-
koontuu ekskursioiden ja jatkojen merkeissä, 
lähelle ja kauas. Tämäkin porukka on ollut 
kasassa 15 vuotta, ja olemme katsastaneet 
mielenkiintoisia alan kohteita kaivoksista 
infrarakentamisen ja metallurgisten laitos-
ten kautta kierrätyslaitoksiin ja ammentaneet 
kurssikaverien vieraanvaraisuutta.

Vuonna 2007 Voutilainen valittiin Vuori-
miesyhdistyksen hallituksen jäseneksi.

- Siitä sitten liu’uin puheenjohtajaksi 
Materia-lehden toimitusneuvostoon vuo-
teen 2014 asti. Siinä ominaisuudessa jatkoin 
osallistumista hallituksen kokouksiin. Vuo-
det VMY:n toimielimissä ovat olleet oikein 
antoisia hyvän seuran, hienojen kokemusten 
ja mainioiden juttujen parissa. Toimitusneu-
voston jäsenenä olen suunnitellut jatkavani 
niin kauan, kunnes järki lakkaa kulkemas-
ta tai nuoremmat heittävät laidan yli; se on 
niin inspiroivaa! Ja vielä kerran isosti onnea 
80-vuotiaalle Vuorimiesyhdistykselle! Juhlis-
tan myös omaa 40-vuotista vuorimiestaival-
tani tänä vuonna, Voutilainen päättää iloiset 
muistelonsa. 

Simo Rapeli
Kaivostekniikan DI Otaniemestä on ollut 
Vuorimiesyhdistyksen jäsen vuodesta 1991.

Rapeli on parinkymmenen vuoden ajan 
myynyt kallionlujitustuotteita. Tällä hetkel-
lä hän on toimitusjohtajana Suomen TPP 
Oy:ssä.

- Vuorimieshenki omaksuttiin jo opis-
keluaikoina ja VMY:n puitteissa sitä on työn 
ohella pidetty yllä, hän kertoo.

- Valmistumisen jälkeen opiskelukaverit 
hajasijoitettiin ympäri maata, tai jopa maail-
maa. Yhdistyksen toiminta ja varsinkin Vuo-
rimiespäivät muodostuivat tärkeäksi tapaa-
mispaikaksi. Jaoston toiminnasta nostaisin 
tärkeimmäksi syysretket, joista on paljon mu-
kavia muistoja. Retkistä on ollut hyötyä myös 
ammatillisesti, kun kollegoiden kanssa on 
ollut aikaa syvällisempiinkin keskusteluihin.

Rapelille on jäänyt mieleen erityisesti 
vuoden 2014 syysretki Puolaan. >
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- Kahtena aamuna kolmesta lähtö kai-
vosvierailulle hotellilta oli niin aikaisin, että 
aamiaiset otettiin mukaan paperipussissa, 
koska hotelliaamiaiseen oli vielä aikaa. Kai-
voskäynnit olivat myös ruumiillisesti rank-
koja, ja kaikki me osallistuneet osaamme  
varmasti arvostaa hiilikaivostyöläisen työtä 
retken jälkeen, hän muistelee.

Tarkempi kuvaus kyseisestä matkasta ku-
vien kera löytyy yhdistyksen verkkosivuilta, 
Materia-lehden arkistosta numerosta 4/ 2014 
sivulta 72 alkaen.

Rivijäsenenä Rapeli on tyytyväinen yh-
distyksen toimintaan.

- Olen hyvin ylpeä siitä, että meillä on 
tällainen yhdistys. Hallintoelimistä en tie-
dä, mutta jäsenistössä henki on hyvä. Luon-
nollisesti näin on, koska onhan se aito vuo-
rimieshenki!

- Yhdistyksen puitteissa on mahdollista 
myös verkostoitua. Se auttaa kaupanteossa ja 
jopa urakehityksessä. Sosiaaliset suhteet ovat 
alalla kuin alalla kehityksen ja kehittymisen 
kannalta todella tärkeitä. Kun parisen vuotta 
sitten tuli kokeilluksi Vuorimiespäiviäkin etä-
nä, niin uskon kaikkien olevan samaa miel-
tä yhteisten tapaamisten tärkeydestä, Rapeli 
sanoo lopuksi. 

Ted Nuorivaara
Nuorivaara opiskeli Aalto-yliopistossa vuo-
sina 2009-2015 ja Vuorimiesyhdistykseen 
hän liittyi nuorena jäsenenä vuonna 2013.

- Varsinaiseksi jäseneksi liityin sitten 
vuonna 2015 valmistumiseni jälkeen. Jo opis-
keluaikoina olin aktiivinen yhdistystoimin-
nassa ja toimin opiskelijayhdistyksemme, 
Vuorimieskillan, hallituksessa rahastonhoi-
tajana ja puheenjohtajana.

Maisteritutkintonsa jälkeen hän jäi suo-
raan yliopistolle suorittamaan tohtorintut-
kintoa. Väitöskirjan aiheena oli vaahdotus. 
Väiteltyään vuonna 2021 Ted jatkoi vielä 
Aalto-yliopistossa, jonka jälkeen hän siirtyi 
Geologian Tutkimuskeskuksen palvelukseen 
jatkamaan väitöskirjansa tutkimusta.

- Olen ollut tyytyväinen Vuorimiesyh-
distyksen toimintaan. Toiminnassa laitetaan 
oma itse likoon yhteisen hyvän vuoksi ja teh-
dään yhdessä asioita, jotta kaikilla jäsenillä 
olisi hyvä olla.

Nuorivaaran mielestä on toki myös tär-
keää rentoutua ja pitää hauskaa.

- Alalla on erittäin mielekästä olla, koska 
metalli- ja kaivosteollisuudessa on erittäin 
voimakas me-henki. Olen kuullut, että muissa 
maissa vastaavanlainen henki on ikävä kyllä 
vuosikymmenien aikana rapissut pois. Toi-
vottavasti näin ei käy meillä.

- Yhdistyksen jäsenet edustavat Suomessa 
koko arvoketjun osaamista geologiasta kai-
vosten ja metallurgian kautta kiertotalouteen. 
Tätä osaamista hyödynnetään, kun jäsenis-
tölle järjestetään koulutuksia tai seminaareja.

Yhdistystoiminta on aina ollut Nuori-
vaaralle lähellä sydäntä, ja vuodesta 2016 
alkaen hän on ollut mukana järjestämässä 
Vuorimiespäiviä. Vuodesta 2022 lähtien hän 
toimii yhdistyksen pääsihteerinä.

Yhdistystoiminnan lisäksi myös musiikki 
on Nuorivaaralle rakasta. Hän harrastaa sitä 
niin laulaen, soittaen kuin kuunnellenkin.

- Meillä on myös kaksi paimensukuista 
lapinkoiraa, joten vapaa-aika kuluu mukavas-
ti ulkoillessa koirien kanssa, hän päättää. 
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Vuorimiesyhdistyksen hallituksen jäsenet ja 
toimihenkilöt 50 vuoden ajalta

jäsen varapuheen-
johtaja

puheenjohtaja

Satu Jyrkönen 2023-2025
Visa Myllymäki 2023-2025
Ari Pikkuaho 2023-2025
Leena Rajavuori 2022-2024
Lauri Närhi 2022-2024
Simo Pyysing 2022-2024
Juhani Ojala 2021-2023
Esa Peuraniemi 2021-2023
Niina Vaara 2021-2023
Teijo Södervall 2020-2022
Mikko Keränen 2020-2022
Mari Halonen 2020-2022
Mari Lundström 2019-2021
Harry Sandström 2019-2021
Hannele Vuorimies 2019-2021 2023
Ingmar Haga 2018-2020
Saku Junnikkala 2018-2020
Jarmo Lilja 2018-2020
Juha Koskinen 2017-2019
Jukka Tuominen 2017-2019
Pentti Vihanto 2017-2019 2020-2022 2023
Pekka Nurmi 2016-2018
Pasi Peura 2016-2018
Matti Riihimäki 2016-2018
Jari-Jukka Asikainen 2015-2017
Heikki Pekkarinen 2015-2017
Jarmo Vesanto 2015-2017
Kari Föhr 2014-2016
Kalle Härkki 2014-2016 2017-2019 2020-2022
Jyrki Salmi 2014-2016
Erja Kilpinen 2013-2015
Jyrki Makkonen 2013-2015
Risto Pietilä 2013-2015
Aaltonen Jarmo 2012-2014
Jokela Jukka 2012-2014
Jaakko Ahtiainen 2012-2014
Tommi Halonen 2011-2013
Markus Malinen 2011-2013
Jari Rosendal 2011-2013 2014-2016 2017-2019
Eeva Ruokonen 2010-2012
Söderholm Krister 2010-2012
Tiainen Tuomo 2010-2012
Jari Honkanen 2009-2011
Sakari Kallo 2009-2010 2011-2013 2014-2016
Harri Koivisto 2009-2011
Pihko Antti 2008-2010

jäsen varapuheen-
johtaja

puheenjohtaja

Puhakka Tuula 2008-2010
Moliis-Mellberg Anders 2008-2010
Natunen Harri 2004-2006 2008-2010 2011-2013
Ekdahl Elias 2005-2007 2008-2010
Perä Pekka 2007-2009
Särkkä Pekka 2007-2009
Voutilainen Pia 2007-2009
Lähteenmäki Seppo 2006-2008
Paalumäki Tauno 2006-2008
Sandvik Peter 1996-1998, 2006-2008
Erkkilä Pekka 1994-1996 2002-2004 2005-2007
Knuutila Kari 2005-2007
Tonteri Jarmo 2005-2007
Klarin-Henricsson Anja 2005-2007
Korteniemi Mikko 2004-2006
Heiskanen Kari 1994-1996 1999-2001 2002-2004
Heikkinen Veikko 2003
Karhunen Olli 2003
Vihavainen Lasse 2003
Helavirta Jussi 2002-2003
Jurvansuu Teuvo 2002-2003
Pulkkinen Raimo 2002-2003
Ahkola-Lehtinen Anne 2001-2003
Mikkola Pekka 2001-2003
Rättyä Eero 2001-2003
Hakkarainen Tero 2000-2002
Vauhkonen Reijo 2000-2002
Veistaro Martti 2000-2002
Mäkinen Juho 1997-1998 1999-2001
Järvinen Jukka 1999-2001
Pisilä Erkki 1999-2001
Savisalo Hannu 1999-2001
Björklund Alf 1998-2000
Smolsky Sirpa 1998-2000
Suutala Niilo 1998-2000
Härkki Jouko 1997-1999
Laurén Lennart 1997-1999
Taavitsainen Kalevi 1997-1999
Mikkonen Antti 1985-1987 1994-1996 1997-1998
Laatio Eero 1996-1998
Vartiainen Timo 1996-1998
Purra Tuula 1995-1997
Ström Erkki 1995-1997 1991
Saarinen Aulis 1992-1993 1994-1996
Lundén Esko 1994-1996
Heiniö Matti 1992-1995
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jäsen varapuheen-
johtaja

puheenjohtaja

Ketola Matti 1993-1995
Norberg Kari 1993-1995
Lappalainen Veikko 1992-1994
Sipilä Ville 1992-1994
Tyni Matti 1992-1994
Matikainen Raimo 1990 1991-1993
Allenius Hans 1991-1993
Eskelinen Eelis 1991-1993
Kemppainen Jorma 1991-1993
Rusila Heikki 1990-1992
Välttilä Timo 1990-1992
Voutilainen Pertti 1986-1987 1988-1990
Owrén Jan 1988-1991
Papunen Heikki 1989-1991
Rantanen Raimo 1989-1991
Siirama Lauri 1988-1991
Suominen Ismo 1988-1991
Ulvelin Esko 1989-1991
Vartiainen Veijo 1989-1991
Mannerkoski Markku 1988-1989
Vartiainen Nuutti 1987-1989
Räsänen Erkki 1987-1989
Söderström Rolf 1974-1975, 1988-1989
Ojanen Asko 1986-1988
Salo Urpo 1986-1988
Talvitie Jouko 1986-1988
Juntunen Väinö 1976-1978 1985-1987
Järvinen Antero 1985-1987
Lilius Kaj 1985-1987
Astermo Nils-Åke 1987
Hintikka Pentti 1984-1986
Lautjärvi Jaakko 1984-1986
Leiritie Markku 1984-1986
Hermonen Olli 1978-1980 1985 1982-1984
Hyvärinen Lauri 1983-1985
Palviainen Mikko 1983-1985
Vahtola Juhani 1983-1985
Ehrnrooth Georg 1982 1983-1984
Kiukkola Kalevi 1974-1975, 1982-1984
Lukkarinen Toimi 1983-1984
Tähtinen Kari 1982-1984
Illi Jorma 1981-1983
Kilpinen Matti 1981-1983
Lobbas Kristian 1981-1983
Relander Krister 1978 1979-1982
Koivikko Lauri 1980-1982
Rouhunkoski Pentti 1980-1982
Tuomala Antti 1980-1982
Mikkola Aimo 1978 1979-1981
Gustafsson Caj E 1979-1981
Palperi Matti 1979-1981

jäsen varapuheen-
johtaja

puheenjohtaja

Uusitalo Eino 1979-1981
Bröckl Tom 1978-1980
Leikko Antero 1979-1980
Nyholm Erik 1977-1979
Erkkilä Eero 1977-1979
Kauranne Kalevi 1977-1979
Kaasila Kauko 1979
Gripenberg Nils L 1974-1975 1976-1978
Hulmi Väinö 1976-1978
Kostamo Pertti 1976-1978
Paarma Heikki 1976-1977
Peltola Esko 1975-1977
Tuovinen Rainer 1975-1977
Tikkanen Matti 1975-1977
Korpela Kauko 1974-1976
Pihko Esko 1974-1976
Nermes Esko 1974-1976
Tanner Heikki 1974-1975
Heiskanen Erkki 1974
Seppänen Simo 1974-1975
Tanila Juhani 1974
Yläsaari Seppo 1974

Toimihenkilöt
Ted Nuorivaara Pääsihteeri 2023
Ari Juva Pääsihteeri 2015-.2022
Rantanen Heikki Pääsihteeri 2011-2014
Ristimäki Erkki Pääsihteeri 2008- 2011
Nikkilä Kalevi Pääsihteeri 2005-2008
Hakapää Antero Pääsihteeri 2002-2004
Mäkelä Markku Pääsihteeri 2000-2002
Appelberg Veikko Pääsihteeri 1996-1999
Leena Vanhatalo Rahastonhoitaja 2017-
Lampela Outi Rahastonhoitaja 2011 2016
Lahtinen Ulla-Riitta Rahastonhoitaja 1997-2011
Parkkinen Marjatta Rahastonhoitaja 1989-1996
Vaajoensuu Kalle Rahastonhoitaja 1985 -1989
Sundquist Pekka rahastonhoitaja 1982-1984
Paatsola Olavi rahastonhoitaja 1982
Aulanko Heikki rahastonhoitaja 1974-1982
Liisa Haavanlammi Materia toimitusneuvoston puheenjohtaja
Voutilainen Pia Materia toimitusneuvoston puheenjohtaja
Tähtinen Kari Materia toimitusneuvoston puheenjohtaja
Purra Pekka Materia toimitusneuvoston puheenjohtaja
Topias Siren webmaster 2013-2022
Otto Kankaanpää vt. Webmaster 2023
Leena Vanhatalo Materia, toimitussihteeri 2016-
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Tarvitsetko ylimääräistä ja  
turvallista tehoa sekä koneiden 
latausta?
ZenergiZe on litiumioniakkuratkaisu, joka toimii 
energian varastointina. Ne voidaan ladata aurin- 
gosta, tuulesta tai sähköverkosta. ZenergiZe 
energian varastointijärjestelmä tarjoaa nolla 
hiilidioksidipäästöä ja melua. Toimii yhtä  
hyvin niin itsenäisesti kuormitushuippujen  
leikkaamiseen kuin yhdistettynä Z Charger  
pikalaturiin, lataamaan akkukäyttöiset 
työkoneet. Ne voidaan myös yhdistää 
generaattoreihin hybridivoimaratkai-
sun luomiseksi. Ota yhteyttä Power
Technique tiimiin, niin kerromme 
lisää.

40.000
LIFESPAN Li-ION

HrsZERO
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Alumiini on aina 
ajankohtainen
Alumiinipäivät Tampereella 9.-10.11.2022

Siitä lähtien, kun Ranskan keisari Napoleon III kestitsi hovissaan vieraita 
alumiinilautasilta, vaikka kultaisiakin olisi ollut tarjolla, on alumiini tarjonnut 
uusia mahdollisuuksia keveydestä, lujuudesta ja korroosionkestävyydestä 
kiinnostuneille metallituotteiden käyttäjille. Tämä nähtiin jälleen kerran 
Teknologiateollisuus ry: n Alumiinituotteet-toimialaryhmän vuotuisilla 
Alumiinipäivillä, jotka järjestettiin Tampere-talossa 9.-10.11.2022. Päivät 
kokosivat yhteen kaikkiaan 45 alumiinialan asiantuntijaa. 

Alkuun yritysvierailu, cocktaileja ja 
palkitseminen
Kahdellekymmenelle ensiksi ilmoittautuneel-
le tarjottiin mahdollisuus yritysvierailuun, 
jolle lähdettiin tilausbussilla 9.11. klo 13 
Tampere-talon edestä. Vierailun kohteena 
olivat Siurossa sijaitsevat Purso- konsernin 
tuotantolaitokset. Purso valmistaa alumiini-
profiileja ja -tuotteita sekä kokonaisia järjes-
telmiä mm. rakentamiseen ja valaistukseen. 

Perillä saatiin tutustua ensin kalvosul-
keisina ja sitten kiertokäynnillä konsernin 
tuotantoon ja tuotteisiin. Merkillepantavia 
olivat sekä profiilituotannossa että pintakä-
sittelylaitoksessa tuotannon korkea automaa-
tioaste ja tilojen hyvä järjestys ja siisteys, jois-
ta yrityksessä voidaan olla syystäkin ylpeitä.

Ensimmäisen päivän iltana järjestetys-
sä cocktail-tilaisuudessa päivien osanottajat 
voivat tutustua toisiinsa sekä alumiinialalla 

toimivien yritysten toimintaan ja tuotteisiin 
paikalle päivien ajaksi järjestetyssä näyttelys-
sä. Tilaisuudessa palkittiin Reijo Heikkinen 
(kuva 1) alumiinialalla tehdystä elämäntyös-
tä. Hän jäi viime vuonna eläkkeelle Alumeco 
Oy:stä tehtyään pitkän uran alumiinin paris-
sa ja toimittuaan vuosikymmeniä aktiivisesti 
Alumiinituotteet – toimialaryhmässä edistä-
mässä alumiinin käyttöä Suomessa. Tilaisuu-
den tarjoilut tekivät kauppansa ja puheen-

ALOITUSKUVA:  
3D-tulostettuja metallikomponentteja (myös alumiinisia) EOS Finlandin näyttelypöydällä
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sorinaa sekä vilinää näyttelyständeillä riitti 
pitkälle iltaan.

Alumiinialan suhdanteista
Päivien esitelmäosuuden seuraavan päivän 
aamuna avannut toimialaryhmän puheen-
johtaja Jukka Simola, EOS Finland Oy, to-
tesi maailman makaavan edelleen hassusti, 
mutta eri tavalla kuin aiemmin. Edellisillan 
keskusteluissa teemoina tuntuivat toistuvan 
inflaation voimistuminen sekä korkojen ja 
energiakustannusten nousu. Arveltiin, että 

nämä saattavat ennakoida mahdollista taan-
tumaa. Simola toivoi, että seuraavana ohjel-
massa oleva Jukka Palokankaan talouskatsaus 
toisi valaistusta tähän aiheeseen. 

Perinteistä alumiinialan suhdannebaro-
metriä esitellessään Jukka Simola totesi, että 
toteutuma touko-lokakuussa 2022 oli melko 
tavalla samaa tasoa kuin aikaisemminkin. 
Tuotanto (laskutus) oli laskenut edelliseen 
jaksoon verrattuna runsaassa 20 prosentissa 
vastanneista yrityksistä. Samalla tasolla tuo-
tanto oli runsaassa 20 prosentissa ja kasvanut 

noin 35 prosentissa vastanneista. Niin ikään 
runsas 20 % vastanneista totesi tuotannon 
olevan erittäin hyvällä tasolla.

Uudet tilaukset olivat laskeneet yli 40 
prosentissa vastanneista yrityksistä. Samalla 
tasolla ne olivat noin 35 prosentissa ja erin-
omaisella tai kasvaneella tasolla kummassakin 
noin kymmenessä prosentissa. Henkilöstön 
määrä oli kasvanut kymmenessä, laskenut niin 
ikään kymmenessä ja ennallaan 80 prosentis-
sa vastanneista yrityksistä. Vienti oli laskenut 
runsaassa 20 prosentissa, erinomaisella tasolla 
myös runsaassa 20 prosentissa ja ennallaan 
lähes 60 prosentissa.

Suhdanneodotukset ajanjaksolle 11/2022-
4/2023 on esitetty kuvassa 2. Tuotannon, uu-
sien tilausten ja viennin laskua odottaa mer-
kittävä osa vastanneista yrityksistä. Sen sijaan 
valtaosa vastanneista ei odota merkittävää 
laskua tapahtuvaksi henkilöstön määrässä. 

Sanallisessa palautteessa arvioitiin ko-
ronapandemian vaikutusten olevan muilta 
osiltaan pääosin ohi, mutta talousrasitteet ja 
niiden tuoma epävarmuus vaikuttavat edel-
leen. Negatiivisina asioina nähtiin luonnol-
lisesti raaka-aine- ja energiakustannusten 
nousu. Positiivisina koettiin puolestaan on-
nistunut sopeutuminen vallitsevaan tilan-
teeseen sekä parempi työilmapiiri etätyön 
osuuden vähentyessä. 

Perinteinen talouskatsaus
Vanhaa tapaa noudattaen kuultiin myös 
Alumiinipäivillä Teknologiateollisuus ry:n 

Kuva 1. Elämäntyöstään alumiinialalla palkittu Reijo Heikkinen

Kuva 2. Suomen alumiinialan suhdanneodotukset kaudelle 11/2022 – 4/2023

>
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johtavan ekonomisti Jukka Palokankaan 
katsaus teknologiateollisuuden talousti-
lanteeseen. Esitys oli pääpiirteissään sama 
kuin viikkoa aikaisemmin Valun käytön 
seminaarissa kuultu (ks. Materia 1/2023 
s.62). Perussanoma oli, että tällä hetkellä 
Suomessa teknologiateollisuuden tilanne 
on varsin hyvä esim. tilauskannan ja tuo-
tantovolyymien suhteen.

Tämä on jossain määrin ristiriidassa os-
topäällikköindeksin kanssa, joka ennustaa 
heikkeneviä näkymiä. Myös globaalisti mm. 
BKT:n kasvu ja ostopäällikköindeksi ovat kes-
kenään ristiriitaisia. Suomen toimialaraken-
ne tuo Suomelle suhteellista etua nousevien 
raaka-aine- ja energiakustannusten tilantees-
sa. Vaikka talouden kuva vuonna 2023 onkin 
melko sumuinen, ei Suomeen liene tulos-
sa täysimittaista taantumaa ja ensi vuoteen 
voidaan mennä suhteellisen luottavaisesti.

Esityksen jälkeisessä keskustelussa todet-
tiin mm., että yrityksillä on haasteita käyttö-
pääoman suhteen, koska koronapandemian 
aikana rahaa sitoutui paljon varastoihin. Tois-
taiseksi rahoituksen saatavuudesta nykytilan-
teessa ei ole faktatietoa olemassa. Venäjästä 
irrottautuminen energiasektorilla kiihdyttää 
vihreää siirtymää. Ukrainan jälleenrakenta-
minen sodan jälkeen merkinnee talouden 
vilkastumista, mutta Suomella ei tässä ole 
mitään erityistä kilpailuetua. Energian hin-
nan vaikutus yksityiseen kulutukseen ja sitä 
kautta talouden kokonaiskuvaan tulee esille 
vasta viiveellä. 

Vastuullista rakentamista
Arkkitehti Safa PS Vesa-Pekka Erikkilä, 
ERI Arkkitehdit Oy kertoi vastuullisesta 
rakentamisesta. Sen tulisi tarkoittaa sitä, 
että esimerkiksi rakennuspaikalta poistettu 
luonto tuodaan takaisin itse rakennukseen, 
joko katolle, parvekkeille tai kuten jo Le 
Corbusier toi, kattoterasseille. 1990-luvun 
ekologinen rakentaminen oli nykykäsityk-
sen mukaista vastuullista rakentamista, 
mutta eri termein. 

Vastuullisuus tulee korostumaan enti-
sestään, kun hiilijalanjäljen laskenta tulee 
osaksi rakentamista ja rakennuslupapro-
sessia vuonna 2025. Valmius ja tarvittava 
osaaminen hiilijalanjäljen laskentaan ovat 
olleet jo pitkään olemassa. Jos alumiinin 
hiilijalanjälki valmistamisen osalta on iso, 
niin pitkä elinkaari kompensoi sen. 

Jatkossa kestävä kehitys ja ympäristö-
sertifikaatit ohjaavat rakennuksen status-
ta ja rakentamisprosessia. Kiertotalous on 
nousemassa merkittäväksi tekijäksi raken-
nusalalla. Suomen markkina on liian pieni, 
jotta kierrätysmateriaaleista saataisiin ke-

hitetyksi teollisia tuotteita. Vastuullisessa 
rakentamisessa on otettava tänä päivänä 
huomioon mm. hulevedet, hiilijalanjälki, 
muuntojoustavuus, turvallisuus, terveelli-
syys, kestävyys, ekologisuus ja esteettömyys.

Alumiini taipuu rakentamisessa mo-
neen. Alumiini ei vetele valmistuksessa eikä 
loimota teräksen tavoin. Se on monipuoli-
sesti pinnoitettavissa ja helposti työstettävis-
sä. Kierrätys on tulevaisuuden suuri haaste; 
rakennusosien tulisi olla uusiokäytettävissä 
sellaisinaan kiertotalouden mahdollistami-
seksi. Nuoren sukupolven asenne kiertota-
loutta kohtaan on erilainen kuin vanhem-
man sukupolven; vanhan uudelleenkäyttö on 
tulossa arvoonsa. Tähän alumiini on omiaan 
lähes ikuisena materiaalina.

Ekologisesti kestävä alumiini 
Customer Technical Support Adrian Lervik, 
Hydro Aluminium AS aloitti esityksensä 
“Sustainable Aluminium” esittelemällä Hyd-
ro-konsernin. Konserni on 115 vuotta vanha, 
alun perin vesivoiman ympärille rakennettu 
yrityskokonaisuus. Konsernissa on kaksi 
osaa: Hydro Energy ja Hydro Aluminium. 
Sillä on 140 toimipistettä 40 maassa ja 31 000 
työntekijää. Vuotuinen 2,8 miljoonan tonnin 
tuotanto jakaantuu viiteen tuoteryhmään, 
joista jokaisessa Hydro on joko globaali tai 
Euroopan markkinajohtaja. 

Johtuen primäärialumiinin tuotannon 
vaatimasta suuresta energiamäärästä alumii-
nin hiilijalanjälki on globaalissa mittakaavassa 
suuri; ilman Kiinaa 16 kg CO2e/kg Al ja Kiinan 
kanssa 18 kg CO2e/kg Al. Kuparin vastaava 
luku on 5,4, teräksen 1,7, PVC:n 1,9 ja puun 
0,5. Hiilijalanjälki riippuu suuresti käytetystä 
energian lähteestä ja on suurin hiilelle, seuraa-
vaksi suurin kaasulle ja pienin vesivoimalle. 
Hiilen ja kaasun tapauksessa valtaosa hiilija-
lanjäljestä aiheutuu itse energialähteen tuo-
tantoon liittyvistä tekijöistä, joita ei vesivoi-
man tapauksessa ole. Vihreämmän alumiinin 
kysynnän odotetaan kasvavan vuoteen 2050 
mennessä 80-100 prosenttiin kokonaiskysyn-
nästä käyttösektorista riippuen.

Hydro tuottaa alumiinia pienillä koko-
naispäästöillä verrattuna globaaliin keskiar-
voon. Primäärialumiinin tuotannossa päästöt 
ovat 4,5 kertaa pienemmät ja Hydron tuot-
tamassa 75 % kierrätysalumiinia sisältäväs-
sä tuotteessa jopa 8 kertaa pienemmät kuin 
globaali primäärialumiinin keskiarvo.

Hydron tuottamassa Reduxa-primää-
rialumiinissa hiilijalanjälki on alle 4 kg 
CO2e/kg Al, kun Kiinan vastaava luku on 
18 kg CO2e/kg Al. Suurimmat osat Hydron 
Reduxa-alumiinin hiilijalanjäljestä tulevat 
bauksiitin konvertoinnista alumiinioksidiksi 

(1,3), puhtaan alumiinin tuottamisesta elekt-
rolyysissä (1,6) ja muissa oheisprosesseissa, 
mm. kuljetuksissa (< 0,6 kg CO2e/kg Al).

Alumiini on periaatteessa loputtomasti 
kierrätettävissä oleva materiaali. 75 % kai-
kesta koskaan tuotetusta alumiinista on yhä 
käytössä. Kierrätysalumiinin sulattaminen ja 
prosessointi uusioalumiiniksi kuluttaa vain 
viisi prosenttia energiaa saman primääri-
alumiinimäärän tuottamiseen verrattuna. 
Auto- ja rakennusteollisuudessa alumiinin 
kierrätysaste on yli 90 %.

Hydro Aluminiumin tuottamassa CIR-
CAL-kierrätysalumiinissa on aina vähintään 
75 % kuluttajakäytöstä tulevaa kierrätys-
alumiinia. Sen hiilijalanjälki on vain 2,3 kg  
CO2e/kg Al. 

Hydro on myös kehittämässä prosesse-
jaan kohti hiilineutraalin alumiinin tuotan-
toa. Kaupallisessa määrin lähes hiilineutraa-
lia alumiinia on tarkoitus tuottaa ensi kerran 
vuonna 2022 ja vuoteen 2025 mennessä ku-
luttajakäytöstä tulevan kierrätysalumiinin 
määrä on tarkoitus kaksinkertaistaa. Samalla 
luodaan kierrätysalumiinin koko arvoketju 
romun keräämisestä tuotteisiin ja asiakkai-
den käyttöön saakka. 

Myös alumiinin elektrolyysiprosessia on 
tarkoitus kehittää hiilineutraaliin suuntaan 
konvertoimalla alumiinioksidi alumiiniklo-
ridiksi ennen elektrolyysiä. Pitämällä hiili ja 
kloori suljetuissa kierroissa saadaan aikaan 
hiilineutraali prosessi primäärialumiinin 
tuotantoa varten. Laboratoriomittakaavassa 
prosessi on toiminut jo viisi vuotta ja se on 
tarkoitus pilotoida teolliseen mittakaavaan 
vuoteen 2030 mennessä. 

Hydro tutkii myös alumiinisulattoihin 
sovellettavia hiilidioksidin keruu- ja varas-
tointitekniikoita. Todennäköisesti kehitys-
työn tuloksena on yhdistelmäprosessi, jossa 
hiilidioksidia otetaan talteen sekä suoraan 
ilmasta että prosesseihin liittyvistä pistemäi-
sistä lähteistä. Tavoitteena on edetä kohti hii-
lineutraaleja tuotteita markkinoiden sanele-
massa tahdissa pitäen vuotta 2050 lopullisena 
päämääränä. 

Ympäristövaikutusten arvioinnista
Projektipäällikkö Saija Vatanen VTT:ltä kä-
sitteli etäesityksessään tuotteiden ympäristö-
vaikutusten arviointia. Hän kertoi tehneensä 
ympäristövaikutusten arviointia jo 20 vuoden 
ajan. Uusin trendi alalla on kädenjälkiajattelu, 
jolla pyritään selvittämään tuotteen positii-
visia ympäristövaikutuksia. 

LCA (Life Cycle Assessment)- eli elinkaa-
riajattelu on päätyökalu monien ympäristö-
vaikutusten arviointimenetelmien taustalla. 
Ympäristövaikutusten arviointiin tarvitaan 
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dataa tuotteen koko elinkaaresta; raaka-aine-
tuotannosta, tuotteen valmistuksesta, käytöstä 
ja kierrätyksestä. Elinkaariarviointi on stan-
dardisoitu menetelmä (ISO 14040 ja 14044).

Elinkaariarvioinnin rakennepalikat ovat 
standardit ja menetelmät, työkalut suuren 
datamäärän käsittelyä ja laskentaa varten 
sekä data, sen lähteet ja keruumenetelmät. 
LCA-prosessissa on neljä vaihetta: tavoitteen 
ja tarkastelutavan määrittäminen, LCI (Life 
Cycle Inventory)-menettely, LCIA (Life Cycle 
Impact Assesment)-menettely sekä tulosten 
analysointi- ja johtopäätösvaihe. 

Ensimmäisessä vaiheessa asetetaan tar-
kastelun tavoitteet ja määritetään tutkittavan 
systeemin rajat, tarkastelun laajuus, käytet-
tävät lähtöoletukset, vaikutusten allokointi 
tutkittavan systeemin eri osille sekä erilaiset 
skenaariot tuotteen käyttövaiheen suhteen. 

Toisessa vaiheessa kerätään tarkastelua 
varten tarvittava data: jokaiselle elinkaari-
vaiheelle tai arvoketjun yksikköprosessille 
määritetään raaka-aineiden ja energian mää-
rät, päästöt ilmaan, veteen ja maaperään sekä 
tuote-, sivutuote- ja jätevirrat. Datan lähteinä 
toimivat mm. raaka-ainetoimittajat ja hei-
dän alihankkijansa, kaupalliset tietokannat ja 
kirjallisuus. Toisen vaiheen lopuksi luodaan 
elinkaarimalli, joka kytkee osaprosessit toi-
siinsa systeemiksi ja tuottaa koko systeemin 
inventaarion. 

Kolmannessa vaiheessa muutetaan 
LCI-analyysin tulokset potentiaalisiksi ym-
päristövaikutuksiksi kuten hiilijalanjäljeksi. 

Neljännen vaiheen analysointia suori-
tetaan koko prosessin ajan ja tarvittaessa 

palataan edellisiin vaiheisiin tarkentamaan 
saatujen välitulosten pohjalta niiden lähtö-
oletuksia, tarkastelun laajuutta, allokointia 
tai laskentamenettelyä. Ympäristövaikutusten 
arviointi on iteratiivinen prosessi, jonka tulee 
olla sopusoinnussa asetettujen tavoitteiden ja 
laajuuden kanssa. 

Elinkaariarviointia voidaan käyttää tu-
kemaan erilaisia päätöksentekotilanteita sekä 
viestintää ja kommunikointia. Sovelluskoh-
teina ovat esim. hiilijalanjäljen (elinkaaren 
aikaiset kasvihuonekaasupäästöt), vesijalan-
jäljen (arvoketjun veden käytön ympäristö-
vaikutukset), ympäristöjalanjäljen (elinkaari-
arviointiin perustuva, mutta ohjeistukseltaan 
tarkempi menettely) sekä ympäristökädenjäl-
jen määritykset.

Ympäristökädenjäljellä tarkoitetaan orga-
nisaation tuottamia ympäristöhyötyjä, jotka se 
saa aikaan tarjoamalla tuotteita tai palveluja, 
jotka pienentävät muiden jalanjälkiä. Käden-
jälki on vaihtoehtoisen ratkaisun ja uuden rat-
kaisun jalanjälkien erotus ja sen saa uuden, 
ympäristövaikutuksiltaan pienemmän rat-
kaisun tarjoaja. Toiminnan tavoitteina pitäisi 
jatkossa olla oman jalanjäljen minimointi ja 
kädenjäljen maksimointi. Kädenjäljen käyt-
tötarkoituksia on esitetty kuvassa 3. 

Lopuksi Saija Vatanen esitteli VTT:llä 
käynnissä olevia, ympäristövaikutusten arvi-
ointiin liittyviä hankkeita: Hiilineutraaliuden 
periaatteet – kiertotalouden positiiviset ym-
päristövaikutukset ja GREEF – Green Factory, 
kohti hiilineutraalia tuotantoa. VTT on myös 
julkaissut yhdessä Lappeenrannan-Lahden 
teknillisen yliopiston kanssa uudistetun op-

paan Carbon Handprint Guide v.2.0 vuon-
na 2021.

Kestäviä alumiinilevytuotteita
Gränges AB:n Technology and Application 
Manager Claudi Martin Callizo (kuva 4) 
kertoi esityksensä “Sustainable Flat Rolled 
Aluminium Solutions” aluksi globaalista 
Gränges-yhtiöstä. Gränges AB on 125 vuotta 
vanha ruotsalainen yhtiö, jolla on seitse-
män tuotantolaitosta Euroopassa, Aasiassa 
ja Amerikassa. Grängesillä on 2 600 työnte-
kijää ja se tuottaa vuodessa 560 000 tonnia 
kuuma-, kylmä- ja foliovalssattuja alumiini-
tuotteita. Euroopassa Grängesillä on kaksi 
tuotantolaitosta; Ruotsin Finspångissa ja 
Puolan Koninissa.

Kestävän kehityksen toteuttamiseksi 
Grängesillä on viisi pilaria, joihin liittyvät 
tavoitteet vuodelle 2025. Ne ovat kestävä in-
novaatio ja myynti, vastuullinen ja kestävä 
hankinta, resurssitehokas toiminta, moni-
puoliset ja suorituskykyiset joukkueet sekä 
eettiset liiketoimintakäytännöt.

Grängesin tavoitteena on olla hiilineut-
raali vuoteen 2040 mennessä. Tähän liittyen 
tavoitteena on kymmenkertaistaa materiaalin 
kierrätys ja tuotteiden kierrätettävyys. Vuo-
teen 2025 mennessä tavoitteena on pienentää 
oman toiminnan ja ostetun energian (scope 
1+2) hiilidioksidipäästöjä vähintään 25 % ja 
hankittujen metalliraaka-aineiden hiilidiok-
sidipäästöjä (scope 3) vähintään 30 % vuoden 
2017 lähtötasoon verrattuna. 

Tällä hetkellä Grängesin hiilidioksi-
dipäästöt ovat selvästi sekä globaaleja et-

Kuva 3. Ympäristökädenjäljen käyttötarkoituksia Kuva 4. Grängesin Claudi 
Martin Callizo puhui kestävistä 
alumiinilevytuotteista.
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tä eurooppalaisia keskiarvoja pienemmät. 
Raaka-aineen hankinta on merkittävin yk-
sittäinen tekijä lopputuotteen hiilijalanjäl-
jen muodostumisessa. Gränges voi tarjota 
asiakkailleen komponenttitason hiilijalan-
jäljen määritystä. 

Callizo kertoi myös eri alumiiniseosten 
käyttökohteista litium-ioniparistoissa ja alu-
miinin roolista sähköautojen hiilijalanjäljen 
muodostumisessa. Paristoissa alumiinia käy-
tetään mm. kuorirakenteissa ja jäähdytyse-
lementteinä. Hänen mukaansa 35 % auton 
hiilijalanjäljestä muodostuu alumiinista. Eri 
kohteissa käytetyllä alumiiniseoksella on 
vaikutusta hiilijalanjäljen muodostumiseen. 

Kiertotalousosaamista konepajoille 
Asiantuntija Kati Lundgren Savon koulu-
tuskuntayhtymästä esitteli Kiertotalousosaa-
mista konepajoille -hankkeen, joka oli yksi 
Sitran rahoittamasta neljästä kiertotalou-
den koulutuspilotista. Ajanjaksolla 5/2021-
3/2022 toteutetussa hankkeessa on kehitetty 
helppokäyttöisiä, kaikille avoimia ja maksut-
tomia työkaluja konepajojen ympäristövas-
tuullisuuden kehittämiseksi. Näitä työkaluja 
käyttäen voidaan yritykselle rakentaa oma 
ympäristöohjelma. 

Hankkeen toteutukseen osallistui kol-
me päämiesyritystä: Ponsse Oyj, ANDRITZ 
Oy ja ANDRITZ Warkaus Works Oy sekä 
kahdeksan niiden alihankintaverkostoon 
kuuluvaa konepajaa. Hankkeessa toteutetut 
työkalut ovat konepajan ympäristömittarit, 
tarkistuslistat käytäntöjen arviointiin, ym-
päristöraporttipohja ja konepajojen resurs-
siviisaat käytännöt. 

Konepajan keskeiset ympäristömittarit 
voi koota ja laskea Excel-pohjaisella lasken-
tataulukolla. Sen avulla voi laskea esimerkiksi 
oman toimintansa hiilijalanjäljen vuositasol-
la, raaka-ainehukan, jätteiden lajitteluasteen 
tai vaikkapa omilla aurinkopaneeleilla saa-
vutettavat kasvihuonekaasupäästöjen vä-
hennykset. Päämiehiä kiinnostavat yleensä 
scope 1 ja scope 2 -asiat ja yritystä itseään 
scope 3 -asiat. 

Konepajojen tarkistuslistoihin on koottu 
selkokielisesti lainsäädännön asettamat vaa-
timukset ympäristöasioiden hallinnalle sekä 
konepajateollisuuden hyviä, resurssitehokkai-
ta ja ympäristövastuullisia käytäntöjä. Listoja 
on laadittu eri teemoista: ympäristöjohtami-
sesta, hankinnoista, varastoinnista, huollosta 
ja korjauksesta, materiaali- ja energiatehok-
kuudesta sekä kemikaaleista ja jätehuollosta. 

Konepajan ympäristöviestintää varten 
on laadittu helppokäyttöinen ja muokatta-
va ympäristöraporttipohja. Raporttia voi 
hyödyntää viestinnässä asiakkaille, työnte-

kijöille ja muille sidosryhmille. Konepajo-
jen resurssiviisaat käytännöt -työkaluun on 
koottu esimerkkikuvauksia resurssiviisais-
ta käytännöistä kahdeltatoista konepajalta. 
Kuvauksissa on esitetty myös käytäntöjen 
tuomia kustannussäästöjä, muita saavutettuja 
hyötyjä sekä konepajojen omia kokemuksia. 

Työkalut ja aineistot konepajojen ym-
päristötyöhön ovat vapaasti ladattavissa 
osoitteessa: https://sakky.fi/fi/kestavan-tyoe-
laman-edistajat >Työkaluja konepajan ym-
päristötyöhön.

AluInno 2023 -kilpailun kick-start
AluInno-kilpailu on Alumiinituotteet-toi-
mialaryhmän toinen näkyvä toiminto Alu-
miinipäivien lisäksi. Toimialaryhmän vara-
puheenjohtaja Anders Åström, Inlook Oy 
julisti lounastauon jälkeen vuoden 2023 
AluInno-kilpailun alkaneeksi. Kilpailun 
tarkoituksena on edistää alumiinin käyttöä 
Suomessa, tukea suomalaisen teknologia-
teollisuuden innovaatioita, tehdä alumiinia 
tunnetuksi erilaisiin käyttökohteisiin sopi-
vana materiaalina ja kannustaa ympäristöä 
säästävän alumiinin käyttöön.

Kilpailussa on kaksi sarjaa: yrityssarja 
sekä opinnäytetyösarja opiskelijoille ja vasta-
valmistuneille. Se järjestetään kutsukilpailu-
na, mutta mukaan voi myös itse ilmoittautua. 
Kilpailuun osallistuminen on maksutonta 
ja kummankin sarjan voittajatyö palkitaan 
2 000 euron rahapalkinnolla. Yrityssarjan 
voittajatyön löytäneelle on lisäksi luvassa 
kylpylälahjakortti. 

Yrityssarjan arviointikriteereinä ovat 
alumiinin hyödyntäminen innovatiivisesti 
omassa tuotteessa tai palvelussa sekä alu-
miinin käytön edistäminen uudenlaisissa 
kohteissa. Kilpailutyö voi olla joko täysin 
uusi tai olemassa oleva konsepti.

Opinnäytetyösarjassa työn tulee liittyä ta-
valla tai toisella alumiiniin ja sen etsintä teh-
dään yhteistyössä suomalaisten yliopistojen 
ja ammattikorkeakoulujen kanssa. Lopuksi 
Åström esitteli vuoden 2021 kilpailun voit-
tajat (ks. Materia 1/2022 ss.56-57).

Alumiinin kierrätyksestä
Tuotantojohtaja Tuomas Mantere, Kuusa-
koski Oy kertoi Kuusakoski Oy:n olevan yli 
satavuotias suomalainen perheyritys, jolla on 
kattava keräilyverkosto Suomessa, Ruotsissa 
ja Virossa. Omien palvelupisteiden lisäksi 
materiaaleja otetaan vastaan yli 3 000 kump-
paniyrityksen toimipisteissä. Mantereen mu-
kaan kierrätys on volyymitoimintaa, jonka 
pontimena on energiansäästö. 

Kuusakoskelle vastuullisuus ei merkitse 
keveitä puheita, vaan painavia tekoja. Kaik-

ki toiminnat vaativat ympäristöluvat ja val-
vonnan, jotka myös on hankittu ja toteutettu. 
Jatkossa kaikki pitää pystyä kierrättämään, 
vienti kehittyviin maihin ei tule kysymykseen. 

Vuonna 1972 toimintansa aloittanut Hei-
nolan tehdas työllistää 150 ammattilaista ja 
käsittelee vuosittain 200 000 tonnia kierrä-
tysmateriaaleja. Sulatto on otettu käyttöön 
vuonna 1975. Käsiteltävät materiaalit ovat 
kompleksisia materiaaleja (ELV eli end of 
life vehicles, WEEE eli elektroniikka- ja säh-
kötekninen romu), alumiini, rauta, kupari, 
prosessien rejektit, jalometallit, sähkökaa-
pelit ja ei-magneettiset materiaalit (Al, Cu, 
messinki, Zn, austeniittinen ruostumaton 
teräs, Mg ja Pb). 

Pääprosesseina ovat materiaalien esikä-
sittely, murskaus ja leikkaus, erotteluprosessit 
ja alumiinisulatto. Murskaimen kapasiteetti 
on 120 000 tonnia/vuosi ja sen syötemateri-
aaleina ovat kompleksiset materiaalit kuten 
autot, yhdyskuntajäte ja teollisuuden jäteme-
tallit, sekalainen alumiini ja WEEE. Syntyvät 
jakeet ovat magneettinen jae (70-75 % Fe), 
ei-magneettinen jae (Al (30 %), Cu, messin-
ki, Zn, Pb, austeniittinen ruostumaton teräs 
ja Mg, kumi, puu muovi ja kivi) sekä jätejae. 

Erottelussa käytetään perinteisiä mene-
telmiä kuten magneetti-, pyörrevirta-, paino- 
ja gravitaatioerottelua (tuuliseula) samoin 
kuin ominaispainoon (upotus ja kellutus, 
ilmapöydät) sekä kokoon perustuvaa erot-
telua (seulonta). Uudempia käytössä olevia 
erottelumenetelmiä ovat väriin, muotoon, 
induktiivisuuteen, röntgentekniikkaan sekä 
sähkönjohtavuuteen perustuvat menetelmät. 

Kaikesta koskaan valmistetusta alumii-
nista 75 % on edelleen kierrossa ja 90 %  
kiertoon tulleesta alumiinista saadaan hyö-
dynnetyksi. Metallien kierrätysprosessi 
Kuusakoskella on esitetty kuvassa 5. Käy-
tössä ovat likipitäen kaikki erottelumene-
telmät ennen alumiinijakeiden päätymistä 
alumiinisulattoon. 

Alumiinin kierrätyksen leipätuote 
Kuusakoskella on alumiiniseosharkko, jo-
ta toimitetaan raaka-aineeksi mm. alumii-
nivalimoille. Sulatuspanokseen käytetään 
halutusta harkon koostumuksesta riippuvia 
määriä upotus-kellutusprosessista tulevaa 
jaetta, eri lähteistä tulevia alumiinivaluja ja 
-levyjä, tölkkiprikettejä, kuonaa ja kuparipi-
toista alumiiniromua (esim. lämmönvaihti-
met). Muita tuotteita ovat alumiinigranaali, 
kaapelituotteet sekä terästeollisuudelle myy-
tävät Deox-dropit. 

Alumiinin maalauksesta
Päivien kahdessa viimeisessä esityksessä 
käsiteltiin alumiinin maalausta. Vaikka ano-
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disoidun alumiinin korroosionkestävyys on 
luontaisesti varsin hyvä, halutaan alumiini-
pinta usein maalata esimerkiksi pintaan toi-
votun värisävyn vuoksi. Olennaista on tällöin 
sekä maalikerroksen pysyminen pinnassa 
että sen ominaisuuksien kuten värisävyn tai 
kiillon pysyvyys niissä olosuhteissa, joissa 
maalattua pintaa käytetään. 

Teknos Oy:n tekninen myyntipäällikkö 
Harry Kouri käsitteli esityksessään jauhe-
maalien säänkestävyyden standardisointia. 
Teknos on suomalainen, globaalisti toimiva 
perheyritys ja maalinvalmistaja. Yhtiöllä on 
toimintaa yli 20 maassa ja palveluksessaan 
sillä on lähes 1800 työntekijää. Liikevaihto 
vuonna 2021 oli 420 M€. 

Alumiiniprofiilien ja -pintojen maala-
uksessa standardisointi hyödyttää raken-
nuksien ja rakenteiden omistajia: laatutaso 
on ennalta määrätty ja markkinointipuheille 
on löydyttävä katetta valmistajan, maalaa-
mon ja myyjän puolesta. Alumiiniprofiilien 
maalauksessa GSB- ja Qualicoat-järjestöt 
valvovat sertifioituja laitoksia sekä suoritta-
vat vuosittaisia ja satunnaisia auditointeja, 
joilla varmennetaan asetettu laatu.

Vain näiden järjestöjen auditoimat ja hy-
väksymät maalaamot voivat toteuttaa GSB/
Qualicoat-hyväksyttyjä/tasoisia maalauksia. 
Molemmilla järjestöillä on omat julkiset lis-
tauksensa hyväksytyistä maaleista, kemikaa-

leista ja maalaamoista. Koska käytetyllä esikä-
sittelyllä on suurempi merkitys maalauksen 
korroosionsuojauskyvylle kuin itse maalilla, 
standardisoidaan maalaustakin maalaamo- 
ja linjakohtaisesti.

Hyväksynnän myötä jauhemaalien val-
mistajien on sitouduttava valmistamaan, yl-
läpitämään ja kehittämään tuotteitaan siten, 
että hyväksynnän mukaiset säänkesto-omi-
naisuudet eivät häiriinny. Säänkesto-ominai-
suuksilla tarkoitetaan nyt värisävyn ja kiillon 
pysyvyyttä. Sekä GSB- että Qualicoat-järjes-
töllä on omat hyväksyntärajansa sekä sävy- 
että kiiltomuutoksille erilaisissa olosuhteissa 
tehtyjen testien jälkeen. Kuva 6 esittää kah-
den eri maalin kiiltomuutosta värisävyltään 
RAL 8014 olevan maalikalvon testauksessa 
Helsingin olosuhteissa yli seitsemän vuo-
den testiaikana.

Alumiiniprofiilien ja -kasettien tavan-
omaisin maalaustapa on jauhemaalaus. 
Jauhemaalit ovat täysin kuiva-aineisia ja 
VOC-vapaita teolliseen käyttöön tarkoitet-
tuja kaksikomponenttimaaleja. Maalin le-
vityksen jälkeen tehtävässä korotetun läm-
pötilan verkkouttamiskäsittelyssä (yleisin  
180 oC/10 min) jauhe sulaa ja muuttuu verk-
koutumisprosessissa maalikalvoksi.

Kalvolla on GSB/Qualicoat-hyväksyntö-
jen mukaiset säänkesto-, korroosiosuoja- ja 
mekaaniset ominaisuudet.   Supersäänkes-

tävät jauhemaalit ovat ratkaisuina silloin, 
kun muiden laatuluokkien maalit eivät ole 
riittävän hyviä värisävyn ja kiillon säilyvyy-
deltään. Maalattujen alumiinirakenteiden 
kestävyys on usein jopa 25-50 vuotta hyvin 
suunnitellulla ja toteutetulla valmistuksella 
ja ylläpito-ohjelmalla.

Key Account Manager Mika Kilpinen, 
Lainisalo Oy puhui maalausprosessiin liitty-
västä tiedonjaosta ja -välityksestä. Lainisalo 
Oy on vuonna 1990 perustettu maalaamo, 
jonka toimialueena ovat Suomi ja Baltian 
maat. Maalaamon palveluksessa on 140 hen-
kilöä ja sen liikevaihto vuonna 2021 oli yh-
deksän miljoonaa euroa.

Liian usein maalaamolta tilataan maalaus 
antamatta riittäviä tietoja maalattavan pin-
nan ominaisuuksista sekä niistä olosuhteis-
ta, joissa pinta maalattuna tulee toimimaan. 
Olennaista on määrittää käyttökohteeseen 
sopiva rasitusluokka välttäen riman alituk-
sia ja ylilyöntejä. Edellinen johtaa kestävyys-
ongelmiin ja jälkimmäinen ylihintaiseen 
maalaukseen.

Maalauksen suoritusta varten tulisi an-
taa vähintään seuraavat tiedot: maalilaji, sävy 
ja kiilto, maalataanko tuote ympäri, pitääkö 
kierteet, maadoitukset jne. suojata, mitkä 
pinnat jäävät näkyviin, tuotepiirustukset ja 
kappalemäärät, ripustuspaikat merkattuna 
piirustukseen, saako tehdä ripustusreikiä 

Kuva 5. Metallien kierrätysprosessi Kuusakoski Oy:llä

>
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ja mihin, miten tuotteet tulee pakata maa-
lauksen jälkeen, miten lavat merkitään ja 
miten ja mihin ne toimitetaan. Yhteyshen-
kilön nimi ja yhteystiedot tulee myös antaa 
tässä yhteydessä. 

Verrattuna anodisointiin alumiinin pin-
takäsittelyssä jauhemaalaus antaa tasaisen sä-
vyn, peittää paremmin pinnan pieniä virhei-
tä ja pinta voidaan hioa ennen maalaamista. 
Verrattuna märkämaalaukseen rasitusluokat 
ovat helpommin saavutettavissa, pinta on 
kovempi ja kestävämpi ja tuotteet voidaan 
pakata heti uunituksen jälkeen.

Jauhemaalattu pintakerros on myös mär-
kämaalattua paksumpi ja kestää paremmin 
kolhuja sekä naarmuntumista. Jauhemaalattu 
pinta voidaan maalata päälle uudelleen myös 
muilla maaleilla. Jauhemaalaus on myös vih-
reämpi vaihtoehto. 

Loppusanat 
Alumiinipäivien päätössanoissaan Jukka Si-
mola esitti yhteenvetona mieleensä jääneitä 
asioita päivien esityksistä. Hän kiitti päivien 
järjestäjiä, esitelmöitsijöitä ja osallistujia an-
toisista keskusteluista ja toivotti kaikki ter-
vetulleiksi vuoden 2023 Alumiinipäiville 
21.-22.11. Lahden Sibelius-taloon. 

TEKSTI JA VALOKUVAT: TUOMO TIAINEN

Kuva 6. Kahden maalin kiiltomuutos värisävyltään RAL 8104 olevan maalikalvon ympäristötestauksessa Helsingin 
olosuhteissa
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ROCKTECHNOLOGY.SANDVIK/FI

LEOPARD™ DI650i
AUTOMAATION 
EDELLÄKÄVIJÄ
AUTONOMISEN PORAUKSEN AIKAKAUSI ON ALKANUT

Leopard™ DI650i -uppoporauslaite tarjoaa tuotantoporaukseen pitkäaikaisen 
tuottavuuden, skaalautuvan automaation ja edistykselliset teknologiaratkaisut. 
Ylivertainen polttoainetaloudellisuus, järeät pääkomponentit ja helppo 
huollettavuus tekevät Leopard™ DI650i:stä kokoluokkansa edelläkävijän.

Käänteentekevä porausteknologia on käytössäsi hiljaisessa iCab-ohjaamossa
tai etäoperoinnissa - valinta on sinun.

LUE LISÄÄ
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Ilmastonmuutoksen huomioon 
ottaminen kaivosten 
ympäristövaikutusarviointeihin 
tähtäävässä mallinnuksessa
KIRSI-MARJA HAANPÄÄ1, PÄIVI PICKEN2, HANNU LAURI2, ANNELI WICHMANN3
1AFRY, ELEKTRONIIKKATIE 13, FI-90590 OULU, FINLAND, KIRSI-MARJA.HAANPAA@AFRY.COM
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Tiivistelmä
Kaivosten ympäristövaikutusten arvioinnissa 
ja erityisesti vesistöön kohdistuvien kuor-
mitusten arvioinnissa käytetään työkaluina 
useita toisiinsa kytkeytyneitä malleja, joista 
jokainen hyödyntää ilmastotietoa omana 
lähtötietonaan. Vaikka ilmastonmuutos-
skenaarion tai skenaarioiden mallintaminen 
ja raportoiminen kullakin mallilla erikseen 
voi tuntua nykypäivänä itsestäänselvyydeltä, 
todellisuudessa tällä ei välttämättä saavute-
ta mallien rajoitteista tai malleilla tuotetun 
tiedon jatkokäyttötavasta johtuen haluttuja 
tuloksia. Ilmastonmuutoksen vaikutuksia 
mallinnettaessa tuleekin ymmärtää koko 
mallinnusketju ja mallien kyvykkyydet kä-
sitellä ilmastomallien tuottamaa ilmaston-
muutokseen liittyvää aineistoa. 

Johdanto
Ilmastonmuutoksen seurauksena Suomen 
lämpötilat nousevat, sademäärät kasvavat, 
lumipeiteaika lyhenee ja myös routaa on ai-
empaa vähemmän. Ilmastonmuutos muuttaa 
vesivarojen määrää ja niiden ajallista esiinty-
mistä (Ilmatieteen laitos, Suomen ympäristö-
keskus ja Luonnonvarakeskus, 2022). Suomen 
ilmasto näyttää muuttuvan enemmän talvella 
kuin kesällä. Ilmaston lämmetessä sademää-
rien yleisen kasvun lisäksi rankkasateiden 
arvioidaan voimistuvan. Etenkin talvipuolella 
vuotta sateet lisääntyvät ja tulevat yhä useam-
min vetenä. Kesällä rankkasateet voimistu-
nevat enemmän kuin keskimääräiset sateet. 
Talvella ja keväällä pisimmät sateettomat 
jaksot lyhenevät jonkin verran. Lämpötilan 
nousu kasvattaa myös haihduntaa. Lämpö-
tila vaikuttaa haihdunnan lisäksi kuitenkin 
myös lumen paksuuteen, lumen vesiarvoon 
ja routajakson pituuteen, joilla on merkittävä 

vaikutus pohjaveden muodostumiseen (Bar-
thel et al. 2021, Nygren et al. 2020).

Maailman ilmastotutkimusohjelman 
kansainvälisen ilmastomallinnushankkeen 
(CMIP,  Coupled Model Intercomparison Pro-
ject) kuudennessa projektivaiheessa sovelle-
taan SSP-skenaarioita (Shared Socioeconomic 
Pathways) (O’Neill et al. 2014) yhdistettynä 
RCP-päästöskenaarioihin (Representative 
Concentration Pathways). SSP-skenaariot 
ovat joukko vaihtoehtoisia kuvauksia sosio-
ekonomisista kehityspoluista muun muassa 
väestön, tulojen, teknologian ja kaupungistu-
misen osalta (Riahi et al. 2017). Vuoteen 2100 
ulottuvia SSP-skenaariota on viisi. RCP-pääs-
töskenaariot ovat puolestaan vaihtoehtoi-
sia kehityskulkuja ilmakehän kasvihuone-
kaasujen ja aerosolien pitoisuuksista, jotka 
vaikuttavat maan säteilytasapainoon ja siten 
ilmastoon. Yhdistämällä RCP- ja SSP-skenaa-
riot matriisiin saadaan viitekehys hallitus-
tenvälisen ilmastonmuutospaneelin IPPC:n 
kuudennen arviointiraportin (IPCC 2022) 
kasvihuonekaasuskenaarioille, joista tässä 
yhteydessä mainittakoon kolme: SSP1-2.6, 
SSP2-4.5 ja SSP5-8.5.

Alhaisten kasvihuonekaasupäästöjen 
SSP1-2.6 -skenaariossa hiilidioksidin netto-
päästöt putoavat nollaan vuoden 2050 tienoil-
la tai pian sen jälkeen. Sen jälkeen päästöjen 
oletetaan olevan negatiivisia eli ihmisten toi-
mintaan liittyvät hiilidioksidin nielut olete-
taan vuoden 2050 jälkeen maailmanlaajuisesti 
suuremmiksi kuin päästöt. Keskivaihtoehdon 
eli SSP2-4.5-skenaarion mukaan hiilidioksi-
dipäästöt pysyvät suunnilleen nykyisellä ta-
solla vuosisadan puoliväliin asti ja kääntyvät 
sen jälkeen laskuun. SSP5-8.5 -skenaariossa 
kasvihuonekaasupäästöt ovat hyvin suuria ja 
yhteenlasketut maailmanlaajuiset CO2-pääs-

töt suunnilleen kaksinkertaistuvat nykyisestä 
vuoteen 2050 mennessä. (Ruosteenoja 2022)

Suomessa arvioidaan korkeiden päästöjen 
skenaariossa SSP5-8.5 lämpötilan nousevan 
maailmanlaajuisten ilmastomallien mukaan 
vuosikymmenen puoliväliin mennessä noin 
+3 °C nykyisen vuoden keskilämpötilan ol-
lessa 2,9 °C (1991–2020) (Jokinen et al. 2021). 
Keskimääräisen vuosisadannan arvioidaan 
kasvavan noin +20…+25 % nykyisen vuoden 
keskisadannan ollessa 609 mm (1991–2020) 
(Jokinen et al. 2021). Vuosisadan loppuun 
mennessä korkeiden päästöjen skenaariossa 
SSP5-8.5 vuoden keskilämpötila nousisi jopa 
+6 °C ja vuosisadanta jopa +43 %. Huomion-
arvoista on, että seuraavien vuosikymmeni-
en aikana ilmastonmuutosarviot ovat melko 
samankaltaisia kaikkien päästöskenaarioiden 
osalta (Ruosteenoja et al. 2016). Vuosisadan 
puolivälin jälkeen ilmastonkehitys riippuu 
kuitenkin merkittävästi päästöjen tulevasta 
kehityskulusta (kuva 1, kuva 2).

Jokaisen päästöskenaarion mukaan on 
tuotettu kymmeniä ilmastonmuutosskenaa-
rioita, joista jokaiseen sisältyy epävarmuuk-
sia eikä mitään yksittäistä skenaariota voida 
pitää todennäköisenä ennusteena tulevasta 
ilmastosta. SSP-skenaariot eivät myöskään 
kata kaikkia mahdollisia tulevaisuuden kehi-
tysvaihtoehtoja, joten uusia skenaarioita on 
mahdollista yhä tarvittaessa kehittää (Ruos-
teenoja 2022).

Toisiinsa kytkeytyneet 
mallit kaivosympäristön 
kuormitusmallinnuksessa
Mallien ketjuuntumisella tarkoitetaan sitä, 
että yksi malli syöttää tietoa seuraavaan mal-
liin (ks. kuvat 3 ja 4). Malliketjun lopussa on 
tuotettu tieto ympäristövaikutusten arviointia 
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varten. Vesistövaikutusten kohdalla tuotettu 
tieto on arvioidun haitta-aineen pitoisuus 
vesistössä halutussa kohdassa. Mallien ket-
jussa yksittäiset mallit eroavat toisistaan mm. 
malleissa sovellettavan aika-askeleen, mal-
linnusohjelmien ja niiden kyvykkyyksien 
suhteen. Jotkin mallit ovat nk. dynaamisia 
malleja eli ne ottavat huomioon mallin edelli-
sen aika-askeleen tilanteen. Useat mallit ovat 
kuitenkin nk. steady-state -malleja. Lisäksi 
kaivosympäristötöissä on erotettava kaivok-
sen tuotantoajalle ja sulkemisen jälkeiselle 

Kuva 2. Arvioitu vuosisadannan muutos Suomessa eri SSP-ilmastoskenaarioille. 
Aineiston lähde: The World Bank Group 2021

Kuva 1. Arvioitu vuoden keskilämpötilan muutos Suomessa eri SSP-
ilmastoskenaarioille. Aineiston lähde: The World Bank Group 2021

ajalle laadittavat mallit. Tuotantoajan malleis-
sa tarkasteltava tulevaisuuden ajankohta on 
yleensä 10–30 vuoden päässä, kun taas sulke-
misen jälkeistä vaihetta kuvaavissa malleissa 
mallinnetaan jopa useiden satojen vuosien 
päässä tapahtuvia ilmiöitä.

Mallien ketju koostuu kaivosympäris-
tössä yleensä hydrogeologisista pohjavesi-
malleista, geokemiallisista malleista, vesi- ja 
ainetasemalleista, erilaisista suotovedenvir-
tausmalleista, louhosjärvimalleista ja vesis-
tömalleista. Jokainen malli on asiantuntijan 

matemaattinen jatke: mallin rakentaa ja sitä 
käyttää ihminen, joten malli ottaa huomioon 
erilaisia tekijöitä mallintajan määrittelemäs-
sä laajuudessa ja mallintajan määrittelemällä 
tavalla (AFRY 2021). 

 
Mitä tulee ottaa huomioon 
ilmastoskenaarioita ja mahdollisia 
ilmastonmuutosskenaarioita 
valittaessa?
Mallin käyttämät ilmastosyötteet
Miltei kaikki mallit käyttävät lähtötietoi-
naan sadantaa, lämpötilaa ja siitä johdettua 
haihduntaa – joko suorasti tai epäsuorasti. 
Toiset mallit, kuten louhosjärvimallit, vaativat 
kuitenkin laajemman parametrivalikoiman 
louhosjärven muodostumisen dynamiikan 
ymmärtämiseksi. Vaadittuihin parametrei-
hin kuuluvat sadannan ja lämpötilan lisäksi 
kastepiste, auringon säteily, pilvipeite, tuulen 
nopeus ja tuulen suunta (Vandenberg et al. 
2011). Näitä tietoja tarvitaan haihdunnan 
sekä veden ja ilmakehän välisen energian-
vaihdon arvioimiseen. Ilmastonmuutosske-
naarion mallintamiseksi kaivosympäristöön 
laadituissa malleissa olisi suositeltavaa so-
veltaa alueellisten ilmastomallien (Regional 
Climate Model, RCM) mukaista aineistoa. 
RCM-mallit ovat maailmanlaajuisista mal-
leista (Global Climate Model, GCM) alue-
kohtaisesti tarkennettuja malleja. Edellytys 
alueellisten ilmastomallien soveltamiselle 
kaivosympäristömalleissa on, että aineisto 
sisältää kaikki vaadittavat parametrit.

Joissakin mallinnustapauksissa mallin 
epävarmuudet ja herkkyydet voivat aiheuttaa 
sen, että ilmastoparametrien osalta keskiar-
voistaminen voi olla käytännöllinen ratkaisu. 
Esimerkiksi hydrogeologisissa pohjavesimal-
leissa mallin tulosten suurimmat epävarmuu-
det liittyvät yleensä kallion vedenjohtavuus-
arvojen lisäksi pohjaveden imeytymiseen. 
Pohjaveden imeytymiseen vaikuttavat mm. 
alueen maaperäolosuhteet, maankäyttö, topo-
grafia, geologia, pohjaveden pinnankorkeus ja 
ilmasto. Ilmastoon liittyvissä tekijöissä keski-
määräiset arvot eivät ole määrääviä, vaan ajal-
linen vaihtelevuus ja dynamiikka vaikuttavat 
merkittävästi pohjaveden muodostumiseen 
(Barthel et al. 2021). Pohjaveden imeytymi-
nen on esimerkki mallinnusparametrista, joka 
on nykyisellekin ilmastolle arvioituna – laajat 
mallinnusalueet huomioiden – parhaimmil-
laankin likimääräinen arvio. Tarkka arviointi 
vaatisi laajojen alueiden maa- ja kallioperän 
vedenjohtavuuksien ja veden varastointika-
pasiteetin tuntemista. Niiden selvittäminen 
on nykyisellä mittaustekniikalla haastava, kal-
lis ja aikaa vievä tehtävä pienillekin alueille. >
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Mille tahansa tulevan ilmaston skenaariolle 
imeytymisen arvioiminen vaatii lisäksi mer-
kittävän määrän laskentakapasiteettia ja mal-
lintajan työaikaa. Koska ilmastoskenaarioita 
on lukuisia, ja niihinkin sisältyy epävarmuuk-
sia, voi pohjaveden imeytymisen muutosten 
vaikutuksia tuloksiin olla viisaampi arvioi-
da ilmastonmuutosskenaarion mallintami-
sen sijaan herkkyystarkasteluun verrattavalla 
tekniikalla. Toisin sanoen testataan mallilla, 
kuinka suuri imeytymän muutos tarvitaan, 
jotta tuloksissa olisi selkeitä ja merkittäviä 
muutoksia.

Mallin aika-askel ja mallinnettava 
ajankohta
Yksittäisen mallin aika-askel voi vaihdella 
tuntitasolle rakennetusta mallista vuoro-
kausitason, viikkotason tai kuukausitason 
mallista jopa vuositason malleihin. Joiden-
kin mallien, kuten vesi- ja ainetasemallien, 
kohdalla on myös tyypillistä, että mallin ai-
ka-askel kehittyy hankekehityksen alkuvai-
heen vuositason malleista tuotannollisen 
ajan vuorokausitason malleihin. Jos mal-
lin aika-askel on kalenterivuosi, tai tulokset 
raportoidaan lyhyemmästä aika-askeleesta 
huolimatta keskimääräisinä vuosituloksina, 
ilmastonmuutosskenaarion sisällyttäminen 
malliin ei aina varsinkaan lähivuosikym-
meniä kuvaavissa malleissa tuo juurikaan 
muutosta nykyilmaston mukaisiin tuloksiin 
verrattuna.

Mallinnettavan ajankohdan osalta kai-
vosympäristötöissä on erotettava kaivoksen 

tuotantoajalle ja sulkemisen jälkeiselle ajalle 
laadittavat mallit. Tuotantoajan malleissa tar-
kasteltava tulevaisuuden ajankohta on yleen-
sä 10–30 vuoden päässä tulevaisuudessa, kun 
taas sulkemisen jälkeistä vaihetta kuvaavissa 
malleissa mallinnetaan jopa useiden satojen 
vuosien päässä tapahtuvia ilmiöitä. Tuotan-
tovaiheen malleissa voi olla, mallinnettavasta 
ajankohdasta riippuen, perusteltua pysytellä 
nykyilmastoa kuvaavissa malleissa. Toisaal-
ta sulkemisen jälkeisen tilanteen malleissa 
ilmastonmuutoksen vaikutukset tulisi pyr-
kiä ottamaan huomioon. Käytännöllinen lä-
hestymistapa tarkemman projektikohtaisen 
ohjeistuksen puuttuessa voisi olla soveltaa 
sulkemisen jälkeisiin malleihin ilmastoen-
nusteiden vuosisadan lopun ilmastoa esi-
merkiksi kahden päästöskenaarion mukaan 
(SSP2-4.5 ja SSP5-8.5). Sulkemisen jälkeiset 
mallit ovat yleensä vuositason malleja, mistä 
syystä ilmastonmuutoksen vaikutusta voidaan 
erillisten malliskenaarioiden sijaan tässäkin 
tapauksessa tarkastella herkkyystarkasteluun 
verrattavalla tekniikalla. Testataan siis, kuinka 
suuri yksittäisen tai useamman ilmastollisen 
parametrin muutos tarvitaan, jotta esimerkik-
si suljetun kaivannaisjätealueen vuosikuor-
mitus muuttuu merkittävästi. Lisäksi arvioi-
daan, voiko kyseisen suuruusluokan muutos 
tapahtua tietyn päästöskenaarion puitteissa.

Edellä esitetyn lähestymistavan pyrki-
myksenä on ensisijaisesti kuvata eri pääs-
töskenaarioiden vaikutus mallinnettavan 
ilmiön muutossuuntaan ja muutoksen suu-
ruusluokkaan. Lähestymistapa soveltuu pitkiä 

aika-askelia käyttäviin mallei-
hin, joissa yksittäisen ilmas-
tonmuutosskenaarion sisäinen 
dynamiikka ei ole merkittäväs-
sä roolissa. Tässä sovelluksessa 
päästöskenaarioita kuvaavi-
na malleina voidaan käyttää 
esimerkiksi keskiarvoistettu-
ja malleja tai jopa yksittäistä 
päästöskenaariota kuvaavaa 
ilmastonmuutosskenaariota.

Mallin tulosten 
jatkokäyttökohteiden 
huomioon ottaminen
Jokainen kaivosympäristöön 
tehtävä malli vaatii oman 
asiantuntijamallintajan, joka 
ymmärtää mallinnettavan 
kokonaisuuden lisäksi käyt-

tämänsä mallin kyvykkyydet. Yleisesti olisi 
kuitenkin kannustettavaa, että vaikutusar-
viointeihin tähtäävissä töissä mallien tavoit-
teet määritettäisiin, ei mallikohtaisesti, vaan 
tähdäten aina seuraavan mallin / seuraavien 
mallien käyttötarkoituksiin. Mallinnuspolun 
visualisointi (kuva 3, kuva 4) on hyvä työkalu 
mallintajien välttämättömien keskusteluyh-
teyksien määrittämiseksi. Mallintajien välillä 
käytävän keskustelun tulisi olla konkreettista 
ja yksityiskohtaista: on sovittava mallien vä-
lillä siirtyvät parametrit, yksiköt, aika-aske-
leet, dataformaatit jne. Myös kunkin mallin 
käyttämä ilmastoaineisto parametreineen 
tulisi keskustella läpi samoin kuin mallien 
kyvykkyydet ja aikomukset käsitellä ilmas-
tonmuutosaineistoa. Peräkkäisten mallien 
jatkumossa yksittäinen malli voi käyttää il-
mastonmuutostietoa suoraan tai välillisesti. 
Esimerkiksi geokemiallinen suotovesimalli 
voi ottaa ilmastonmuutoksen vaikutuksen 
sadantaan huomioon välillisesti, osana maa-
perä-kasvillisuus-ilmastomallin tuloksista 
tulevaa syötettä. Ilmastonmuutoksen vaikutus 
lämpötilaan taas on käsiteltävä geokemialli-
sessa mallissa myös suoraan. Keskustelemalla 
riittävän aikaisessa vaiheessa yksityiskohtai-
sesti mm. ilmastoaineistojen käytöstä voidaan 
välttää turhaa työtä esimerkiksi aineistoha-
kujen osalta.

Ilmastollisten ääriolosuhteiden 
mallintaminen
Useissa kaivosympäristöön laadittavissa mal-
leissa analysoidaan ja mallinnetaan ilmas-
tollisia ääriolosuhteita. Hyviä esimerkkejä 
tällaisista malleista ovat kaivosten vesi- ja 
ainetasemallit, joiden tuloksissa (esimer-
kiksi kaivoksen vesikierron ylimääräveden/

Kuva 3. Esimerkki toisiinsa kytkeytyneistä malleista kaivoksen tuotantovaiheen 
vesistövaikutusten arvioinnissa
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purkuveden määrä) usein esitetäänkin kes-
kiarvoisten tulosten lisäksi 10–90 tai 5–95 
prosenttipisteen luottamusvälin tulokset tai 
muulla tapaa ilmastollisten ääriolosuhteiden 
mallinnustulokset. Monissa muissa malleissa 
ilmastolliset ääriolosuhteet ja niiden vaiku-
tukset mallin tulosten muutossuuntiin ja 
suuruuteen arvioidaan usein herkkyysana-
lyysin keinoin. Varsinkin lähitulevaisuuteen 
tähtäävissä malleissa historiailmastoon pe-
rustuvan ääritilanteiden analyysin voidaan 
katsoa kattavan arvioidun tulevaisuuden 
ilmastonmuutoksen ja siten ilmastonmuu-
toksen erillinen skenaariomallinnus näissä 
malleissa ei tuo lisäarvoa tulosten tulkintaan. 
On kuitenkin ymmärrettävä, että ilmaston-
muutoksen myötä myös ilmastolliset ääriolo-
suhteet muuttuvat ja siten myös historiail-
mastoon perustuvat ääritilanneanalyysit on 
uusittava aika ajoin.

Johtopäätökset
Ilmastonmuutos on jo vaikuttanut ja tulee 
vastakin vaikuttamaan Suomen ilmastoon. 
Yleiset muutossuunnat ovat hyvin tiedos-
sa, mutta ilmastonmuutosskenaarioita on 
lukuisia, eikä mitään yksittäistä skenaariota 
voi pitää todennäköisenä ennusteena tule-
vasta ilmastosta.

Kaivosympäristötöissä laadittavia malleja 
on myös lukuisia ja jokaisen mallintajan tu-
lisikin ottaa ilmastonmuutos huomioon mal-
linnuksessaan ja sen tulosten tarkastelussa. 
Tämä ei kuitenkaan välttämättä tarkoita aina 
erillisen ilmastonmuutosskenaarion mallin-

tamista, vaan voi olla myös sanallinen kuvaus 
ilmastonmuutoksen aiheuttamista muutos-
suunnista mallin tulokseen.

Syy ilmastonmuutosskenaarion mallin-
tamatta jättämiseen voi johtua esimerkiksi 
saatavilla olevan aineiston rajoitteista, kyvyt-
tömyydestä arvioida mallinnuksen kannalta 
kriittisiä parametreja muuttuvassa ilmastossa 
tai mallinnuksessa käytettävän aika-askeleen 
soveltumattomuudesta ilmastonmuutosske-
naarion mallintamiseen. Lähitulevaisuuden 
osalta ilmastonmuutosskenaarion mallinta-
minen voidaan myös korvata mallintamalla 
sellaisia ääritilanteita, joiden voidaan katsoa 
kattavan ilmastonmuutoksen vaikutukset. 
Jotta kaivoshankkeissa ja kaivoksilla pääs-
täisiin jatkossa systemaattiseen menettelyyn 
ilmastonmuutoksen vaikutusten arvioinnissa 
osana ympäristövaikutusarviointeja, kaivos-
ten tulisi laatia omat viitekehyksensä ilmas-
tonmuutoksen huomioon ottamiseen. Tämä 
voi yksinkertaisimmillaan tarkoittaa jonkun 
tai joidenkin valittujen päästöskenaarioiden 
huomioon ottamisen edellyttämistä kaikissa 
kaivoksen vaikutusarviointityöhön liittyvis-
sä tehtävissä. 
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UUTISIA ALALTA

Jani Lampinen kertoo, että asiakkaat luottavat Teknikumin 
keraamiletkuratkaisuihin hiertävien materiaalien siirrossa ja osaavat kysyä 
hyvien käyttökokemusten ja havaittujen kustannussäästöjen myötä myös 
erilaisia liitäntä-, kartio- ja käyrätuotteita.

Teknikum TITAN keraamiletku kestää “isältä pojalle” erittäin haastavissa 
karkeiden ja hiertävien materiaalien siirtolinjastoissa

 ▲ Teknikumin myyntipäällikkö Jani 
Lampinen on tuttu näky useilla kaivok-
silla ja rikastamoissa. Hän on tehnyt 
pitkän uran teollisuusletkujen parissa 
ja tuntee hiertävien materiaalien siirtä-
misen haasteet erilaisissa prosesseissa. 
Lampinen on nähnyt kehityksen vuosien 
saatossa metalliputkesta ja kumiletkus-
ta keraamisisäpintaan. Viimeisimmät 
kehitysaskeleet ovat kulutuspinnastaan 
langattomasti kertovat älyletkut ja ko-
ko toimialan ympäristöystävällisimmät 
materiaalivalinnat. Teknikumin tuoteke-
hitys toimii tiiviissä yhteistyössä asiak-
kaiden kanssa, ja tuloksista on päässyt 
hyötymään koko kaivosala. Asiakkaiden 
tuottavuus, ylläpitokustannukset ja käyt-
töturvallisuus ovat ottaneet harppauksia 
eteenpäin viimeisimpien kehitysaskelei-
den myötä. Teknikumin toiminnan arvot 
ovat turvallisuus, ympäristöystävällisyys 
ja vilpittömyys.

MYLLYVUORAUKSESTA LETKUIHIN JA 
PUTKIIN, TURVALLISUUS EDELLÄ
”Kun kysymme asiakkailta palautetta, esiin 
nousevat Teknikumin laaja-alainen asian-
tuntijuus ja palveluhalu haastavienkin pro-
jektien ratkaisemiseksi. Asiakkaat myös ar-
vostavat entistä enemmän kotimaisuutta ja 
sitä, että esimerkiksi tekninen tuki on hel-
posti saatavilla”, Lampinen kertoo. 

”Tehtaallamme Sastamalassa käyneet 
asiakkaat ovat olleet vaikuttuneita näke-
mästään.”

Teknikum valmistaa asiakaskohtaisia 
polymeeriratkaisuja vaativiin ympäristöi-
hin, mm. myllyvuorauksia, kumioituja put-
kia ja materiaalinsiirtoletkuja. Asiakkaat 
ovat myös olleet positiivisesti kiinnostu-
neita Teknikumin asettamista tavoitteista 
kehittää toimintaa turvalliseen ja ympäris-
töystävällisempään suuntaan. Tämä asia 
nouseekin nykyisin puheenaiheeksi mel-
kein kaikkien asiakkaiden kanssa jossain 
vaiheessa.

”Meidät on valittu turvallisuusnäkö-
kulmasta parhaaksi toimittajaksi saitilla. 
Viime vuonna lanseerasimme myös mark-
kinoiden ensimmäisen kierrätyskumia 
hyödyntävän materiaalinsiirtoletkun. Ke-
hitystyö on osa liiketoimintastrategiaa, ja 
olemme sitoutuneet mm. Pariisin ilmasto-

sopimukseen Science Based Targets -aloit-
teella”, Lampinen kertoo.

Kestävää kehitystä edustaa myös Tekni-
kumin pioneerityö, keraamiletku.

”Keraamiletkusovelluksia on yleisesti 
käytössä esim. kaivosten rikastamoproses-
seissa, joissa erityisesti karkeiden ja hier-
tävien materiaalien erotteluprosesseissa 
siirtolinjastoihin kohdistuu voimakasta ku-
lumista”, Lampinen sanoo.

”Aluksi keraamiletkuvalikoimassa keski-
tyttiin eri prosessien suorien teräs-, muo-
vi- ja letkuputkilinjojen korvaamiseen, 
mutta nopeasti asiakkaiden hyvien käyttö-
kokemusten ja havaittujen kustannussääs-
töjen myötä kiinnostus keraamisovellusta 
kohtaan lisääntyi myös linjastojen muis-
sa haastavissa tuotteissa, joita ovat erilai-
set liitäntä-, kartio- ja käyrätuotteet”, hän 
jatkaa.

TEKNIKUM TITAN -TUOTEPERHE KATTAA 
MATERIAALINSIIRTOON KEHITETYT 
LETKUT JA KUMIOIDUT PUTKET
Teknikumin keraamiletkuratkaisuja ja ku-
mioituja putkia on toimitettu vuosikymmen 
Suomessa ja Norjassa kaivoksille ja teräs-
tehtaille, Ruotsissa useille kaivoksille sekä 
Saksaan, Espanjaan ja ennen Ukrainan so-

taa Venäjälle. Erinomaiset referenssit ovat 
helpottaneet myyntiä, ja tällä hetkellä toi-
mituksia menee mm. Afrikkaan. Globaalisti 
isojen koneenrakentajien projektien myö-
tä tuotteita kulkeutuu ympäri maailman – 
missä vain vaativan ympäristön tuotteita 
kaivataan.

”Keraamiletkusovellusten kehityskaari 
perustuu sopivan keraamilaadun valintaan 
useiden kulutustestien perusteella. Let-
kurakenteen suunnittelu ja laadukkaiden 
kumimateriaalien yhdistäminen tarjoaa 
erinomaisen kulutuskestävyyden vaikeim-
missakin kohteissa. Nykyisin keraamilet-
kusovellus onkin monesti räätälöity asi-
akkaan prosessin käyttötarpeen mukaan, 
esim. halkaisijan, pituuden ja paineluokan 
tai erityyppisten laippaliitosratkaisujen 
mukaan”, Lampinen kertoo.

”Monesti asiakkaalla on haasteellinen 
kulutuskohde jossain prosessin vaihees-
sa, ja siihen ryhdytään selvittämään uusia 
ratkaisuvaihtoehtoja yhdessä Teknikumin 
kanssa. Tätä kautta usein päädytään keraa-
miletkuratkaisuun”, Lampinen kuvaa pro-
sessia.

”Asiakkaat, joilla on jo hyviä käyttöko-
kemuksia keraamiletkusovelluksista, osaa-
vat yleensä kysyä heti, löytyisikö keraami-
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letkujen laajennusmahdollisuuksia myös muihin prosessin 
haastaviin kohteisiin”, hän jatkaa.

ONGELMANRATKAISUKYKY YTIMESSÄ
Lampinen on todistanut urallaan mielenkiintoisia onnistumi-
sia. 

”Yhdellä kaivosasiakkaalla oli haasteellinen kulutuskoh-
de rikastamossa, jossa alitelinjan karkea ja erittäin kuluttava 
materiaali aiheutti kyseiseen putkilinjaosuuteen vaihtotarvet-
ta muutamien kuukausien välein. Tähän sitten suunniteltiin 
yhdessä asiakkaan kanssa sopiva keraamiletkuratkaisu”, hän 
muistelee.

”Vaihtotarve saatiin pidennetyksi reiluun kahteen vuoteen 
ja asiakkaalle merkittäviä säästöjä kunnossapitokustannuk-
sissa”, Lampinen kertaa keraamiletkun tarjoamia parannus-
mahdollisuuksia.

Lampinen katsoo tulevaisuuteen mielenkiinnolla, sillä ke-
hitysprojekteille ei näy loppua.

”Olemme Teknikumilla luoneet vision, jossa olemme asiak-
kaalle selvä ykkösvalinta”, hän kertoo.

”Sellainen inspiroi omaakin henkilöstöä pysymään kehi-
tyksen kärjessä. Asiakasvierailut ovat meille juhlapäiviä, kos-
ka ne ovat usein johtaneet uusiin mahdollisuuksiin asiakkai-
den kanssa.”

Teknikumin letkuliiketoiminnan johtaja Timo Kokkonen esitteli 
Alihankinta-messuilla uutta ympäristöystävällisempää, 
kierrätyskumia hyödyntävää TITAN keraamiletkua.

Teemme tulevaisuutta
yhteistyön ja

innovaatioiden kautta
Bolidenin tavoitteena on olla maailman 

ilmastoystävällisin ja arvostetuin metallien 
tuottaja. Teemme joka päivä töitä sen eteen, 

että olemme oman toimialamme kärkeä 
vastuullisuudessa ja teknisessä kehityksessä.

Drive change for
generations to come
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Yhteistyöllä parhaat prosessi- ja ympäristöratkaisut 
kaivosteollisuuden tarpeisiin 

Kattava tuoteportfolio varmistaa prosessien tehokkuuden

Tamperelainen perheyhtiö Haarla Oy on teollisuuden materiaalitoimittaja, joka tuntee asiakkaidensa prosessit raaka-
aineista lopputuotteeseen saakka. Meille on tärkeää, että asiakkaamme saavat korkealuokkaisten materiaalien lisäksi 
asiantuntija-apua teollisten prosessiensa tehokkuuden optimoimiseen.

Tarjoamme yhdessä maailmanlaajuisen erikoiskemikaalien valmistaja Innospecin kanssa kokonaisvaltaisia palveluita 
ja ratkaisuja kaivosteollisuudelle. Haarla on Innospecin virallinen edustaja ja jakelija Pohjoismaissa. Yhteistyö tukee 
asiakkaidemme tuotantoprosesseja ja parantaa lopputuotteiden laatua entisestään. Meidän kauttamme saat käyttöösi 
parhaat raaka-aineet ja teknologiat – the Good Choices. 

Haarla Oy – asiantuntija vierelläsi
Missä on prosesseja, siellä on Haarla. Olemme perheyritys, 
jolla on yli 60 vuoden kokemus raaka-aineiden ja ratkaisujen 
tarjoamisesta eri teollisuusalojen tarpeisiin. Luotettavilta 
tavarantoimittajiltamme saamamme raaka-aineet, optimoidut 
logistiikkaratkaisut ja tehokkaat prosessit ovat hyviä valintoja, 
jotka syntyvät vuosikymmenten kokemuksen myötä. 

Lisätietoja Haarlasta osoitteessa 
www.haarla.fi

Innospec
Innospec valmistaa ja toimittaa erikoiskemikaaleja 
maailmanlaajuisesti eri teollisuusalojen tarpeisiin. 
Jo pitkään öljy-, polttoaine-, maatalous- ja 
kodinhoitokemikaaleista tunnettu Innospec on viime 
vuosina kasvanut myös kaivosalalla tarjoamalla metallien 
erottelun ja hydrometallurgian tuotteita sekä palveluita.  

Lisätietoa Innospecistä osoitteessa
www.innospec.com

Arvometallien erottelu ja talteenotto on monimutkaista: samassa malmissa esiintyy usein monia eri arvometalleja 
pieninä pitoisuuksina, jolloin niiden erottelu vaikeutuu. Laajan asiantuntemuksemme avulla voimme auttaa 
asiakkaitamme löytämään optimaalisen ratkaisun, joka varmistaa tehokkaan prosessin – myös tulevaisuudessa.

Haarla tarjoaa asiakkailleen laajan valikoiman Innospecin tuotteita erityisesti metallien talteenottoa, vedenkäsittelyä ja 
hydrometallurgiaa varten. Valikoimaamme kuuluu esimerkiksi pinta-aktiivisia hydrometallurgian kemikaaleja, 
saostumanestokemikaaleja, orgaanisia koagulantteja ja flokkulantteja, pölynsidontakemikaaleja sekä 
vedenkäsittelyn ratkaisuja. 

Jos haluat keskustella mahdollisesta yhteistyöstä kanssamme, ota yhteyttä:

Markus Peräkylä
markus.perakyla@haarla.com
+358 40 723 5262

Antti Löhönen
antti.lohonen@haarla.com

+358 50 562 8302

Tutustu tuotteisiin tarkemmin:

Dehscofix SC12: Tehokkuutta metallien 
liuotukseen
Innospecin kehittämä koagulantti Dehscofix SC12 
on tehokas apu kolloidisen silikaatin hallintaan. 
Dehscofix SC12 tehostaa metallien talteenottoprosessia 
minimoimalla kolloidisen silikaatin vaikutuksia metallien 
liuotusvaiheessa laskeutukseen liuotuksen jälkeisillä 
saostimilla. Tuotteen annostelu on helppoa ja se on 
tehokas useissa eri pH-pitoisuuksissa.

Kullan talteenottoa tehostava tuotteemme Dehscofix 
DG30 toimii sekä CIL- että CIP-piireissä. Arvokasta kultaa 
tarttuu aktiivihiiliprosessissa usein myös mikroskooppisiin 
hiilipartikkeleihin, joista sen talteenotto on lähes 
mahdotonta. Tätä ns. ”preg robbing” -ilmiötä vastaan on 
nyt kehitetty tehokas kemikaali Dehscofix DG30 – jotta 
yksikään kultahippu ei enää menisi hukkaan.

Dehscofix DG30: Kullanarvoinen 
ratkaisu aktiivihiiliprosessiin
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Jäälabrassa syntyy jäätä hylkiviä pinnoitteita
Modifioitu julkaisusta 17.11.2022
Tampereen yliopisto

Materia-lehti käynnistää numerosta 2/2023 alkaen uuden Uutisia tutkimusmaailmasta –palstan. Palstalla julkaistaan 
yliopistojen, korkeakoulujen ja tutkimuslaitosten uutisia, jotka liittyvät lehtemme toimialaan ja kiinnostavat lukijakuntaamme. 
Toivomme palstalle runsasta käyttöä! 

MIKA KANERVA/TAMPEREEN YLIOPISTOMaaliskuun 2023 alusta Tampereen yli-
opistossa aloittanut pinnoitustekniikan 
tenure track -professori Heli Koivuluoto 
johtaa myös vuonna 2013 aloittaneen 
jäälaboratorion toimintaa. Laboratori-
ossa työskentelee nyt yhdeksän tutki-
jaa. 

Tuulivoimaloiden lapoihin, len-
tokoneiden siipiin ja sähkölinjoille 
kertyvä jää aiheuttaa joka vuosi mer-
kittäviä kustannuksia ja vaaratilantei-
ta. Haasteita vastaan taistellaan mm. 
kehittämällä pinnoitteita, jotka estävät 
jään tarttumista erilaisille pinnoille.

- Kehitämme jäälabrassamme eri-
laisia pinnoitteita, joista jää irtoaa 
helposti. Jäätä hylkivä pinta on usein 
liukas ja sileä. Pinnoitus valitaan aina 
pinnoitettavan materiaalin mukaan, 
kertoo professori Heli Koivuluoto.

Kehitystyössä tavoitellaan jään hyl-
kivyyden lisäksi esimerkiksi kestävää 
rakennetta, uv-suojaa ja korroosion 
kestävyyttä. Koivuluoto mainitsee esi-
merkkinä kuplahallit.

- Raskas jää- ja lumikuorma aiheut-
tavat romahdusvaaran. Jos hallin katto 
pinnoitettaisiin, niin lumi tulisi itses-
tään ja tasaisemmin alas, Koivuluoto 
sanoo.

Pinnoite voisi estää jäätä kerty-
mästä myös muun muassa aurinkopa-
neleiden tai junavaunujen alla sijaitse-
vien koneistojen pinnoille.

Termisellä ruiskutuksella hyviä 
tuloksia
Tällä hetkellä ryhmä tutkii neljää eri-
laista tapaa tehdä jäätä hylkiviä pinto-
ja. Termisessä ruiskutuksessa pinnoi-
temateriaali sulatetaan ja ruiskutetaan 
käsiteltävään pintaan, johon se jäh-
mettyy. Menetelmän tuoreita tutkimus-
tuloksia on hakekonttien sisäpinnan 
käsittelystä.

- Ongelma oli hakekonttien sisä-
seinämiin kiinni jäätyvä hake. Kontin 
sisäpintaan ruiskuttamamme neste-
mäinen pinnoite ratkaisi ongelman. 
Huokoiseen polymeeripintaan imeytet-
ty neste helpotti hakkeen irtoamista, 
Heli Koivuluoto kuvailee.

Muita jään kertymistä estäviä pin-
noitustapoja ovat kiinteä, sileä po-
lymeeripinta, joka voisi toimia esi-
merkiksi terässilloissa; modifioitu 
menetelmä, jossa esimerkiksi vahoja 
viedään rakenteen sisään ja metallien 
pinnoittaminen kiinteillä lisäaineilla 
kuten keraameilla.

Jäälabrassa on pakkashuone, 
kylmähuone ja tuulitunneli
Hervannassa sijaitseva jäälaboratorio 
mahdollistaa sekä jäätymistutkimuk-
sen että pinnoitteiden kehittämisen. 
Lämpötilaltaan välillä –5 ja –35 °C 
toimivassa pakkashuoneessa tutki-
taan jäätymistä. Huoneen tuulitunne-

lin maksimi tuulinopeus on 25 m/s ja 
siellä simuloidaan jäänmuodostumis-
ta ulko-olosuhteissa. Kylmähuoneen 
lämpötilan voi säätää välille–50 ja 
–80 oC esim. pitkäkestoista syklistä 
jäätymistestausta varten.

- Uudessa kylmähuoneessa tut-
kimme esimerkiksi, miten jäänpois-
tolaitteilla saadaan poistetuksi jäätä. 
Voimme myös mitata voimaa, jolla jää 
lähtee irti pinnasta, Koivuluoto mai-
nitsee.

Jäälaboratorio tekee myös tilaus-
tutkimusta. Esim. nestetäytettyjä ja 
termisesti ruiskutettuja pintoja tes-
tattiin kenttäolosuhteissa Lohtajalla 
yhteistyössä Puolustusvoimien kans-
sa. 

Lisätiedot:Heli Koivuluoto 
040 849 0188 
heli.koivuluoto@tuni.fi
Alkuperäinen teksti: 
Anna Aatinen/Tampereen yliopisto



MATERIA 2 – 2023 85

In memoriam

Tutkija ja tietopalvelun kehittäjä 
Rautaruukilla tutkijana ja tieto-
palvelun kehittäjänä uransa tehnyt 
Kaarina Lounamaa (o.s. Juntumaa) 
kuoli 3.12.2022 Helsingissä. Hän 
oli syntynyt 12. tammikuuta 1923 
Oulussa. 

Talvisodan syttyminen 30.11.39 
katkaisi alle 17-vuotiaana Kaarinan 
nuoruuden. Hänen ikäluokkansa sai 
valkolakin kirjoittamatta. Sotavuo-
sina hän toimi lottana ilmatorjunta-
tehtävissä Äänislinnassa, Ahvenan-
maalla ja Suomenlinnassa. 

Rauhan tultua Kaarina hakeutui 
Teknilliseen korkeakouluun, missä 
opintosuunnaksi valikoitui kemian 
osasto ja sieltä metallurgia. Hän oli 
ensimmäisiä metallurgiaa opiskel-
leita naisia maassamme. 

Opinnot edistyivät ripeästi ja 
diplomi-insinöörin tutkinto hyväksyttiin arvosanalla oi-
vallinen 25.1.1949. Opintojen ohella hän toimi fysikoke-
mian assistenttina kemian osastolla vuodesta 1946 tam-
mikuuhun 1952. 

Avioiduttuaan Niilo Lounamaan kanssa 1951 Kaarina 
muutti perheineen Ruotsiin 1952. Siellä hän työskenteli tut-
kijana Boforsilla. Samalla hän kuitenkin jatkoi opintojaan 
ja suoritti tekniikan lisensiaatin tutkinnon 1955. 

Perhe palasi Suomeen 1966 ja asettui aviomiehen työn 
vuoksi asumaan Ouluun. Noihin aikoihin rakennettiin Rau-
taruukin terästehdasta Raaheen. Tutkimustoiminnan käyn-
nistäjä TkT Krister Relander rekrytoi Kaarinan apulaisek-
seen 1966. Tutkijana ja myöhemmin vanhempana tutkijana 
Lounamaa palveli yhtiötä eläkkeelle jäämiseensä saakka. 

Kaarina oli vaatimaton, mutta energinen ja idearikas 
persoonallisuus, joka omasi valtavan tietomäärän ja kartut-
ti osaamistaan kaiken aikaa – myös vapaa-aikanaan. Hän 
osasi usein ennakoida tulevia tarpeita ja yhdistellä tieto-
ja luovasti. Pohdinnoistaan hänellä oli tapana kirjoittaa 
lyhyitä selvityksiä pöytälaatikkoon vastaisuuden varalle. 

Kehitystoimen ohella Kaarina sai vastuulleen myös tie-
topalvelun kehittämisen. Ensimmäisiä tehtäviä tällä saralla 

oli luoda kontaktit alan johtaviin 
tietolähteisiin ja toiseksi organi-
soida sekä yhtiöön hankittu että 
yhtiön sisällä syntynyt tieto siten, 
että se oli helposti kaikkien tar-
vitsijoiden käytettävissä.

Tiedonhaun ohella Kaarina 
arvosti tiedon jatkojalostamista. 
Ei riittänyt pelkkä dokumenttien 
löytäminen, vaan oleellinen tieto 
piti myös kaivaa esiin artikkelis-
ta. Kirjallisuuspalveluinsinöörit 
tekivät tiedonhakujen lisäksi kir-
jallisuustutkimuksia ja katsauksia 
eri aloilta. Kilpailijoita koskevat 
tiedot ja matkaraportit löytyivät 
helposti yksistä mapeista. 

Esimiehenä Kaarina Louna-
maa oli vaativa, mutta kannustava 

ja oikeudenmukainen. Omaa rooliaan korostamatta hän 
teki vuosikymmenien ajan arvokasta työtä yhtiön hyväksi. 

Myös kotioloissa oikeudenmukaisuus, muiden kuun-
teleminen ja ymmärrys olivat hänen leimaavimmat piir-
teensä. Erittäin laaja tietämys ja analyyttisyys herättivät 
kunnioitusta kaikissa hänen läheisissään. Lapsenlapsille 
hän oli viisauden perikuva, jolta sai vakuuttavan vastauk-
sen kaikkiin kysymyksiin. 

Intensiivinen ansiotyö ja toimiminen kolmilapsisen 
perheen äitinä jättivät niukasti aikaa omille harrastuk-
sille, kirjallisuudelle ja taiteelle, joista Kaarina nautti suu-
resti. Erityisesti merkittävät ulkomaiset historiaromaanit 
kiinnostivat häntä. Jaan Kross oli hänen mielikirjailijansa. 

Kaarina hankki elämänsä aikana runsaasti suomalaista 
maalaustaidetta, josta seinät vähitellen täyttyivät. Aviopuo-
liso harrasti kasvien kuvaamista, ja Kaarina kulki hänen 
kanssaan kuvausretkillä eri puolille Suomea. Eläkkeellä 
ollessaan hän toimi laajan suvun historian tietolähteenä 
ja arvostettuna vanhimpana edustajana. 

KIRJOITTAJAT:
VEIKKO HEIKKINEN TYÖTOVERI
PERTTI LOUNAMAA POIKA
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Suomalaiset suuryritykset jättävät EU-rahat muille, 
vaikka niillä voisi korjata osaajapulan
Toimin muutaman suomalaisen kollegan tavoin EU-komission Horizon Europe 
-puiteohjelman kansallisissa tukiryhmissä. Tuoreet EU-rahoituksen hakemisen, 
saamisen ja jakautumisen tilastot tuottivat sekä iloa että surua.

Suomi on viimeisen kuuden vuoden aika-
na jonkin verran lisännyt osallistumistaan 
EU:n puiteohjelmiin. Hakemusmäärämme 
ja rahoituksen saantomme ovat kasvaneet. 
Suomalaisia on nyt EU-ohjelmissa mukana 
enemmän kuin koskaan, ja olemme mukana 
useammassa konsortiossa kuin koskaan ja 
Suomen saama rahoitusmäärä on kasvanut 
n. 50 % vuoden 2017 tilanteeseen verrattuna. 
Asetimme yhdessä Teknologiateollisuus ry:n 
kanssa vuonna 2017 tavoitteeksi Suomen 
EU-rahoitussaannon kaksinkertaistamisen. 
Oikealla tiellä siis ollaan. EU-rahoitus on 
puolitoistakertaistettu, mutta vielä ei olla 
lähelläkään maalia.

Suomeen on tullut 452 M€ Horizon Eu-
rope -rahoitusta eli 2,9 % koko ohjelman 
budjetista. Suomen osallistumisten onnis-
tumisprosentti on noussut ja on jo yli 25, 
kun EU-keskiarvo on 23 %. Suomalaisten 
hakemusten läpimenoprosentti on 23, kun 
EU-keskiarvo on 17 %. Menestymme siis 
hakemuksen tielle lähtiessämme paremmin 
kuin suuri osa muista maista. 

Maatarkastelussa Suomi häviää vertailu-
ryhmässään kaikille Pohjoismaille, Itävallalle 
ja Alankomaille saadun rahoituksen ja pro-
jektien kokonaismäärässä. Henkilöä kohti 
lasketussa määrässä vain Tanska ja Alanko-
maat ovat meitä parempia.

Julkiset tutkimuslaitokset, korkeakoulut 
ja kunnalliset aluekehitysyhtiöt ovat tuoneet 
EU-rahoituksestamme 73 %. Siis kolme nel-
jäsosaa saannostamme menee muualle kuin 
liiketoiminnan kehittämiseen! EU-rahoitus-
ta on tietenkin haettava akateemiseen tutki-
mukseenkin, ja VTT on tehnyt ansiokasta 
työtä EU-hakemusten voittamisessa. VTT:n 
hankkeissa on tyypillisesti ainakin jonkin-
lainen kytkentä yrityksiin. Yritysten osuuden 
tulisi silti olla nykyistä suurempi.

PK-yritykset ovat menestyneet erityises-
ti European Innovation Councilin Accelera-
tor-ohjelmassa. PK-yritykset ovat kotiutta-
neet 17 % Suomen saannosta. Pk-yritysten 

osallistujamäärä on viime vuosina lisäänty-
nyt, ja ne ovat saaneet suurehkoja summia 
suhteessa kokoonsa. Tämä on hyvää kehi-
tystä, mutta rajautuu yhteen instrumenttiin 
ja rajoittaa yrityskoon vuoksi absoluuttista 
EU-rahoituksen saantoa.

Suuryritykset ovat Suomessa passiivisia 
EU-rahoituksen hakemisessa, konsortioihin 
osallistumisessa, Brysselissä vaikuttamisessa 
ja EU-rahoituksen hyödyntämisessä omaan 
kasvuunsa. Tavanomainen 1-10 miljardia lii-
kevaihdoltaan oleva eurooppalainen yritys 
rekrytoi ja kouluttaa suuren osan insinöö-

rityövoimastaan EU-rahoitetuilla hankkeil-
la, hankkii asiakkaita ja tuotekehitystyönsä 
hyödyntäjiä Brysselissä muodostettavista 
konsortioista ja huolehtii jatkuvasti n. 20-40 
henkilön vahvuisen TKI-osaston ylläpidosta 
EU-varoin. Jostakin syystä Suomessa tämä 
malli ei ole kovin tunnettu. Niinpä 20 suu-
rimman EU-rahoitusta saavan organisaa-
tion joukossa ovat Suomesta kaupallisina 
toimijoina vain Wärtsilä ja Sumitomo Foster 
Wheeler Energy.

Suomalaisten suuryritysten hakemuksis-
ta yli 22 % on mennyt läpi, kun yliopistoissa 
vastaava luku on 18 %. EU-rahoituksen ko-
tiuttaminen on siis yrityksille helppoa, se ei 
vaadi muuta kuin etupainotteista työtä. Kun 
koneiston saa pyörimään, se jauhaa monille 
rahaa ja osaajia. 

DIMECC Oy yhdistää parhaan osaa-
misen teollisuudesta ja tutkimukses-
ta 15 vuoden kokemuksella.  
DIMECCin ekosysteemien ja ohjel-
mien toimijat ovat vuodesta 2008 
alkaen saavuttaneet dokumentoi-
dusti menestyksekkäitä ratkaisuja. 
Ylivertaisen tuottavuuden asiakkai-
den hyväksi luovat tavoittamamme 
yli 400 organisaation ja 2 000 ihmi-
sen osaaminen sekä kokemus lähes 
miljardin euron hankekannan fasili-
toinnista.

TEKSTI: HARRI KULMALA, TOIMITUSJOHTAJA 
DIMECC OY
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KIMMO JÄRVINEN
TOIMITUSJOHTAJA
METALLINJALOSTAJAT RY
P. 043 825 7642 

EU:n uusi vihreä teollisuuspolitiikka 
– unohtuiko metallinjalostusteollisuus ?
USA:n Inflation Reduction Act (IRA) näyttää vihdoin herättäneen 
Brysselin päättäjät ymmärtämään, että on mahdollista harjoittaa 
ennakoivaa ja hiilineutraalia teollisuuspolitiikkaa, joka keskittyy 
teollisuuden kilpailukyvyn parantamiseen sen sijaan, että luotaisiin 
jatkuvasti uusia velvoitteita ja tavoitteita, joita sitten täydennetään 
hajanaisella ja epävarmalla kriisituella. 

Vastauksena IRA:lle EU:n komissio julkaisi helmikuussa oman 
Green Deal Industrial Plan for the Net-Zero Age -suunnitelmansa.  
Suunnitelman tarkoituksena on yksinkertaistaa ja lisätä lainsäädän-
nön ennustettavuutta, nopeuttaa valtiontukien saatavuutta, kehittää 
vihreään siirtymään liittyvää osaamista ja varmistaa kestävän kehi-
tyksen mukaisen kaupan ja toimitusketjujen toimivuutta. 

Suunnitelmissa määritellään vihreää teollista tuotantoa koskevat 
tavoitteet vuoteen 2030 mennessä, tarjotaan yksinkertaistettu säätely-
kehys investoinneille (akut, aurinkoenergia, varastointiteknologiat) ja 
otetaan käyttöön keskitetty asiointipiste lupaprosessien nopeuttami-
seksi. Lisäksi kehitetään eurooppalaisia standardeja, joilla edistetään 
keskeisten teknologioiden (aurinkopaneelit ja tuuliturbiinit) nopeaa 
käyttöönottoa, perustetaan säätelykehys läpimurtoteknologioiden 
testaamiseksi sekä nopeutetaan tuotteiden markkinoille saattamista 
koskevien lupien/sertifiointien hakumenettelyä. 

Metallinjalostuksen näkökulmasta näyttää kuitenkin siltä, että 
EU:n päättäjät eivät ole täysin ymmärtäneet IRA:n ydintä. Vihreän 
nettonollakehityksen perustan muodostaa nimittäin teräksen ja me-
tallien päästötön valmistus. Metallit ovat olennaisen tärkeitä, jotta 
puhtaan teknologian arvoketjuista tulisi kiertotalouteen perustuvia 
ja hiilineutraaleja. 

Tämän vuoksi EU:n teollisuuspolitiikassa on oltava kokonaisvi-
sio, jossa otetaan huomioon myös ne keskeiset tuotantoketjun alku- 
ja loppupään toimialat, jotka ovat välttämättömiä EU:n ilmasto- ja 
kiertotaloustavoitteiden saavuttamiseksi. Kilpailukyky on avainase-
massa puhtaiden investointien houkuttelemisessa EU:hun, kuten in-
flaation alentamista koskeva laki tekee Yhdysvalloissa.

Arvioimme, että IRA yhdessä Yhdysvaltain energiaministeriön 
lisäresurssien kanssa voi tarjota vähintäänkin 85 miljardin dollarin 
rahoituksen vihreän teräksen ja hiilivapaan energian tuotantoon. 
Euroopan terästeollisuuden ennusteiden mukaan Yhdysvaltojen 
toimenpiteet johtavat vihreän vedyn tuotantokustannusten merkit-
tävään (jopa 4 dollaria per vetykilo) alentumiseen. Tämä tarkoittaa 
sitä, että EU:n ja Yhdysvaltojen välinen päästövapaan teräksen val-
mistuskustannusten ero kasvaa 60 prosenttiin.

Euroopan terästeollisuuden vihreän teräksen investointietenemis-
suunnitelman toteutuessa EU tulisi olemaan edelläkävijä CO2-pääs-
töjen vähentämisessä jo lähivuosina, sillä yhteensä 60 teollisen mit-
takaavan hanketta on valmiina toteutettavaksi ennen vuotta 2030. 
Nämä puhtaat teknologiat edellyttävät kuitenkin huomattavia, noin 31 
miljardin euron pääomainvestointeja, joista on tehtävä päätöksiä nyt. 

Lisäksi tarvitaan merkittäviä investointeja näiden uusien tek-
nologioiden tarvitseman kohtuuhintaisen vähähiilisen energian 
(sähkö ja vety) tuottamiseen.  Kokonaisinvestointien tarpeeksi las-
ketaan 53 miljardia euroa (kriisiä edeltävä ennuste). Lisäksi vähän 
CO2-päästöjä sisältävien metallien vähähiili-investoinnit tarvitsevat 
tasapuoliset toimintaedellytykset maailmanlaajuisten kilpai lijoiden 
kanssa sekä kysyntäpuolen toimenpiteitä valmistuksen ja käyttöön-
oton varmistamiseksi.

Green Deal Industrial Planin on siis tarjottava eurooppalaisil-
le investoinneille liiketoiminnallinen peruste, joka on tasavertainen 
yhdysvaltalaisten ja kiinalaisten yritysten kanssa. Muussa tapauk-
sessa on vaarana, että vihreää metallinvalmistusta ja muita puhtaan 
teknologian investointeja ei toteuteta Euroopassa. 

Komission vihreän kehityksen teollisuussuunnitelma on juuri 
nyt EU-parlamentin ja jäsenmaiden tarkasteltavana, ja ne tulevat 
antamaan omat muutosehdotuksensa seuraavien kuukausien ai-
kana (EU:n teollisuuspoliittiset käytännön toimet). Suomi ja suo-
malaiset EU-edustajat ja teollisuus voivat ja pystyvät vaikuttamaan 
komission ehdotuksiin, mutta se vaatii erityistä aktiivisuutta juuri 
nyt. Kehotamme kaikkia laatimaan yhdessä konkreettiset muutos-
ehdotukset pikimmiten. 

Vihreä siirtymä ja päästöjen vähentämien ei tapahdu ilman oi-
kea-aikaista, runsaan ja kohtuuhintaisen fossiilivapaan energian ja 
vedyn saatavuutta metallinjalostusteollisuudelle ja muille energiain-
tensiivisille aloille. Nopea hiilestä irtautuminen, vetytalouden kehit-
täminen, hiilidioksidin talteenoton, käytön ja varastoinnin (CCUS) 
suurempi varmuus ja nopeampi hankkeiden rahoitus ja luvitus ovat 
avainasemassa.

Nämä toimet voidaan valtavirtaistaa ja niitä voidaan edistää ak-
tiivisesti kaikilla teollisuuden kannalta merkityksellisillä politiikan 
aloilla, kuten Yhdysvallat on jo tehnyt IRA: n kanssa. Suomella on 
valtavasti voitettavaa, kun vain saamme EU:n teollisuuspolitiikan 
yksityiskohdat muotoilluksi oikein. 
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läheisellä yhteistyöllä asiakasyritystensä, 
asiantuntijaverkostonsa sekä oppilaitosten 
kanssa. POHTOn koulutuksissa toteutu-
vat ajanmukaiset vaatimukset tehokkaalle 
oppimiselle: käytännönläheisyys, teke-
mällä oppiminen ja vuorovaikutteisuus, 
jossa hyödynnetään myös uusimpia tek-
nologisia viestinnän ratkaisuja. Ne mah-
dollistavat yhä enemmän oppimisen siellä, 
missä asiakkaat toimivat, ajasta ja paikasta 
riippumatta.

POHTO on kehittäjien kohtauspaikka
Korkea laatu ja uudistamiskyky syntyvät 
yhteistyössä ja vuorovaikutuksessa. Poh-
tolaisuuteen on aina kuulunut vahva halu 
työskennellä ”kentällä”, siellä missä osaa-
jat kohtaavat. Koulutusorganisaatiot eivät 
enää pitkään aikaan ole olleet tietovarastoja, 
vaan ymmärrämme hyvin, että kun tieto on 
kaikkien saatavilla, ymmärrys ja todellinen 
osaaminen syntyy ihmisten kohtaamisesta. 

Tutkijat, yrittäjät, asiantuntijat ja pohtolaiset 
yhdessä löytävät ratkaisut osaamisen kehit-
tämiseen. 

Pitkäjänteistä yhteistyötä 
Vuorimiesyhdistyksen Metallurgian 
VAT:n kanssa
Erinomaisena esimerkkinä pitkäjänteisestä 
koulutuksen kehittämisestä toimii POHTOn  
ja Vuorimiesyhdistyksen Metallurgian VAT:n 
eli valtakunnallisen asiantuntijatyöryhmän 
yhteistyö, joka on jo vuosia tuottanut ajan-
kohtaisiin teemoihin kohdistuneita asiantun-
tijoiden kohtaamis- ja verkostoitumistapah-
tumia. Viimeisimpänä esimerkkinä näistä 

työryhmän innovoimista tapahtumista 
voidaan mainita Hotelli Raahen Hovis-
sa järjestetty Epäpuhtauksien hallinta 
pyrometallurgisissa prosesseissa –koulu-
tustilaisuus marraskuussa 2021. Tapah-
tumassa käsiteltiin pyrometallurgisten 
prosessien vaikutuksia eri epäpuhtauk-
sien syntymiseen, niiden hallintaan ja 

ennaltaehkäisyyn.
Yhteistyökoulutukset ja -tapahtumat syn-

tyvät koulutuksen suunnittelutyöryhmän 
ideoista. Ryhmä koostuu metalli- ja metal-
lurgianteollisuuden asiantuntijoista, jotka 
Metallurgian VAT:n henkilöt keräävät yh-
teen. Tänä vuonna POHTOn ja Metallurgian 
VAT:n suunnittelemia ja toteuttamia koulu-
tuksia ovat mm. Eroon metallin valmistuksen 
CO2 – päästöistä!  -koulutus, joka järjestetään 
pääkaupunkiseudulla 27. -28.4.2022, sekä syk-
syllä 2022 järjestettävä Tulenkestävät materi-
aalit, joka on perinteisempi, viiden vuoden 
välein järjestettävä koulutustapahtuma. ▲
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PEKKA SUOMELA
TOIMINNANJOHTAJA 
KAIVOSTEOLLISUUS RY 

Uuden hallituksen on nostettava raaka-aineet 
strategiseksi voimavaraksi
Raaka-aineet ovat suurille maille strateginen kysymys, mutta Suomi 
nukkuu vielä Ruususen unta.

Raaka-aineet ovat olleet vuosikausia voimavarakysymys esimer-
kiksi Kiinassa ja Yhdysvalloissa. Jopa EU on herännyt raaka-aineha-
nojen tiukkenemiseen pari vuotta sitten. Esimerkiksi Euroopan ko-
missio julkisti maaliskuussa ehdotuksensa kriittisten raaka-aineiden 
saannin varmistamisesta (European Critical Raw Materials Act).

Suomessa poliittiset päättäjät ovat suhtautuneet näköpiirissä ole-
vaan raaka-ainehanojen tiukkenemiseen yllättävän huolettomasti. 
Osa poliittisista päättäjistä on nähnyt oman raaka-ainetuotannon 
lähinnä ongelmana, joka pitää minimoida lailla ja asetuksilla mah-
dollisimman pieneksi.

Raaka-aineet eivät kuuluneet myöskään hallitustunnustelija, ko-
koomuksen puheenjohtaja Petteri Orpon 24 kysymykseen listaan, 
jossa sinänsä oli paljon erinomaisen hyviä kysymyksiä. Olisi ollut 
hauska lukea puolueiden vastauksia myös siihen, millaisia element-
tejä Suomen raaka-ainestrategiassa pitäisi olla. Jos siis sellainen olisi.

Tähän mennessä Suomelta on puuttunut selkeä strategia siitä, 
miten maa turvaa raaka-aineiden saannin, jos kansainvälisiin toi-
mitusketjuihin tulee nykyistäkin suurempia häiriöitä. 

Toivoisi, että viimeistään nyt muodostettava hallitus ottaisi huo-
mioon maan kannalta kriittisen kysymyksen raaka-aineiden saa-
misesta.

Kaivosteollisuuden näkemyksen mukaan seuraavan hallituksen 
tulisi edistää muun muassa:

• Mineraalistrategian tekemistä
• Malminetsintää
• Lupakäytäntöjen nopeuttamista
• Kaivosalan vastuullisten toimintamallien osaamista.
• Suomalaiset suhtautuvat kaivoksiin yhä myönteisemmin.
Poliittisten päättäjiemme huolettomuus raaka-aineista on yllät-

tävää. Kansalaisten selkeä enemmistö näet ajattelee, että Suomen ja 
Euroopan on pidettävä huoli raaka-aineiden saannista. Suomalais-
ten näkemykset käyvät ilmi kansalaisten suhtautumista kaivoksiin 
mittaavasta Kaivosbarometrista, jonka Taloustutkimus teki Kaivos-
teollisuus ry:n toimeksiannosta kolmannen kerran maaliskuussa.

Kaivosten vastustajien määrä on vähentynyt merkittävästi. Kai-
vosbarometrissa on esitetty kolmena vuotena väite ”en haluaisi Suo-
meen enää yhtään uutta kaivosta”. Nyt näin ajattelee enää 21 pro-
senttia suomalaisista, kun kaksi vuotta sitten kaivoskriitikoita oli 28 
prosenttia vastaajista. 

Myönteistä kehitystä voivat selittää sekä Venäjän suurhyökkäys 
Ukrainaan että huoli Kiinan hallitsevasta asemasta etenkin kriittisten 
mineraalien markkinoilla. Suomalaisten selkeä enemmistö arvioi ni-
mittäin, että olemme liian riippuvaisia Kiinan ja Venäjän kaivoksista.

Kyllä kansa tietää raaka-aineiden merkityksen. Mutta mihin ih-
meeseen kansalaisen viisaus tässä asiassa katoaa, kun hänet valitaan 
eduskuntaan? 
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Alkuaine vanadiinin sähköiset seikkailut
Osa 5. Puhdistautumisriitin läpikäyminen
Alkuaine vanadiini loikoili edelleen suuressa 
liuossammiossa kahden vanadiiniatomin ja vii-
den happiatomin muodostamassa ryppäässä. Se 
huomasi, että liuokseen oli edellisessä käsittelyssä 
muodostunut uusia kiinteän aineen partikkeleita, 
jotka olivat niin hienojakoisia, ettei niitä tahtonut 
erottaa. Niitä oli kuitenkin paljon, ja partikkeleista 
alkuaine vanadiini tunnisti ainakin kalsium-, hiili- 
ja happiatomeja. 

Yhtäkkiä sammioon kaadettiin uutta nestettä, 
joka sai alkuaine vanadiinin huomaamat kiinto-
ainepartikkelit tarttumaan toisiinsa ja muodostamaan isompia 
kokkareita. Samalla sammiossa oleva liuos muuttui sakeam-
maksi. Sakeutunut liuos kaadettiin sammiosta jonkinlaiseen 
syöttölaitteeseen, josta se puristettiin paineen avulla ahtaiden 
kanavien läpi toiseen sammioon. Joku kuului kutsuvan tätä vai-
hetta painesuodatukseksi, mitä se sitten mahtoikaan tarkoittaa.

Valtaosa sakeutumisvaiheessa muodostuneista kokkareista 
ei mahtunut kanaviin ja jäi matkasta. Sakeutus- ja suodatuspro-
sessi toistettiin useita kertoja, kunnes kalsiumia, hiiltä ja happea 
sisältäviä kokkareita ei liuoksessa juuri näkynyt. Siinä oli kui-
tenkin edelleen vieraita atomeja, ja alkuainevanadiini tunnisti 
niistä ainakin piin ja natriumin. 

Itse asiassa se muisti, että natriumatomit oli-
vat tulleet mukaan kuvioihin jo prosessin alku-
vaiheessa. Sopi epäillä, että natriumatomit olivat 
jo siinä polttavassa nesteessä, joka irrotti vana-
diini-happiatomiryppäitä hienoksi jauhetusta 
teräskuonasta. Natriumatomit olivatkin alkuai-
ne vanadiinin mielestä olleet aina vähän ilkeitä 
ja hyökkääviä luonteeltaan, ja niistä olisi hyvä 
päästä eroon.

Seuraavaksi sammioon lisättiin jotain epä-
määräistä, paksua hyhmää ja sen lisäksi kahta 
muuta lisäainetta. Lisäaineiden ansiosta hyhmä 

jakautui tasaisemmin liuokseen ja se muuttui jotenkin houkut-
televaksi alkuaine vanadiinin atomirypästä ja muita samanlaisia 
kohtaan. Alkuaine vanadiini, joka oli edelleen vähän pyörryksissä 
painesuodatuskäsittelystä, koetti ensin vastustella houkutusta. 

Lopulta se kuitenkin antoi viimeisten joukossa houkutukselle 
periksi ja sukelsi hyhmän kutsuvaan syliin. Samalla se huomasi, 
että natrium ja lähes kaikki muutkin atomit jäivät hyhmän ul-
kopuolella olevaan liuokseen ja katosivat pois kaadetun liuok-
sen mukana jonnekin. Hyvä niin.

Hyhmä huuhdeltiin moneen kertaan viimeistenkin natrium-
pitoisten liuosjäämien poistamiseksi. Lopuksi se sijoitettiin puh-
taaseen nesteeseen, johon lisättiin taas jotakin uutta liuosta. Se 
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sai hyhmän tuntumaan vanadiini-happiatomiryppäistä ihan 
sietämättömän pahalta ja ne pakenivat mahdollisimman no-
peasti puhtaan nesteen puolelle. Hyhmä poistettiin ja se lähti 
matkaamaan omia teitään muualle. 

Nyt alkuaine vanadiini näki ympärillään uimassa lähes-
tulkoon pelkkiä vanadiini-happiatomiryppäitä. Muita atomeja 
oli vain harvakseltaan ja suurin osa näytti olevan entuudes-
taan tuttuja piiatomeja. Käsittely jatkui edelleen. Liuokseen 
kaadettiin happaman oloista nestettä, josta oli tunnistettavissa 
ainakin vety-, rikki- ja happiatomeja. Lisäksi liuokseen puhal-
lettiin putkella pulveria, josta siitäkin alkuaine vanadiini tun-
nisti rikki- ja happiatomeja ja -yllätys, yllätys, alumiiniatomeja. 

Alkuaine vanadiinista oli ilo nähdä pitkästä aikaa reiluja 
metalliatomeja ja se halusi rientää tervehtimään sielunkump-
paneitaan. Osoittautui kuitenkin olevan niin, että alumiinia-
tomeilla oli niin kova kiire keräilemään piiatomeja liuoksesta, 
etteivät ne ehtineet mihinkään muuhun. ”Pois kuleksimasta”, 
ne äyskivät piiatomeille ja keräilivät niitä isoiksi kasoiksi sy-
liinsä. Kun suurin piirtein kaikki piiatomit oli tavoitettu, liuos 
suodatettiin vielä kerran, jolloin alumiini-piirykelmät katosi-
vat liuoksesta ja joutuivat ties minne.

Nyt liuokseen sekoitettiin taas jotakin, josta alkuaine va-
nadiini tunnisti ainakin typpi-, vety-, rikki-, natrium- ja hap-
piatomeja. Ja sitten alkoi tapahtua kummia. Jokainen typpia-
tomi keräsi ympärilleen neljä vetyatomia ja alkoi sen jälkeen 
houkutella luokseen kahden vanadiiniatomin ja viiden hap-
piatomin ryppäitä. Jollakin keinolla typpi-vetyatomien ryhmä 
sai vanadiini-happiryppään vanadiiniatomit luopumaan toi-
sistaan ja sitoivat toisen niistä itseensä. Samalla ne potkaisivat 
viidestä happiatomista kaksi matkoihinsa ja imaisivat loput 
kolme samaan rykelmään. 

Yhden typpi- ja vanadiiniatomin sekä neljä vety- ja kolme 
happiatomia eli yhteensä yhdeksän atomia käsittävät ryppäät 
takertuivat toisiinsa suuremmiksi kokkareiksi, jotka vajosivat 
liuoksen pohjalle. Natrium-, rikki- ja ylimääräisiksi jääneet 
happiatomit jäivät seikkailemaan liuokseen. Kokkareet ja liuos 
erotettiin toisistaan jälleen kerran suodattamalla, ja liuos vie-
tiin muualle. Kokkaremassa pestiin moneen kertaan laimeal-
la typpi-, vety-, rikki- ja happiatomeja sisältävällä liuoksella. 
Lopulta kosteassa massassa oli pelkästään yhdeksän atomin 
muodostamista ryhmistä koostuvia kokkareita. 

Alkuaine vanadiini ajatteli, ettei puhdistautuminen voinut 
vieläkään olla lopussa. Ainakin typpi- ja vetyatomit tuntuivat 

ylimääräisiltä ja kylmältä tuntuvaa kosteuttakin oli ihan liikaa. 
Ja oikeassahan alkuaine vanadiini olikin. Seuraavaksi massa 
vietiin kuumaan kammioon, jossa kokkareiden välissä oleva 
kosteus sanoi massalle hyvästit ja haihtui tiehensä. 

Viimein massa vietiin vielä yhteen, todella kuumaan kam-
mioon. Kuumuus oli niin kova, että massan kuumentuessa kas-
vava atomien lämpövärähtelyliike alkoi repiä yhdeksän atomin 
muodostamia ryppäitä hajalle. Ensimmäisinä lähtivät vety- ja 
sitten typpiatomit leijaillen matkoihinsa. Vapautuneet vanadii-
niatomit hakeutuivat jälleen pareiksi ja kaappasivat mukaan-
sa viisi happiatomia muodostaen siten sen yhteisön, jonka ne 
olivat aikojen saatossa itselleen mukavimmaksi havainneet. 
Lopulta massa poistettiin kammiosta ja asetettiin jäähtymään. 

Massan jäähdyttyä alkuaine vanadiini katsoi ympärilleen 
ja huomasi, että vieraita atomeja ei enää näkynyt ympäristös-
sä. Kaikkialla näkyi vain kahden vanadiiniatomin ja viiden 
happiatomin muodostamia ryppäitä, jotka olivat hyvin tyy-
tyväisiä oloonsa. Siitä se päätteli, että puhdistautuminen oli 
nyt päättynyt. 

Edessä saattoi olla pääsy taas pitkästä aikaa oikeisiin töihin. 
Parasta olisi päästä hyödyntämään niitä sähköisiä erikoisomi-
naisuuksia, joiden käyttämättömyyttä alkuaine vanadiini oli 
kuonakasassa vuosikymmeniä maatessaan harmitellut. Kävi-
kö näin, sen näemme seuraavissa tarinoissa. 

Kemiasta ja metallurgisista prosesseista perillä olevat lukijat 
ovat varmaan jo huomanneetkin, että tarinan tähänastiset osat 
sisältävät hyvin karkean kuvauksen siitä, miten terästehtaan 
kuonan sisältämä vanadiini prosessoidaan ensin ammonium-
metavanadaatiksi NH4VO3 ja sitten kalsinointiuunissa puhtaak-
si vanadiinipentoksidiksi V2O5. Pääraaka-aineet ovat terästeh-
taan LD-kuona sekä teollisuudesta talteen otettu hiilidioksidi. 

Prosessissa syntyy alkuvaiheissa suuria määriä kalsium-
karbonaattipitoista hienoainesta ja liukenemattomia tai hei-
kosti liukenevia mineraaleja sisältävää sivutuotetta, jolla voi 
olla käyttöä esim. hiekan korvaajana tai maaperän happamuu-
den säätelyssä. Toinen hyödynnettävä sivutuote on liuotus- ja 
liuospuhdistusvaiheissa syntyvistä liuoksista talteen otettava 
natriumsulfaatti. Prosessiin sisältyvien lukuisten liuos-ja rea-
genssikiertojen ansiosta siinä syntyy hyvin vähän haitallisia 
päästöjä tai jätteitä. 

Lähde: AFRY: Vanadium Recovery Project Oy, ympäristö-
lupahakemus 30.11.2021

@AngloAmericanFI             @AngloAmericanFI              @Finland – Anglo American

Globaalia 
huipputeknologiaa 
kotimaisista raaka-aineista

Laboratory services 
for exploration  
and mining

WWW.EUROFINS.FI MYYNTI@EUROFINS.FI



92 MATERIA 2 – 2023

EUROOPAN YTIMESSÄ

EU:n raaka-aineturvallisuus:  
kuinka paljon ja mihin mennessä?
Kirjoitin Materian edellisessä numerossa 
valmisteilla olevasta EU:n raaka-ainere-
gulaatiosta, Critical Raw Material Actista. 
Komission esitys julkaistiin 16.3.2023 ja 
kaivannaisalan kannalta se sisältää paljon 
isoja lupauksia. Samalla näyttäisi siltä, että 
monet teollisuuden ja muiden sidosryhmien 
kommentit esimerkiksi nopeampaan luvituk-
seen ja sektorin edellyttämään koulutukseen 
liittyen on otettu huomioon. Kiinnostavasti 
regulaation ulkopuolella ovat edelleen ener-
gia- ja maatalousraaka-aineet, mikä herättää 
kysymyksen esimerkiksi uraanin strategisesta 
merkityksestä Euroopalle. Samalla puolus-
tusteollisuuden ja avaruustekniikan tarpeet 
on nostettu esille aivan eri mittaluokassa 
kuin aiemmin. Venäjän hyökkäyssota Uk-
rainassa ei jää tälläkään alueella pimentoon: 
kriittiset raaka-aineethan on perinteisesti 
EU-puheissa puettu vihreän ja digitaalisen 
siirtymän kaapuun. 

Mistä tässä uudessa regulaatiossa sitten 
on kyse? Lyhyesti sanottuna siitä, että EU 
asettaa ensimmäistä kertaa historiansa ai-
kana tavoitteita sille, kuinka paljon ja mistä 
strategisia raaka-aineita Unioniin tarvitaan 
seuraavan 7 vuoden aikana. Strategiset raa-
ka-aineet ovat ehdotuksessa selkeästi listatut. 
Vaikka konsepti on uusi, on kyseessä typistet-
ty versio komission julkaisemasta kriittisten 
raaka-aineiden listasta. Suomalaisittain mer-
kittävää on, että strategisina raaka-aineina lis-
tataan mm. kupari, nikkeli, grafiitti, koboltti, 
litium, platinaryhmän metallit sekä joukko 
harvinaisia maametalleja. Näiden raaka-ai-
neiden tuotannolle, tuonnille, jalostukselle ja 
kierrätykselle on asetettu numeeriset tavoit-
teet: vuoteen 2030 mennessä EU:n alueel-
la tapahtuvan strategisten raaka-aineiden 
kaivostuotannon pitäisi kattaa ainakin 10% 
EU:n kulutuksesta. Jalostuksen kohdalla ta-
voite on 40% ja kierrätyksen kohdalla 15%. 
Kierrätystavoitteella tarkoitetaan EU:n stra-
tegisten raaka-aineiden tarpeen täyttämistä 
unionin alueella tapahtuvalla kierrätyksellä. 

Asetetut tavoitteet herättivät tuoreeltaan 
kärkkäitä kommentteja keskustelupalstoilla, 
erityisesti primääriraaka-ainetuotannon osal-
ta. Käytännössä malminetsintäpanostukset 
olisi moninkertaistettava saman tien, jotta 

tuohon 10% tavoitteeseen päästäisiin. Esi-
merkiksi grafiitin osalta tarvittaisiin 2030 
mennessä vähintään kolme uutta kaivos-
ta, jotta edes sähköautoteollisuuden tarpeet 
saataisiin täytetyksi. Tavoiteluvut ovatkin sel-
keästi poliittisia, eikä niille ole löydettävissä 
kovin selkeää laskennallista tai markkinaläh-
töistä perustetta. Tämä näkyy vaikkapa kier-
rätyksen osuuden korostumisena kaivostoi-
mintaan verrattuna, vaikka kokonaiskuvassa 
kierrätyksen osuus raaka-ainetaseessa on ra-
jallinen. Käytännössä 15% tavoite tarkoittaa 
vaikkapa litiumin kohdalla sitä, että melkein 
100% kierrätetystä litiumista pitäisi tulla eu-
rooppalaisista kierrätyslaitoksista, eikä EU:n 
alueelle tuotaisi lainkaan kierrätettyä metal-
lia. Sinänsä kierrätyksen nykyistä regulaatio-
ta, vaikkapa jätteiden siirtämistä EU-mai-
den välillä ei olla laittamassa uusiksi. Kysyin 
asiasta komission Peter Handleyltä, jonka 
mukaan kierrätyksen säännöstöä ollaan jo 
parhaillaan päivittämässä, eikä Critical Raw 
Material Actia sen takia ulotettu koskemaan 
näitä alueita. Kaivosjätedirektiiviä sen sijaan 
uusi regulaatio täydentää siltä osin, että jat-
kossa toiminnan harjoittajilta edellytetään 
tiedonhankintaa kriittisten raaka-aineiden 
pitoisuuksista kaivosjätteissä.

Hyvänä puolena tavoitteissa on, että EU:n 
yhteisiä toimia on helpompi kohdentaa, kun 
on selkeästi ilmoitettu, kuinka paljon raaka-ai-
neita halutaan tiettyyn ajankohtaan mennes-
sä. Tavoitteiden saavuttamisessa regulaatio 
kohdistuu kaivannaisalan hyvin tuntemiin 
ongelmakohtiin: EU:ssa heikosti toimiviin 
malminetsinnän rahoitusmarkkinoihin, pit-
kiin lupaprosesseihin ja heikkoon sosiaaliseen 
hyväksyttävyyteen. Rahoituksen osalta tosin 
toiveikkaat joutuvat tässä vaiheessa petty-
mään: uutta rahoitusinstrumenttia komissio 
ei ainakaan vielä ole lanseeraamassa, vaan 
tarkoituksena on hyödyntää olemassa olevia 
välineitä kuten Euroopan Investointipankkia 
EIB ja jälleenrakennuspankkia EBRD. Tämä 
on prosessina sama kuin jo nyt Euroopan raa-
ka-aineallianssin ERMA:n luoma menettely 
raaka-ainehankkeiden investointien edistä-
miseen. Komissio on myös lisännyt painetta 
EIB:n suuntaan, jotta alkuvaiheen kaivospro-
jektit saisivat paremmin rahoitusta.

Lupamenettelyn nopeuttamistavoitteet 
ovat yhtä lailla vaativia: kaivoshankkeille 
asetetaan kahden vuoden maksimiaika lu-
vitukseen ja prosessi- ja kierrätyslaitoksille 
yksi vuosi. Käytännön toimina jäsenvaltioilta 
tullaan edellyttämään erityisen luvitusta koor-
dinoivan tahon nimeämistä ns. yhden luukun 
periaatteen mukaisesti. 

Kaivos- ja metallinjalostusprojektit vaati-
vat isoja investointeja ja ovat huonosti monis-
tettavissa. Rahoitusta, luvitusta ja sosiaalisen 
toimiluvan kysymyksiä ei voi yhden sabluu-
nan avulla ratkoa, vaan projektit tulee katsoa 
tapaus kerrallaan. Raaka-aineregulaation 
kohdalla tämä tarkoittaa sitä, että komissio 
valitsee hakemusten perusteella strategisia 
projekteja, joita edistetään kokonaisvaltai-
sesti. Nämä pilottihankkeet keskittyvät aivan 
selkeästi ja suoraan joko kriittisiin tai strate-
gisiin raaka-aineisiin, jotka parantavat EU:n 
raaka-ainesaatavuutta. 

Entä aikataulu? Kun kyseessä on euroop-
palainen lainsäädäntö, prosessi ei ole hirvit-
tävän nopea. Komissio kuitenkin arvioi, että 
regulaatio voitaisiin ottaa käyttöön noin puo-
lentoista vuoden sisällä eli kesän -24 korvil-
la. Tätä ennen on kuitenkin hyvä käynnistää 
suomalaisia strategisia hankkeita ja hioa nii-
tä EU-muottiin. Erinomainen apuväline on 
ERMA, jossa jo nyt käytetään samoja mit-
tareita kuin komission esittämässä regulaa-
tioprosessissa. ERMA:n investointiputkeen 
voi kuka tahansa jättää hakemuksen osoit-
teessa www.erma.eu. 

TEKSTI: OLLI SALMI
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KOLUMNI

PERTTI VOUTILAINEN

Musta sappi
Länsimaisen lääketieteen isänä pidetty antiikin lääkäri 
Hippokrates opetti, että ihmisen terveydentila riippuu 
kehon nesteiden keskinäisestä tasapainosta. Nuo nesteet 
olivat lima, vihreä sappi, musta sappi ja veri. Erityisen 
huolestuttava tilanne on, jos mustan sapen määrä kasvaa 
liian suureksi. Jos tätä oppia soveltaa Suomen talouden 
tilaan, johtopäätös on, että musta väri on päässyt voitol-
le. Lääkintää välttämättä tarvitaan, jotta tauti voitaisiin 
parantaa. Mutta miten temppu tehdään?

Vaaleissa valta vaihtui kertaheitolla, ja keskustelut olivat 
ikävän repiviä. Talouden hoitokeinoista ei ollenkaan pääs-
ty yksimielisyyteen. Jotkut olivat sitä mieltä, että aspiriini 
riittäisi lääkkeeksi. Kovimpia keinoja kannattavat melkein 
vaativat amputaatioita. Ihmeellisin ehdotus oli lykätä pää-
tökset 2030-luvulle. Vaaleissa juuri valituille vallanpitäjille 
jäi mahdottoman tuntuinen tehtävä päättää tarvittavista 
toimenpiteistä, joista jo etukäteen tiedetään, että kansa ei 
niistä kiitoksia jakele. Häviölle jääneet ehdokkaat yhteen 
ääneen ihmettelevät, miksi vaalimenestys oli vaatimaton, 
vaikka oli tehty hyvä kampanja. Kukaan ei näe vikaa mai-
nostamassaan tuotteessa. Ei homehtunut leipäkään kau-
paksi mene, vaikka sitä kuinka kehuisi. 

On yksi elämän alue, jossa asiamme ovat vieläkin 
huonommin kuin taloudessa. Se on hiihtourheilu. Suo-
malainen ei enää pärjää yhdessäkään kisassa. Olen aina 
ollut innokas penkkiurheilija. Nyt se harrastus on pakko 
lopettaa. Pelkään, että sydän ei kestä jatkuvia tappioita. 
On kai uskottava tunnetun laulun sanoja: ”Sukuvika on 
se, jos suksi ei luista”. Mistä syystä suomalaisille lankesi-
vat sellaiset geenit? Ja miksi kaikki hyvät ominaisuudet 
menivät Norjaan? Sapen väristä vastaus tuskin löytyy. 
Parempi lääke löytyisi varmaan Juha Miedon esittämästä 
mielipiteestä, että meidän urheilijoidemme pitäisi ruveta 
ulkoilemaan enemmän.

Kovasti olen toivonut, että sota Ukrainassa pian lop-
puisi, jotta ei jokaisessa kolumnissa tarvitsisi enää Putinia 
mainita. Tämä taitaa olla turha toivomus. Merkkejä sodan 
loppumisesta ei ole näkyvissä. Pakko siis lienee kirjoittaa 
jatkossakin. ”Venäjällä ei ole rajoja”, kertoi presidentti Putin 

haastattelussaan pari kuukautta sitten. Kun tähän mielipi-
teeseen yhdistetään tieto siitä, että venäläiset pitävät val-
tionsa ja kansansa ideana jatkuvaa kasvua, tulee mieli mur-
heelliseksi. Sotilaiden motivaatiota asettui kohentamaan 
myös Patriarkka Kirill, joka lupasi synnit anteeksi kaikil-
le taistelussa kaatuneille sotureille. Tuntuu makaaberilta. 

Venäjälle eivät länsimaiset tutkijat tosin mitään ruu-
suista tulevaisuutta lupaa. Aasian herruus on jo selvästi 
siirtynyt kiinalaisille, jotka ovat viisasta kansaa ja määrä-
tietoisesti valtaavat markkinoita venäläisiltä mm. runsais-
ta luonnonvaroistaan tunnetulla silkkitiealueella. Sama on 
kehitys Afrikassa. Venäjä ei tätä alamäkeään tunnu oikein 
ymmärtävän, vaan esiintyy uhmakkaasti Kiinan kaltaisena 
vaikuttajana, vaikka rahkeita siihen ei oikein olekaan. Jos 
ei Venäjällä olisi hallussaan ydinasetta, ei sitä enää voisi 
suurvallaksi sanoa. Taitaa Venäjän kansantalous olla vain 
noin 20 % Kiinan taloudesta.

Suomalaisen yhteiskunnan ylivoimaisesti merkittävin 
tapahtuma kuluvan vuoden alkupuolella on ollut pääsy 
Nato-perheen jäseneksi. Viimeistään Ukrainassa riehuva 
sota avasi silmämme näkemään, kuinka vaarallisessa ase-
massa olimme eläneet. Nyt olemme löytäneet turvasata-
man siitä maailmasta, johon oikeasti kuulumme. Harvoin 
vallanpitäjät saavat kehuja, mutta Nato-prosessin hoidosta 
ne ovat ansaitut. Ulkoinen turvallisuus on jäsenyyden pää-
motiivi. Tärkeää on myös, että lännessä maamme nähdään 
nyt entistäkin luotettavampana kauppakumppanina. Tuon 
ilmansuunnan tärkeys korostuu, kun Venäjä on toimin-
nallaan sulkenut itsensä pois kansainvälisistä yhteyksis-
tä pitkäksi aikaa. Naapurimaan sisältä lähteviä aloitteita 
asioiden parantamiseksi on turha odottaa niin kauan kuin 
vallitseva ajatus on, että Venäjä on ikuinen ja pyhä. Niin 
taisi olla Hitlerin kolmas valtakuntakin. 

******************************************************
Katastrofi: Putinille tultiin kertomaan. että Kremlin kas-
sakaappi oli yöllä ryöstetty. ”Menikö paljon rahaa?”, kysyi 
presidentti. ”Rahaa siellä ei enää ole ollut aikoihin, mutta 
se roisto vei ensi kesän vaalien tulokset”.
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VUORIMIESYHDISTYKSEN TOIMIHENKILÖITÄ 2023

KAIVOS- JA LOUHINTAJAOSTO
DI Jussu Saavalainen pj, 040 869 0519
etunimi.sukunimi@forcit.fi
DI Simo Laitinen, sihteeri, 
050 411 8400
etunimi.sukunimi@qheat.fi

RIKASTUS- JA PROSESSIJAOSTO/
DI Joakim Colpaert, pj, 045 3175 198
etunimi.sukunimi@mogroup.com
DI Paula Vehmaanperä, sihteeri, 
050 3511 781
etunimi.vehmaanpera@gmail.com

METALLURGIJAOSTO/
TkT Ville-Valtteri Visuri, pj, 
050 4125 642
ville-valtteri.visuri@oulu.fi
TkT Iina Vaajamo, sihteeri, 
050 5363 143
etunimi.sukunimi@mogroup.com
https://vuorimiesyhdistys.fi/
yhteystiedot/

PUHEENJOHTAJA
DI Pentti Vihanto, 050 539 0314
etunimi.sukunimi@vuorimiesyhdistys.fi

VARAPUHEENJOHTAJA
DI Hannele Vuorimies, 040 187 6060
etunimi.sukunimi@mogroup.com

PÄÄSIHTEERI/ Secretary General
TkT Ted Nuorivaara
Vermonrinne 22 B1, 00370 Helsinki
050 344 1879
ted.nuorivaara@vuorimiesyhdistys.fi

Vt. WEBMASTER
Otto Kankaanpää 040  555 9260
etunimi.sukunimi@vuorimiesyhdistys.fi

RAHASTONHOITAJA/Treasurer
DI Leena K. Vanhatalo, 050 383 4163
leena.sukunimi@vuorimiesyhdistys.fi

GEOLOGIJAOSTO
FM Jussi Annanolli, pj, 40 484 7860
jussi.annanolli@angloamerican.com
FM Anna Alhoke, sihteeri, 
0406497706
etunimi.sukunimi@agnicoeagle.com

Roxian torniprässit 
Suomalaista huippuosaamista vuorimiehille

Suodatuspinta-ala:

Tyypilliset käyttökohteet:  
 
Rikasteet, mineraalilietteet & metallijalostuksen lietteet.

Ota yhteyttä ja tilaa koesuodatus!           +358 201 113 311         info@roxia.com         www.roxia.com 

 × TP16: 16 m² - 44 m²
 × TP60: 60 m2 - 168 m2

YOUR TRUSTED 
PARTNER IN EUROPE

EXPLOSIVES

INITIATING 
SYSTEMS

ELECTRONIC 
BLASTING SYSTEMS

ORICA - NO. 1 GLOBAL SUPPLIER 
OF COMMERCIAL EXPLOSIVES

DIGITAL 
SOLUTIONS

Orica Finland Oy
orica.com
tilaukset@orica.com  | 010 321 2550
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Vuorimiesyhdistyksen 80. juhlavuosi hui-
pentui ikimuistoisiin Vuorimiespäiviin. Ha-
luan kiittää sydämellisesti kaikkia niitä, jotka 
näkivät paljon vaivaa mahdollistaakseen ta-
pahtuman järjestämisen. Lisäksi haluan myös 
kiittää kaikkia esiintyjiä, jotka tarjosivat meille 
huippuluokan ohjelmaa ja sivistivät sekä ilah-
duttivat meitä musiikilla, puheilla ja muil-
la esityksillä. Täten he osoittivat meille, että 
vuorimieskulttuuri on monipuolista, rikasta 
ja elävää. Pääyhteistyökumppanimme Terra-
fame räjäytti pankin järjestämällä kaikkien 
aikojen shown perjantain iltajuhlassa. Eipä 
ollut tylsä pönötysjuhla, iso kiitos siitä vie-
lä Terrafamelle ja heidän taustajoukoilleen. 
Juhlavuoden kunniaksi lanseerattu lauantain 
lounaan viralliset jatkot olivat menestys. Juh-
lakansa valui sujuvasti Hesperia -ballroomista jatkoille ja Polirytmin bändi otti heidät 
aluksi hellästi vastaan. Pienen lämmittelyn jälkeen bändi villitsi jatkojen juhlijoita 
villiin tanssiin, kyllä kelpasi! Tässä vaiheessa myös järjestelyjen päävastuussa ollut 
henkilö uskalsi ottaa jo hieman rennommin. Kaikin puolin erittäin onnistuneet ja 
mukavat Vuorimiespäivät ovat nyt takana: paljon hyviä kohtaamisia vanhojen ja uusien 
tuttavuuksien kanssa. Kyllä Vuorimiespäivissä on vaan jotain maagista, se on hyvän 
mielen tapahtuma. Lisäksi uskon, että lauantain lounaan jatkot ovat tulleet jäädäkseen.

Vaikka Vuorimiespäivät ovatkin yksi aikaa vievimpiä pääsihteerin toimenkuvaan 
kuuluvia tehtäviä, nyt on aika keskittyä myös kaikkeen muuhun tärkeään kehitys-
työhön. Yksi konkreettinen kehityshanke on yhdistyksen verkkosivujen visuaalisen 
ilmeen uudistaminen. Verkkosivut ovat yhdistyksen näyteikkuna ja tärkeä tiedon-
välityskanava. Haluamme tehdä verkkosivuista visuaalisesti houkuttelevammat ja sel-
keämmin rakennetut. Haluamme myös niiden kuvastavan paremmin koko alamme 
kattavaa arvoketjua. Tätä kehitystyötä työstetään yhdessä koko hallituksen voimin. 
Lisäksi tietysti yhdistyksen muun toiminnan yhteydessä pieniä kehityskohteita löy-
tyy alati. Toivonkin, että kaiken tekemisen keskellä oma aikani riittää toteuttamaan 
kaikki ideat, jotka mieleeni (tai jonkun muun mieleen!) juolahtavat.

Haluan vielä kiittää Kallea ja Aria heidän pitkäaikaisesta panoksestaan yhdistyk-
sen hyväksi. He ovat rivijäsenyyspäivänsä kovalla työllä ansainneet. Aivan lopuksi 
sydämelliset onnitteluni yhdistyksen uudelle kunniajäsenelle Pertti Voutilaiselle! 

TED NUORIVAARA
PÄÄSIHTEERI

Brenntag Nordic Oy kuuluu 
Brenntag-konserniin, 
joka on kemikaalijakelun 
globaali markkinajohtaja.
Kaivosteollisuudessa 
Pohjoismaissa hyödynnämme 
globaalia osaamistamme 
ja kokemustamme.

Päätuotteet
 ■ Aktiivihiilet
 ■ Ditiofosfaatit
 ■ Jauhinkuulat (myös 

kromiseosteiset)
 ■ Kupari- ja sinkkisulfaatti
 ■ Pölynestoaineet
 ■ Kokooja-, painaja-, 

vaahdotus-, aktivointi- 
sekä pH-säätökemikaalit 
rikastukseen

 ■ Prosessivesien 
käsittelykemikaalit

Palvelut
 ■ Kemikaalitestaukset 

ja konsultaatio
 ■ Varastointi- ja 

logistiikkapalvelut

Yhteystiedot
Brenntag Nordic Oy
Mikko Kähäri
puhelin 040 708 7006
mikko.kahari@brenntag.fi

www.brenntag.com

Kaivosteollisuuden 
kemikaalit
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Suomessa suunnitellut ja valmistetut hydrauliset 
kallioporakoneemme ovat tunnettuja luotettavuudestaan ja 
taloudellisesta poraustehostaan. Olemme ylpeitä voidessamme 
tarjota louhintateknologiaamme laitevalmistajille ympäri maailman. 
Näin olemme toimineet vuodesta 1993.

maanalainen kaivostoiminta / tarvekiven louhinta / infrarakentaminen / kallionlujitus / tutkimus



 @AgnicoEagleFinland

Menestymme yhdessä lappilaisten kanssa.
Siksi panostamme vahvasti koko yhteisöön – 

työntekijöihin, sidosryhmiin ja alueeseen.
Meistä on tullut toisillemme tärkeitä.

VASTUU
HYVÄSTÄ

TULEVAISUUDESTA

SITOUDUMME LUOMAAN YHDESSÄ VALOISAA HUOMISTA
 MYÖS TULEVINA VUOSIKYMMENINÄ.

 @AgnicoFinland

 www.agnicoeagle.fi

United. Inspired.

Epiroc SmartROC T35 E - kaikkien aikojen ensimmäinen akku- ja 
sähkökäyttöinen pintaporauslaitteemme

SmartROC T35 E on suunnittelu parantamaan louhosten ja infrarakentamisen 
ympäristöstandardeja.  Laitteen suunnittelu perustuu hyvin todistettuun 
SmartROC T35 -pintaporauslaitteeseen sekä Epirocin maanalaisten akkulaitteiden 
kehittämisestä saatuun vankkaan kokemukseen. Vähäpäästöisyyden lisäksi 
tämä laite tarjoaa useita älykkäitä ominaisuuksia sekä korkean turvallisuuden, 
luotettavuuden ja suorituskyvyn – hiljaisemmassa työympäristössä.
 

Tässä se on
SmartROC T35 E

epiroc.fi
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Warman®  
slurry pumps

Linatex®  
hoses

Linatex® 
rubber

Our compact, expertly engineered sand wash plants are built using our world-class process equipment,  
all made with abrasion-resistant material throughout. This equals maximum recovery of saleable sand. 

Add to this the support of our service network, giving you complete access to wear parts, dedicated  
project engineers and aftersales teams at over 170 locations across the globe... 

You do the maths.

Learn more at sandwashplant.weir - finland.minerals@mail.weir
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Six industry-leading products.  

 
One  
reliable  
solution.=

++++ +
Isogate®  
valves

Cavex®  
hydrocyclones

Enduron® 
screens
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The answer is Enduron®

We all know HPGR technology exists. Why have we not 
moved to a more sustainable approach? The Enduron® 
HPGR uses up to 40% less energy without grinding media, 
compared to traditional solutions. Combined this could reduce 
your CO2 by tens of thousands of tons annually. Plus, with 
our exclusive skewing and bearing system, you’ll increase 
your mine’s performance, reliability and efficiency. The real 
question isn’t why should you make the switch, it’s why not?

Make the switch to Enduron® HPGR.  
Visit enduronhpgr.weir to find out more.

ENDURON®  
HPGR

?Reduce CO2 by tens of 
thousands 
of tons?

Copyright © 2021 Weir Minerals Australia Ltd.  
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